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  توافق جهاني مهم عليه ترامپ در موضوعاتي 
مانند قدس و مساله هسته اي ايران ايجاد شده

  بروجردي گفت: كش��ورهاي مختلف اروپايي با كنگره امريكا در خصوص 
مساله هسته يي ايران مذاكره كردند. 

علاءالدي��ن بروج��ردي در گفت وگو با خانه ملت در خص��وص پايان مهلت 
۶۰روزه كنگره براي تصميم گيري پيرامون خروج امريكا از برجام اظهار داشت: 
توافق جهاني مهمي عليه ترامپ در موضوعاتي مانند قدس و مس��اله هسته يي 
ايران ايجاد ش��ده و موگريني قبل از موضع گيري رس��مي جمهوري اس��لامي 
ايران موضع خود را گرفت و اتحاديه اروپا نيز با همه اعضاي امضا كننده برجام، 

تصميم امريكا را نپذيرفتند. 
رييس كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي اسلامي 
ب��ا بيان اينكه امريكا در انزواي كامل جهاني قرار گرفته اس��ت، بيان كرد: جز 
رژيم صهيونيس��تي و يكي، دو كش��ور اذناب منطقه يي از اقدام امريكا حمايتي 
نكرده اند، همين ش��رايطي كه امروز به وجود آمده مس��اله بسيار مهمي است، 
زيرا امريكا روزي توانسته بود كشورهاي عضو دايم شوراي امنيت سازمان ملل 
متحد را عليه جمهوري اس��لامي ايران با خودش هم داس��تان كند، امروز ورق 

كاملا برگشته و همه اين كشورها در كنار ايران و عليه امريكا هستند. 
كش��ورهاي مختل��ف اروپاي��ي در ۶۰روز اخير با كنگ��ره در خصوص ايران 

مذاكره كردند
نماينده بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه كشورهاي مختلف 
اروپاي��ي در اين مدت با كنگره امريكا مذاكره كردند، ادامه داد: وقتي مديركل 
آژانس و دبيركل سازمان ملل متحد رسما اعلام مي كنند كه نقض برجامي در 

ايران صورت نگرفته، چه مرجعي مي تواند اين موضوع را تاييد كند. 
رييس كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه سند برجام براي استفاده ايران از امتيازات برجام كافي است، گفت: 
آژانس نيز به اين جهت نظارت مي كند كه اگر ايران نقض برجام را مرتكب شد، 
اعلام كند و قبل از آن نقضي در كار نيس��ت و اجراي برجام اس��ت و به همين 

دليل نيز اكنون مبادلات در حال انجام است. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 5  همين صفحه  

 رييس جمه��ور تركي��ه گفت براي 
لغو تصميم امريكا درب��اره قدس، ابتدا 
به ش��وراي امنيت س��پس ب��ه اجلاس 
عمومي سازمان ملل شكايت مي كنند. 
به گ��زارش ف��ارس »رج��ب طيب 
اردوغ��ان« رييس جمه��ور تركي��ه روز 
گذش��ته اعلام كرد كه به زودي فرآيند 
لازم براي لغ��و تصميم امري��كا درباره 
قدس را در سازمان ملل آغاز مي كنند. 
تلويزيوني  س��خنراني  اردوغان طي 
از اس��تانبول ب��راي تظاهرات كنندگان 

تركيه يي علي��ه رژيم صهيونيس��تي و 
امري��كا در قوني��ه گفت:»ما ب��ه عنوان 
كشورهاي اس��لامي، اعتبارات جديدي 
را ب��راي حماي��ت از م��ردم فلس��طين 

اختصاص خواهيم داد.«
ب��ه نوش��ته خبرگ��زاري »آناتولي« 
وي همچنين اف��زود: »ابتدا موضوع را 
به ش��وراي امنيت مي بري��م. اگر از وتو 
اس��تفاده ش��د، آنگاه دوباره به اجلاس 
عمومي بازمي گردي��م تا تصميم امريكا 

را لغو كنيم.«

رييس جمهور تركيه ب��ا بيان اينكه 
هم اكنون 137كش��ور، دولت فلسطين 
را به رس��ميت مي شناسند، گفت براي 
بيش��تر ش��دن اين تعداد، طرح هايي را 

آغاز خواهند كرد. 
رييس جمه��ور  ترام��پ«  »دونال��د 
امري��كا ضمن به رس��ميت ش��ناختن 
ق��دس به پايتختي اس��راييل، دس��تور 
انتقال س��فارتخانه امريكا از تل آويو به 

قدس را امضا كرد. 
ريي��س دفتر  »اس��ماعيل هني��ه« 

سياس��ي جنب��ش مقاوم��ت اس��لامي 
»حماس« ضمن دعوت به تظاهرات در 
سراسر فلسطين اشغالي، جمعه را آغاز 
انتفاضه چهارم و روز خشم اعلام كرد. 

كم س��ابقه  اقدام��ي  در  همچني��ن 
14عضو ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
ازجمل��ه انگلي��س، فرانس��ه و روس��يه 
ضمن انتقاد شديد از اعلام شدن قدس 
به پايتختي رژيم صهيونيس��تي توسط 
امريكا گفتند، سفارتخانه هايش��ان را از 

تل آويو منتقل نمي كنند. 

خبر خبر

  رييس سازمان برنامه و بودجه:

دولت افزايش نرخ ارز را بر نمي تابد
ايران|

»دولت افزايش نرخ ارز را بر نمي تابد« اينها عباراتي اس��ت كه س��خنگوي 
دول��ت با آنها به بحث موضع دولت نس��بت به افزايش ن��رخ ارز ورود مي كند. 
چالشي كه بسياري از كارشناسان آن را ابرچالش پيش روي دولت در ماه هاي 
پيش رو مي دانند و معتقدند واكنش دولت به آن تكليف بس��ياري از موضوعات 

اقتصادي را مشخص مي كند. 
 اما در كن��ار بحث افزايش نرخ ارز موضوعاتي چون »ماجراي افزايش چند 
براب��ري عوارض خروج از كش��ور، چراي��ي حذف ج��دول 17 در بطن بودجه، 
افزايش احتمالي قيمت بنزين در بودجه سرنوشت حذف 3۰ميليون يارانه بگير 
از ليس��ت دريافت يارانه هاي نقدي و... « مجموعه يي از ابهامات و پرسش هاي 
كارشناس��ي و عموم��ي درباره بودجه 97 را تش��كيل مي دهن��د كه طي هفته 
گذش��ته در سطح رس��انه ها و ش��بكه هاي اجتماعي بارها و بارها نشر و بازنشر 

شده اند. 
در مس��ير پاس��خگويي به اين ابهامات كمتر از يك هفته بعد از ارائه بودجه 
97 به مجلس دهم، سخنگوي دولت و رييس سازمان برنامه و بودجه كشور به 
عنوان متولي اصلي طراحي و تدوين بودجه س��كوت خود را شكس��ت و درباره 
ابع��اد و زواي��اي مختلف بودج��ه و انتقاداتي كه درباره اين س��ند مالي مطرح 
مي شود، صحبت كرد. اظهاراتي كه مشخص مي كند چرا دولت در بطن بودجه 
97 تلاش كرده تا عوارض خروج از كش��ور را افزايش دهد يا برنامه ريزي براي 

حذف حداقل 3۰ميليون يارانه بگير را در دستور كار قرار داده است؟
نوبخت اما با اش��اره به افزايش نرخ ارز از قول رييس جمهوري اعلام مي كند 
كه ش��خص روحاني از اين افزايش قيمت ها ناراحت و مكدر است و تاكيد كرد 
ك��ه دولت ن��رخ ارز فعلي را تحمل نمي كند و به اين ح��وزه ورود خواهد كرد. 
ضمن اينكه درباره مش��كلات اقتصادي كش��ور به اين نكته اش��اره مي كند كه 
دولت مي توانست بدون دست زدن به جراحي بزرگ اقتصادي صبر كند تا اين 
3 يا 4س��ال هم بگذرد و با همين مش��كلات ساختار اجرايي را به دولت بعدي 
تحويل دهد، اما دولت ش��جاعت به خرج داده و با علم به اينكه جراحي بزرگ 

اقتصادي تبعات خاصي را به دنبال دارد، دست به اين اقدام زده است. 
س��خنگوي دول��ت از گروهي كه ب��ه بهانه بودج��ه 97 در آت��ش انتقاد از 
رييس جمهوري مي دمند، خواس��ت كه دورانديش��ي داش��ته باشند و به دولت 
براي عبور از اين دوران گذار و ورود به دوره يي از ثبات اقتصادي و معيشتي در 
كش��ور كمك كنند. وي با اشاره به رديف هاي بودجه يي غيرپاسخگو كه دولت 
دوازدهم براي نخستين بار بخشي از آن را حذف كرده است، اعلام كرد كه اين 

روند در بودجه هاي آينده نيز بر همين منوال دنبال مي شود. 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور گفت: در جلسه يي كه با رييس جمهوري 

داشتيم، وي از افزايش نرخ ارز بسيار ناراحت و مكدر است
محمدباقر نوبخت در گردهمايي دانشجويان و جوانان حزب اعتدال و توسعه 
با عنوان جوانان، نقش آفريني و مس��ووليت پذيري با بيان اين مطلب افزود: اين 
روزه��ا درباره بودجه حرف هاي زيادي مي ش��نويم ولي بايد به منتقدان بگويم 
اگر امروز بودجه كاملا ش��فاف نبود آيا مي توانس��تيد اجزاي آن را تحليل كنيد 

و دستگير نشويد؟
س��خنگوي دولت افزود: البته قبول دارم بيماري مزمن اقتصادي در كش��ور 
وج��ود دارد كه نمي ت��وان آن را با دارو درمان كرد بلكه بايد دس��ت به جراحي 
بزرگي زد ولي راه حل ديگري وجود دارد كه مي توانيم دست روي دست بگذاريم 
و دو، سه سال آينده را نيز بگذرانيم و همين بيماري مزمن را با رعايت امانت به 
دولت بعد بسپاريم.  نوبخت با تاكيد بر اينكه حق نداريم جامعه را متشنج كنيم 
و بايد با آرامش كار خود را پيش ببريم، گفت: از همه مي خواهيم انتقاد كنند و 
هيچ كس در زمينه بودجه مسوول نيست بلكه خودم به عنوان محمدباقر نوبخت 
شخصا مسوول بودجه هستم و اگر اشتباه مي كنم، بگوييد كه برگردم.  وي يكي 
از ويژگي هاي بودجه س��ال آينده را توجه به اش��تغال دانست و اظهار داشت: در 
بودجه سال آينده پيش بيني 9۸۰هزار فرصت جديد شغلي را كرده ايم زيرا در هر 

خانه يي كه مي رويد حداقل سه بيكار تحصيلكرده وجود دارد. 
ادامه در صفحه 2
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»تعادل« آخرين گزارش هاي اوپك و آژانس بين المللي انرژي از وضعيت بازار نفت در سال جاري ميلادي را بررسي مي كند

چانه زني هاي نفتي 2018
 صفحه 15 

افزايش نرخ بهره امريكا، نوظهورها را تهديد مي كند

 پايان عصر 
»پول آزاد«

 صفحه 7 

پرونده

خاورميانه نابرابرترين 
بخش جهان

9

اردوغان خبر داد 

 شكايت به شوراي امنيت براي لغو تصميم امريكا در مورد قدس

بدون ش��ك هفت��ه گذش��ته براي 
روحان��ي و دولتش،  هفته س��ختي بود. 
پيامدهاي بع��د از تقديم لايحه بودجه 
1397 آنچن��ان تن��د و ش��ديد بود كه 
حت��ي يك مج��ري تلويزي��ون هم كه 
ب��ه ه��واداري از دولت معروف اس��ت، 
نتوانس��ت از طعن��ه گزنده خ��ودداري 
كن��د و گفت كه يك تبليغ��ات ببينيد 
ت��ا برگردي��م و امي��دوارم در اين چند 
ثاني��ه كالاي��ي گ��ران نش��ود. موضوع 
گراني و افزاي��ش قيمت و خدماتي كه 
در لايحه بودجه 1397 آمده اس��ت نه 
تنها اقشار عادي كشور بلكه نخبگان و 
هنرمندان و ورزشكاران را هم به ميدان 
كش��اند و هر قش��ر از ظن خود به اين 
موضوع پرداخت. حتي يكي از معاونان 
يك وزارتخانه هم ب��ر افزايش خدمات 

مطلبي را تقرير كرده بود. 
محورهاي عمده لايحه بودجه سال 
آين��ده را مي توان در 4 بخش تقس��يم 
كرد كه ه��ر كدام از آنها ب��ه نوعي در 
زندگي و معيش��ت مردم به سهم خود 

نقش دارند. 
 1- افزايش قيمت ارز؛

اقتصادي  كارشناسان  تمامي  تقريبا 
مي دانند كه اقتصاد كش��ور گران اداره 
مي شود به همين خاطر همه مردم اعم 
از روس��تايي و ش��هري منتظر افزايش 
قيمت ارز در لايحه بودجه هستند.  اين 
انتظار به گونه يي جزو بديهيات زندگي 
مردم ش��ده لذا زماني كه لايحه درحال 
تنظيم ش��دن اس��ت يا تقديم مجلس 
مي شود، نخستين س��والي كه به ذهن 
م��ردم متبادر مي ش��ود اين اس��ت كه 
»قيم��ت دلار در بودج��ه چند در نظر 

گرفته شده است؟« اين موضوع هم به 
نرخ تورم و كاهش رشد اقتصادي كشور 
برمي گردد كه متاسفانه تاثير خود را بر 
ارزش پول ملي گذاشته است، آنقدر كه 
طي 4 سال گشته ارزش ريال ايران در 
برابر ارز كشوري مانند افغانستان تقريبا 
33درصد كاهش يافت��ه و از هر افغاني 
45 تومان در سال 1392 به ۶۰ تومان 
در سال جاري رسيده است. بنابراين تا 
زماني كه به نرخ تورم تك رقمي تثبيت 
شده و رش��د اقتصادي مطلوب نرسيم، 
نمي ت��وان انتظار تثبي��ت قيمت ارز در 

بودجه را داشت. 
 2- ح��ذف حدود 2۰ ميليون نفر از 

يارانه بگيران؛
موضوع يارانه بگيران هم  مثل مسكن 
مهر از همان موضوعاتي است كه دولت 
دهم بر دوش دولت هاي بعدي گذاشت. 
س��الي 37هزارميلي��ارد توم��ان تامين 
يارانه ب��راي دولت پول كمي نيس��ت. 
در اواخر دول��ت احمدي نژاد، آنها با به 
عقب انداخت��ن حقوق كاركنان يكي از 
دس��تگاه هاي اجرايي س��عي در تامين 
ياران��ه داش��تند. اي��ن موض��وع آنقدر 
سنگين است كه به قول يكي از وزيران 
دولت قبل ش��ب پرداخ��ت يارانه براي 
آنها آنقدر س��خت اس��ت كه خوابشان 
نمي برد اما دولت بايد از يك جايي اين 
موضوع را حل كند. نپرداختن به بحث 
يارانه و حذف علمي آن طي س��ال هاي 
گذشته سبب شده كه اين موضوع مثل 
اس��تخوان لاي زخم براي دولت باشد. 
چرا دولت به مردم نمي گويد كه ارزش 
پول يارانه ها طي 7سال گذشته حدود 
۸۰ درص��د كاه��ش داش��ته و 45هزار 
توم��ان دريافتي مع��ادل ۸۰۰۰ تومان 
اس��ت. اگ��ر در س��ال 13۸9،  45هزار 

تومان معادل 5۰ دلار بود اكنون معادل 
1۰دلار است. چرا دولت به يك باره اين 
بحث را ح��ل نمي كند؟ چ��را دولت از 
پيش��نهاد رييس كميته امدام امام)ره( 
كه خواس��تار تقبل اين مسووليت شد، 
اس��تقبال نكرد؟ بهتر است دولت بداند 
كه حل پرداخ��ت يارانه ها فقط و فقط 
با كمك دستگاه هاي درون نظام ممكن 
مي ش��ود. پس چه بهتر هر دست ياري 
كه براي كمك به س��وي دولت مي آيد 

آن را بگيرد و رد نكند. 
 3- افزايش قيمت حامل هاي انرژي؛ 
آزاد س��ازي قيمت حامل هاي انرژي 
هم دردس��ر ديگري اس��ت كه گريبان 
هر دولتي را مي گيرد. يادمان باش��د كه 
مردم در اوايل برنامه دوم توس��عه و در 
دوره دولت هاشمي با افزايش تدريجي 
قيمت حامل ه��اي انرژي بدون دريافت 
ياران��ه كنار آمده بودن��د و قبول كرده 
بودند. زيرا مي ديدند كه اين افزايش به 
نوع��ي در رفاه زندگي آنها موثر اس��ت. 
هر چند بر قيم��ت كالاهاي ديگر تاثير 
س��رمايه گذاران  ورود  اما  مي گذاش��ت 
خارج��ي و راه اندازي طرح هاي صنعتي 
و اقتصادي س��بب افزايش اندازه طبقه 
متوس��ط ش��ده بود؛  طبقه ي��ي كه در 
دولت هاي نه��م و دهم به حداقل خود 

رسيدند. 
اين روند تا س��ال 13۸3 كه مجلس 
هفتم ش��كل گرفت، ادامه داش��ت اما 
در مجل��س هفت��م ك��ه اصولگرايان بر 
آن حاكم ش��دند جلو اي��ن روند گرفته 
ش��د و تقريبا نزديك به ۶ سال قيمت 
حامل هاي انرژي تثبيت ش��ده بود. اما 
زمان��ي هم كه آزادس��ازي تدريجي آن 
صورت گرف��ت، چاله يي براي آن كنده 
ش��ده بود)پرداخت يارانه( كه توفيري 
براي رفاه مردم نداشت. پيش بيني هاي 
تبصره 1۸-ك��ه مابه التفاوت قيمت هاي 
انرژي صرف اش��تغال شود- اگر تحقق 

پذيرد بس��يار عالي اس��ت  زي��را مردم 
مي بينن��د كه افزايش قيمت حامل هاي 
ان��رژي در رفاه زندگي هم موثر اس��ت. 
اميدواريم كه دولت و مجلس براي اين 
منبع درآم��دي،  چاله پرداخ��ت يارانه 

حفر نكند. 

4- افزايش عوارض خروج از كشور؛
نگاهي ب��ه آمار س��فرهاي خارجي 
مي تواند توجيه كننده نظر دولت باشد. 
بنا بر آمارهايي ك��ه دولتمردان بودجه 
ارائه داده اند، س��الانه بيش از 9ميليون 
نفر س��فر خارجي مي رون��د كه اگر هر 
نف��ر 1۰۰۰دلار هم��راه خود داش��ته 
باشد، س��الي نزديك به 9ميليارد دلار 
ارز از كش��ور خارج مي ش��ود. از اين رو 
دولت مي خواهد كه جلو خروج بي رويه 
ارز را بگيرد. يك محاس��به ساده نشان 
مي دهد اگ��ر جلو خروج تمامي اين ارز 
گرفته شود، معادل ريالي آن 31هزار و 
5۰۰ ميليارد تومان مي ش��ود كه تقريبا 
1۰درصد بودجه دولت اس��ت. اولا  اگر 
افزاي��ش 3برابري ع��وارض به تصويب 
برس��د با كاهش شديد مس��افرت هاي 
خارج��ي روبه رو خواهيم ش��د كه تاثير 
خود را به ط��ور دومينووار بر پروازهاي 
هوايي، آژانس هاي مسافرتي و... خواهد 
گذاش��ت و اش��تغال آنها را تحت تاثير 
قرار خواهد داد. ثانيا، چرا ايراني ها براي 
س��فر خارجي بايد تنبيه ش��وند؟ كدام 
كش��ور ش��هروندان خود را براي س��فر 

خارجي تنبيه مي كند؟ 
هر ك��دام از4 محوره��اي بالا– در 
صورت تصوي��ب– مي تواند براي دولت 
چالش هايي را به وجود آورد كه همين 
الان نشانه هايي از آن پديدار شده است. 
با اين لايحه كه مثل كوه يخ فقط نوك 
آن پديدار شده است،  بهتر است دولت 
خود را براي چالش هاي بزرگ تر آماده 

كند. 

سرمقاله

نوك كوه يخ پيداست
 منصور بيطرف   

سردبير

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطب�ان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيش�نهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

ب��دون ش��ك هفته گذش��ته ب��راي روحاني و 
دولتش،  هفته سختي بود. پيامدهاي بعد از تقديم 
لايحه بودجه 1397 آنچنان تند و ش��ديد بود كه 
حت��ي يك مج��ري تلويزيون هم كه ب��ه هواداري 
از دولت معروف اس��ت، نتوانس��ت از طعنه گزنده 
خودداري كن��د و گفت كه ي��ك تبليغات ببينيد 
ت��ا برگرديم و اميدوارم در اي��ن چند ثانيه كالايي 
گران نش��ود. موض��وع گراني و افزاي��ش قيمت و 
خدماتي كه در لايحه بودجه 1397 آمده است نه 
تنها اقش��ار عادي كشور بلكه نخبگان و هنرمندان 
و ورزش��كاران را هم به ميدان كش��اند و هر قشر 
از ظ��ن خود به اين موض��وع پرداخت. حتي يكي 
از معاون��ان يك وزارتخانه ه��م بر افزايش خدمات 

مطلبي را تقرير كرده بود ...

 آن گونه كه شهردار تهران گفته است، اين نهاد 
بايد از تصدي گري به س��مت تسهيل گري حركت 
كند. محمدعلي نجفي ابراز اميدواري كرده كه اين 
موض��وع در چارچوب مواد و قوانين برنامه س��وم 
توس��عه ش��هرداري به نحو واقعي متجلي شود. از 
همين رو، روشن است بايد بازنگري اساسي درباره 
روندها و فرآيند هاي فعاليت شهرداري و همچنين 

بازنگري در ساختار و تشكيلات انجام دهيم. 
نجفي در همايش »چش��م انداز شهر تهران در 
افق برنامه پنج س��اله س��وم« در تشريح مهم ترين 
نكات در تنظيم برنامه س��وم توس��عه شهر تهران 
گفت: ما درصدد نوشتن برنامه توسعه شهر تهران 
هس��تيم نه برنام��ه ش��هرداري ته��ران، از اين رو 
برنامه يي كه موردنظر ماس��ت، وسيع تر و عميق تر 
از آن خواه��د بود ك��ه صرفا ش��هرداري تهران را 

تحت تاثير قرار دهد...

نوك كوه يخ پيداست

وداع شهرداري پايتخت با تصدي گري

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 13  

صنعت، معدن و تجارت
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 فاز جديد حضور 
چيني ها در ايران

»چين« كه همواره از آن به عنوان نخس��تين شريك 
تجاري ايران نام برده مي ش��ود؛ در تلاش است تا روابط 
تجاري خود را با ايران در فاز جديدي ترسيم كند، چراكه 
خبرها حاكي از اين اس��ت كه با كليد خوردن فاز جديد 
حضور چيني ها در اقتصاد ايران، اتاق بازرگاني چين تمايل 
دارد، حجم روابط با ايران را به 1۰۰ميليارد دلار برساند. 
از آن س��و با توجه به اينكه سياس��ت اصل��ي دولتمردان 
ايراني، حركت از سمت مبادلات صرف تجاري به سمت 
س��رمايه گذاري هاي مشترك است، بر اين موضوع تاكيد 
دارند كه چيني ها تنها به فكر صادرات به ايران نباش��ند. 
اين در شرايطي است كه در فضاي پسابرجام نيز فرصتي 
فراهم ش��د، تا بنگاه ه��اي اقتصادي خارجي به س��مت 
س��رمايه گذاري در ايران ترغيب ش��وند كه در اين ميان 
چين به نسبت ساير شركاي تجاري ايران، سرمايه گذاري 
رو به رش��دي در كشورمان داشته است. بر همين اساس 
ائتلاف سرمايه و دانش بين سرمايه گذاران چيني و ايراني 
مي تواند منجر به ارتقاي كيفيت محصولات توليدي براي 
توسعه صادرات به دنيا به خصوص كشورهاي مستقر در 

جاده ابريشم شود ...

 منصور بيطرف   



در  امري�كا در جناي�ات جنگ�ي  نق�ش   
يمن قابل پوش�اندن نيس�ت؛ تعادل| ظريف 
درخص��وص فرافكن��ي و نق��ش امريكايي ه��ا در 
بح��ران يم��ن گف��ت: هيچ گونه بازي ب��ا حقايق 
و مس��تندات )حقاي��ق جايگزي��ن و مس��تندات 
جايگزين( هم نمي تواند مباش��رت ايالات متحده 
در جنايات جنگي را بپوش��اند. وزير امور خارجه 
كش��ورمان در توييتي نوش��ت: درحالي كه ايران 
از روز اول آغاز بحران در يمن همواره خواس��تار 
آتش بس و ارس��ال كمك و آغ��از گفت وگو بوده، 
ايالات متحده به متحدانش اس��لحه فروخت تا به 
كشتار غيرنظاميان يمني بپردازند و قحطي را بر 

آنان تحميل كنند. 
 مقام س�ازمان ملل ادعاي هيل�ي درباره 
ايران را رد كرد؛ تس�نيم| معاون س��خنگوي 
دبيركل س��ازمان ملل گفت: هيچ دليل محكمي 
كه منبع س��اخت اين موشك ها را مشخص كند، 
وج��ود ندارد. به گ��زارش روس��يااليوم، »فرحان 
حق« در نشس��تي خبري در مقر س��ازمان ملل 
در نيويورك گفت: گزارش��ي كه آنتونيو گوترش 
دبيركل سازمان ملل به شوراي امنيت ارائه كرد، 
گزارش��ي نيم س��الانه درخصوص مي��زان اجراي 
قطعنام��ه 2231 در زمينه برنامه هاي هس��ته يي 
ايران ب��ود. وي افزود: اين گزارش تحليلي درباره 
موشك هايي كه از يمن به عربستان شليك شده 
اس��ت، ارائه كرده و هيچ دليل محكمي كه منبع 
س��اخت اين موشك ها را مش��خص كند، وجود 

ندارد. 
 انصارالله ادعاي امريكا درباره موشك هاي 
ايران�ي را رد ك�رد؛ ايلن�ا| س��خنگوي گروه 
انص��ارالله يمن اتهام هاي امريكا عليه ايران درباره 
اينكه تهران موش��ك هاي اين گ��روه براي حمله 
به عربس��تان را تامين كرده اس��ت را رد كرد. به 
گ��زارش رويترز، »ع��ادل الملك الج��ري« با رد 
اتهامات امريكا عليه ايران درباره ارس��ال موشك 
به انص��ارالله يمن آن را تلاش��ي ب��راي منحرف 
ك��ردن توجه��ات از تصميم اخير واش��نگتن در 
به رس��ميت ش��ناختن قدس به عن��وان پايتخت 
اس��راييل دانس��ت. وي در اي��ن باره با انتش��ار 
متني در حس��اب كاربري اش در توييتر نوش��ت: 
داس��تان روشن اس��ت. آنها مي خواهند داستاني 
ب��ه اعراب نش��ان دهند تا توجه آنه��ا را از قضيه 
قدس منحرف كنند تا به جاي اينكه از اس��راييل 
عصباني باشند، موج ايران هراسي به راه اندازند.« 
 اگر فقط دنبال پيروزي جناح مان باش�يم، 
مش�كلي حل نمي شود؛ ايس�نا| نايب رييس 
مجلس شوراي اس��لامي منتقد رفتار مسوولاني 
شده كه تخصص ندارند، اما نمي گويند نمي دانيم 
و نظر مي دهند. مسعود پزشكيان كه در همايش 
مجلس و نقش قانون در توس��عه ملي سخنراني 
مي كرد، گفت: سال هاست در حال نگارش قانون 
هستيم، اگر حرف درست قانون شود و به خوبي 
هم اجرا ش��ود مش��كلي باقي نمي ماند، اما وقتي 
قانوني پس از 6 روز نقض مي شود حتما در جايي 
ايرادي وجود دارد. پزش��كيان افزود: اينكه فقط 
به دنبال پيروزي جناح خودمان باش��يم و بعد به 
نام اس��لام و دين پست و مقام ها را اشغال كنيم، 
مش��كلي را حل نمي كند. اگر بخواهيم مي توانيم 
مشكلات را حل كنيم و اگر نمي توانيم بيهوده به 

ديگران ايراد نگيريم. 
 ط�رح گفت وگ�و ب�ا جامع�ه روحانيت در 
جلس�ه مجمع روحانيون مب�ارز؛ ايلنا| عضو 
مجم��ع روحاني��ون مبارز گفته كه ب��ه ياد ندارد 
از جامع��ه روحاني��ت مب��ارز كس��ي آنه��ا را به 
گفت وگو دعوت كرده باشد. حجت الاسلام محمد 
مق��دم درباره پيش��نهاد گفت وگو مي��ان جامعه 
روحاني��ت و مجمع روحانيون گفت: در جلس��ه 
آينده مجمع اين مس��اله مطرح مي ش��ود و بايد 
ببينيم ديدگاه هاي مختلف دوستان در اين مورد 
چيست. طبعا موضع گيري شفاف و روشن مجمع 
در پاس��خ به اين پرسش ها داده خواهد شد. اين 
عض��و مجم��ع روحانيون مبارز در پاس��خ به اين 
سوال كه در س��ال ۸۴ زماني كه رهبري جامعه 
روحانيت؛ مجمع روحانيون مبارز را به گفت وگو 
ف��را خوانده ب��ود، مهدي كروب��ي در اعتراض به 
اصولگرايان گفته ب��ود كه آنان همه تريبون ها را 
دراختيار دارند و جايي براي اصلاح طلبان نيست، 
گفت: به ياد ندارم كه در گذش��ته چنين چيزي 
بوده اس��ت يا خير، حال نه آن را تاييد و نه نفي 
مي كنم. ب��ه گفته مقدم اينكه ب��ا يكديگر حرف 
بزنيم ام��ا همه تريبون ها در دس��ت يك جريان 
باشد و ائمه جمعه و جماعت از يك طيف انتخاب 

شوند، مبتني بر عدالت نيست. 
 اروپ�ا از امريكا حرف ش�نوي ندارد؛ برنا| 
يك كارش��ناس مس��ائل اروپا درباره موضع اروپا 
در قب��ال تهديده��اي امريكا عليه اي��ران گفت: 
اتحادي��ه اروپ��ا به دلاي��ل مختل��ف قصد حرف 
ش��نوي از امريكا را ن��دارد و نمي خواهد دنبال رو 
سياست هاي امريكا باشد، اگرچه رشته پيوند آنها 

به هم نخورده است. 
ب��ا اين ح��ال اروپايي ه��ا باتوجه ب��ه حمايت از 
برج��ام در مقابل امريكا، حساس��يت هايي درباره 
برنامه موش��كي ايران دارند و از ايران مي خواهند 
آزمايش ه��اي موش��كي را متوق��ف كن��د. علي 
بيگدل��ي درخصوص احتمال حمله نظامي امريكا 
به ايران، گفت: امريكايي ها با وجود اين اقدامات، 
تن ب��ه جنگ با اي��ران نمي دهند، ه��ر چند كه 
دولت��ي جمهوري خواه در امري��كا در قدرت قرار 
دارد و آنها هميش��ه جنگ طلب بوده اند. احتمال 
ضعيف وجود دارد كه اگر عربس��تان و اس��راييل 
در اقدامي احمقانه ب��ه ايران حمله كنند، امريكا 

همراهي هايي انجام دهد. 
 كشمكش هاي داخلي امريكا ارتباطي با ما 
ندارد؛ برنا| سيدعباس عراقچي معاون وزير امور 
خارج��ه در گفت وگو با خبرگ��زاري كيودو ژاپن 
با اش��اره به اينك��ه امريكا با ايج��اد فضاي مبهم 
عم��لا برخلاف نص صريح برج��ام عمل مي كند، 
گفت: وزارت امور خارجه و س��ازمان انرژي اتمي 
دس��تورات لازم براي اق��دام را در صورت خروج 
احتمالي امريكا از برجام دريافت كرده اند. برجام 
قاب��ل مذاكره مجدد نيس��ت و ام��كان باز كردن 
دوب��اره و اضافه ك��ردن مبحث جدي��دي به آن 

وجود ندارد.
او اضاف��ه ك��رد: كش��مكش هاي داخل��ي امريكا 
ارتباط��ي به ما ندارد و آنچه مهم اس��ت تمكين 

آنها به قراردادي است كه امضا كرده اند. 

روي موج خبر

تلاش ايران و كشورهاي حاشيه درياچه براي پايان دادن به مناقشه 26 ساله

»خزر«چگونهتقسيمميشود؟

سخنگوي دولت و رييس سازمان برنامه و بودجه:
دولت افزايش نرخ ارز را بر نمي تابد

ادامه از صفحه اول 
گروه ايران  

 رديف هاي غيرپاسخگوي بودجه
دبي��ركل حزب اعتدال و توس��عه با بي��ان اينكه 
يك هزار و 1۹۴هزار ميليارد تومان در كش��ور هزينه 
خواهد ش��د كه ما فقط مي تواني��م 36۸هزار ميليارد 
توم��ان از خزانه دولت برداش��ت كنيم، گفت: جامعه 
حق دارد كه اين سوال را بپرسد كه مابقي اين هزينه 
را از كجا مي خواهيد بياوريد؟ نوبخت گفت: در جدول 
بودجه س��ال هاي گذشته ۵۹ رديف و موسسه وجود 
داشت كه از دولت كمك مي گرفتند و حتي بسياري 
از اين موسسات را ما نمي شناختيم كه در سال جاري 
اين رديف ها حذف شد، البته 1۹۴هزار ميليارد تومان 
نيز از حقوق گمركي و ماليات درآمد كسب خواهيم 
كرد ك��ه در عين حال ۵۰۰ه��زار ميليارد تومان نيز 
طرح و پروژه نيمه تمام در كش��ور داري��م. وي ادامه 
داد: پس بايد چيزي بفروش��يم تا بتوانيم اين ميزان 
را تامين كنيم كه اولا س��اختمان هاي دولتي اس��ت 
ك��ه پيش بيني كرديم يك هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان 
و فروش س��هام ش��ركت هاي دولت كه آن نيز حدود 
1۰6هزار ميليارد تومان خواهد بود و براي تامين بقيه 
آن مجبور ش��ديم اوراق قرضه بفروش��يم كه آن نيز 

حدود ۴۷ ميليارد تومان است. 
سخنگوي دولت افزود: هزار ميليارد تومان نيز بايد 
به بازنشستگان براي همسان سازي پرداخت كنيم كه 
با اين كس��ري بودجه مجبور شديم 2۰هزار ميليارد 

تومان از صندوق توس��عه ملي براي اتمام پروژه هاي 
نيمه تمام استفاده كنيم. 

نوبخت با بيان اينكه برجام توانس��ت براي دولت 
گش��ايش ايجاد كند، گفت: برخ��ي مي گويند برجام 
هيچ دس��تاوردي نداش��ته ولي من به عنوان رييس 
سازمان مديريت مي گويم حداقل گشايشي كه داشته 
اين بود كه فروش نفت ما از حدود يك ميليون بشكه 
به 2 ميليون و ۴1۰هزار بشكه رسيد كه توانستيم با 
پول آن هزينه هاي جاري دولت و حقوق كارمندان را 
پرداخت كنيم البته ترام��پ از اقدام و مذاكرات ما و 
به ثمر رسيدن برجام بس��يار مي سوزد و مي داند كه 
اگ��ر برجام به ثمر نمي رس��يد، مش��كلات زيادي در 
كش��ور وجود داشت. وي به بحث قبلي خود برگشت 
و ادامه داد: خلاصه براي طرح هاي عمراني پول كافي 
نداريم و براي اين كار مجبور ش��ديم، س��ال گذشته 
1۷هزار ميليارد تومان از بانك ها پول بگيريم تا بتوانيم 
واحدهاي متوقف و نيمه تعطيل را دوباره فعال كرده و 

فرصت شغلي ايجاد كنيم.

 سرانجام افزايش حامل هاي انرژي
نوبخت خاطرنشان كرد: تصميم گرفتيم اگر اصلاح 
قيمتي روي حامل هاي انرژي رخ دهد و مجلس مجوز 
آن را دهد 1۷هزار و ۵۰۰ميليارد تومان درآمد داشته 
باشيم تا بتوان ۸3 هزار واحد صنفي نيمه كاره يي كه 

بايد كامل شود را تكميل كنيم. 
سخنگوي دولت توضيح داد: در قانون هدفمندي 

يارانه ها قرار بود با اص��لاح حامل هاي انرژي و منابع 
حاص��ل از آن نصف آن به مردم براي پرداخت نقدي 
يارانه ه��ا و از نص��ف ديگ��ر 3۰درصد ب��ه واحدهاي 
تولي��دي و 2۰درصد نيز در جي��ب دولت قرار گيرد 
ولي امروز نه فق��ط آن 3۰درصد به واحدهاي توليد 
داده نش��د و 2۰درصد نيز به جيب دولت نرفت بلكه 
12 هزار ميليارد تومان نيز به مبلغ قبلي افزوده و به 

عنوان پرداخت نقدي يارانه به مردم داديم. 
رييس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه عده يي 
به اين پول نيازمند هس��تند و نمي توانيم تحت هيچ 
شرايطي آن را قطع كنيم، گفت: بنده قسم مي خورم 
ماهي ح��دود ۸ميلي��ون و ۷۰۰ه��زار تومان حقوق 
مي گي��رم و هيچ پ��ول ديگري از هيچ ج��اي ديگر 
دريافت نمي كن��م و دريافت اين ۴۵هزار تومان هيچ 
تاثي��ري در زندگي من ندارد اما مي توان با جمع اين 
۴۵هزار تومان مشكلات زيادي را حل كرد البته امسال 
 يارانه تحت پوش��ش افراد كميته امداد و بهزيس��تي

3.۴ برابر ش��ده است و سعي داريم هر كسي كه زير 
خط فقر باشد پول ديگري به نام بيمه سلامت به آنها 
بدهيم و سال آينده به طور قطع سه دهك افراد بي نياز 

از يارانه را قطع خواهيم كرد. 
وي تاكي��د كرد: براي ايجاد ح��دود يك ميليون 
فرصت ش��غلي ني��از به اص��لاح قيم��ت حامل هاي 
انرژي در س��ال آينده اس��ت. رييس سازمان برنامه و 
بودج��ه ادامه داد: قيمت فوب خليج فارس كه مبناي 
قيمت گذاري حامل هاي انرژي در كشور است حدود 

22۰۰ تومان است كه با قيمت كنوني بنزين 12۰۰ 
ارزان تر است و حتي قيمت بنزين و گازوييل در ايران 

بسيار ارزان تر از افغانستان است.

 ورود دولت به بحث ارز
نوبخت با بيان اينكه رييس جمهوري در جلس��ه 
پنج ش��نبه نيز با وي تاكيد كرده ك��ه درباره افزايش 
نرخ ارز بس��يار نگران اس��ت، ادامه داد: آقاي روحاني 
اصلا و به هيچ عنوان افزايش نرخ ارز را بر نمي تابد و 

از افزايش آن بسيار مكدر است. 
وي با تاكيد بر اينكه بايد قيمت ارز كنترل شود و 
ب��راي اين كار دولت بايد در بازار مداخله كند، افزود: 
براي اينكه بتوانيم تقاضاي بازار را متعادل كنيم بايد 
ارز تزريق كنيم ولي متاس��فانه بانك مركزي اگر ارز 

بيشتري داشت قطعا ورود مي كرد. 

س��خنگوي دولت ادامه داد: در ب��ازار ما دلار زياد 
است ولي براي كنترل نرخ آن بايد بانك مركزي ورود 

كند كه متاسفانه براي تهيه ارز مشكل دارد. 
نوبخت به ميزان سفرهاي خارجي از كشور اشاره 
ك��رد و گفت: س��الانه ۹ ميلي��ون و 2۰۰ هزار نفر به 
مس��افرت خارجي مي روند كه اگر هر يك هزار دلار 
با خود ببرند، مي شود ۹ميليارد دلار كه همين ميزان 
براي دولتي كه تامين 2۰۰ميليون دلار برايش سخت 
است بسيار زياد است و بار بسيار زيادي را به بازار وارد 
مي كند. وي گفت: خروج ارز از كش��ور به بازار فشار 
وارد مي كن��د و يكي از عوامل جلوگيري خروج ارز از 
كشور مي تواند افزايش عوارض خروج مسافران باشد. 
پي��ش از س��خنان نوبخ��ت، علي جنت��ي معاون 
كانون ه��ا و س��ازمان هاي ح��زب اعتدال و توس��عه 

سخنراني كرد. 

گروه ايران  
26سال مذاكره ۵ كش��ور ساحلي درياي خزر بر 
سر رژيم حقوقي آن تا به امروز بي فايده بوده است. اما 
گويي طاقت دولت هاي اين ۵ كشور طاق شده و آنها 
خواهان پايان دادن به اين مناقش��ه طولاني هستند. 
براي همين بود كه وزراي خارجه كشورهاي ساحلي 
درياي خزر در 1۴ آذر ماه امسال براي چهارمين بار 
گ��رد هم آمدند تا تكليف رژي��م حقوقي اين دريا را 
مشخص كنند. نشس��تي كه با حضور وزراي خارجه 
ايران، روسيه، آذربايجان، تركمنستان و قزاقستان در 
مسكو برگزار و به گفته لاوروف، راه حل تمام مسائل 
كليدي در مورد كنوانسيون رژيم حقوقي درياي خزر 
پيدا ش��د. اما آنجا كه به تقسيم درياي خزر مربوط 
مي شد در رسانه هاي ايران حاشيه ساز شد؛ چراكه از 
ابتدا موضع ايران در اين باره با ۴كشور ديگر متفاوت 

بوده است. 

 اختلاف بر سر چيست؟
آنچه تا به امروز كش��ورهاي ساحلي درياي خزر 
را در امض��اي رژي��م حقوقي جديد ناكام گذاش��ته، 
اختلاف در دو س��رفصل اس��ت:»تعيين ن��وع رژيم 
حقوق��ي« و »نحوه تقس��يم درياي خ��زر«. ايران و 
روس��يه معتقدند تا زماني كه رژي��م حقوقي جديد 
براس��اس انعق��اد معاه��دات فراگير تدوين نش��ود، 
معاهدات س��ابق همچنان به قوت خود باقي اس��ت؛ 
در مقابل، قزاقستان و آذربايجان خواهان تقسيم دريا 
هستند. اين دولت ها اعتقاد دارند، پايبندي به برخي 
از قراردادهاي س��ابق مغاير منافع ملي، اس��تقلال و 
آزادي آنان اس��ت و آن را نوعي وابس��تگي به قدرت 

شوروي سابق قلمداد مي كنند. 
اما مناقش��ه اصل��ي در نح��وه تقس��يم دريا بين 
كشورهاست كه رسيدن به نتيجه را دشوار كرده است. 
درحالي كه ايران خواهان »تقس��يم عادلانه« است و 
سهم منطقي از كل دريا را طلب مي كند؛ كشورهايي 
كه مرز ساحلي گسترده تري دارند از »تقسيم براساس 
مرز س��احلي« سخن مي گويند كه اين موضع آنان با 
مخالفت شديد ايران مواجه است. در همين ارتباط در 
بحبوحه نشست وزيران امور خارجه ۵ كشور ساحلي 
دري��اي خ��زر برخي ش��ايعه كردند، اي��ران از موضع 

پيش��ين خود در تقسيم درياي خزر كوتاه آمده و تن 
به »تقس��يم بندي براساس مرز س��احلي« داده است. 
شايعه يي كه از سوي س��خنگوي وزارت امور خارجه 
تكذيب ش��د و او گفت كه »تحديد حدود درياي خزر 
نه تنها به هيچ  وجه نهايي نش��ده بلكه در دستوركار 
مذاكرات اجلاس وزرا هم نبوده است؛ بنابراين ايران در 
مواضع خود در زمينه تحديد حدود هيچ گونه تجديد 
نظري نداش��ته است.« بهرام قاسمي با تاكيد بر اينكه 
»پروس��ه مذاكرات تحديد حدود خ��ارج از مذاكرات 
كنوانس��يون انجام مي شود« افزود: به دليل اختلافات 
زياد در مواضع به نظر مي رسد در آينده نزديك مذاكره 
درباره تحديد حدود به سرانجام نخواهد رسيد و اصولا 
امكان درج جزئيات تمامي موضوعات در كنوانسيون 

ممكن نيست. 
آن ط��ور ك��ه س��خنگوي وزارت ام��ور خارج��ه 

گفته،»موضوع��ات مربوط به حدود و س��هم هر يك 
از كشورها طي موافقت نامه ها و پروتكل هاي ديگري 
مذاكره و جزئيات آن مش��خص خواهد شد« چراكه 
در كنوانس��يون رژيم حقوقي دري��اي خزر »كليات 
مس��ائلي نظير اهداف، تعاريف، اص��ول همكاري ها، 
چگونگي اعمال حاكميت، حقوق حاكمه و صلاحيت، 
حفاظت محيط زيست، انحصار دريانوردي فقط تحت 
پرچم كشورهاي س��احلي، ممنوعيت حضور نظامي 
كشورهاي غيرساحلي، مس��ائل دريانوردي، حمل و 
نقل، حق دسترسي به آب هاي آزاد، ترانزيت، برابري 
رفتار، عدم تبعيض نسبت به كشتي هاي تحت پرچم، 
حفاظت و اس��تفاده بهينه از منابع زنده آبي، كليات 
فعاليت ه��اي امنيتي، ان��رژي، تحقيق��ات دريايي و 

سازوكار همكاري ها« درج مي شود. 
لازم به يادآوري اس��ت ابراهي��م رحيم پور معاون 

آسيا، اقيانوسيه و مشترك المنافع وزارت امور خارجه 
ني��ز پيش از اين گفته بود آنچه درباره س��هم ۵۰ يا 
2۰درصدي ايران از درياي خزر مطرح مي شود خارج 
از منطق حقوقي و بين المللي است. او گفت: روسيه 
با وسعت 1۷ميليون كيلومتر مربع در جريان توافقي 
كه بين اين كش��ور و قزاقس��تان به صورت دو جانبه 
انجام ش��د، س��همش از بستر و زير بس��تر اين دريا 
حدود 1۸درصد و قزاقستان حدود 32درصد در نظر 

گرفته شده است. 
رحيم پور در گفت و گو با ايسنا، تاكيد كرده بود: به 
افكارعمومي اينگونه القا ش��ده كه ممكن است، حق 
ايران در جريان مشخص شدن سهمش در اين دريا 
خورده شود. از يك طرف اين صحبت باعث افزايش 
هوشياري ها و حساسيت در اين ارتباط مي شود؛ اما 
از طرف ديگر اين حرف منطقي و درس��ت نيس��ت 

چراكه قرار نيس��ت اين دري��ا را نصف كنيم يا آن را 
به ۵ قسمت مساوي تقسيم كنيم. 

رحيم پ��ور ب��ا تاكيد بر اينكه تقس��يم براس��اس 
مش��خصات جغرافيايي س��واحل و حقوق بين الملل 
دريايي انجام مي ش��ود و در كنوانسيون درياي خزر 
از مقدمه تا موخره آن 23ماده داريم كه برخي از اين 
ماده ها حدود 1۵بند دارند، گفت كه »از نظر حجمي 
و كمي در مورد ۹۰درصد مفاد اين كنوانسيون تفاهم 

حاصل شده است.«
ظاه��را تا امضاي توافقنام��ه رژيم حقوقي درياي 
خزر و مصالحه ميان كش��ورهاي حاش��يه آن، مسير 
دش��واري پيش روي دولت هاس��ت، آنچن��ان كه از 
س��خنان ظري��ف نيز اين ط��ور برمي آي��د. آنجا كه 
محمدجواد ظريف، تدوين كنوانسيون رژيم حقوقي 
درياي خزر را مهم دانست؛ اما تاكيد كرد كه »امضاي 

رژيم حقوقي هدف غايي نيست«. 
او ب��راي بهبود روابط بين كش��ورهاي س��احلي 
خزر پيش��نهاد داد: همزم��ان و به م��وازات نهايي 
شدن كنوانسيون رژيم حقوقي درياي خزر، تاسيس 
صندوق مش��ترك س��رمايه گذاري، ايج��اد پنجره 
واحد كمرگي، يكسان س��ازي تعرفه ه��ا و رويه هاي 
گمركي، هم��كاري مناطق آزاد و وي��ژه اقتصادي، 
تاسيس شركت هاي مش��ترك حمل و نقل، توسعه 
و تكام��ل رواب��ط اجتماعي و فرهنگي، گس��ترش 
گردش��گري، اعطاي حداكثر تسهيلات براي صدور 
رواديد و حركت به س��مت لغ��و كامل رواديد ميان 
۵ كش��ور حوزه درياي خ��زر را در صدر رايزني ها و 

گفت وگوهاي آتي قرار دهيم. 
اي��ن مذاك��رات  نتيج��ه  دي��د  باي��د   ح��ال 

۵ كشور چه خواهد ش��د. آن طور كه لاوروف وزير 
ام��ور خارجه روس��يه به نمايندگ��ي وزراي خارجه 
۵ كش��ور س��احلي درياي خزر گفته است احتمالا 
نشست س��ران كش��ورهاي حاش��يه خزر در نيمه 
نخس��ت س��ال 2۰1۸ برگزار مي ش��ود ت��ا تكليف 
رژي��م حقوقي درياي خزر پس از 2۰س��ال بحث و 
گفت وگو روش��ن ش��ود. هر چند ممكن است پايان 
اين مذاكرات، آغاز يك مناقش��ه ب��زرگ در داخل 
ايران باش��د؛ آنجا ك��ه بند بند توافق ب��ه بوته نقد 

گذاشته مي شود. 
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چهرهها

نماينده دايم ايران در سازمان ملل 
در واكنش به اظهارات سفير امريكا در 
سازمان ملل گفت: هدف نيكي هيلي 
از اي��راد اته��ام به ايران اين اس��ت كه 
نگاه ها را از جنايت هايي كه در منطقه 
با تسليحات امريكايي صورت مي گيرد 
به جاي ديگر منحرف كند. به گزارش 
صداوس��يما، غلامعل��ي خوش��رو در 
گفت وگو با شبكه تلويزيوني الميادين گفت: اتهام هاي نيكي هيلي 
عليه ايران نادرست است و مقدمه يي براي نشست شوراي امنيت 
سازمان ملل متحد است كه در پنج شنبه آينده درباره ايران برگزار 
مي شود. وي افزود: نماينده امريكا ادعا هايي را تكرار كرد كه هيچ 
پايه و اساسي ندارد. وي با اين حرف ها مي خواست بر تسليحاتي 
كه براي كشتار يمني هاي بي گناه در اختيار متجاوزان قرار مي دهد 
سرپوش بگذارد. همه آنچه وي ادعا كرد به هيچ وجه صحت ندارد. 
او مدعي بود كس��اني كه در يمن مي جنگند ايراني ها هس��تند و 
اين س��خن نادرس��تي اس��ت. آنها هر كس را كه در خاورميانه با 
اش��غالگري به نبرد مي پردازد يا عليه گرسنه نگه داشتن ملت ها 
به پا خاسته است، ايراني مي دانند. ملت ها در مخالفت با اشغالگري 
و س��ركوبگري مبارزه مي كنند و ما بايد اين مساله را موردتوجه 
قرار دهيم. ايران به دبيركل سازمان ملل متحد بار ها گوشزد كرده 
است كه آمادگي دارد در مذاكرات آتش بس و رساندن كمك هاي 
بشردوس��تانه به يمني ها نقش ايفا كند. يمن به شدت در معرض 
خطر قحط��ي، وبا و ديگر بيماري ها قرار دارد. خوش��رو در ادامه 
تاكيد ك��رد: امريكايي ها همچنين مي خواهند ك��ه ديدگان را از 

قدس به امور ديگر معطوف كنند.

 امريكا مي كوشد بر كشتار مردم يمن 
سرپوش بگذارد

مع��اون منابع انس��اني قوه قضاييه 
گف��ت: در س��ال ۹6 ب��ا مجموع��ه 
اف��رادي ك��ه از مح��ل آزمون ه��اي 
قبلي ب��ه مجموعه قضات پيوس��تند، 
ت��ا پايان س��ال ب��ا جمع كس��اني كه 
 از ابتداي س��ال ۹6 تا الان داش��تيم،

 ۹۰۸ نفر اب��لاغ قضايي گرفته اند و به 
مجموعه دس��تگاه قضا وارد مي شوند. 
به گزارش ايس��نا، حجت الاسلام والمس��لمين عليرضا اميني در 
نشس��ت خبري در رابطه با آزمون قضاوت س��ال ۹6 اظهار كرد: 
در حال حاضر در مجموعه قضايي حدود 11 هزار قاضي مشغول 
به كار هس��تند ك��ه از اين تعداد حدود 1۰ ه��زار و 2۰۰ نفر در 
دادگستري هاي سراسر كشور اعم از محاكم و دادسراها، ۴۰۰ نفر 
در مراجع قضايي كشوري مثل ديوان عالي كشور و ديوان عدالت 
اداري و دادسراي ديوان مشغول بوده، 2۰۰ نفر از همكاران قضايي 
در س��ازمان هاي تابعه هستند و ۵۰ نفر در ستاد مشغول فعاليت 
هس��تند. وي افزود: از مجموعه قضات حدودا ۸.۵درصد از قضات 
زن هس��تند كه حدود ۹2۰ نفر بوده و حدود 23درصد را قضات 
حوزوي و مابقي را فارغ التحصيلان دانش��گاه تش��كيل مي دهند. 
قبل از برنامه پنجم بالغ بر ۷هزار نفر همكار قضايي داش��تيم كه 
 اي��ن مجموعه ارتقا پيدا كرده و تا آخر امس��ال ح��دود ۵ هزار و

 ۴۰۰ نفر از ابتداي سال ۹۰ تا انتهاي سال ۹6 توانستيم اين مقدار 
را تدارك ببينيم. معاون منابع انساني قوه قضاييه خاطرنشان كرد: 
امس��ال هم اين آخرين آزمون عمومي است كه برگزار مي كنيم. 
پيش از اين آزموني داشتيم كه متقاضيان امر قضاوت در شوراهاي 

حل اختلاف در آن شركت كردند.

تا پايان سال جاري، ۹۰۸ نفر به دستگاه قضايي 
مي پيوندند

خطيب نماز جمعه اين هفته تهران 
گفت: اقدامات ترامپ باعث تعميق نفوذ 
عاطفي و سياسي ايران در منطقه شده 
است. به گزارش تسنيم، حجت الاسلام 
س��يدكاظم صديقي با اش��اره به اعلام 
پايتخت��ي ق��دس ش��ريف از س��وي 
رييس جمه��ور امريكا، اين مس��اله را 
بسيار حساس در جهان و منطقه   غرب 
آسيا دانس��ت و اظهار داشت: ما اظهارات خطرناك رييس جمهور 
بحراني و بحران زده، بي اصالت و منفور ايالات متحده درباره قدس 
را محك��وم مي كنيم. وي اضافه كرد: ترامپ واقعا موجود عجيب و 
غريبي است، البته روساي جمهور امريكا خودشان اختياري ندارند؛ 
اينها نوكر و كنيز ابزار قدرت و ثروت در پشت پرده هستند؛ ترامپ 
به تعبير بوعلي سينا ش��اخ دارد، اما عقل ندارد، زيرا مشكلاتي را 
براي كشور خودش و جهان بشريت ايجاد كرده و مي كند. خطيب 
جمعه تهران اضافه كرد: يكي از اهداف ش��ومي كه امريكايي ها در 
طرح هاي خود داشتند، اين بود كه كشورهاي اسلامي را به جنگ 
داخلي بيندازند تا مس��اله فلس��طين كه اولويت اول جهان اسلام 
اس��ت، آن را به حاشيه برانند؛ البته حرف ابلهانه ترامپ باعث شد 
كه كشورهاي اسلامي بيشتر متحد شوند، انتفاضه فلسطين به پا 
خاست و اولويت مساله فلسطين كه مساله اسلام است باعث شد 
كه يك بار ديگر انزواي امريكا در جهان رقم بخورد. صديقي گفت: 
در قرآن كريم، علم ابزار و وس��يله است، هم مبنا و هم هدف بايد 
مشخص و روشن باشد، قبل از اينكه دنياي غرب دانشگاه هاي ما را 
استعمار كند، ما خودمان دانشگاه داشتيم و همه علوم را زير لواي 

اسلام با موازين اخلاقي ترتيب داده بوديم.

 اقدامات ترامپ باعث تعميق نفوذ ايران 
شده است

عضو كميسيون امنيت ملي مجلس 
با بيان اينكه ب��ر بودجه نظامي نظارت 
كامل وجود دارد، گفت: دولت از درآمد 
شركت هاي وابسته به نهادهاي نظامي 
مطلع اس��ت. مجتب��ي ذوالن��وري كه 
پيش از اين وظيفه نمايندگي جانشين 
نماينده ولي فقيه در س��پاه پاس��داران 
انقلاب اسلامي را برعهده داشته است، 
در اين رابطه به خبرآنلاين گفت: اگر ايراد و نقدي نسبت به نيروهاي 
مسلح مطرح باشد كه لازم است از سوي مجلس پيگيري شود، در 
دولت جايگاه پاسخگويي وجود دارد و وزارت دفاع اين وظيفه را به 
عهده دارد. او ادامه داد: امروز اگر كس��ي نس��بت به سپاه، ارتش يا 
ستادكل نيروهاي مسلح انتقادي داشته باشد، وزارت دفاع پاسخگو 
است و مي توان وزير را با سوال و استيضاح به صحن مجلس كشاند. 
ذوالنوري افزود: درمورد نظارت بر نيروهاي مسلح ما با دستگاه هاي 
م��وازي متعدد روبه رو هس��تيم، به اين معنا كه نيروهاي مس��لح 
براس��اس قانون اساسي تحت فرماندهي كل قوا قرار دارند و در اين 
مسير يك قوه ناظره عاليه به نام ستادكل نيروهاي مسلح وجود دارد 
كه اين بخش بر همه زواياي نيروهاي مسلح نظارت دارد. او توضيح 
داد: طبق ساختار سلسله مراتبي نيروهاي مسلح، يك معاونت به نام 
بازرسي وجود دارد كه به طور كامل وظيفه نظارت در درون نيروهاي 
مس��لح را به عهده دارد. جانشين س��ابق نماينده ولي فقيه در سپاه 
پاسداران به دنبال تش��ريح ساختارهاي نظارتي در نيروهاي مسلح 
گفت: در راستاي نظارت بر نيروهاي مسلح تشكيلاتي ديگري به نام 
حفاظت اطلاعات داريم كه هر چند اين سازمان در درون نيروهاي 

مسلح است اما انتصاب شان با نيروهاي مسلح نيست.

 دولت از درآمد شركت هاي وابسته به سپاه 
مطلع است
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3 كلان
 پيش بيني پيش خرج درآمد 
سال هاي آتي در بودجه ۹۷

ي��ك اقتصاددان معتقد اس��ت، دول��ت در حالي به برخي 
بنيادها و نهادها بدون اينكه عملكرد آنها روشن باشد و گزارشي 
از آن وجود داش��ته باش��د، بودجه تخصي��ص مي دهد كه در 
تامين هزينه هاي عمراني دچار مشكل بوده و پيش بيني كرده 
ك��ه آن را از محل ف��روش اوراق تامين كند كه خود به منزله 
پيش خرج از درآمد س��نوات آينده است. هادي حق شناس در 
گفت وگو با ايس��نا در تحليل بودجه س��ال ۱۳۹۷ اظهار كرد: 
يكي از بخش هاي مهم لايحه بودجه درباره درآمدها آن اس��ت 
كه در بخش درآمد مالياتي س��قف ۱۳۱ه��زار ميليارد تومان 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت. همان گونه ك��ه مي دانيد ماليات 
معمولا براس��اس عملكرد گذشته اقتصاد است يعني اگر سال 
مالي جاري سال مطلوبي باش��د، مي توان ماليات امسال را در 
س��ال آينده به ميزان مناس��بي برداشت كرد. نظر به اينكه بنا 
بر اطلاع��ات موجود بخش خصوصي و غيردولتي در هش��ت 
ماهه نخس��ت س��ال جاري بخش بزرگي از ماليات پيش بيني 
شده را محقق كردند و فقط ۱۵درصد ماليات پيش بيني شده 
در بودجه ۱۳۹۶ محقق نش��ده اس��ت و پيش بيني مي شود تا 
پايان سال دولت بتواند ماليات پيش بيني شده را وصول كند، 
بنابراي��ن مي توان اميدوار بود كه دولت س��ال آينده نيز بتواند 
ماليات پيش بيني ش��ده را محقق كند. او افزود: از سوي ديگر 
در سه ماهه نخست سال جاري رشد بالاي ۷درصد داشتيم و 
اگر طبق پيش بيني ها تا پايان س��ال جاري رشد قابل توجهي 
محقق شود، مي توان به وصول درآمد مالياتي پيش بيني شده 
خوشبين بود.  او با تاكيد بر اينكه دولت بايد بتواند از بخش هاي 
اقتصاد ايران كه ماليات نمي دهند ماليات بگيرد، گفت: تاكنون 
حدود ۴۰درصد اقتصاد ايران مشمول ماليات بوده و ۶۰درصد 
يا معاف هستند يا فرار مالياتي مي كنند يا به بخش زيرزميني 
اقتصاد تعلق دارد كه شناسايي نشده اند. به اين ترتيب دولت از 
آنها ماليات نمي گيرد. اين اميدواري وجود دارد كه با تحولاتي 
كه نظام مالياتي كش��ور در سال هاي اخير داشته است، امكان 
شناس��ايي فراريان مالياتي و رفع معافيت ه��اي مالياتي نابجا 
ص��ورت بگي��رد و ضمن تحق��ق ماليات پيش بيني ش��ده در 
لايحه بودجه ۱۳۹۷ كس��اني كه در ط��ول مالياتي قرار دارند 
تحت فش��ار كمتري قرار بگيرند.  او در بخش��ي از سخنانش 
به موضوع هدفمندي يارانه ها در لايحه بودجه ۱۳۹۷ اش��اره 
كرد و گفت: واقعيت اين اس��ت كه از آذر سال ۱۳۸۹ تا امروز 
قانون هدفمندي يارانه ها به غلط اجرا ش��ده است. از ابتدا قرار 
بر اين بود كه منابع حاصل از هدفمندي يارانه ها به اين صورت 
تقسيم شود كه ۵۰درصد آن سهم مردم باشد، ۳۰درصد سهم 
توليد و ۲۰درصد جبران كس��ري بودجه. ولي از آذر ۱۳۸۹ تا 
۱۳۹۶ به درس��تي اجرا نشده و عملا منابع هدفمندي يارانه ها 
فقط بين مردم توزيع ش��ده و حتي از س��اير منابع بودجه هم 
كس��ر و به اين بخش تخصيص يافته اس��ت.  او افزود: اكنون 
نيز كه قرار بر اصلاح ش��يوه اجراست بايد به قانون بازگشته و 
منابع حاصل از هدفمندي يارانه ها به درس��تي توزيع شود. به 
اين ترتيب كه بخش توليد نيز در نظر گرفته شود. دولت قرار 
اس��ت كه دهك هاي بالاي درآمدي را حذف كند و به نظر من 
اين كار امكان پذير اس��ت و بهتر آن است كه دولت اين منابع 
را فقط ميان افرادي توزيع كند كه تحت پوشش سازمان هاي 

حمايتي هستند و واقعا به درآمد يارانه ها نياز دارند.

بودجه

دو اقتصاددان در جلسه دين و اقتصاد مطرح كردند

بده و بستان هاي مخرب تامين اجتماعي
گروه اقتصاد كلان   

محمد ستاري فر مي گويد، نگاهي به بده و بستان هاي 
بين نظام حاكميت و تامين اجتماعي نشان مي دهد كه 
اي��ن رابطه تنها موجب عقبگ��رد نظام تامين اجتماعي 
شده است. اين اقتصاددان در جلسه اخير دين و اقتصاد 
با تش��ريح بسترهاي تاريخي و اجتماعي ايران و مسائل 
اصلي تامين اجتماعي مي گويد: نگاه به تامين اجتماعي 

در ايران مربوط به ۱۵۰سال گذشته است. 
به گزارش »تعادل« جلس��ه هفته گذش��ته موسسه 
دين و اقتصاد به سخنراني دو اقتصاددان دانشگاه علامه 
طباطبايي)محمد س��تاري فر و فرشاد مومني( در رابطه 
ب��ا موضوع »نس��بت نظام تامين اجتماع��ي با اقضائات 
توس��عه ملي« اختصاص داش��ت. در اين جلسه محمد 
س��تاري فر با بيان اينكه گستره تامين اجتماعي بسيار 
بزرگ اس��ت، گفت: اين گس��تره ها نياز به يك واكاوي 
عميق دارد. وي اظهار كرد: تا زماني كه اين س��اختارها 
فهم نشود، نمي توانيم تامين اجتماعي كارآمدي داشته 
باش��يم. س��اختار تامين اجتماعي در همه دنيا از يك 
س��ري قواعد ثابت و متغير تش��كيل شده به طوري كه 
قواعد متغير هر كش��ور و مرحله توسعه يي خاص آنها و 
قواعد ثابت مشترك است.  وي با اشاره به اينكه قلمرو 
تامين اجتماعي گذر از روابط فردي، احساسي و موردي 
بشر بوده است، افزود: در واقع تامين اجتماعي نخستين 
مقوله يي است كه به قرارداد و بنيانان فني و محاسباتي 

و پايدار تبديل شد. 
ستاري فر با بيان اينكه بايد بپذيريم تامين اجتماعي 
ميوه فرآيندهاي گستره اجتماعي، سياسي و اخلاقي و 
يك دوره تسلسل را داش��ته است، گفت: اين مقدمات 
را ب��راي اين منظور م��ي آورم كه به اين پرس��ش چرا 
كارگران، كارفرمايان و دولت نمي تواند به درس��تي در 

اين قلمرو نقش خوبي ايفا كنند، پاسخ دهم. 
وي گفت: ما در اين تسلس��ل)حداقل از اول انقلاب 
تاكنون( با يك شركت متشكل از كارگران، كارفرمايان و 
دولت روبه رو شديم كه هر ۳ تاكنون مدرك نوع دوستي 
و انصاف نش��ان نداده اند و هر كدام به سهم خود به اين 
نظام ضربه زده اند و در واقع تعامل و تفاهم اين ۳ اصل 

تبديل به ميدان تخاصم و توزيع رانت شده است. 
س��تاري فر ادامه داد: در زمين��ه نقش كارگران بايد 
ابتدا پرس��يد، نهاد مدني اي��ن ۲۰ميليون كارگر)جمع 
كارگ��ران و بازنشس��ته ها( كجاس��ت و نمايندگان آنها 
چگونه انتخاب مي ش��وند؟ اينها از چه رويكرد تفكري، 
اخلاقي و طبقه يي برخوردارند كه بتوانند عهده دار اين 
جايگاه باش��ند؟ از طرف ديگر اكنون در كش��ور ۲تا ۳ 
ميليون نفر در حوزه كارفرمايي و مهندسي و پيمانكاري 

فعاليت مي كنند كه بايد پرس��يد، نماينده آنها چگونه 
انتخاب مي ش��ود؟ و چه بار مسووليتي بر دوش دارند؟ 
در نهايت در زمينه دولت نيز بايد پرس��يد چه كارهايي 
براي بسترسازي اين نهادها و ضمانت پايداري آن انجام 
داده است. اين اقتصاددان بيان كرد: با تاسف بايد گفت 
بده بستان بين نظام حاكميت و تامين اجتماعي موجب 
عقبگرد اين نظام شده است و اگر غير از اين بود اكنون 
شاهد اين بحران هاي حاد نبوديم. اين بحران ها ديگر به 
ش��كلي نيستند كه هر چند س��ال يك  بار خود را بروز 
دهند بلك��ه درحال حاضر به ص��ورت ماهانه بحران ها 
خود را در انواع مس��ائل حاد نش��ان مي دهند و معلوم 
هم نيس��ت چگونه مي خواهند در ۲و ۳سال آينده همه 

خطاهاي چند دهه گذشته را جبران كنند. 
رييس اس��بق س��ازمان برنامه و بودجه در ادامه اين 
سخنراني در تشريح ساختار تامين اجتماعي كشور گفت: 
تامين اجتماعي در كش��ورهاي توسعه گرا نقش بسياري 
در اي��ن كش��ورها ايفا مي كند به طوري ك��ه آنها به اين 
نظام خود بس��يار تفاخر مي كنند. اين كشورها در دسته 
كش��ورهايي مهاجرپذير هستند و توانسته اند براي حتي 
مهاجراني كه بيمه نمي ش��وند، آرامش اجتماعي فراهم 
آورند درحالي كه فهم كشورهايي مثل ما از نظام تامين 
اجتماعي تنها به نظام بيمه يي و مستمري محدود شده 
است؛ فهمي بسيار ابتدايي كه به حدود ۱۵۰سال پيش 
بازمي گردد و بعد از اي��ن زمان اين فهم تغيير و دغدغه 
تامي��ن اجتماع��ي به ح��وزه گس��ترده يي از موضوعات 

اجتماعي، اقتصادي و امنيتي تبديل شده است. 
وي با بيان اينكه تامين اجتماعي در ايران اگر مورد 
توجه قرار مي گرفت بايد در سال چندين بار در شوراي 
امنيت ملي كش��ور مورد بحث ق��رار مي گرفت، افزود: 
من زماني كه در س��ازمان برنامه و بودجه بودم به آقاي 
روحاني كه دبير شوراي امنيت ملي بود، گفتم كه بايد 
اين مقوله وارد بحث هاي ش��ورا ش��ود كه ايشان جواب 

دادند اين چه ارتباطي با شوراي امنيت دارد. 
به گفته س��تاري فر قرار نيس��ت ك��ه حتما در يك 
جنگ باشيم. »جنگ هميش��ه مي تواند در كشور بين 
فقرا و اغنيا، توس��عه يافتگي و توسعه نيافتگي و... وجود 
داش��ته باشد. بنابراين شوراي امنيت ملي بايد روي آن 
موضوعاتي كه مي تواند امنيت ملي را تهديد كند، وقت 
بگذارد و براي اصلاح آنها تصميم گيري كند.« ستاري فر 
در ادامه به تشريح تامين اجتماعي توسعه گرا پرداخت 
ك��ه به گفت��ه او مي توان��د زيربناي س��اختاري تامين 
اجتماعي كشور قرار گيرد. »تامين اجتماعي توسعه گرا 
بستر رشد و توس��عه است به اين صورت كه مثلا يكي 
از پرس��ش هايي كه درخصوص رشد ۸ درصدي برنامه 

شش��م مطرح مي شود اين اس��ت كه آيا بسترهاي اين 
رش��د در اقتصاد كش��ور وجود دارد؟ يكي از مهم ترين 
بسترهاي اين رشد نظام تامين اجتماعي است كه بدون 
آن به هيچ  وجه نمي توان از رشدهاي بالا صحبت كرد.« 
وي در ادامه افزود: تسلس��ل هايي كه در مقدمه به آنها 
اش��اره كردم براي توضيح همين موضوع اس��ت كه در 
كشورهاي توسعه يافته ظهور انقلاب صنعتي و مفاهيم 
حقوقي، ارزش��ي، اجتماعي همسان با آن موجد زايش 
تامين اجتماعي شد و از طرفي اين انقلاب خود محصول 
چندين انقلاب پيش از آن بوده است. اين تسلسل و هم 
پيوندي در عمل مهم است. براي ايران اكنون بايد نگاه 
كني��م كه هم پيوندي عرصه تامين اجتماعي در س��ال 
۹۶و اهداف اقتصادي و اجتماعي در س��ال ۹۷ چگونه 
اس��ت مثلا امس��ال در عرصه تامين اجتماعي در وجوه 
كرامت، اميدواري چگونه اس��ت؟ اگ��ر در اين عرصه ها 
وضعيت ما بهتر شده باش��د مي توانيم بگوييم در سال 

۹۷ نيز وضعيت بهتري خواهيم داشت«. 
اي��ن اقتصاددان افزود:»ما اگ��ر بخواهيم يك تامين 
اجتماع��ي توس��عه گرا داش��ته باش��يم ابت��دا نيازمند 
شكل گيري يك گفتمان واحد از سوي رهبران سياسي 
هس��تيم. رهبران يك گفتمان داش��ته باش��ند و آن را 
نهادين��ه و قانونمن��د كنند مثلا قانون اساس��ي تامين 
اجتماعي تدوي��ن كنن��د«.  وي در جمع بندي با بيان 
اينكه كش��ورهاي درحال گذار نظ��ام تامين اجتماعي 
تقليدي و سياس��ي بوده اس��ت، گفت: با اين حال بايد 
گفت م��ا نمي توانيم خودمان يك نظ��ام جديد اختراع 
كنيم اما مي توانيم آن را متناس��ب با وضعيت فرهنگي 
و بوم��ي و اجتماع��ي خود تغيير دهي��م. از اول انقلاب 

تاكنون رهبران سياس��ي هيچ زمان��ي براي تهيه قانون 
اساسي تامين اجتماعي نگذاشته اند درحالي كه قبل از 
انقلاب ۹ماه وقت گذاش��ته شد و حاصل آن بيمه هاي 

اجتماعي شد. 

 هزينه هاي بهداشت و آموزش نصف جهان است
فرش��اد مومني نيز به عنوان يكي ديگر از سخنرانان 
نشس��ت هفتگي دين و اقتصاد اظهار كرد: واقعيت اين 
اس��ت كه غفلت از ملاحظات سطح توسعه و دل بستن 
به رويه هاي كوته نگرانه و سلطه غيرمتعارف روزمرگي، 
كشور را دستخوش آسيب هاي بسياري مي كند. او ادامه 
داد: در شرايط كنوني بايد توجه نظام تصميم گيري را به 
اين نكته جلب كنيم كه اگر نتواند طبق موازين علمي 
يك صورت بندي دقيق از مس��ائل كش��ور كند، امكان 
برون رف��ت از هيچ  يك از چالش ها محقق نمي ش��ود و 

مرتبا بايد شاهد گسترش چالش ها باشيم. 
عضو هي��ات علمي گ��روه اقتصاد دانش��گاه علامه 
طباطبايي ادامه داد: از س��ال ۱۳۶۸ تا امروز به صورت 
بي وفقه شاهد مسووليت گريزي نظام واري از مسووليت  
نهادهاي قدرت بوديم. اين امر به ويژه در مساله تغذيه و 
آموزش هاي كليدي و... با عرياني شديدتري قابل توجه 

است.
ش��ما نس��بت هزينه يي كه دولت ب��راي آموزش و 
بهداشت مي كند را بررسي كنيد تقريبا نصف ميانگين 
جهاني است. وي ادامه داد: وقتي  توجه كافي نمي شود 
ب��ه ام��ور اجتماعي كه متكفل مس��ائلي اس��ت كه به 
توانمندس��ازي مردم و ش��كل گيري چس��ب اجتماعي 
منجر مي شود، طبيعتا س��رمايه هاي انساني و فيزيكي 

هم كاركرد خود را از دس��ت مي دهند. مومني در ادامه 
س��خنانش اظهار كرد: از اين رو مي بينيد با وجود اينكه 
مردم در واكنش به س��هل انگاري دول��ت بخش اعظم 
هزينه ه��اي تحصيل فرزندان خ��ود را به عهده گرفتند 
و كم  و بيش اقتداري در فرآيند انباشت سرمايه انساني 
رخ نداده ولي اين انباش��ت سرمايه انساني قادر نيست 
كه منش��أ خلق ارزش افزوده ش��وند چون مناس��باتي 
وجود دارد كه به موجب آن فعاليت هاي توليدي مقهور 
فعاليت هاي غيرمولد ش��ده اس��ت. ادام��ه اين وضعيت 
هزينه ه��اي جبران ناپذيري دارد. اي��ن اقتصاددان بيان 
كرد: وقتي به آثار بسياري از متفكران اقتصاد اجتماعي 
ازجمله اينگلهارت رجوع مي كنيم، مي بينيم اين اعتقاد 
وجود دارد ك��ه تفكيك وجوه مختل��ف حيات جمعي 
ي��ك تفكيك دقيق و حقيقي نيس��ت و جنبه اعتباري 
دارد و وقتي امنيت اجتماعي را به دليل سهل انگاري ها 
متزلزل مي كنيم با بحران انديشه يي و فرهنگي رو به رو 
مي ش��ويم و هنجارها و ارزش ها تحت تاثير اين خطاي 
راهبردي قرار مي گيرند و به اين ترتيب اوضاع و احوال 
آس��يب هاي اجتماعي ب��ه مراتب ش��كننده تر از اوضاع 

اقتصادي مي شود.
مومني گفت: نقطه عزيمت درس��ت دولت را بايد از 
تقويت چس��ب اجتماعي شروع كرد و يكي از مهم ترين 
اي��ن بخش ها هم نظام تامين اجتماعي اس��ت كه براي 
مردم احساس امنيت كنند. متاسفانه اين بخش اكنون 
دچار بحران است ولي آشفتگي فكري حاكم بر سيستم 
تصميم گيري نيز تاكنون موفق به چاره انديشي مناسب 
براي آنها نش��ده اس��ت و بعضا ديده ش��ده كه بر آتش 
بحران نفت ريخته مي ش��ود. وي بيان كرد: يك نمونه 
دم دس��تي آن را در جهت گيري هاي لايحه بودجه سال 
۱۳۹۷ مي بيني��م. اين دولت همواره به درس��تي دولت 
قب��ل را نقد مي كرد كه در دوره  وفور درآمد نفتي تورم 
هزينه هاي دولت عموما خصلت توزيع رانت داشته است 
و نس��بت اندكي با مصالح توس��عه مل��ي دارد ولي اين 
دولت هم بازنگري اساس��ي در هزينه هاي غيرضروري 
مبتني ب��ر رانت انجام نداده و در عوض كالاهايي را كه 

اختيار دارد، گران مي كند.
اين اقتصاددان بيان ك��رد: بايد به دولت و مجلس 
هشدار داد كه در كنار همه آفت هايي كه سياست هاي 
ت��ورم زا براي اقتصاد اي��ران دارد از بودجه مش��خص 
است كه سياس��ت گذاري بودجه يي فريب غيرمولدها 
را خورده اس��ت و سياس��ت هاي ت��ورم زا چه از طريق 
قيم��ت ارز و بنزي��ن و... ك��ه به قصد رف��ع بحران از 
غيرمولدهاس��ت به بهاي تشديد بحران معيشت مردم 

تمام مي شود. 
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حمايت بانك شهر از توسعه 
ناوگان حمل و نقل در كلان  شهرها

 مديرعامل بانك شهر با تاكيد بر حمايت بي وقفه اين 
بانك از توسعه ناوگان حمل و نقل عمومي در كلان شهرها 
گفت: طي چند سال گذشته حمايت از پروژه هاي شهري 
به ويژه توسعه حمل و نقل عمومي را در چارچوب قوانين 
و مق��ررات بانك مركزي در دس��توركار خود قرار داده ايم 

كه اين اقدام موجب رضايتمندي شهروندان شده است. 
به گ��زارش مركز ارتباط��ات و رواب��ط عمومي بانك 
شهر، دكتر حسين محمد پورزرندي در ديدار با غلامرضا 
شريعتي، اس��تاندار خوزستان و جمعي از مديران شهري 
اه��واز با بيان اين مطل��ب افزود: خدمت رس��اني ويژه به 
مردم ش��هيدپرور و غيور غرب كش��ور را وظيفه خانواده 
بانك ش��هر مي دانيم. وي با بيان اينكه مردم خوزس��تان 
نماد ايستادگي، مقاومت، شجاعت و از خودگذشتگي در 
كشور هستند، تصريح كرد: نهاد ها و سازمان هاي دولتي و 
غيردولتي استان خوزستان مي توانند با افزايش همكاري ها 
و تعاملات از ظرفيت ها، خدمات و امكانات بانك شهر در 
جهت خدمت رس��اني هر چه بيش��تر به شهروندان غرب 
كش��ور استفاده كنند. پورزرندي با تاكيد بر اينكه ارتقاي 
سطح كيفي زندگي شهروندان و كمك به مديريت شهري 
در كلان شهرها را همواره در صدر برنامه هاي خود داريم، 
خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه همواره ترافيك و آلودگي 
هوا از معضلات عمده كلان ش��هرها و از دغدغه هاي مهم 
مديريت شهري است، افزايش سطح همكارهي ها مي تواند 
زمينه مساعدي براي اين معضلات و خدمت رساني بيشتر 
به ش��هروندان فراهم كند. مديرعامل بانك شهر در پايان 
گفت: با توس��عه بانك��داري الكترونيك ت��لاش كرده ايم، 
رضايت ش��هروندان به ويژه نسل جوان را به دست آورد و 

در اين زمينه پرچم دار ساير بانك ها باشيم. 

پيشنهاد اصلاح پلكاني 
كارمزد شركت هاي پرداخت

يك كارشناس تجارت الكترونيك پيشنهاد كرد، كارمزد 
ش��ركت هاي پرداخت به صورت پلكاني اصلاح و از بانك ها، 
پذيرندگان و مشتريان دريافت شود.  مهدي حكيمي ها در 
گفت وگ��و با ايبنا درباره اصلاح نظام كارمزد اظهار داش��ت: 
ش��ركت هاي پرداخت براي اصلاح و به روز ش��دن شبكه و 
درآمدهاي خود نيازمند بس��تر پرداخت و شرايطي ايده آل 
هستند و با توجه به اينكه درآمدي غير از كارمزد ندارند، بايد 
س��از و كار مناسبي براي اين موضوع ايجاد شود.  وي ادامه 
داد: شركت هاي پرداخت به دليل اينكه در يك ارتباط سه 
ضلعي متشكل از بانك ها، پذيرندگان و مشتريان قرار دارند، 
بايد درآمد خود را از اين سه دسته دريافت كنند. وي درباره 
پيشنهاد خود در جهت اصلاح و تغيير نظام كارمزدها گفت: 
به نظر من كارمزد شركت هاي پرداخت به صورت پلكاني و 
از هر سه دسته دريافت شود، زيرا هنگامي كه كارمزد از اين 
سه گروه دريافت شود و اين هزينه ميان آنها تقسيم شود، 
نه تنها هيچ فشاري را متحمل نمي شوند بلكه به نوعي همه 
درگير اين روند هستند. همچنين اگر يكي از اين سه دسته 
با مشكلي مواجه شوند، دو گروه ديگر اين هزينه ها را متقبل 

شده و شركت هاي پرداخت آسيبي نخواهند ديد. 

 كاهش نرخ دلار
و ثبات قيمت سكه 

روز پنج شنبه نرخ دلار مبادله يي در مرز 3560 تومان 
قرار گرفت و نرخ رس��مي يورو با 4211.7 تومان و پوند 
رسمي 4782.3 تومان معامله شد.  به گزارش »تعادل« 
در بازار آزاد روز پنج ش��نبه ش��اهد افزايش قيمت سكه 
تم��ام بهار آزادي طرح جديد و همچنين كاهش قيمت 
دلار امريكا بود. صرافي هاي تهران روز پنج شنبه هر دلار 
 امريكا را با 13تومان كاهش نس��بت به روز چهارش��نبه
 4 ه��زار و 20۹ تومان مي فروختند. همچنين هر يورو با

8 تومان افزايش در مدت مشابه 5 هزار و 48 تومان و هر 
پوند انگليس نيز با 5 تومان كاهش 5 هزار و 808 تومان 
داد و ستد مي شد. براين اساس اكنون فاصله دو نرخ دلار 
مبادله يي و آزاد به 64۹ تومان رسيده است.  در بازار طلا، 
اونس جهاني روز پنج ش��نبه و جمعه تا حدودي افزايش 
يافته و عصر جمعه به 1258 دلار رسيد و روز پنج شنبه 
و در بازار آزاد هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد 
با يك هزار و 500 تومان افزايش نسبت به روز چهارشنبه 
يك ميليون و 420 هزار و 500 تومان داد و س��تد شد.  
همچنين قيمت هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح 
قديم كاهشي 2 هزار توماني را شاهد بود و يك ميليون 
و 367 هزار و 500 توماني فروخته مي شد. نيم سكه بهار 
آزادي نيز نسبت به روز چهارشنبه بدون تغيير بود و 6۹8 
هزار تومان معامله مي ش��د.  روز پنج شنبه و در بازار آزاد 
هر قطعه سكه ربع بهار آزادي با 2 هزار تومان رشد 405 
هزار تومان و هر قطعه سكه گرمي با هزار تومان كاهش 

268 هزار تومان ارزش گذاري شده بود. 

 راه اندازي ارز ديجيتال
در عربستان و امارات 

قرار است عربس��تان و امارات براي انجام تراكنش بين 
بانك ه��اي دو كش��ور از ارز ديجيتال اس��تفاده كنند.  به 
گزارش رويترز، عربستان س��عودي و امارات متحده عربي 
در ح��ال ايجاد يك ارز ديجيتال هس��تند ك��ه براي انجام 
تراكن��ش بين بانك هاي دو كش��ور با اس��تفاده از فناوري 
بلاك چين )فناوري كه بيت كوين را پش��تيباني مي كند( 
مورد استفاده قرار گيرد.  در همين حال مبارك المنصوري 
ريي��س بانك مركزي امارات متحده عربي گفت: بانك هاي 
امارات و ك��ي اس اي از يك ارز ديجيتال رونمايي خواهند 
ك��رد كه در تراكنش هاي بين المللي بين دو كش��ور مورد 
قبول اس��ت.  المنصوري در اين ب��اره گفت: فناوري بلاك 
چين يك دفتر حس��اب از تراكنش ه��ا را بين دو بانك به 
اشتراك مي گذارد و به جاي اينكه توسط يك بانك مركزي 
اين تراكنش ها انجام گيرد با ش��بكه يي از رايانه ها در بستر 
اينترنت محقق مي گردد.  اگرچه يك بدبيني در مورد بيت 
كوين وجود دارد؛ اما از بلاك چين به عنوان يك سيس��تم 
نوآوري ش��ده با پتانس��يل بالا براي صرفه جويي در زمان 
و هزينه ه��ا بمنظور انجام خدمات مال��ي و تجاري در نظر 
گرفته مي ش��ود.  همچنين پيش از اين بانك هاي مركزي 
دو كش��ور در مورد تجارت با بيت كوين هشدار داده بودند 
و بانك مركزي ام��ارات هم اعلام كرده بود كه بيت كوين 
را به رسميت نمي شناس��د.  البته المنصوري تصريح كرد 
كه بانك هاي مركزي دو كش��ور به سمت ديجيتالي شدن 
حرك��ت مي كنند. بر پايه اين گزارش 10 س��ال پيش قرار 
بود كه يك ارز واحد در ميان كشورهاي عربي عضو شوراي 
هم��كاري خلي��ج فارس ايجاد ش��ود كه در س��ال 200۹ 

ميلادي امارات متحده عربي نسبت به آن مخالفت كرد. 

اخبار

كارشناسان، مزايا و معايب بانكداري راستين و ابزارهاي جذب سپرده گذاران ريسك گريز را بررسي كردند

مشاركت در سود متناسب با نرخ بخش حقيقي اقتصاد
ضرورت اصلاح عقود، جلوگيري از اتلاف منابع و افزايش بهره وري در بانك ها 

با گسترش بانكداري الكترونيك در 6 سال اخير صورت گرفت

كاهش تمايل مردم به اسكناس و افزايش ضريب فزاينده به 7.14 
گروه بانك و بيمه 

 در 6 س��ال اخير، ميل نقدينه خواهي در جامعه از
 7.2 ب��ه 2.4درصد كاهش و ضري��ب فزاينده از 4.7 
به 7.141 افزايش يافته كه نشان دهنده اثر بانكداري 
الكترونيك بر كاهش سهم اسكناس و افزايش گردش 
ش��به پول و نقدينگي در جامعه اس��ت. از سوي ديگر 
تع��داد كارت هاي بانكي از 8 ميليون در س��ال 83 به 
375ميليون در مهر ۹6 رس��يده و در 14 سال اخير 

47 برابر شده است.
معاون اقتصادي بانك مركزي با اش��اره به كاهش 
ميل نقدينه خواهي به 2.4درصد با گسترش بانكداري 
الكتروني��ك خبر داد و گفت: 7.2 درصد نقدينگي در 
سال ۹1 به صورت اسكناس و مسكوك بود كه در مهر 

ماه ۹6 به 2.4 درصد افت كرد. 
 به گزارش س��تاد خبري هفتمين همايش سالانه 
بانك��داري الكتروني��ك، پيمان قرباني ب��ا بيان اينكه 
بانكداري الكترونيك در كش��ور طي دهه گذش��ته و 
دهه حاضر تحولات ش��گرفي را پشت س��ر گذاش��ته 
و ايران در منطقه در اين ش��اخص جزو كش��ور هاي 
پيش��رو است، اظهار داشت: آغاز بانكداري الكترونيك 

در ايران به اوايل دهه 80 برمي گردد. براساس آمار در 
 سال 83 حدود 8ميليون قطعه كارت بانكي، 2 هزار و
 28۹ خودپرداز، 18 هزار پايانه فروش و 7 هزار و 522 

پايانه شعب وجود داشته است. 
وي ادام��ه داد: براس��اس آم��ار، در ابتداي س��ال 
 ۹2، مع��ادل 226 ميلي��ون كارت بانك��ي، 30 هزار و

 173 خودپ��رداز، 2 ميليون و 68۹ هزار پايانه فروش 
و 53هزار و 117 پايانه ش��عب در كش��ور فعال بوده 
است. همچنين در مهر ماه سال جاري 375 ميليون 
 كارت بانك��ي، 51 هزار و ۹03 خودپرداز، 5 ميليون و

 562 پايانه فروش و 77 هزار و 488 پايانه ش��عب در 
كشور فعال بوده است. 

معاون اقتصادي بان��ك مركزي با تاكيد بر اينكه 
به ط��ور عام هر تحولي در آغاز با رش��د س��ريع تري 
هم��راه ب��وده و س��پس زمينه گس��ترش آن فراهم 
مي شود، تصريح كرد: با وجود اين امر اما باز هم طي 
سال هاي اخير رش��د بانكداري الكترونيك به صورت 
مطلوب��ي ادامه يافته اس��ت.  وي ادامه داد: بررس��ي 
آمار نش��ان مي دهد، دولت يازدهم با وجود رشد هاي 
مناسب اوليه در بخش بانكداري الكترونيك اقدامات 

مطلوبي انجام داده كه دول��ت دوازدهم نيز در حال 
ادامه روند آن است.  قرباني با تاكيد بر اينكه، بهبود 
تركيب نقدينگي، ضريب فزاينده و كاهش سهم پايه 
پولي از موارد مهمي است كه دولت تدبير و اميد در 
حوزه هاي سياست هاي پولي مدنظر قرار داده است، 
اظهار داشت: در اين راستا با بررسي ضريب فزاينده 
مش��خص مي ش��ود كه بانك��داري الكترونيك تاثير 
زيادي در اين بخش داش��ته است.  معاون اقتصادي 
بانك مركزي تصريح كرد: ضريب فزاينده در انتهاي 
س��ال ۹1 معادل 4.721 بوده كه در مهر ماه ۹6 اين 
رقم به بيش از 7 و به رقم 7.141 رسيده است.  وي 
خاطرنش��ان كرد: اين آمار نشان دهنده اين است كه 
ضريب فزاينده نقدينگي كه در سال هاي قبل حدود 
4 واحد درصد بود هم اكنون به حدود 7درصد رسيده 
و اين آمار نش��ان دهنده اين است كه ضريب فزاينده 

پولي بهبود يافته است. 
قربان��ي با بيان اينكه، يكي از مهم ترين دلايل اين 
اتفاق مناسب، گسترش بانكداري الكترونيك در كشور 
بوده است، گفت: عناصر تشكيل دهنده ضريب فزاينده 

نسبت اسكناس و مسكوك به نقدينگي است. 

وي ب��ا اش��اره به آمار اين بخ��ش تصريح كرد: در 
انتهاي سال ۹1 ميل اشخاص به نقدينگي 7.2درصد 
بود و اين امر به اين معناست كه 7.2درصد نقدينگي 
به صورت اس��كناس و مس��كوك بوده و اين درحالي 
است كه اين رقم در مهر ماه سال جاري به 2.4درصد 

كاهش يافته كه در واقع رقم بي سابقه يي است. 
به گفته وي، رش��د ضريب فزاينده نقدينگي طي 
دوره اس��فند ۹1 تا مهر ۹6 معادل 51درصد بوده كه 
اين امر مربوط به كاهش نسبت اسكناس و مسكوك 
در دست اشخاص به كل سپرده هاي حاصله در نظام 

پرداخت الكترونيك كشور مي شود. 
اين عضو هيات عامل بانك مركزي ادامه داد: ميل 
نقدينه خواه��ي يكي از عوامل مهم ضريب فزاينده در 
جامعه است كه با گسترش بانكداري الكترونيك اعم از 
بهره گيري از كارت هاي بانكي، خودپردازها، پايانه هاي 
ف��روش و... كاه��ش يافته ب��ه نحوي ك��ه بانكداري 
الكترونيك توانس��ته نقش مهمي در افزايش ضريب 
فزاينده نقدينگي در كش��ور ايجاد كن��د.  وي با بيان 
اينكه، گسترش بانكداري الكترونيك اثرات مثبتي در 
حوزه بانكي و س��اير حوزه ها داش��ته است، گفت: اگر 

به ايام گذش��ته برگرديم مردم براي پرداخت قبوض 
خدماتي مجبور به مراجعه به شعب و انجام سفرهاي 

غيرضروري بودند. 
وي تاكي��د كرد: همچنين با گس��ترش عمليات 
بانكداري الكترونيك علاوه ب��ر اينكه از حجم بالاي 
كاغذ در عمليات بانكي كاس��ته ش��ده، نقل و انتقال 
پرداخ��ت قبوض نيز با س��رعتي بالاتر و مناس��ب تر 
انجام مي ش��ود ضم��ن اينكه انجام كس��ب و كارها 
ني��ز بهب��ود يافت��ه اس��ت.  قرباني، كاه��ش حجم 
ترافي��ك، كنترل آلودگي ه��وا و... را از ديگر مزاياي 
بانكداري الكترونيك عنوان كرد و اظهار داش��ت: اگر 
اين تحولات با بانكداري الكترونيك انجام نمي ش��د 
ميزان مش��كلات در اين بخش ها بيشتر بود.  وي با 
بيان اينكه، نظ��ام پرداخت به دليل بالا بودن ميزان 
سرانه اس��كناس با مشكلاتي مواجه شده بود، گفت: 
بانكداري الكترونيك به نظام نقدي كشور كمك كرد 

تا بار موجود در مبادلات را از نظام نقدي كم كند. 
مع��اون اقتصادي بانك مركزي خاطرنش��ان كرد: 
حج��م اس��كناس و مس��كوك ب��ا كم��ك بانكداري 
الكتروني��ك با كاهش ميل نقدينه خواهي باعث ش��د 
كه از فرسودگي حجم زيادي از اسكناس ها جلوگيري 
ش��ود البته نظام نق��دي نيازمند بهبود اس��ت و اگر 
بانكداري الكترونيك نبود اين بخش با مشكلات زيادي 
مواجه مي شد. باتوجه به اينكه سرانه اسكناس در ايران 
نسبت به ساير كشور ها بالاست نظام پرداخت با مشكل 

فرسودگي اسكناس مواجه است. 

گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 
در ش��رايطي ك��ه نظ��ام بانك��ي با مش��كلات 
عديده يي مواجه است و براي برون رفت از آن نكات 
و مباحث مختلفي از سوي مسوولان و كارشناسان 
مطرح مي ش��ود، طرح بانكداران راس��تين از سوي 
كارشناس��ان بانكي ارائه ش��ده كه براي بخش هاي 

مختلف بانكي ايده ها و راهكارهاي مختلفي دارد. 
به گ��زارش »تع��ادل«، مزاي��ا و معاي��ب طرح 
بانكداري راس��تين در ميزگرد تخصصي پژوهشكده 
پولي و بانكي و با حض��ور بيژن بيدآباد صاحب نظر 
پولي، سيدعباس موسويان عضو شوراي فقهي بانك 
مرك��زي، حس��ين بازمحمدي كارش��ناس بانكي و 
حسين صمصامي عضو هيات علمي دانشگاه شهيد 
بهش��تي و سرپرس��ت اس��بق وزارت اقتصاد نقد و 

بررسي شد. 
بي��ژن بيدآب��اد در تش��ريح ويژگي ه��اي طرح 
بانكداري راس��تين اظهار داشت: براي تسهيل امور 
حقوق��ي، عمليات بانك��داري راس��تين اصلاحاتي 
بر عق��ود معين مطرح كرده ت��ا برخي عقود معين 
كه باتوجه به شرايط كس��ب و كار و توليد امروزي 
متروكه شده اند اصلاح شوند. همچنين براي اصلاح 
الگوي مص��رف منابع بانكي و تولي��د محصولات و 
س��رمايه گذاري در جهت جلوگيري از اتلاف منابع 
كه تبع��ات زيانبار اقتصادي و اجتماعي آن بيش از 
رباس��ت و همچنين افزايش بهره وري، بانك مكلف 
به رعايت موارد مشخص در عمليات بانكي مي شود. 
وي با بيان اينكه در بانكداري راس��تين، مشاركت 
در سود و زيان و نرخ بازدهي حاصل از سرمايه گذاري 
منابع س��پرده گذاران با حذف س��ود ثابت و براساس 
سود مبتني بر بازدهي بخش حقيقي اقتصاد محاسبه 
و تعيين مي ش��ود، تصريح كرد: بانكداري و مشاركت 
در س��ود و زيان يكي از بخش ه��اي اصلي بانكداري 
راستين است. بانك به نمايندگي از طرف سپرده گذار 
ب��راي تامين تمام يا قس��متي از منابع مالي موردنياز 
طرح سرمايه گذاري مجري، منابع سپرده گذار را طبق 
ضوابط مدون دراختيار مجري قرار مي دهد تا مجري با 
استفاده اين منابع نسبت به اجراي طرح نامه خود اقدام 
و سود يا زيان ناشي از اجراي طرح به نسبت سرمايه و 

مدت مشاركت بين طرفين تقسيم شود. 
اين كارش��ناس اقتصادي درخصوص گواهي هاي 
راس��تين نيز گفت: گواهي هاي راستين نام مجموعه 
گواهي ه��اي طراحي ش��ده در بانكداري مش��اركت 
در س��ود و زيان راس��تين اس��ت كه در سيستم پايه 
يا زيرسيس��تم هاي مالي آن طب��ق ضوابط بانكداري 
مش��اركت در س��ود و زيان راس��تين تعريف و صادر 
مي شوند. اين گواهي ها، برگه هايي با نام يا بي نام و قابل 
انتقال به غير و قابل خريد و فروش از طريق وب سايت 
بانك بوده و به قيمت اسمي و براي مدت انجام طرح 
منتش��ر مي شوند. دارندگان گواهي راستين به نسبت 
قيمت اسمي و زمان مشاركت در سود يا زيان حاصل 
از اجراي طرح مربوط شريك مي شوند و تعيين قيمت 
معاملاتي اين گواهي ها برحس��ب مكانيس��م عرضه و 

تقاضا در بازار گواهي راستين انجام مي شود. 

 وصول مطالبات معوق
وي با بيان اينكه بانك ها براي دريافت مطالبات 
معوق در سيس��تم بانكي چند سال درگير محاكم 
قضايي مي شوند، گفت: در بانكداري راستين طرح 
اجراي مفاد اس��ناد لازم الاجراي بانك تدوين شده 
كه براس��اس آن نه��ادي زير نظر ق��وه قضاييه در 

بانك تشكيل مي ش��ود كه ظرف يك ماه مي تواند 
ب��ه اين پرونده ها رس��يدگي كن��د.  بيدآباد افزود: 
همچنين بانك مركزي بايد پروتكل برداش��ت بين 
بانك��ي را اجرايي كند تا بانك ه��ا بتوانند مطالبات 
معوق شان را از حس��اب فرد بدهكار در بانك هاي 

ديگر برداشت كنند. 

 سامانه ثبت وثيقه 
وي با اش��اره به تدوين برنامه تسويه حس��اب و 
الزامات روي وثايق و آورده ها در بانكداري راستين، 
گفت: اكنون ممكن اس��ت يك وثيقه در چند بانك 
گذاش��ته ش��ود اما در بانكداري راس��تين س��امانه 
ثبت وثيقه طراحي ش��ده كه براس��اس آن مي توان 
زيرنظر دفتر اس��ناد رس��مي داراي��ي را به گواهي 
ضمانت تبديل كرد. براي مثال مي توان يك س��ند 
ه��زار ميليون توماني را به 10 گواهي 100 ميليون 

توماني تقسيم كرد. 
اين كارشناس امور بانكي تصريح كرد: همچنين 
ط��رح تهات��ر تعهدات پشت س��ر ه��م در بانكداري 
راستين طراحي شده كه براساس آن دنباله ضامن ها 
بررسي و تضمين نفر آخر به نفر اول منتقل مي شود 
كه اين امر موجب آزادس��ازي تضمين افراد مياني 

دنباله و بازگشايي فعاليت آنها خواهد شد. 

 آزادسازي 8 درصد منابع بانك ها
وي ب��ا اش��اره به ح��ذف ن��رخ ثابت به��ره در 
حس��ابداري عملياتي گفت: تعاريف��ي تحت عنوان 
حسابداري مش��اركت راس��تين ايجاد شده كه هر 
ف��رد به ان��دازه مي��زان و مدت مش��اركت بتواند از 
س��ود بهره مند شود.  بيدآباد تصريح كرد: همچنين 
براس��اس حسابداري مش��اركت راس��تين با تغيير 
ماهيت عمليات حسابداري نرخ كفايت سرمايه بالا 

مي رود و 8 درصد منابع بانك ها آزاد مي شود. 
اين اقتصاددان خاطرنش��ان كرد: سيستم كشف 
پولش��ويي در بانكداري راس��تين تدوين ش��ده كه 
با مقايس��ه ماليات ب��ر ارزش افزوده ب��ا دريافتي و 
پرداختي حساب هرگونه ظن پولشويي را به صورت 

مكانيزه كش��ف مي كند.  بيدآباد تاكيد كرد: ش��يوه 
تغييرات در سيس��تم بانكداري راس��تين يك دفعه 
و ي��ك روزه نخواهد بود و همان س��اختار بانكداري 
فعلي را به كار مي گيريم و سيس��تم جديد را به آن 

پيوند مي زنيم. 

 فاصله گرفتن از مسير فقهي
در ادام��ه اين پنل س��يدعباس موس��ويان عضو 
ش��وراي فقهي بان��ك مركزي اظهار داش��ت: طرح 
بانكداري راس��تين از مس��ير فقهي فاصله گرفته و 

قابل استفاده براي جامعه نيست. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه در بح��ث نهادس��ازي و 
ابزارس��ازي با جامعه طرف هس��تيم، گفت: جامعه 
ايران��ي متش��كل از 70درص��د ش��يعه، 15درصد 
ش��افعي، 10درصد حنفي و 5درصد س��اير مذاهب 
اس��ت و اگر مي خواهيم اب��زاري طراحي كنيم بايد 

متناسب با فقه اين سه مذهب باشد. 
موس��ويان با بي��ان اينكه معاملات ني��ز بايد در 
چارچ��وب فقه��ي اين س��ه مذهب پذيرفته ش��ده 
باش��د، گفت: براي مثال ق��رض مبادله يي يا مبادله 
قرض نيكو كه در بانكداري راستين مطرح مي شود 
قرض به شرط قرض است كه ربا محسوب مي شود 
و قابليت اس��تفاده ندارد.  عضو شوراي فقهي بانك 
مركزي با اش��اره به اينكه بانكداري راستين هر نوع 
بازده��ي ثاب��ت را ربا مطرح مي كن��د، تصريح كرد: 
براساس آيات قرآن قرارداد بيع جايگزين ربا عنوان 
ش��ده كه س��ود ثابت دارد. همچني��ن قراردادهايي 
مانند فروش اقساطي، اجاره به شرط تمليك و غيره 
كه بازدهي ثابتي دارند در اين طرح ربا عنوان شده 
كه مبناي فقهي ندارد.  وي با بيان اينكه اصل طرح 
بانكداري راس��تين برمبناي قرارداد مشاركت است، 
گفت: در روايات قرض الحسنه به جاي ربا و در قرآن 

بيع جايگزين ربا مطرح شده و نامي از مشاركت در 
متون و روايات نيست. 

موس��ويان ادامه داد: مش��اركت قراردادي است 
كه توس��ط علامه حلي مطرح شده و ما نيز مخالف 
آن نيس��تيم ام��ا طرح هايي مانند س��لف، مضاربه، 
مزارعه، مساوات و مساقات محور قرار دارد نه اينكه 
مش��اركت را محور قرار دهيم و س��اير قراردادها را 

فرع بگذاريم. 

 بانك مركزي نبايد صندوق دولت شود
حس��ين صمصام��ي سرپرس��ت اس��بق وزارت 
اقتصاد نيز در ادامه اين پنل اظهار داش��ت: تاكنون 
طرح هاي مختلفي ب��راي اصلاح نظام بانكي مطرح 
شده و خوب است كه همه اين طرح ها يك جا جمع 

و بررسي شود. 
وي با اش��اره به س��خنان بيدآباد اظهار داشت: 
گفته ش��د كه جايگاه قانوني ب��راي نظارت بر بانك 
مرك��زي تعريف نش��ده اما هيات نظ��ارت بر بانك 
مرك��زي وجود دارد كه اعض��اي آن را وزير انتخاب 
مي كن��د.  صمصام��ي همچنين با اش��اره به اينكه 
اين س��خن كه بانك مركزي نباي��د صندوق دولت 
شود درست اس��ت، افزود: استقراض دولت از بانك 
مركزي طي سال هاي گذشته كاهش يافته و حتي 
در بعض��ي س��ال ها خال��ص بدهي دول��ت به بانك 

مركزي منفي بوده است. 
وي ادامه داد: وام گرفتن از يك وثيقه تا سال 87 
امكان وقوع داش��ت اما اكنون حساب ها با كد ملي 
افتتاح مي ش��ود و كد حقوقي ه��م براي حقوقي ها 
اجرا شده كه از وقوع اين تخلف جلوگيري مي كند. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه ب��راي اصلاح ه��ر طرحي 
س��ه ق��دم آسيب شناس��ي، ارائ��ه ط��رح مطلوب 
و تعيي��ن فرآين��د اج��را لازم اس��ت، گف��ت: اگ��ر 
ه��ر ي��ك از اين قدم ه��ا به درس��تي اجرا نش��ود 
ط��رح اصلاح ابت��ر مي مان��د و مهم ترين قس��مت 
آسيب شناس��ي اس��ت؛ بايد علت العلل را پيدا كنيم 
 ت��ا ببيني��م چ��را عقود اس��لامي اجرا نمي ش��ود و 
به نظر من مش��كل قانون نداريم بلكه مشكل اصلي 

نحوه اجراست. 
صمصامي تصريح كرد: طي سال هاي 85 تا 87 
بررس��ي عميق انجام داديم و علت اصلي مشكلات 
به ماهي��ت بانك ها برمي گ��ردد، بانك هاي تجاري 
ب��ه مفهومي كه در جامعه داري��م، نمي توانند عقود 
اس��لامي را اجرا كنند چراكه براي اين كار طراحي 

نشده اند. 

 دانش مهندسي مالي نداريم
حسين بازمحمدي نيز در ادامه گفت: ابزارهايي 
كه طرح بانكداري راس��تين تولي��د مي كنند دانش 
مهندس��ي مالي پيشرفته يي را مي طلبد كه ما هنوز 
در مباحث اوليه بانكداري پاس��خ درستي نداديم و 
مشكل داريم و نمي توانيم به سمت مهندسي مالي 

برويم.
وي ب��ا بي��ان اينكه اي��ن ابزارها باي��د در نظام 
مالي توس��عه يافته به كارگيري ش��ود نه نظام مالي 
كمتر توس��عه يافته ايران، افزود: اين ابزارها پاس��خ 
سپرده گذاران ريسك گريز را نمي دهد، آنها به دنبال 
مكاني هس��تند كه پول را به عنوان س��پرده بانكي 
بگذارند و اصل پول تضمين ش��ده باش��د، بنابراين 
براي اس��تفاده از ابزارهاي گواهي پذيره راستين در 

بانكداري ايران هنوز زود است. 

ط��ي س��ال هاي گذش��ته باتوجه به 
تكاليف تعيين ش��ده در م��وادي چند از 
قانون كار و نيز در مقررات ملي ساختمان 
درخص��وص اج��راي مقول��ه ايمن��ي در 
واق��ع رعايت اصول ايمني ك��ه از توصيه 
و پيش��نهاد مح��ض تبدي��ل ب��ه تكليف 
اجرايي ش��ده، اكنون براي پياده س��ازي 
اص��ول ايمني، نيازمند آم��وزش و ترويج 
اصول ايمني و بهداش��ت و نظارت دقيق 
س��ازمان هاي ناظر بر رعايت اين اصول براي ارتقاي ضريب ايمني 

در كشورمان هستيم. 
ام��ا در كنار توجه به اص��ول ايمني براي كاهش حوادث فيزيكي 
در دايره يي وس��يع تر طي سه، چهار دهه گذشته دانشي نوين تحت 

عنوان مديريت ريسك در س��ازمان هاي پيشرو جهاني به كار گرفته 
ش��ده كه به لحاظ پيش��گيري و كنت��رل حوادث زيانب��ار، مديريت 
مخاطرات محيط بر فعاليت هاي محدود پيشگيري و ايمني است.  در 
واقع مديراني كه نگرش آنها مبتني بر پياده سازي رويكرد استراتژيك 
در سازمان هاست، امروزه بر اين باورند كه مخاطره فقط به رخدادها 
و وقايع مش��هود محدود نيست بلكه مخاطراتي در سازمان و جريان 
امور زندگي انسان ها وجود دارند كه خسارت هاي حاصله از آنها گاهي 

بسيار مخرب تر و زيانبخش تر از مخاطرات مشهود است. 
 در اين س��ال ها با وجود فعال ش��دن دانش HSE و حفاظت 
صنعتي در س��ازمان ها، توفيقات بس��ياري براي اس��تقرار اصول 
ايمني به عمل آمده اما متاس��فانه در حوزه مديريت ريس��ك كه 
حوزه فعاليت س��ازماني آن بسيار فراگير تر از پيشگيري و ايمني 
اس��ت، چندان مورد توجه نب��وده و پيش��رفتي در اين حوزه در 

كشورمان متاسفانه نداشته ايم.  طي سال هاي اخير چند سازمان 
دولتي كه خدمات و توليدات آنها داراي پتانسيل حوادث بالاست 
ي��ا وظيفه آنها آموزش و ترويج ايمني و بهداش��ت اس��ت و چند 
انجمن استاني و شهرستاني، تلاش هاي محدود كه بيشتر مبتني 
بر اقدامات تبليغاتي و اطلاع رس��انه و تمركز بر حساس��يت زايي 
است، داشته اند اما متاسفانه به علت محدوديت اين گونه فعاليت ها 
ك��ه فقط نش��ر خبرها در حد محدود در رس��انه ها و مش��اركت 
تعدادي اندك از ش��ركت كنندگان، اي��ن تلاش ها تاكنون نتيجه 
و ثمره چنداني نداش��ته و ندارد. اين نشست ها تاكنون نتوانسته 
منج��ر به ارتقاي س��طح آگاهي و اطلاعات عم��وم افراد جامعه و 
مديران موسس��ات بخ��ش دولتي و خصوصي نس��بت به اهميت 
پياده س��ازي مديريت ريس��ك در جامعه و س��ازمان ها به عنوان 

مخاطبان هدف شود. 

اكنون بجاس��ت به جاي فرافكني و حواله كردن اجراي مديريت 
ريس��ك به مشاركت ملي كه بديهي است عنوان چنين مطلبي كه 
همان ضرب المثل ايراني سنگ بزرگ نشانه نزدن است را در اذهان 
تداع��ي مي كند، هر مدي��ر ايراني و هر انجمن مديريت ريس��ك و 
ايمني در سطح كشور راسا از جايگاه خويش داوطلبانه از سازمان و 
انجمن متعلقه ش��روع كنند و با اقدامات هر چند كوچك و محدود 
ش��روع به نش��ر مفاهيم و دانش مقابله با انواع مخاطرات در محيط 

پيرامون خود و عامه مردم نمايند. 
به نظر مي رسد تا مديران ارشد سازمان ها و انجمن ها فقط در حضور 
رسانه ها در همايش ها -نشست ها-برنامه هاي راديويي و تلويزيوني در 
اين زمينه شعار مي دهند و بيشتر در حال خود بازاريابي و برند سازي 
من بيشتر مي دانم هستند، اميدي به اجرايي شدن مديريت ريسك 

در جوامع شغلي و اجتماعي كشورمان نمي توانيم داشته باشيم. 

حميدرضاحاجياشرفي
كارشناس مطالعات 

ريسك و بيمه

یادداشت

مديريت داوطلبانه مسوولان در كاهش ريسك

بيدآباد: در بانكداري راستين، مشاركت در سود و زيان و نرخ بازدهي حاصل از 
سرمايه گذاري منابع سپرده گذاران با حذف سود ثابت و براساس سود مبتني بر بازدهي 
بخش حقيقي اقتصاد محاسبه و تعيين مي شود. مجري با استفاده از منابع بانك نسبت به 

اجراي طرح خود اقدام و سود يا زيان ناشي از اجراي طرح به نسبت سرمايه و مدت 
مشاركت بين طرفين تقسيم شود

موسويان: مشاركت قراردادي است كه توسط علامه حلي مطرح شده و ما نيز مخالف 
آن نيستيم اما طرح هايي مانند سلف، مضاربه، مزارعه، مساوات و مساقات محور قرار دارد 

نه اينكه مشاركت را محور قرار دهيم و ساير قراردادها را فرع بگذاريم

باز محمدي: اين ابزارها پاسخ سپرده گذاران  ريسك گريز را نمي دهد، آنها به دنبال مكاني 
هستند كه پول را به عنوان سپرده بانكي بگذارند و اصل پول تضمين شده باشد بنابراين 

براي استفاده از ابزارهاي گواهي پذيره راستين در بانكداري ايران هنوز زود است

صمصامي: علت اصلي مشكلات به ماهيت بانك ها برمي گردد، بانك هاي تجاري به 
مفهومي كه در جامعه داريم، نمي توانند عقود اسلامي را اجرا كنند چراكه براي اين كار 

طراحي نشده اند 
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5 بورس و فرابورس
 توليد 4 ميليون مترمكعب انواع محصول»شبريز«: 
شركت پالايش نفت تبريز با س��رمايه ثبت شده 3هزار و 
884 ميلي��ارد و 211 ميليون ريال گزارش فعاليت ماهانه 
يك ماهه منتهي به پايان آبان ماه را اعلام كرد. همچنين، 
شركت در يك ماهه منتهي به پايان آبان ماه 526 هزار و 
309 مترمكعب انواع محصول توليد كرده اس��ت. علاوه بر 
اين، در ميان انواع محصولات توليدي »شبريز« نفت گاز با 
توليد بيش از 203هزار تن بيشترين حجم توليد را داشت. 
افزون بر اين، اين پالايشگاه در 8 ماهه ابتدايي سال جاري 
نيز 4ميليون و 256 هزار و 401 مترمكعب انواع محصول 
تولي��د كرده كه نفت گاز با توليد يك ميليون و 521هزار 
مترمكعب بيشترين توليد را داشت. گفتني است به علت 
قطعي نبودن و در دس��ترس نبودن نرخ هاي فروش ملي 

پالايش و پخش، مبلغ فروش اعلام نشده است. 
 شناسايي سود 88 ريالي »توريل«: شركت توكا ريل 
با سرمايه ثبت ش��ده 2هزار ميليارد ريال پيش بيني درآمد 
 هر س��هم س��ال مالي منتهي به پايان اسفند 96 براي دوره
6 ماه��ه منتهي به پايان ش��هريور امس��ال را اع��لام كرد. 
همچنين، شركت پيش بيني درآمد هر سهم براي سال مالي 
منتهي به پايان اسفند امسال را مبلغ 175ريال به طور خالص 
 پس از كس��ر ماليات اعلام كرد. بر اين اساس، »توريل« در
6 ماه��ه س��ال جاري ب��ه ازاي هر س��هم 88 ري��ال معادل 
50درصد پيش بيني ها را پوشش داده است. در سويي ديگر، 
 اين ش��ركت در 12 ماهه سال مالي گذشته به ازاي هر سهم
256 ريال س��ود شناس��ايي كرد و در 6 ماهه نيز 118ريال 
مع��ادل 46درصد س��ود محقق كرده بود. همچنين س��ود 
 خالص پس از كس��ر ماليات »توريل« در 12ماهه امس��ال
350 ميليارد و 485 ميليون ريال اعلام شده كه در 6 ماهه 

175 ميليارد و 259ميليون ريال آن محقق شده است. 
 بررسي عملكرد 6 ماهه »فخاس«: شركت مجتمع 
فولاد خراسان با سرمايه ثبت ش��ده 8 هزار ميليارد ريال 
پيش بيني درآمد هر سهم سال مالي منتهي به پايان اسفند 
96 براي دوره 6 ماهه منتهي به پايان ش��هريور امسال را 
اعلام كرد. همچنين، ش��ركت پيش بيني درآمد هر سهم 
براي س��ال مالي منتهي به پايان اس��فند امسال را مبلغ 
147 ريال به طور خالص پس از كس��ر ماليات اعلام كرد. 
بر اين اس��اس، در 6ماهه سال جاري به ازاي هر سهم 61 
ريال معادل 41درصد پيش بيني ها را پوش��ش داده است. 
افزون بر اين، شركت در 12 ماهه سال مالي گذشته به ازاي 
هر سهم 123 ريال س��ود شناسايي كرد و در 6 ماهه نيز 
66ريال معادل 54درصد سود محقق كرده بود. همچنين 
س��ود خالص پس از كس��ر ماليات »فخاس« در 12 ماهه 
امسال يك هزار و 175 ميليارد و 145ميليون ريال اعلام 
ش��ده كه در 6 ماهه 487ميليارد و 200 ميليون ريال آن 
محقق ش��ده است. در سويي ديگر، شركت فولاد خراسان 
دلايل تغيير اطلاعات پيش بيني سال مالي منتهي به پايان 
اسفند امسال را نسبت به اطلاعيه قبلي تغيير نرخ فروش 
محصولات و تعديل پيش بيني توليد واحد فولاد س��ازي و 

آهن اسفنجي اعلام كرده است. 
 اعلام تعديل مثبت »كگاز«: ش��ركت شيش��ه و گاز 
با س��رمايه ثبت ش��ده 250 هزار ميليون ريال پيش بيني 
درآمد هر س��هم سال مالي منتهي به پايان اسفند 96 براي 
دوره 6 ماهه منتهي به پايان ش��هريور امسال را اعلام كرد. 
همچنين، شركت پيش بيني درآمد هر سهم براي سال مالي 
منتهي به پايان اس��فند امسال را مبلغ 2 هزار و 393 ريال 
به طور خالص پس از كسر ماليات اعلام كرد. بر اين اساس، 
»كگاز« در 6 ماهه س��ال جاري به ازاي هر سهم 169 ريال 
معادل 7درصد پيش بيني ها را پوشش داده است. در سويي 
ديگر، اين ش��ركت در 12 ماهه س��ال مالي گذشته به ازاي 
هر س��هم 290 ريال زيان شناس��ايي كرد و در 6 ماهه نيز 
262ريال زيان محقق كرده بود. همچنين سود خالص پس 
از كسر ماليات ش��ركت در 12 ماهه امسال 598ميليارد و 
308 مليليون ريال اعلام ش��ده ك��ه در 6ماهه 42 ميليارد 
و 336 ميليون ريال آن محقق ش��ده اس��ت. افزون بر اين، 
شركت شيشه و گاز دلايل تغيير اطلاعات پيش بيني سال 
مالي منتهي به پايان اسفند امسال نسبت به اطلاعيه قبلي 
را اين گونه اعلام كرده اس��ت كه علت افزايش 15درصدي 
EPS تعديل شده نس��بت به EPS اوليه حسابرسي شده 
سال 1396 )انتش��ار يافته در تاريخ 1395/12/25( عمدتا 
ناش��ي از موارد ذيل است: الف- شناسايي درآمد حاصل از 
تبديل تس��هيلات ارزي به ريالي طبق ماده 20 رفع موانع 
توليد، طي نامه مورخ دوم آبان ماه امس��ال بانك صنعت و 
مع��دن، تعديل نرخ ارز تس��هيلات ارزي مذكور به نرخ ارز 
تاريخ گش��ايش و همچنين تعديل نرخ بهره تس��هيلات از 
20درصد به 15درصد اس��ت. ب- توافق��ات مكتوب انجام 
شده با شركت پاكديس و خريداران خارجي مبني بر تقبل 
ضايعات ايجادي و بخش��ي از هزينه هاي حمل فروش هاي 
انجام شده در سنوات گذشته توسط شركت شيشه و گاز كه 
در حساب هاي سال 1396 به عنوان ساير هزينه ها انعكاس 
يافته اس��ت. ج- در پيش بيني اوليه س��ال 1396 راندمان 
توليدات ش��ركت 63درصد و در پيش بيني جديد راندمان 
توليدات 65درصد درنظر گرفته ش��ده است. د- نرخ فروش 
برخي محصولات طبق قرارداد هاي جديد منعقده نسبت به 
نرخ هاي پيش بيني ش��ده در صورت سود و زيان اوليه سال 

1396 افزايش داشته است. 
 پوشش 59درصدي بودجه »كي بي سي«: شركت 
كي بي س��ي با س��رمايه ثبت ش��ده 190هزار ميليون ريال 
)سرمايه ثبت نشده 50 هزار ميليون ريال( پيش بيني درآمد 
هر سهم س��ال مالي منتهي به پايان اسفند 96 براي دوره 
6 ماه��ه منتهي به پايان ش��هريور را اعلام كرد. همچنين، 
ش��ركت پيش بيني درآمد هر سهم براي سال مالي منتهي 
به پايان اسفند امسال را مبلغ 533ريال به طور خالص پس 
از كسر ماليات اعلام كرد. افزون بر اين، »كي بي سي« براي 
دوره 6ماه��ه منتهي به پايان ش��هريور امس��ال 313 ريال 
معادل 59درصد پيش بيني ها را پوش��ش داده است. علاوه 
 بر اين، شركت در 12 ماهه سال مالي قبل به ازاي هر سهم
932 ري��ال س��ود محقق ك��رد و در دوره 6ماهه 410ريال 
معادل 44درصد پيش بيني ها را پوشش داد. در سويي ديگر، 
سود خالص اين ش��ركت در 12ماهه امسال 127 ميليارد 
و 860 ميليون ريال اعلام ش��ده ك��ه در 6 ماهه 75 هزار و 
231 ريال محقق ش��د. براساس اين گزارش، »كي بي سي« 
دلايل تغيير اطلاعات پيش بيني سال مالي منتهي به پايان 
ش��هريور 96 را نسبت به اطلاعيه قبلي اين گونه اعلام كرد: 
باتوجه به اينكه شركت هاي پخش عمدتا در پرداخت ديون 
خود با مشكل مواجه هستند بنابراين پيش بيني مي شود تا 
پايان سال 96 درآمد حاصل از تاخير در تاديه افزايش يابد 
كه عمده افزايش س��ود هر س��هم سال نسبت به نخستين 
پيش بيني از اين ناحيه متاثر مي شود. همچنين، اين شركت 
دلايل تغيير در اطلاعيه 6 ماهه امسال را هم اين گونه اعلام 
كرده اس��ت: افزايش در س��ود هر سهم در عملكرد 6 ماهه 
اول سال 96 نسبت به نخستين پيش بيني درآمد هر سهم 
عمدتا ناشي از جرايم تاخير تاديه ديون شركت هاي پخش 
اس��ت كه اين موضوع منجر به افزايش تسهيلات دريافتي 
از بانك ها در پايان 6ماهه س��ال جاري نسبت به پايان سال 
قبل شده كه پيش بيني مي شود شركت در نيمه دوم سال 
جاري با افزايش قابل توجهي در هزينه هاي مالي مواجه شود. 

رويخطشركتها

نگاهي به تحولات بازار سهام در هفته گذشته

پربازده ترين هفته بورس در سال جاري

پتانسيل هاي رشد بورس از نگاه 2 كارشناس
گروه بورس 

اوايل آذرماه س��ال جاري ش��اخص كل بورس تهران 
توانس��ت از رخوت 4 ساله خود جدا ش��ود و ركورد  هاي 
جديدي را در عمر 50 ساله خود به ثبت برساند. در همين 
حال با توجه به اينكه افزايش نماگر هاي بورس��ي بيشتر 
تحت تاثير مثبت رشد قيمت هاي جهاني و نرخ دلار قرار 
گرفت اما موج تازه ايجاد شده در بازار سهام كم كم ساير 
صنايع بورس��ي را هم تحت تاثير خود ق��رار داد، چرا كه 
به عقيده كارشناسان اكثر قيمت هاي سهام شركت هاي 
بورس��ي در كف خود قرار داشتند و پتانسيل افزايش  آنها 

در بازار نيز وجود داشت. 
از طرف��ي با توج��ه به اينكه لايحه بودجه س��ال 97 
روز يك ش��نبه هفته گذشته توسط رييس جمهور تقديم 
مجلس ش��وراي اسلامي شد، مشاهده  مي شود كه دولت 
دوازدهم بيش��تر از گذشته موضوع تامين مالي از طريق 
بازار سرمايه را مورد توجه قرار داده است كه اين موضوع 
مي تواند در آينده بازار تاثير گذار باشد. در همين حال بازار 
اظهارنظر  هاي صاحب نظران بازار س��رمايه نيز با مشاهده 
بازگش��ت رونق به بورس كشور نيز از گذشته داغ تر شده 
اس��ت به گونه يي كه س��هامداران هر روز با يك رويكرد 

جديد از آنها مواجه مي شوند. 

 انتشار 70هزار ميليارد تومان انواع اوراق بهادار
در همين رابط��ه ولي نادي قم��ي مديرعامل تامين 
س��رمايه نوين با بيان اينكه دولت در نظر دارد 70 هزار 
ميليارد تومان انواع اوراق بهادار با استفاده از ظرفيت هاي 
بازار س��رمايه منتشر كند، پتانس��يل هاي اقتصادي بازار 
س��هام را قوي ارزيابي كرد.  وي گفت: امكان تداوم رشد 
بازار سهام وجود دارد و در مجموع مي توان انتظار داشت 
كه با وجود عدم امكان استفاده از اهرم بين المللي جهت 
تقويت رشد اقتصادي كشور، رشد اقتصادي كشور براي 
س��ال آينده بين 4 الي 5 درصد باشد.  وي افزود: با اين 
رش��د اقتصادي و با توجه به پيش بيني رشد قيمت هاي 
جهان��ي مواد خ��ام يا حداقل تثبيت آن، ب��دون در نظر 
گرفتن ريس��ك هاي سياس��ي، امكان تداوم رش��د بازار 
س��هام وجود دارد و پتانس��يل هاي اقتصادي بازار سهام 
قوي برآورد مي ش��ود.  نادي قم��ي در عين حال توضيح 
داد: قب��ل از ه��ر چيز بايد بر اين نكت��ه تاكيد كنيم كه 
اقتص��اد كش��ورمان توليدمح��ور نيس��ت و ب��ر مبناي 
سخت كوش��ي و كارايي عوامل اقتصادي در توليد كالا و 
خدمات بنا نشده اس��ت؛ بلكه توليد نفت و فرآورده هاي 
نفت��ي و قيمت اين مواد خام در بازارهاي جهاني اس��ت 
كه درآمدهاي كش��ور را رقم مي زند و از طريق مكانيسم 

بودجه و ساير مكانيسم ها توزيع مي شود.  اين كارشناس 
بازار س��رمايه با اش��اره به لايحه بودجه 97 تصريح كرد: 
با نگاهي ب��ه بودجه آينده مي توان دريافت كه ش��رايط 
اقتصادي كشور رو به دشواري است؛ حجم ريالي بودجه 
نس��بت به يك دهه اخير رش��د قابل ملاحظه يي داشته 
ك��ه اين موضوع نه به مدد رش��د اقتص��ادي بالا بلكه به 
دليل بزرگنمايي اعداد )كاهش ارزش پول ملي( صورت 
گرفته اس��ت.  وي اظهار داش��ت: اين بودجه كه در واقع 
انعكاس مالي فعاليت هاي عملياتي دولت اس��ت، نشان 
مي دهد عمده تمركز دولت بر فعاليت هاي جاري اس��ت 
و نمي توان به توسعه زيرساخت هاي كشور و فعاليت هاي 
عمران��ي چندان اميدوار بود.  به گزارش س��نا و به گفته 
نادي قمي، اگرچه در بودجه سال 1397 رقم بالايي )60 
ه��زار ميليارد تومان( براي مخارج عمراني در نظر گرفته 
شده، اما با توجه به بدهي دولت به پيمانكاران و بانك ها 
و نيز وضعيت نامناس��ب صندوق هاي بازنشستگي، بعيد 
است كه رقم مناسبي به مخارج عمراني اختصاص يابد. 

اين كارش��ناس ب��ازار س��رمايه ادام��ه داد: علاوه بر 
بودج��ه عمران��ي، ن��رخ ارز )دلار( و تاثير آن ب��ر تورم، 
احتمال يكسان س��ازي ن��رخ ارز، بهره مالكان��ه معادن، 
قيم��ت حامل هاي انرژي، ماليات و ميزان انتش��ار اوراق 
بدهي توس��ط دولت از عوامل كليدي بودجه اس��ت كه 
بر بازار س��هام اثر مي گذارد.  نادي قمي با اشاره به اينكه 
مناب��ع عمومي دول��ت در لايحه بودجه س��ال 1397 با 
دلار3500توماني و نفت 55دلاري تنظيم ش��ده است، 
اظهار داش��ت: اي��ن رقم عملا كف��اف هزينه هاي جاري 
دول��ت و كمك ان��دك به صندوق هاي بازنشس��تگي را 
خواه��د داد.  مديرعامل تامين س��رمايه نوين ادامه داد: 
البت��ه بايد گفت كه ن��رخ رس��مي دلار در حال حاضر 
بالات��ر از رقم مندرج در بودجه اس��ت.  نادي قمي گفت: 
ب��ا توجه به قيمت دلار در بازار آزاد به نظر مي رس��د كه 
امكان تك نرخي ش��دن ارز در س��ال جاري و در س��ال 
آينده وجود نداشته باشد؛ اين موضوع البته به نفع برخي 
صنايع بورسي اس��ت كه از تفاوت نرخ رسمي و آزاد ارز 
بهره مي برند.  وي توضيح داد: با توجه به افزايش نرخ ارز 
مي توان انتظار داشت كه بخشي از نيازهاي كشور كه از 
طريق واردات تامين مي شود، گران تر شده و تورم افزايش 
خواهد داش��ت. به علاوه حجم عظيم نقدينگي نيز فشار 
تورمي را افزايش مي دهد.  اين كارش��ناس بازار سرمايه 
با بيان اينكه دول��ت در نظر دارد 70هزار ميليارد تومان 
انواع اوراق بهادار با اس��تفاده از ظرفيت هاي بازار سرمايه 
منتشر كند، گفت: با توجه به نرخ بهره اين اوراق و اوراقي 
كه در سال هاي گذشته توسط دولت منتشر شده است، 

مي ت��وان گفت كه دولت در آينده نزديك اهرمي خواهد 
ش��د.  به گفته نادي قمي، اگرچه پيش بيني مي شود كه 
انتش��ار اين ميزان اوراق خ��ارج از توانايي و ظرفيت بازار 
س��رمايه باشد، اما به هر حال بخشي از نقدينگي بازار به 
اين موضوع اختصاص خواه��د يافت.  مديرعامل تامين 
سرمايه نوين اظهار داشت: با توجه به پيش بيني كاهش 
درآمده��اي دولت از محل فروش نف��ت، گاز و ميعانات، 
همان طور كه انتظار مي رفت، پيش بيني درآمد دولت از 
محل ماليات ها افزايش يافته است كه به نظر مي رسد تا 
حدودي خوش��بينانه باشد.  وي ادامه داد: از طرف ديگر 
با توجه به پيش بيني كاهش درآمد بهره مالكانه معادن، 
اين موضوع به نفع ش��ركت هايي است كه در اين حوزه 
فعاليت دارند. البته دولت پيش بيني كرده است، قيمت 
حامل هاي انرژي افزايش ياب��د كه اين موضوع مي تواند 
حاشيه سود ش��ركت ها را كه عمدتا نسبت به بهره وري 

انرژي بي توجه هستند، كاهش دهد. 

 رشد حبابي نيست
در سويي ديگر محمدحسن جناني كارشناس بازار 
سرمايه با اشاره به موضوع توقف طولاني مدت نمادهاي 
بورسي بيان كرد: در حال حاضر معاملات الگوريتمي 
در ايران خيلي س��اده و ابتدايي است اما در سال هاي 
آينده بازار س��رمايه ايران نيز بايد به سمت معاملات 
الگوريتمي برود.  محمدحسن جناني در پاسخ به اينكه 
ش��اخص 93هزار واحدي يك حباب است يا در يك 
روند طبيعي توانس��ته تا اين تراز افزايش يابد، اظهار 
كرد: رش��د ش��اخص در اين مدت حباب نيست، چرا 
كه اتفاق هايي كه در چند وقت اخير رخ داده، موجب 
ش��ده تا قيمت ها بالا رود و شاخص افزايش يابد.  وي 
درباره عوامل رش��د شاخص كل بازده نقدي و قيمتي 
گفت: موضوعات��ي مانند افزايش نرخ ارز از عوامل بالا 
رفتن ش��اخص است، چرا كه شركت ها بودجه شان را 
بر مبناي دلار با قيمت پايين تري بس��ته اند و در حال 
حاضر با قيمت بالاتري مع��ادل ريال آن را مي گيرند 
در نتيجه قيمت سهام ش��ان افزايش مي يابد. از جمله 
اين ش��ركت ها مي توان به شركت هاي صادراتي مانند 

معدني ها و پتروشيمي ها اشاره كرد. 
جنان��ي درباره تاثي��ر قيمت هاي جهان��ي بر بازار 
س��رمايه ايران اظهار كرد: طبيعتا امس��ال شركت ها 
در بودجه ش��ان قيمت ها را تا ح��دي محافظه كارانه 
ديده اند ولي در چند مدت گذشته قيمت هاي جهاني 
مخصوصا درمورد فلزي ها مانن��د روي، مس، فولاد و 
برخي محصولات پتروش��يمي مانند متان��ول، اوره و 

آمونياك بالا رفته اس��ت.  اين كارشناس بازار سرمايه 
ادامه داد: رويكرد مثبتي كه براي پالايشي ها به وجود 
آمد ازجمله رشد قيمت نفت، باعث رشد شاخص شد 
چراكه گروه هايي كه نام بردم، بزرگ ترين شركت هاي 
ب��ازار را تش��كيل مي دادند و رشدش��ان باعث رش��د 
شاخص ش��د.  وي در پاس��خ به اينكه فكر مي كنيد 
بازار بورس تا پايان س��ال روند موج��ود را ادامه دهد 
ي��ا عقبگرد مي كند، تصريح كرد: در صورتي كه اتفاق 
غيرمنتظره ي��ي رخ نده��د، حركت رو ب��ه جلو ادامه 
مي يابد البته اين حركت رو به جلو با شيب ملايم تري 

نسبت به ماه هاي قبل صورت مي پذيرد. 

 عرضه شركت ها در بورس 
جناني در پاس��خ به اينكه شركت بورس اعلام كرده تا 
پايان سال مي خواهد 10 تا 15 شركت ديگر را بورسي كند، 
آيا از ديدگاه شما در سه ماه آينده اين موضوع قابليت عمل 
ش��دن دارد يا خير، گفت: تعداد عرضه هاي اوليه و حجم 
عرضه ه��ا تابعي از ميزان نقدينگ��ي در بازار و تقاضاي آن 
است. اگر احساس شود كه نقدينگي در بازار وجود دارد و 
از طرفي شركت ها براي عرضه اوليه مشكلي نداشته باشند، 
 اين عرضه ها ص��ورت مي گيرد ولي بعي��د مي دانم 10 تا

 15 شركت در عرض 3 ماه باقي مانده تا پايان سال عرضه 
شوند.  به گزارش ايسنا، اين عضو هيات علمي دانشگاه در 
پاسخ به اينكه عرضه ش��ركت هاي Hi-tech و عملكرد 
آنها را در بورس تهران چطور ارزيابي مي كنيد، توضيح داد: 
در دنيا شركت هاي »هاي تك« جزو ليدرها و پيشروهاي 
بازار هس��تند، اما در كشور ما اين گروه غالب شركت ها را 
به خود اختصاص نداده اند. طبيعي اس��ت كه در ايران نيز 
شركت هاي Hi-tech با رشد قيمتي خوبي مواجه شوند. 
در چند عرضه اوليه كه س��ابقا داش��تيم نيز اين موضوع 
مشهود بود. از طرفي رشد نرخ سودآوري اين شركت ها در 
چند سال گذشته با شيب تندي همراه بوده و بازار به اين 
برداشت رسيده كه اين شركت ها از پتانسيل خوبي براي 
رشد برخوردارند. جناني افزود: از طرف ديگر به نظر مي آيد 
كه مسوولان هم بدشان نمي آيد كه سهم هاي »هاي تك« 
مانند كشورهاي پيشرفته بتواند سهم بازار قابل توجهي را 
به خود اختصاص دهند و از اين رش��د قيمت ها استقبال 
مي كنند تا بتواند انگيزه يي شود تا سهم بخش خصوصي و 

مردم را در اين چنين شركت هايي افزايش دهند. 

 حركت به سمت معاملات الگوريتمي 
وي در پاس��خ ب��ه اينك��ه در حال حاض��ر در برخي 
كارگزاري ه��ا در اي��ران از معام��لات الگوريتم��ي براي 
دادوستدهاي بورس استفاده مي ش��ود، از نظر شما اين 
موضوع چقدر براي بازار سرمايه ايران مي تواند مفيد باشد 
و آيا زيرس��اخت هاي لازم ب��راي اين گونه معاملات براي 
ايران فراهم است يا خير؟ گفت: در كشورهاي پيشرفته 

بيش از 70درصد دادوستدهاي بورسي از طريق معاملات 
الگوريتمي انجام مي ش��ود اما در اي��ران باتوجه به اينكه 
زيرساخت هاي فني و بحث هاي سخت افزاري و نرم افزاري 
به آن س��طح نرسيده، ما در اين زمينه كندتر و پشت سر 
آن كشورهاي صنعتي حركت مي كنيم. جناني ادامه داد: 
در يك سال اخير چند شركت كارگزاري و نرم افزاري در 
اين راستا كارهايي را در زمينه معاملات الگوريتمي شروع 
كردند كه خيلي ابتدايي و ساده است ولي به نظر مي رسد 
بازار ما هم در سال هاي آينده به سمت معاملات الگوريتمي 
حركت كند هما ن طور كه تا چند سال پيش چيزي به نام 
معاملات آنلاين وجود نداشت و شايد تصور اينكه امروز 
معاملات آنلاين آن قدر گسترده باشد، دور از ذهن به نظر 
مي رسيد.  اين كارشناس ارشد بازار سرمايه افزود: عمده 
فعالان بازار سرمايه ايران، جوانان و دانشگاهيان هستند 
 كه پتانس��يل اس��تفاده از معاملات الگوريتمي را دارند.
 به نظر مي رس��د ظرف دو س��ال آينده اي��ن معاملات 
مي تواند جايگاه خوبي در ايران پيدا كند. در حال حاضر 
اين معاملات در ايران خيلي ساده و ابتدايي است و شايد 
نسبت به كشورهاي پيشرفته حتي 10درصد راه نيز طي 
نشده است. جناني با اشاره به نشت اطلاعات نهاني قبل از 
درج آن در كدال و توقف طولاني مدت نمادها، گفت: مثلا 
انتظار مي رفت در زمينه توق��ف نمادها مقداري قوي تر 
برخورد ش��ود و درباره شفاف س��ازي معاملات و كاهش 
معامله گ��ري با اس��تفاده از اطلاعات دروني ش��ركت ها، 
مقداري جدي ت��ر و محكم تر عمل ش��ود. در اين موارد 
بازار انتظار بيشتري از ش��اپور محمدي به عنوان رييس 
سازمان بورس داشت، ولي در كل عملكرد ايشان نسبت 
به مديريت قبلي مثبت تر ارزيابي مي ش��ود چراكه تصور 
مي شود كه ايش��ان خواهان اين اقدامات هستند، شايد 

محدوديت هايي است كه اجازه اين كارها را نمي دهد. 

 بازگشايي نمادها 
اين عضو هيات علمي دانشگاه در پاسخ به اينكه از 
ديد شما آيا در عمل مي شود در ماه هاي آينده، انتظار 
داشته باشيم، توقف نمادها آن طور كه سازمان بورس 
اعلام كرده، حداكثر تا 90 دقيقه باشد؟ اظهار كرد: به 
اين موضوع كه واقعا نمادها حداكثر يك يا دو ساعته 
بازگش��ايي شوند، خوشبين نيستم و بعيد مي دانم در 
ماه ه��اي آينده اين اتفاق به معن��اي واقعي كلمه رخ 

دهد، ولي مي شود مدت توقف ها را كوتاه تر كرد. 
جناني توضي��ح داد: يك��ي از مهم ترين بحث ها 
در توقف نمادها بحث عدم ش��فافيت و شفاف سازي 
وضعي��ت شركت هاس��ت. هم��ه  چي��ز در اختي��ار 
مس��وولان س��ازمان بورس نيس��ت. در حال حاضر 
خيلي از ش��ركت ها آن طور ك��ه بايد قانونمند عمل 
نمي كنن��د و آن طور كه انتظار م��ي رود، نمي توانند 

شفاف سازي را پياده كنند. 

گروه بورس  
شاخص بورس تهران در هفته  گذشته با رشد 2هزار 
و 100واحدي )مع��ادل 2.4درصد( قدرتمندانه به كانال 
93هزار واحدي رس��يد و در سطح 93هزار و 282 واحد 
ايستاد. بر اين اساس يكي از رشدي ترين هفته هاي سال 
ج��اري رقم خورد. بازدهي ش��اخص كل بورس تهران از 
ابتداي آذرماه حالا به 5درصد رس��يده است. تا پيش از 
اين ش��هريورماه بيش��ترين بازدهي ماهانه شاخص را با 
4.2درصد رش��د ثبت كرده بود. حالا با وجود آنكه هنوز 
ي��ك هفت��ه كاري از آذرماه باقي مانده ش��اخص بورس 
تقريبا 5درصد رش��د كرده است. اين در حالي است كه 
از ابتداي پاييز انتظار ش��كل گيري رونقي قابل توجه در 
بازار سهام شكل گرفته بود. اما به دليل بروز ريسك هاي 
سيستماتيك سياسي اين رونق تا هفته هاي اخير مجال 
بروز نيافت. در هفته گذشته اما نه تنها شاخص ها و قيمت 
در ب��ورس تهران رو به صعود دارند، بلكه ارزش معاملات 

نيز افزايش قابل توجهي يافته است. 
همان طور كه پيش تر در گزارش هاي »تعادل« اشاره 
شده بود، به نظر مي رسد علاوه بر سيگنال هاي بنيادين 
اثرگذار بر بازار س��هام )از جمله ثبات قيمت هاي جهاني 
در محدوده هاي مطلوب، افزايش بهاي نفت در بازارهاي 
جهاني و همچنين اخبار مثبت گروه خودرويي( افزايش 
سرعت خروج نقدينگي از سپرده هاي بلندمدت بانكي و 
سرازير شدن آن به بازار سهام باعث شده است كه رونق 

قابل توجهي بر معاملات بورس تهران حاكم شود. 

 خودرويي ها و حركتي كه ناقص ماند
در ابتداي هفته گذش��ته همزمان با تعطيلي بازارهاي 
جهان��ي اين نماده��اي حاضر در گروه خودرو و س��اخت 
قطعات بودن��د كه مورد توجه فعالان ب��ازار قرار گرفتند. 
ارزش معاملات س��هام ش��ركت هاي اين گروه، روز شنبه 
هفته گذش��ته با رش��د قابل توجهي مواجه ش��د. به نظر 
مي رسد پس از رش��دهاي پي در پي قيمت در نمادهاي 
فلزي و معدني و فرارس��يدن زماني براي اس��تراحت اين 
نماده��ا، كليت بازار تماي��ل دارد گروه هايي را مورد توجه 
قرار دهد كه از رش��دهاي بازار عق��ب مانده اند. اين روند 
در روز يك ش��نبه تا حدودي تضعيف ش��د اما با اظهارات 
س��خنگوي دول��ت درباره عدم ش��مول مالي��ات درمورد 
افزايش س��رمايه ش��ركت ها از محل مازاد تجديد ارزيابي 
دارايي ه��ا، خودرويي ها دوب��اره در ميان هفته با موجي از 
تقاضا مواجه ش��دند. هرچند اين موضوع نمي تواند اثري 
ملموس و حقيقي بر روند تامين مالي خودرويي ها داشته 
باش��د، اما معمولا فعالان بازار به افزايش سرمايه از محل 
مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها علاقه مند هستند. در آخرين 
روز هفته و پس از رش��د تقريبا 6درصدي شاخص خودرو 
و ساخت قطعات، س��فته بازان موقعيت را براي شناسايي 
سود و افزايش عرضه س��هام مناسب ديدند و نتيجتا روز 
چهارشنبه شاخص خودرويي بيش از 2درصد افت نشان 
داد. با اين وجود به نظر مي رسد خودرويي ها در يك روند 
صعودي ميان مدت قرار گرفته اند و چنانچه اخباري منفي 
از تنش هاي سياسي منطقه يي و همچنين تهديد برجام 
به بازار مخابره نش��ود، با توجه به آنكه خودرويي ها هنوز 
عقب ماندگي قابل توجهي نس��بت به كليت ب��ازار دارند، 

احتمالا اين روند صعودي ادامه خواهد داشت.
 

 توقف نمادهاي پالايشي به دليل تعديل مثبت
از تح��ولات قابل توجه هفته گذش��ته مي توان به 
افزايش تقاضا براي نمادهاي پالايشي در ابتداي هفته 

اش��اره كرد. به گونه يي كه به نظر مي رسد فعالان بازار 
از گروهي به گروه ديگر به دنبال ليدري جديد هستند. 
با وجود آنكه ريسك پالايش و پخش و قيمت گذاري 
فرآورده هاي نفتي وجود داشت، اما تحليل كليت بازار 
مبني بر انتظار براي تعديل مثبت پالايش��ي ها شكل 
گرفته بود. در ميانه هاي هفته نمادهاي پالايشي يكي 
پس از ديگري براي تعديل مثبت در پيش بيني سود 
هر س��هم و ارائه بودجه هاي جديد متوقف ش��دند و 
به فاصله يك روز تعديلات پالايش��ي ها منتش��ر شد. 
به نظر مي رس��د، پالايشگاه ها در ارائه پيش بيني هاي 
جديد سود هر سهم خود محافظه كارانه عمل كرده اند. 
چنانچه نف��ت ايران در مح��دوده 55دلار باقي بماند 
و دلار مبادله يي در س��ال آين��ده به طور ميانگين در 
محدوده 3ه��زار و 700 توماني معامله ش��ود، با اين 
فرض كه نرخ گذاري ش��ركت ملي پالايش و پخش به 
همين صورتي كه هست باقي بماند، احتمالا تعديلات 
مثبت پالايش��گاه ها تا پايان سال ادامه خواهد داشت. 
ضمنا اين گروه براي س��ال مالي منتهي به 29 اسفند 

97 نيز حرف هاي زيادي براي گفتن خواهد داشت. 

 تحركات مثبت در هلدينگ هاي بزرگ
از ن��كات قابل توج��ه معاملات در هفته گذش��ته 
شكل گيري تقاضاي س��نگين براي سهام شركت هاي 
چندرش��ته يي صنعت��ي و همچني��ن هلدينگ ه��اي 
تخصص��ي ب��زرگ ب��ود. در هفت��ه گذش��ته نمادهاي 
»وغدير«، »وصندوق«، »تاپيكو« و »پارسان« كه پيش تر 
حركت هاي كند و كم رمقي داشتند، مورد توجه فعالان 
بازار قرار گرفتند. به نظر مي رس��د پس از رشد قيمتي 
قابل توجه در نمادهاي پالايشي، پتروشيمي، معدني و 
فلزي، حالا نوبت به هلدينگ هاي بالادستي اين صنايع 
رسيده است. با رشد متوس��ط قيمت ها در بازار سهام، 
خالص ارزش دارايي هاي ش��ركت هاي سرمايه گذاري و 
 nav هلدينگ ها نيز افزايش مي يابد و نسبت قيمت به
شركت ها جذاب مي ش��ود. همين جذابيت باعث شده 

است كه فعالان بازار ش��ركت هاي بزرگ را مورد توجه 
قرار دهند. گفتني است كه بازدهي شاخص شركت هاي 
چندرشته يي صنعتي نيز از بازدهي شاخص كل بورس 
از ابتداي سال جاري عقب تر بوده است. شايد زمان آن 
رسيده كه اين بار شركت هاي معظم چندرشته يي دليل 

مضاعفي باشند براي ادامه رشد شاخص كل. 

 پيش نگر بازار
با تحولات اخير بازار س��هام مي توان به ادامه رشد 
قيمت ها خوش بين بود. بر همين اساس انتظار مي رود 
تا زماني كه سيگنال منفي به بازار سهام مخابره نشود، 
ش��اخص هاي روند صعودي خود را حفظ كنند. بايد 
توجه داشت كه رشد نسبتا سريع قيمت ها شرايط را 
براي شناسايي سود نوسان گيران مهيا مي كند. بنابراين 
در هفته پيش رو امكان آنكه قيمت ها افتي نه چندان 
بزرگ را )به ويژه در دو روز ابتداي هفته( تجربه كنند، 
وج��ود دارد. در روزهاي ابتداي هفته با توجه به آنكه 
بازارهاي جهاني در تعطيلات به سر مي برند، احتياط 
در خريد نمادهاي وابسته به قيمت هاي جهاني حاكم 
خواهد بود. اما بايد توجه داشت كه اين احتياط چندان 
به طول نخواهد انجاميد. به ويژه آنكه چشم انداز رشد 
تورم امريكا عقب تر از پيش بيني هاست و شاخص دلار 
در آخرين ساعات كاري هفته ميلادي جاري با وجود 
رشد نرخ بهره در امريكا افت كرد. اين موضوع مي تواند 
منجر به افزايش بيش از پيش قيمت هاي جهاني شود. 
ضمنا گفتني اس��ت كه قيمت متان��ول در بازارهاي 
جهاني در معاملات آخر هفته گذشته از مرز 400دلار 
عب��ور كرد. اين موضوع ني��ز مي تواند تقاضايي جديد 

براي خريد سهام شركت هاي متانول ساز ايجاد كند. 
نكته ديگري كه مي تواند به عنوان ريسك مهم بازار 
س��هام در هفته پيش رو مطرح باش��د، تصميم كنگره 
امريكا درباره برنامه جامع اقدام مشترك است. چنانچه 
تصمي��م كنگره مبني ب��ر ادامه به روال فعلي باش��د، 
احتمالا از فش��ار تقاضا در بازار ارز كاسته خواهد شد. 

درنتيجه سهام شركت هاي دلاري از تب و تاب خواهد 
افتاد و عمده توجهات به سمت شركت هاي خودرويي 
جلب خواهد شد. در غير اين صورت و در سناريوي دوم 
چنانچ��ه انفعال كنگره درباره برج��ام ادامه پيدا كند و 
توپ برجام به زمين ترامپ بازگردد، احتمالا بايد منتظر 
واكنش منفي فعالان بازار س��هام، به ويژه در نمادهاي 
تاثيرپذير از ريس��ك هاي سياسي نشست. در كنار اين 
موضوع افزايش احتمالي ن��رخ ارز مي تواند تا حدودي 
سهام شركت هاي دلاري را با افزايش تقاضا مواجه كند. 

 فرابورس
هفته منتهي ب��ه 24 آذرم��اه در فرابورس ايران 
در ن��وع خود يكي از س��بزترين هفته هاي كاري در 
طول فعاليت اين بورس به ش��مار مي رود كه طي آن 
تمام متغيرهاي معاملاتي و نماگر بازار اعم از حجم، 
ارزش، تعداد دفعات معاملات، ارزش بازار و آيفكس 
با رش��د مواجه ش��دند.  در مجموع هفته گذش��ته 
2 ه��زار و 691 ميلي��ون ورق��ه در 203 هزار دفعه 
دادوس��تد ش��د كه ارزش اين معاملات 14 هزار و 
769 ميليارد ريال بود. اين ارقام در مقايسه با هفته 
پيشين از رش��د 133درصدي حجم و 41درصدي 
تعداد دفعات معاملات و افزايش 78درصدي ارزش 

دادوستد اوراق بهادار حكايت دارد. 
در همين حال نماگر بازار فرابورس و ارزش بازار 
نيز بيش از 2 درصد در هفته گذشته افزايش يافتند. به 
اين ترتيب آيفكس با 2.9 درصد رشد و سقف شكني 
 مجدد، در آخرين روز معاملاتي هفته )چهارش��نبه 
22 آذرم��اه( در ارتف��اع 1042 واحدي ايس��تاد تا 
بازدهي اين ش��اخص از ابتداي س��ال به 19 درصد 
برس��د. ارزش ب��ازار ني��ز 2.5 درصد رش��د كرد تا 
مي��زان افزايش اي��ن متغير از ابتداي س��ال جاري 
بال��غ ب��ر 16 درصد ش��ود.  از س��وي ديگ��ر رصد 
معام��لات روزانه در مجم��وع بازاره��اي فرابورس 
حاكي از آن اس��ت كه دادوس��تدهاي چهارش��نبه 

 ك��ه ب��ه معامل��ه 906 ميلي��ون ورق��ه ب��ه ارزش 
4 ه��زار و 110 ميليارد ريال منتهي ش��د بيش از 
س��اير روزهاي هفته بوده و در اين روز شاخص كل 
نيز با بيش��ترين صعود روزانه به مي��زان 11 واحد 

روبه رو شد. 
هفت��ه قبل حج��م و ارزش معاملات انجام ش��ده 
در بازارهاي س��هام و اوراق بهادار در فرابورس ايران 
همچني��ن افزايش قابل ملاحظه ي��ي را تجربه كردند. 
به ترتي��ب در بازاره��اي اول، دوم، پاي��ه و ابزاره��اي 
نوين مالي حجم معاملات بيش از 100، 300، 50 و 
60 درص��د افزايش يافتند. ارزش خريد و فروش ها در 
اين بازارها نيز به ترتيب با 90، 153، 71 و 66 درصد 

رشد مواجه شدند. 
در بازار اول 839 ميليون س��هم به ارزش يك هزار 
 و 467ميلي��ارد ري��ال، در بازار دوم تع��داد يك هزار و

 146 ميليون س��هم ب��ه ارزش 2 هزار و 190ميليارد 
ريال و در بازار پايه تعداد 608 ميليون سهم به ارزش 

869ميليارد ريال مورد معامله قرار گرفتند. 
نگاه��ي ب��ه معاملات ب��ازار ابزاره��اي نوين مالي 
نيز نش��ان مي دهد 98 ميليون ورق��ه بهادار به ارزش 
10هزار و 243ميليارد ريال در اين بازار معامله ش��ده 
و ابزاره��اي مالي اين بازار همچون اوراق تس��هيلات 
مس��كن، اوراق بدهي و صندوق هاي س��رمايه گذاري 
قاب��ل معامل��ه افزايش حج��م و ارزش معاملات را به 
ثب��ت رس��اندند. اوراق بدهي به مي��زان 10 ميليون 
ورقه به ارزش 9ه��زار و 903 ميليارد ريال با افزايش 
بي��ش از 65درصدي حج��م و ارزش معاملات روبه رو 
ش��د. معاملات  ETFها به دادوستد 88 ميليون ورقه 
ب��ه ارزش 884ميليارد ريال منتهي ش��د كه رش��د 
69درصدي حجم و 76درصدي ارزش معاملات را به 
ثبت رس��اند. درنهايت اوراق تسه به ميزان 400 هزار 
ورقه ب��ه ارزش 266ميليارد ريال م��ورد معامله قرار 
گرفت كه 20 درصد رش��د در حجم و ارزش معاملات 
اين اوراق را نشان مي داد. درنهايت هفته گذشته ارزش 
معاملات خرد بازار س��هام در مجم��وع بازارهاي اول، 
دوم، پايه، مش��تقه و SME به 3 هزار و 138 ميليارد 
ريال رسيد كه معاملات گروه فلزات اساسي 33 درصد 
از اين رقم را به خود اختصاص داد و در جايگاه نخست 
صنايع فرابورس��ي ايستاد. گروه محصولات شيميايي 
با معاملات��ي به ارزش 352 ميلي��ارد ريال 11درصد 
از ارزش كل معام��لات را در اختي��ار گرفت و در رتبه 
دوم نشست. گروه هاي انبوه سازي، املاك و مستغلات، 
محصولات كاغذي و حمل و نقل نيز در جايگاه سوم 
تا پنجم صنايع فرابورس��ي كه بالاترين ميزان ارزش 
معاملات را ثبت كردند، ايستادند. ارزش معاملات در 
اين س��ه صنعت به ترتيب 273، 242 و 134ميليارد 
ريال بود كه 9، 8 و 4 درصد از ارزش كل معاملات بازار 

سهام را به خود اختصاص دادند. 
از مهم ترين رخدادهاي فرابورسي كه هفته گذشته 
رقم خورد نيز مي توان به عرضه اس��ناد خزانه اسلامي 
در نماد »اخزا6021« و آغاز پذيره نويسي اوراق مرابحه 
سلامت در نماد »سلامت61« در بازار ابزارهاي نوين 
مالي اش��اره كرد. نوزدهم آذرماه 9ميليون ورقه اخزا 
602 با تاريخ سررسيد 12شهريورماه 97 در فرابورس 
عرضه ش��د كه هر ورقه از آن ح��دود 891 هزار ريال 
كشف قيمت شد. همچنين پذيره نويسي اوراق مرابحه 
سلامت به تعداد 20ميليون ورقه از روز چهارشنبه 22 

آذرماه به مدت 3 روز كاري آغاز شد. 
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 كسري بودجه
مانعي در برابر رشد اقتصادي

مجيدرضا حريري عضو اتاق بازرگاني تهران با اشاره به 
كسري بودجه دولت اظهار كرد: كسري بودجه را مي توان 
با كاهش هزينه هاي جاري يا افزايش درآمد هاي دولت كه 
معمولا از طريق فروش نفت تامين مي شود، جبران كرد، 
اما آمار هاي موجود نش��ان مي دهد كه هزينه هاي جاري 
دولت افزايش داش��ته و در مقابل فروش نفت نيز به دليل 

تحريم هاي موجود، كاهش يافته است. 
وي، ب��ا بيان اينكه بخش زيادي از درآمد هاي مالياتي 
دولت وصول ش��ده اس��ت، اف��زود: با توجه ب��ه آمار هاي 
ارائه ش��ده و ارقام اخذ شده از ش��خصيت هاي حقيقي و 
حقوقي، بنظر مي رسد كه بودجه پيش بيني شده از بابت 
درآمد هاي مالياتي نيز در سال ۹۶ تا به امروز محقق شده 
باش��د. وي ادامه داد: امسال هم اعداد و ارقام اخذ شده از 
مردم و فعالان اقتصادي خرد و كلان، تحت عنوان ماليات 
بر ارزش افزوده و ماليات بر درآمد، افزايش چش��مگيري 
داش��ته و صداي بس��ياري از فعالان اقتصادي را در آورده 
اس��ت. عضو ات��اق بازرگاني تهران با اش��اره ب��ه احتمال 
افزاي��ش قيمت حامل ه��اي ان��رژي در آينده يي نزديك 
گفت: دول��ت، مجوز افزايش قيمت ه��اي حامل انرژي را 
س��ال گذش��ته از مجلس دريافت كرده بود و با توجه به 
ع��دم تحقق درآمد هاي دولت در پايان س��ال و كس��ري 
بودجه، اين احتمال م��ي رود كه قيمت حامل هاي انرژي 
افزاي��ش يابد. حريري در پايان ب��ا بيان اينكه بزرگ ترين 
دس��تاورد اقتصادي دولت، كنت��رل قيمت و جلوگيري از 
تورم است، افزود: سياست هاي مالي دولت، باعث كاهش 
تورم و جلوگيري از ش��وك به اقتصاد كش��ور شده است، 
و همي��ن امر مي تواند موجي از ت��ورم را به وجود آورد و 

كارنامه اقتصادي دولت را تضعيف كند. 

 سيگنال منفي
براي خروج از ركود

درپي افزايش س��ه براب��ري عوارض خروج از كش��ور و 
رس��يدن آن به ۴۴۰ هزار تومان در لايح��ه بودجه ۱۳۹۷، 
انتقاداتي از س��وي مردم و فعالان اقتصادي مطرح ش��د كه 
نايب رييس كميس��يون انرژي اتاق بازرگان��ي تهران در اين 
رابطه معتقد است افزايش سه برابري عوارض خروج از كشور 
تبعات منفي در پ��ي دارد و اين تصميم صرفا براي افزايش 

درآمدهاي دولت گرفته شده است. 
حميدرضا صالحي اظهار كرد: افزايش سه برابري عوارض 
خروج از كشور كه به تازگي از طرف دولت اعلام شده است، 
صراحتا براي افزايش درآمدهاست و از اين طريق سعي شده 

كه بخشي از درآمدهايش را پوشش دهد. 
وي اف��زود: پيش از اين دولت پوش��ش درآمدهاي خود 
را از طري��ق ماليات ها اجرايي كرد و حتي در زمان ركود هم 
ماليات ه��ا را افزايش داد. به نظر مي رس��د افزايش عوارض 
خروج از كشور در اين شرايط كه با اقتصاد نحيف، خسته و 

غير مولد روبرو هستيم تاثيرات منفي داشته باشد. 
عضو هي��ات نمايندگان ات��اق بازرگاني ته��ران با بيان 
اينكه اين تصميم باعث كاهش مش��اركت مردم در اقتصاد 
مي شود، گفت: افزايش عوارض خروج از كشور تاثيرات بدي 
در س��فرها خواهد گذاش��ت. دولت بايد كاري كند سفرها 
به ويژه س��فرهايي كه منجر ب��ه روابط و تجارت بين المللي 
مي شود افزايش پيدا كند و در راستاي توسعه روابط تجاري و 
صادرات شرايط سفرها را تسهيل كند تا درآمدهاي غير نفتي 
در راستاي اقتصاد مقاومتي بالا برود. صالحي ادامه داد: ۴۴۰ 
هزار تومان براي عوارض خروج از كش��ور عدد بالايي است و 
آثار منفي ديگري هم بر اقتصاد خواهد داشت. يك خانواده 
چهار نفره اگر بخواهد سفر برود بايد يك ميليون و ۶۰۰ هزار 
تومان براي خروج از كشور هزينه كند. امروز كمتر كشوري 
در دنيا وجود دارد كه عوارض خروج بگيرد، چون كشورها به 
دنبال تسهيل در سفر هستند چون درآمدهاي غير مستقيم 
كسب مي شود. اما با افزايش عوارض خروج از كشور به غير 
از ي��ك درآمد اندك براي دولت نمي توانيم درآمدهاي ديگر 
ايجاد كنيم. نايب رييس كميسيون انرژي اتاق بازرگاني اظهار 
ك��رد: با توجه به اينكه دولت مبل��غ ۳۰۰ دلار ارز مبادلاتي 
حذف كرده اس��ت موضوع افزايش عوارض خروج از كش��ور 
ديگر محلي از اعراب نداش��ت؛ لذا مطرح كردن اين موضع 
و تصوي��ب كردن اين كار ضربه هاي بس��يار بدي به اقتصاد 
و گردش��گري خواهد زد. اين اق��دام صرفا براي اين بوده كه 
درآمدهاي دولت افزايش پيدا كند. به نظر مي رسد كه در اين 
مقطع بايد تجديد نظري اساسي در اين تصميم صورت گيرد. 

 قيمت گذاري زغال سنگ
جهاني باشد يا فولادي؟

رييس انجمن توليد زغال سنگ ايران ضمن تاكيد بر ايمني 
معادن زغال سنگ، از نحوه قيمت گذاري زغال سنگ براي عرضه 
در داخل گلايه كرد و گفت: اين قيمت گذاري بر اساس نرخ هاي 

جهاني باشد يا اينكه تابع قيمت تمام شده فولاد باشد. 
محمد مجتهدزاده در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه نياز 
كش��ور براي تامين زغال به ۳.5 ميليون تن خواهد رسيد، 
گف��ت: در حال حاضر بازار اصلي خريد زغال س��نگ ايران، 
ذوب آهن اصفهان اس��ت و اين در حالي اس��ت كه با واحد 
جديد ذوبي كه توسط هولدينگ خاورميانه )ميدكو( در زرند 
در حال ايجاد است، نياز كشور تا سال ۱۳۹۷ به ۳.5 ميليون 
تن كنسانتره زغال سنگ خواهد رسيد. وي ادامه داد: براي 
رسيدن به ۳.5 ميليون تن كنسانتره زغال سنگ بايد شش 
ميليون تن از معادن زغال س��نگ اس��تخراج صورت گيرد 
كه اكنون معادن زغال س��نگ نصف اين ميزان توليد دارند. 
رييس انجمن زغال سنگ ايران با اشاره به وضعيت اشتغال 
در اين حوزه اظهار كرد: در حال حاضر معادن زغال س��نگ 
۱۳ هزار نفر را به شكل مستقيم به كار گرفته اند كه بر اساس 
ارزيابي ما اگر بخواهيم توليد زغال سنگ را به ۳.5 ميليون 
تن برسانيم اين اشتغال تا ۲۰ هزار نفر افزايش خواهد يافت. 
مجتهدزاده با اش��اره به اينكه اولويت زغال س��نگ در حال 
حاضر موضوع ايمني و امنيت است، گفت: در روزهاي اخير 
كميته مركزي ارتقاي ايمني معادن زغال س��نگ با حضور 
معاونان وزير صنعت، معدن و تجارت، انجمن زغال سنگ و 
نمايندگان بخش خصوصي تشكيل جلسه داد و پيشنهادات 
مختلف مورد بررس��ي قرار گرفت. وي در ادامه با اش��اره به 
راهكار مطرح ش��ده جهت ارتقاي ايمني معادن زغال سنگ 
گفت: ما در حوزه زغال س��نگ چهار بخ��ش اصلي داريم و 
پيش��نهاد شد در اين چهار بخش كه شامل كرمان، طبس، 
ش��اهرود )البرز ش��رقي( و زيرآب )البرز مركزي( مي شوند، 
چهار مركز متمركز HSE ايجاد شود تا اطلاعات و امكانات 
ايمن��ي و HSE در آنها جمع آوري ش��ده تا در صورت لزوم 
يا مديريت بحران بتوانند به س��رعت بر روي امدادرس��اني 
اقدام كنند يا واحدهاي تحت پوش��ش خود بابت تجهيزات 
پشتيباني كنند. رييس انجمن زغال سنگ ايران افزود: اين 
موضوع مستلزم اين است كه وزارت صنعت، معدن و تجارت 

به لحاظ تامين امكانات اين مراكز را حمايت كنند. 

اخبار

نگاهي به ناكارآمدي تبليغات بنگاه هاي اقتصادي

تبليغات، خدمتي كه تشكل ها از آن غافل هستند

عضو كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران مطرح كرد 

بخش خصوصي در سوداي عملياتي شدن بودجه ۹۷
چند روزي مي شود كه دولت لايحه بودجه سال ۹۷ 
كل كش��ور را تقديم مجلس كرده است؛ هر سال لايحه 
بودجه كه منتشر مي شود، يكي از اعدادي كه خودنمايي 
كرده و توجه همه را به خود جلب مي كند، نرخ ارز است. 
با وجود همه وعده و عيدها همچنان نرخ ارز يكسان سازي 
نشده است. در همين راستا اگزيم نيوز با احمد كيميايي 
اسدي، عضو كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران با 
اشاره به اينكه يكي از شعارهاي دولت يازدهم تك نرخي 
شدن ارز بود، گفت: دولت تدبير و اميد با شعار تك نرخي 
كردن ارز روي كار آمد اما تاكنون اين مهم محقق نشده 
اس��ت و همچنان چند نرخي بودن ارز به پيكره اقتصاد 

ضرر و زيان مي رساند. 
وي ادامه داد: اين در حالي اس��ت كه براي پيش��برد 
اهداف توس��عه و رسيدن به سياست گذاري هاي لازم در 
رسيدن به ارز تك نرخي و جذب سرمايه گذار خارجي كه 
يكي از مولفه هاي رشد سالانه اقتصادي 8درصدي است 
با چند نرخه ش��دن ارز نه فقط نمي توانيم به اين هدف 
دس��ت يابيم كه بيشتر ارز چند نرخي نيز يكي از دلايل 
عدم استقبال سرمايه گذار خارجي از اقتصاد ايران خواهد 
بود. عضو كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران افزود: 
باره��ا عنوان كرده ايم يكي از مواردي كه آس��يب جدي 
در جذب س��رمايه گذار خارجي محسوب مي شود همين 
چند نرخ بودن ارز اس��ت كه سرمايه گذار خارجي با اين 
وضعيت تمايلي براي سرمايه گذاري در داخل كشور ندارد 
و در نهايت بايد متذكر ش��د كه رش��د اقتصادي سالانه 
8درصدي كه از اصول سياست گذاري هاي پولي براساس 
دستورات مقام معظم رهبري است نيز بدون سرمايه گذار 
خارجي محقق نمي شود بنابراين بايد ابزارهاي لازم براي 

حضور سرمايه گذار خارجي نيز مهيا شود. 
به گفته وي هدف تك نرخي ش��دن ارز است اما اين 
هدف زماني تحقق مي يابد كه شكاف بين ارز مبادله يي 
و ارز آزاد زي��اد نباش��د. باوجود ش��كاف فعلي قيمت ارز 

مبادله يي و ارز آزاد تك نرخي شدن ارز براي دولت آسان 
نيست. كيميايي اس��دي تك نرخي شدن ارز را يكي از 
مطالباتي فعالان بخش خصوصي دانس��ت و گفت: براي 
برون رفت از مش��كلات و موانع تجاري تك نرخي كردن 
ارز ضروري اس��ت. اما سرنوشت اين مطالبه همچنان در 
هاله يي از ابهام اس��ت و هر ب��ار به بهانه يي نتيجه آن به 
تعويق مي افتد. از س��وي ديگر ت��ك نرخي كردن ارز در 
كش��ور جلوي فس��اد، رانت خواري را خواهد گرفت و به 

شفاف شدن اقتصاد ايران كمك بسياري خواهد كرد. 
وي اضافه كرد: دولت بايد هر چه س��ريع تر وضعيت 
نرخ ارز را مشخص كند. براي صنعتگران و توليدكننده ها 
معنا ن��دارد دولت نرخ ارز را گران يا ارزان كند بلكه آنها 
معتقدند ب��ازار بايد اين قيمت را تعيي��ن كند و در اين 
بين دولت تنها نظارت داش��ته باش��د. يكي از مشكلاتي 
كه در بودجه ۹۷ نيز به چش��م مي خورد اين اس��ت كه 
نرخ ارز در ابهام قرار دارد و مشخص نيست دولت به چه 
صورت عمل مي كند. به گفته وي تصور مي كنم بيش��تر 
توليدكنندگان و صنعتگران خواهان حداقل فش��ارهاي 
مالياتي هس��تند و دولت هم نبايد در س��ال آينده نرخ 
ماليات را افزايش دهد. وي با اش��اره به اينكه تك نرخي 
ش��دن ارز در دولت دوازدهم تحقق پيدا نمي كند، گفت: 
در واقع دولت واهمه دارد با تك نرخي كردن ارز با تبعات 
ناشي از گراني برخي كالاها همچون كالاهاي وارداتي و 
مواد اوليه و از س��وي ديگر افزايش تورم روبه رو ش��ود و 
موفقيتي كه مدت هاست به آن افتخار مي كند با چالش 
مواجه ش��ود. در صورتي كه ارز تك نرخي ما را به سمتي 
مي برد كه ارز مبادله يي نداش��ته باش��يم و اين مقوله از 

اقتصاد كشور كاملا حذف شود. 
عضو كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران با اشاره 
به اينكه دولت در بودجه ۹۷ قيمت نفت را 55 دلار پيش 
بيني كرده اس��ت، ادامه داد: معمولا بدين ترتيب نيست 
كه در بودجه درآمدها بيشتر از هزينه ها باشد و از طرف 

ديگر هر س��ال با كسري بودجه مواجه بوده ايم كه تصور 
مي كنم امس��ال هم، اين رويه وجود داشته باشد. در اين 
ميان پيش بيني ش��ده است قيمت نفت بين 5۰ تا ۶۰ 
دلار در سال ۲۰۱8 باش��د. با اين وجود اگر درآمد نفت 
بيشتر از آنچه مصوب شده، حاصل شود، دولت مازاد آن 

را مي تواند در طرح هاي عمراني استفاده كند. 
ب��ه گفته كيميايي اس��دي از آنجايي كه بيش از ۹۰ 
درصد بودجه دولت جاري و بودجه هاي هزينه يي اس��ت 
س��هم منابع عمراني در هزينه هاي جاري خرج مي شود، 
يعني بيش��تر هزينه ها صرف پرداخت يارانه يا حقوق و... 
مي شود و كارهاي زيربنايي و عمراني در اولويت هاي آخر 
قرار دارد، اميدواريم اگر مازادي وجود داش��ت در اين راه 
مصرف ش��ود. عضو كميس��يون بازار پول و سرمايه اتاق 
تهران با اش��اره به اينكه اص��ل قانون هدفمندي يارانه ها 
كاري درست و راستاي رعايت عدالت در جامعه بود، اما 
شيوه اجراي آن بسيار اشتباه بود، گفت: در متن و طرح 
قانون تصويب شده كه يارانه به اقشار نيازمند اختصاص 
ياب��د اما عملا مي بينيم كه هم��ه يعني ۷5 ميليون نفر 
يارانه دريافت مي كنند. اين درحالي است كه مدام شعار 
مي دهيم كه مي خواهيم ياران��ه دهك هاي بالا را حذف 
و در موارد ديگر صرف كنيم اما طي س��ال هاي گذشته 
عملا اين اتفاق نيفتاده و تنها اين مبلغ به صورت نقدي 
به افراد پرداخت شده است. وي اضافه كرد: تصور مي كنم 
دولت قصد دارد يارانه را پرداخت كند تا زماني كه ارزش 
اين ۴5 هزار تومان كم ش��ود. به عن��وان نمونه چهار يا 
پنج س��ال آينده كه ارزش پول ملي كم مي ش��ود رفته 
رفت��ه از قيمت اين ۴5 هزارتومان نيز كاس��ته و به عدد 
ناچيزي تبديل مي شود، بدين ترتيب اين رقم ديگر براي 
دولت بار مالي ندارد. كيميايي اسدي در خصوص انتظار 
بخش خصوصي از بودجه سال ۹۷ گفت: متاسفانه يكي از 
مشكلات اصلي بودجه هاي سالانه در كشور ما اين است 
كه تحقق پذير نيستند، بسياري از رديف هاي بودجه اي، 

درآمدها و تخصيص هايي كه در رديف هاي بودجه ديده 
مي شوند، عملياتي نمي شوند و همين ضربه هاي زيادي 
به اقتصاد كشور وارد مي كند. وي ادامه داد: در سال هاي 
گذشته واحدهاي توليد با كمبود نقدينگي و ركود رو به رو 
بوده اند و از سوي ديگر هرسال با افزايش ميزان ماليات ها 
مواجه ش��ده اند كه ش��رايط توليد را بسيار سخت كرده، 
در اين ش��رايط بهتر است دولت امسال به جاي افزايش 
درياف��ت ماليات از واحدهاي توليد به فكر جايگزين هاي 
ديگري براي افزايش درآمدهايش باش��د و به اين شكل 

مشوقي براي توليدكنندگان در نظر بگيرد. 
به گفته وي هرس��ال ش��اهديم كه مسوولان دولتي 
اعلام مي كنند به دنبال دريافت ماليات از افرادي هستند 
كه شفاف عمل نمي كنند و اقتصاد زيرزميني دارند ولي 
در عمل آن چه اتفاق مي افتد فش��ار بيشتر بر واحدهاي 

توليدي است كه شفاف عمل كرده اند. 
اين عضو هي��ات نمايندگان اتاق تهران با اش��اره به 
اينك��ه واحدهاي توليد و بخ��ش خصوصي واقعي ديگر 
توان تحمل فش��ارهاي جديد را ن��دارد، مي گويد: دولت 
ب��راي افزايش درآمدهاي خود بهتر اس��ت از روش هايي 
مانند كاهش هزينه هاي جاري دولتي، كنترل هزينه ها، 

اس��تخدام نك��ردن نيروه��اي جدي��د و جلوگي��ري از 
تصدي گري بيش��تر دولتي اس��تفاده كن��د و همچنين 
ب��ا حمايت از بخش خصوصي و تولي��د فضايي را ايجاد 
كند كه فعالان اقتصادي با جديت بيشتر به دنبال توليد 

صادرات محور و درآمدزايي براي كشور باشند. 
كيميايي اسدي افزود: هم اكنون وضعيت بيكاري در 
كشور به ش��رايط نگران كننده و بحراني درحال نزديك 
ش��دن اس��ت و ما مي بينيم براس��اس آمارهاي رسمي 
بيكاري در افراد تحصيلكرده به حدود ۳۰ درصد رسيده 
اس��ت، دولت بايد در نظر داشته باشد كه براي خروج از 
اي��ن وضعيت تنها راه حمايت از توليد، حمايت از بخش 
خصوصي و تش��ويق بخش خصوصي به سرمايه گذاري 
در كشور است. عضو كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق 
تهران تصريح كرد: توجه داش��ته باشيد كه رشد نيروي 
انس��اني تحصيلكرده براي همه كش��ورها يك ظرفيت و 
مزيت محسوب مي ش��ود ولي براي ما متاسفانه درحال 
تبديل ش��دن به يك تهديد اس��ت و براي خروج از اين 
وضعيت تنها راه جذب سرمايه گذاران داخلي و خارجي و 
تشويق فعالان اقتصادي به توليد و ايجاد كسب و كارهاي 

جديد است. 

چندين دهه است كه تبليغات به يكي از ابزارهاي 
مهم اقتصادي براي بنگاه ها بدل ش��ده است. اين ابزار 
امروز ديگر خود داراي رش��ته كاري مستقلي است و 
بنگاه ها ب��ا روش هاي گوناگون به بحث تبليغات ورود 
مي كنن��د. با اين وج��ود نگاه غيرحرفه ي��ي به بحث 
تبليغات در اقتصاد ايران باعث شده است كه اثرگذاري 
اين كار كم باشد. از سوي ديگر بودجه محدود بنگاه ها 
و هزينه هاي بالاي تبليغات لزوم اس��تفاده از ابزارهاي 
تبليغاتي مش��ترك براي بنگاه ها را به يك اجبار بدل 
كرده اس��ت. اين موضوع يك اجبار است اما تشكل ها 
به عنوان نهادي كه بايد اين خدمت را به بنگاه ها ارائه 

دهند كمتر در آن ورود مي كنند. 

 تبليغات غيركارآمد
ب��راي تبليغات، بنا ب��ه ماهيت كالا ي��ا خدمات، 
مخاطبين و هدفي كه از تبليغات وجود دارد مدل هاي 
مختلفي تبيين شده است. اين مدل ها در سطح عالي 
دانش��گاهي نيز تدريس مي ش��ود ام��ا در عمل بارها 
ش��اهد هستيم كه تبليغ به نتيجه مطلوب نمي رسد. 
كمت��ر از ۲ ماه قب��ل به مناس��بت روز ملي صادرات 
ان��واع تبليغات صادراتي را ش��اهد بوديم در حالي كه 
با توجه به جامعه هدف اصولا تبليغ به زبان فارس��ي 
براي صادرات بي معني است و صرفا باعث برندسازي 
براي بنگاه هاي داخلي مي شود. در حالي كه بنگاه هاي 
اقتصادي براي صادرات انواع تبليغات فارسي را در نظر 
مي گيرند هدف اصلي كه ارتباط با جامعه هدف است 

فراموش شده است. 
بخش��ي از اي��ن موضوع به عدم آم��وزش صحيح 
بنگاه ها مربوط به مي شود و بخش مهم تري به امكانات 
محدود بنگاه. سياس��ت گذاري براي تبليغات بنگاه ها 
خود يك مهارت اس��ت كه گاهي از توان بنگاه خارج 
است. از سوي ديگر هزينه هاي تبليغات به حدي بالا 
اس��ت كه بنگاه نمي تواند به تنهايي در آن ورود كند. 
به همين دليل لزوم ارائه خدمات تبليغاتي از س��وي 
تشكل ها كاملا احس��اس مي شود. هرچند بنگاه هايي 
كه در يك تشكل فعاليت مي كنند ممكن است رقيب 
همديگر باشند و طبيعتا تبليغات مشترك براي بعضي 
اهداف تعريف نشده است اما زماني كه هدف از تبليغ 
موارد مش��ترك مانند گس��ترش بازار و ايجاد تقاضا 
براي كالا اس��ت طبيعتا همه بنگاه ه��ا از اين موضوع 
سود مي برند. همچنين زماني بنگاه ها در كنار يكديگر 

باش��ند هزينه تبليغات نيز تا حد زيادي كاهش پيدا 
خواهد كرد. زماني شركت ها با تبليغات زياد و گسترده 
سعي مي كردند درصد كمي از مردم را به خود متوجه 
كنند و بتوانند محصولات خود را به اين دسته از مردم 
عرضه كنند. در گذش��ته مواردي مثل هدف گذاري، 
مشخصات مشتريان، نحوه ارائه تبليغات هدف مند و 
… وجود نداشت. سطح شهر را پر مي كردند از تبليغ 
)هنوز هم چنين كار هايي را انجام مي دهند( و اميدوار 
بودند ك��ه تنها روي درصد كمي از م��ردم تاثيرگذار 
باشند. حالا با وجودشبكه هاي اجتماعي و ديگر راه ها 
و كانال ه��اي ارتباطي چنين كاري نه تنها بي معني و 
بي فايده است، بلكه از ديد روش هاي تبليغاتي جديد و 

مدرن چنين كاري مضر هم هست. 

 برندهاي خارجي تبليغات را قبضه كرده اند
در همين زمينه دبيركل انجمن لوازم خانگي ضمن 
تاكيد بر لزوم اس��تفاده  جدي كس��ب و كارها از ابزار 

بازاريابي و اشاره به بالا بودن هزينه تبليغات در ايران 
گفت ك��ه برندهاي خارجي فضاي تبليغات محيط را 
قبضه كردند. آرم��ان خالقي موضوع بازاريابي را يكي 
از ملزومات توليد دانس��ت و گفت: كس��ب و كارهاي 
مختلف با توجه به ماهيتي كه دارند، در شرايط سخت 
و در شرايطي كه فشارهاي بيروني و محيط نا مساعد 
كس��ب و كار به آنها وارد مي شوند بايد به بازاريابي و 

تبليغات توجه جدي داشته باشند. 
وي با بيان اينك��ه رقباي خارجي به خوبي از ابزار 
تبليغ��ات و بازاريابي اس��تفاده مي كنن��د اظهار كرد: 
با وج��ود آنكه مي دانيم از رقب��اي خارجي قطعاً يك 
قدم عقب تر هس��تيم، معمولاً زماني به فكر بازاريابي 
مي افتيم كه يك بازار محصول را از دست داده ايم يا به 

رقبا واگذار كرديم. 
عضو هيات مديره خان��ه صنعت، معدن و تجارت 
اي��ران افزود: متاس��فانه زماني هم ك��ه وارد موضوع 
تبليغات و بازاريابي مي ش��ويم عمدت��ا يا كوركورانه 

اس��ت يا تقليدي، بطوري كه خيلي از ش��ركت هاي 
تبليغات��ي براي مش��تريان خ��ود از روي نمونه هاي 
خارجي تبليغ مي س��ازند و عينان به خورد مخاطب 
مي دهند كه اين موضوع بيانگر اين اس��ت كه ما در 

توليد محتوا ضعيف عمل مي كنيم. 
وي در ادام��ه اظه��ار كرد: زماني ك��ه يك واحد 
تولي��دي بخواه��د ب��ه ركود غلب��ه كن��د و اتفاقات 
اميدوار كننده يي را در ح��وزه فعاليت خود به وجود 
بياورد بايد در اين شرايط سخت به دنبال راهكارهاي 
جديد يا همان بازاريابي باش��د، و الا در حالت عادي 

مشتري خودش تا دم در مي آيد. 

 هزينه تبليغات بيش از حد بالاست
دبير انجم��ن لوازم خانگي همچنين با اش��اره به 
نقش��ي كه ماركتينگ مي تواند در تولي��د ايفا كنند 
تصري��ح كرد: زماني كه ماركتين��گ به تحليل بازار و 
س��ليقه مخاطب مي پردازد، حتي ممكن است گاهي 

به جاي مديران و متخصصان ارش��د در خصوص نوع 
محصولي كه بايد توليد شود نيز اظهارنظر كند تا بتواند 

براي كسب و كار خود سود آور باشد. 
خالقي در ادامه با انتقاد از هزينه هاي بسيار بالاي 
تبليغ��ات محيطي و تبليغ��ات صدا و س��يما گفت: 
متاس��فانه تبليغات در صدا و سيما بسيار گران است 
و كس��ب و كارهاي ما نمي توانند به س��راغ آنها بروند 
در حالي كه مي بينيم در كشوري مثل تركيه با تنوع 
كانال هاي بس��يار زياد و هزينه هاي متناسب موضوع 
تبليغات به راحتي قابل پيگيري اس��ت ولي در ايران 
به خاطر ايجاد برخي مافياها در حوزه تبليغات عمومي 
و كنسرسيوم هايي كه اين شركت هاي انحصاري با هم 
تش��كيل مي دهند، نرخ انواع تبليغات به خصوص در 

صداوسيما و فضاهاي شهري بسيار بالا رفته است. 
وي اظه��ار كرد: برندهاي خارج��ي زماني كه وارد 
يك كشور مي شوند براي اينكه بتوانند بازار آن كشور 
را به دست بياورند پول بسيار زيادي را خرج تبليغات 
مي كنند و زماني كه به عنوان مثال تابلوهاي س��طح 
شهر را بطور س��الانه با ارقام بالا اجاره مي كنند عملًا 
نرخ اجاره آنها را افزايش داده و پرداخت هزينه آنها را 

از توان توليد كنندگان داخلي فراتر مي برند. 
عض��و هيات مديره خانه صنع��ت، معدن و تجارت 
ايران افزود: امروز توليد كنندگان ما توان اين را ندارند 
كه ماه��ي۱۲۰ ميليون تومان ب��راي يك بيلبورد در 
اتوبان هاي تهران هزينه كنند يا تبليغات گران قيمت 
صدا و س��يما را مورد اس��تفاده قرار بدهند در حالي 
كه امروز فضاي بازارياب��ي نوين به خصوص بازاريابي 
ديجيتالي مي توانند به ش��دت هزينه هاي بازاريابي و 

تبليغات كسب و كارها را كاهش دهند. 

 رسانه و تشكل ها
ارتباط ميان رس��انه و تشكل ها هميشه به عنوان 
يك رابطه س��اختاري مطرح بوده اس��ت. تشكل ها 
براي به كرسي نشاندن نظرات خود به رسانه ها نياز 
داش��تند و مهم ترين ابزار تشكل ها براي چانه زني با 
دولت رس��انه ها بودند. اما واقعيت اين اس��ت كه ما 
كمتر شاهد تبيين مدل هاي تبليغاتي براي سودمند 
ش��دن هر دو طرف در زمينه تبليغات بوده ايم و به 
نظر مي رسد يك تجديد نظر كلي از سوي تشكل ها 
در زمينه اس��تفاده از پتانس��يل بنگاه هاي عضو آنها 

براي ارتباط با رسانه ها مورد نياز است. 

آمار گمرك حاكي از كاهش ۱۹درصدي صادرات پس��ته ايران 
در هش��ت ماهه سال جاري نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
اس��ت. بر اس��اس تازه ترين آمار گمرك اي��ران از تجارت خارجي 
هشت ماهه س��ال جاري، در اين مدت 5۹ هزار و ۷۴۴ تن پسته 
از ايران به كش��ورهاي خارجي صادر شده است كه ارزش مجموع 
اين محموله ها به ۴۹5 ميليون و 8۲۷ هزار و ۱۷۰ دلار مي رسد. 

به اين ترتيب قيمت هر كيلوگرم پس��ته صادراتي ايران در اين 
م��دت برابر 8. ۳ دلار بوده كه اگر متوس��ط قيمت دلار در س��ال 
جاري را ۴۰۰۰ تومان فرض كنيم رقمي در حدود ۳۳ هزار تومان 

مي شود. 
اين در حالي اس��ت كه در هش��ت ماهه نخست سال گذشته 
ميزان صادرات پس��ته از ايران ۷۲ هزار و ۷۳۴ تن به ارزش ۶۱۱ 
ميليون و 5۲۰ هزار و ۳8۰ دلار بوده اس��ت. مقايسه آمار صادرات 
پس��ته در سال جاري و سال گذشته نش��ان مي دهد كه صادرات 
پسته ايران در هشت ماهه سال جاري نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته از لحاظ وزني با كاهش ۱8 درصدي و از لحاظ ارزش با 

كاهش ۱۹ درصدي همراه بوده است. 
اسداله عسگراولادي عضو هيات مديره اتحاديه صادركنندگان 
پس��ته در گفت وگو با اگزيم ني��وز دلايل افت صادرات پس��ته را 
برشمرد و گفت: امس��ال پيش بيني ما براي صادرات پسته ۲۰۰ 

هزار تن بود كه در عمل ۲۰ درصد آن صورت نگرفت. 

وي افزود: به دليل كم بودن محصول عده يي جنس موجود در 
بازار را خريده اند تا بعد از ژانويه بفروشند. در عين حال تا پايان آبان 
۴5 هزارتن از كل محصول پسته كشور صادر شده است و تا پايان 
آذر ماه نيز۲۰ هزار تن صادرات خواهيم داشت كه به نسبت سال 

گذشته افت دارد. 
عسگر اولادي خاطرنشان كرد: ما مي بايست ۱۴5 هزار تن صادر 
كنيم كه به نظر مي رسد بيش از ۱۰۰ تا ۱۱۰ هزار تن امكان پذير 

نباشد و ۲۰ درصد كاهش را ناچارا خواهيم داشت. 
وي ب��ا رد ادعاي وج��ود دلالي در بازار پس��ته و نقش آنها در 
كاهش صادرات پسته گفت: غالب توليد كنندگان پسته خودشان 
صادركنن��ده هس��تند. برخ��ي س��رمايه دارهاي اس��تان يا خود 
باغدارها محصول خود را نمي فروش��ند چرا كه با توجه به وضعيت 
ش��كوفه هاي درخت پسته پيش بيني مي كنند كه سال آينده نيز 
محصول كم است به شكلي كه براي صادرات سال آينده ۱5۰هزار 
تن پيش بيني شده است. بنابراين محصول خود را نگه مي دارند تا 

در فصل بهار با قيمت بيشتري وارد بازار كنند. 
عضو هيات رييس��ه اتحاديه صادركنندگان پسته افزود: حتي 
به نس��بت گذشته پسته كمي به تهران ارسال مي شود و انبارهاي 
تهران خالي هس��تند. بيش��تر خريد فروش در كرمان، رفسنجان، 
سيرجان، خراسان جنوبي و دامغان انجام مي شود و سهم تهران از 

خريد و فروش پسته بسيار كم است. 

عضو هيات مديره اتحاديه صادركنندگان خشكبار خبر داد: 

توليد كنندگان پسته در انتظار افزايش قيمت
عضو اتاق بازرگاني تهران: 

رشد نرخ ارز بعيد به نظر مي رسد
تك نرخي ش��دن يك��ي از مطالبات اصلي فع��الان اقتصادي 
از دولت دوازدهم اس��ت كه بارها از س��وي اين بخش اعلام شده 
است. موسس��ه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني، اجراي سياست 
يكسان سازي نرخ ارز را داراي منافع و هزينه هايي براي فعاليت هاي 
اقتصادي مي داند. از بين رفتن رانت واردكنندگان جزو منافع اين 
سياست و افزايش قيمت نهاده هاي توليد اعم از مواد اوليه، كالاي 
واسطه يي و كالاي س��رمايه يي جزو هزينه هاي اجرايي شدن اين 

سياست برشمرده مي شود
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران دنبال كردن سياس��ت تك 
نرخي ش��دن ارز را ضروري خواند و گفت: نوس��ان نرخ ارز به نفع 
اقتصاد كشور نيس��ت نرخ ارز يكي از متغيرهاي مهم و تاثيرگذار 
اقتصادي اس��ت كه نشان دهنده شرايط اقتصادي كشور در قياس 
با اقتصاد جهاني بوده و آثار بس��ياري بر ديگر متغيرهاي اقتصادي 

همچون اشتغال، تورم، صادرات و واردات دارد. 
وي ارز چند نرخي را منشأ فساد و رانت دانست و گفت: از سوي 
ديگر اگر ارز متناس��ب با نرخ تورم تعديل نش��ود علاوه بر آسيب 
ديدن بخش صادرات توليد داخلي نيز تحت تاثير قرار مي گيرد و 

بازار داخل به محصولات خارجي واگذار مي شود. 
 آرگون اذعان داش��ت: دولت چندين سال است كه وعده تك 
نرخي كردن ارز را مي دهد اما با نگاهي به لايحه بودجه سال ۹۷، به 
نظر مي رسد دولت قصد ندارد ارز را تك نرخي كند. بنابراين فساد و 

رانتي كه حاصل ارز چند نرخي است كماكان ادامه خواهد داشت. 
ش��فافيت از ملزومات اقتصاد ايران اس��ت در حالي كه حتي نرخ 
۳5۰۰ توماني لايحه بودجه نيز، با نرخ كنوني دلار كه در بازار بالاي 
۴۲۰۰ تومان است، اختلاف چشم گيري دارد وبا اهدافي كه ياد شد 
مغاير اس��ت.  آرگون بر تعيين نرخ ارز متناسب با تورم تاكيد كرد 
و گف��ت: اجراي قانون و مديريت نرخ ارز براي فراهم كردن فضاي 
مناسب اقتصادي، حفظ و افزايش توليد و صادرات كالاهاي كشور، 
كنترل تورم و بسترس��ازي براي ورود س��رمايه گذاران خارجي از 
اهميت بالاي برخوردار بوده و مديريت آن نقش بسيارتاثير گذاري 
در ش��رايط اقتصادي كش��ور و فعاليت بنگاه ه��اي اقتصادي ايفا 
مي كند. عضو كميس��يون بازار پول و سرمايه اتاق بازرگاني تهران 
احتمال افزايش نرخ ارز از ۴۲۰۰ تومان را بعيد دانست و گفت: با 
توجه به سياست هايي كه تا امروز از سوي دولت اعلام شده كماكان 
حفظ ارزش پول ملي در اولويت سياست گذاري ها قرار دارد. به نظر 
مي رسد با سپري شدن دوره زماني رشد نرخ ارز شاهد كاهش نرخ 
ارز باش��يم. شايد اين كاهش متناسب با سال قبل نباشد اما پيش 

بيني مي كنم نرخ ارز تا مرز ۴۰۰۰ تومان پايين بيايد. 
 وي در پاس��خ به اين س��وال كه »آيا دولت با افزايش نرخ ارز 
ب��ه دنبال رفع كس��ري تراز بازرگاني اس��ت؟« گف��ت: با توجه به 
برنامه هايي كه دولت ارائه داده به نظر نمي رسد دولت به دنبال رفع 

كسري تراز تجاري را با افزايش نرخ ارز باشد. 
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7  جهان

 چین: اجازه وقوع جنگ
در شبه جزیره کره داده نشود

 کسري بودجه امریكا
به ۱۳۹میلیارد دلار رسید

 ۶۷۰۰ روهینگیایي
در یك ماه کشته شده اند

گروه جهان  
ریيس جمهوري چين تاکيد کرده بحران موجود در زمينه برنامه هسته یی کره شمالی باید 
از طریق مذاکرات حل و فصل ش��ود و نه جنگ. این در حالي است که دبيرکل سازمان ملل 
نيز درباره خطر وقوع جنگ در شبه جزیره کره هشدار داده است. به گزارش رویترز، پس از 
پيشنهاد رکس تيلرسون وزیر امور خارجه آمریکا مبنی بر مذاکره مستقيم با کره شمالی بدون 
پيش شرط، شی جين پينگ ریيس جمهوري چين در دیدار با مون جائه این همتای خود از 
کره  جنوبی گفت: بحران باید از طریق گفت و گو حل شود. ولادیمير پوتين ریيس جمهوري 
روس��يه نيز هشدار داد هرگونه جنگي بين واشنگتن و پيونگ یانگ عواقب فاجعه آميزی در 
پي خواهد داش��ت. وي همچنين گفت: پيشنهاد تيلرس��ون برای ایجاد ارتباط مستقيم با 
کره شمالی نشانه خوبی است. طبق بيانيه هاي جداگانه کرملين و کاخ سفيد، پوتين و ترامپ 
تلفني درباره کره شمالي صحبت و بر همکاری مشترک برای حل وضعيت بسيار خطرناک 
شبه جزیره کره تاکيد کرده اند. تيلرسون دیروز جمعه در نشست وزرای شورای امنيت سازمان 
ملل درباره کره شمالی حضور داشت. در خبرهاي منتشر شده پيش از نشست پيش بيني شده 
بود، تيلرسون حمایت کشورها را از کمپين اعمال فشار عليه پيونگ یانگ برای جلوگيری از 
گسترش برنامه تسليحاتی خواستار شود. پيش تر آمریکا اعلام کرده بود که برای حل مساله 
کره ش��مالی همه گزینه ها از جمله اقدام نظامی روی ميز مذاکره است. شی جين پينگ در 
دیدار با ریيس جمهوري کره جنوبي گفت: »خلع سلاح شبه جزیره کره باید انجام گيرد، اما 
نباید به تشدید بحران و وقوع جنگ دامن زده شود.« وي افزود مساله شبه جزیره کره باید 
از طریق گفت وگو به نتيجه برسد. ریيس جمهوري چين در ادامه گفت: »چين و کره  جنوبی 
منافع مش��ترکی در حفظ صلح در منطقه دارند. پکن می خواهد ب��رای ارتقاي مذاکرات و 
همچنين گس��ترش روابط ميان دو کره با س��ئول همکاري کند.« وي در بخش دیگری از 
اظهاراتش با اش��اره به مواضع این کش��ور به س��امانه دفاع موشکی تاد در کره جنوبی گفت 
اميدوار اس��ت که س��ئول رویکرد مناسبی برای حل این مس��اله اتخاذ کند. در همين حال 
آنتونيو گوترش دبيرکل سازمان ملل در جمع خبرنگاران در توکيو پس از دیدار با نخست وزیر 

ژاپن گفت: »قطعنامه های شورای امنيت عليه کره شمالی باید به طور کامل اجرا شوند.«

گروه جهان 
 وزارت خزان��ه داري امری��کا اعلام کرد کس��ري بودجه این کش��ور در م��اه نوامبر به

۱۳۹ ميليارد دلار رسيده است.  به گزارش رویترز، طبق داده هاي ماهانه وزارت خزانه داري 
امریکا کسري بودجه دولت این کشور در ماه نوامبر سال گذشته برابر با ۱۳۷ميليارد دلار 
بوده است. کسري بودجه سال مالي جاري تاکنون به ۲۰۲ ميليارد دلار رسيده، در حالي 

که کسري بودجه در ۱۰ماه اول سال مالي ۲۰۱۷ برابر با ۱۸۳ميليارد دلار بوده است. 
درآمدهاي دولت در ماه گذشته در کل به ۲۰۸ ميليارد دلار رسيد که در مقایسه با 
سال گذشته ۴ درصد رشد داشته، در حالي که هزینه هاي دولتي ۳۴۷ميليارد دلار شده 
که نسبت به ماه مشابه در سال گذشته ۳درصد افزایش داشته است.  هفته گذشته کنگره 
امریکا یك لایحه تامين مالي کوتاه مدت را براي دولت تصویب کرد تا از تعطيلي دولت 
دس��ت کم تا ۲۳ دس��امبر جلوگيري کند، اما همچنان در خصوص برنامه بودجه سالانه 
دولت تصميم گيري نشده است.  در قانون امریکا براي خزانه داري این کشور یك آستانه 
وام گيري تعيين ش��ده اس��ت که در صورت رسيدن به آن آستانه مي تواند براي پوشش 
کسري بودجه وام بگيرد؛ با توجه به شرایط کنوني، دولت امریکا در حال نزدیك شدن به 
این آستانه است و تنها کنگره مي تواند سطح این آستانه را بالا ببرد. این در حالي است 
که جمهوري خواهان کنترل هر دو مجلس نمایندگان و سناي کنگره را در دست دارند و 
احتمالا براي جلوگيري از تعطيلي دولت مجددا دست به کار خواهند شد. این در حالي 
است که پس از راي گيري در ایالت آلاباما، اختلاف کرسي هاي جمهوري خواه و دموکرات 
به دو کرسي کاهش یافته است.  با وجود اختلاف نظرها ميان دو حزب اصلي و سنتي در 
کنگره، جمهوري خواهان اکنون درصدد تصویب لایحه کاهش ماليات پيشنهادي دونالد 
ترامپ، ریيس جمهوري امریکا هستند و انتظار مي رود اختلاف نظرها بر سر اصلاح مالياتي 
به لایحه بودجه نيز کشيده شود. در صورت تصویب لایحه اصلاح مالياتي ظرف ۱۰سال 
آینده ۱.۴تریليون دلار به ۲۰ تریليون دلار بدهي دولت امریکا اضافه خواهد شد؛ طبق 
ادعاي حاميان لایحه، این مبلغ براي تامين هزینه تغييراتي صرف مي شود که به تقویت 

رشد اقتصادي منجر مي شوند و در بلندمدت براي دولت سوددهي خواهند داشت. 

گروه جهان   
سازمان پزشکان بدون مرز گزارش داده در نخستين ماه  حمله نظاميان به اقليت روهينگيا 
در ميانمار )برمه س��ابق(، هزاران نفر کشته شده اند. به گزارش دویچه وله، سازمان پزشکان 
بدون مرز گزارش داده دس��ت کم ۷۳۰ نفر از کشته شدگان در این دوره  زماني کودکان زیر 
5 س��ال بوده اند.  ارتش ميانمار در روزهاي پایاني ماه آگوست سال جاري ميلادي )۲۰۱۷( 
حمله به اقليت روهينگيا را در ایالت راخين آغاز کرد. سازمان ملل متحد اعلام کرده که از 
آن زمان تاکنون ۶۴۰ هزار نفر از اعضاي این گروه قومي مسلمان به کشور همسایه بنگلادش 
گریخته اند.  س��ازمان پزش��کان بدون مرز زمان کش��تار اعضاي گروه قومي روهينگيا را از 
۲5 آگوس��ت تا ۲۴ سپتامبر سال جاري ميلادي )۲۰۱۷( مي داند. مرجع اطلاعات سازمان 
پزش��کان بدون مرز اطلاعاتي کلي است که اعضاي این سازمان در اردوگاه هاي پناهندگان 
بنگلادش از پناهجویان به دست آورده اند. گفته مي شود شمار دقيق کشتگان در این مدت، 
مي تواند بس��يار بيش��تر از این تعداد باش��د.  ۲ هزار و ۴۳۴ خانواده پناهجوي روهينگيا در 
بنگلادش در ماه نوامبر س��ال جاري ميلادي پرسشنامه هایي را در این باره پر کرده اند و در 
مجموع ۱۱هزار نفر در اردوگاه هاي مختلف بنگلادش به این پرسش��نامه ها پاس��خ داده اند. 
برمبناي این آمار مي توان حدس زد که در همين دوره زماني خاص دس��ت کم ۹۰۰۰ نفر 
از روهينگيایي ها در ميانمار کشته شده اند. ۷۲درصد این تعداد بر اثر خشونت هاي نظاميان 
ميانمار جان خود را از دست داده اند. برمبناي این آمار رایج ترین علت مرگ اصابت گلوله بوده 
است. ۷۰درصد کشتگان در پي شليك گلوله نظاميان ميانمار کشته شده اند. از ماه آگوست 
بيش از ۶۰۰هزار روهينگيایي از ميانمار به بنگلادش فرار کرده اند. محمد بلال پسرک ۱۰ 
س��اله که توانسته از روستا فرار کند، مي گوید: »روزي که ارتشيان آمدند، روستا را به آتش 
کشيدند و مادرم که سعي مي کرد فرار کند را با تير زدند. پدرم نمي توانست راه برود و آنها 
او را کتك زدند. من همه اینها را با چشمان خودم دیدم.« حدود ۹درصد کشته شدگان نيز 
که در ميان شان ۱5درصد از کودکان زیر 5 سال هستند، در خانه هاي خود به آتش کشيده 
و کشته شده اند. در آمار سازمان پزشکان بدون مرز ۲.۶درصد کشته شدگان را زناني تشکيل 

مي دهند که در پي تجاوز جنسي کشته شده اند.

هشدار درباره بحران اقتصادي 
در آسياي مركزي 

گروه جهان  کش��ورهاي آس��ياي مرکزي اگر اقتصاد 
خود را با قيم��ت پایين نفت در بازارهاي جهاني منطبق 
نکنند، تنش در آس��ياي مرک��زي اجتناب ناپذیر خواهد 
بود. به گزارش رویترز »هانس تيمر«، کارش��ناس ارش��د 
بانك جهاني با اش��اره به وج��ود ذخایر انرژي هنگفت در 
کش��ورهاي آس��ياي مرکزي گفته که این کشورها باید 
ب��راي منطبق کردن اقتصاد خود با قيمت پایين نفت در 
بازارهاي جهاني اقدامات زیادي مانند اصلاحات گسترده 
را انجام دهند تا قابل رقابت باش��ند. به گفته هانس تيمر 
در صورتي که دولت هاي این منطقه اقدامات لازم را انجام 
ندهند، لطمه جدي به قدرت نخبگان حاکم وارد مي شود 

و مي تواند خطرات سياسي جدي در پي داشته باشد. 
تيمر با اش��اره به اینکه نگراني هاي جامعه را باید جدي 
گرفت، گفته اگرچه اصلاحات در آس��ياي مرکزي صورت 
نگيرد، رویدادهاي مشابه کشورهاي عربي مي تواند در این 
منطقه نيز بروز کند. وي گفته: »قزاقستان، ترکمنستان و 
ازبکستان هر چند اصلي ترین کشورهاي صادرکننده ذخایر 
انرژي در آسياي مرکزي هستند اما دو کشور دیگر منطقه 
ازجمله تاجيکستان و قرقيزستان نيز درآمد اصلي خود را 
از محل فروش مواد خام و نيز اشتغال صدها هزار شهروند 
خود در روسيه کسب مي کنند. پس از کاهش قيمت نفت 
در بازارهاي جهاني، درآمدهاي ارزي کش��ورهاي آس��ياي 
مرک��زي نيز به طور قابل توجه کاهش یافت و این موضوع 
منجر به کاهش قابل توجه رشد اقتصادي در این کشورها 
شده اس��ت.« تيمر گفته در چنين ش��رایطي تغيير دادن 
تعادل در اقتصاد با هدف انطباق با واقعيت اقتصادي جدید 
قيمت هاي پایين تر نفت که از ۲۰۱۴ ادامه دارد باید وظيفه 
عمده کشورهاي آسياي مرکزي باشد. کارشناس ارشد بانك 
جهاني شرایط فعلي منطقه را با اوایل دهه ۹۰ قرن گذشته 
ميلادي که در آن دوره کش��ورهاي تازه اس��تقلال یافته از 
ش��وروي س��ابق در فقر و هرج و مرجي به  سر مي بردند و 
ناگزیر بودند هر چه سریع تر و تحت فشار اصلاحات را انجام 
دهند، مشابه دانست و گفته که خطر بروز دوباره رویدادهاي 
آن دوره باز ه��م وجود دارد بنابراین همه باید از آن درس 
بگيرند. کارشناس ارشد بانك جهاني تصریح کرد:»اقتصاد 
کشورهاي منطقه در شرایط قيمت هاي بالاي ذخایر انرژي، 
قابلي��ت رقابت را از دس��ت داده و در آن دوره بخش اعظم 
درآمدهاي نفتي این کشور ها در حوزه هاي توليدکننده کالا 
براي بازار داخلي ازجمله در حوزه ساخت وساز و املاک و 
مس��تغلات به کار گرفته شد. هانس تيمر با اشاره به اینکه 
کشورهاي آسياي مرکزي در شرایط فعلي با مشکلات مالي 
روبه رو هس��تند، گفته این کشورها درحال حاضر وام هایي 
ب��راي تامين هزینه هاي خود دریاف��ت مي کنند پس باید 
اصلاحات اقتص��ادي را انجام دهند تا موجب بهبود فضاي 

کسب وکار و اشتغال جدید شوند. 

نشست 3 جانبه نظامي 
تركيه، امريكا و عراق

مقامات ارش��د نظامي ترکي��ه، امریکا و ع��راق در یك 
نشست س��ه جانبه در آنکارا درباره مسائل امنيت منطقه یي 
و همچنين مبارزه با افراط گرایان و سازمان هاي تروریستي 
دی��دار و گفت وگو کردند. به گ��زارش حریت، جوزف ووتل 
فرمانده فرمانده��ي مرکزي امریکا، کورتيس اس��کاپاروتي 
فرمانده نيروهاي امریکا در اروپا و عثمان غنيمي ریيس ستاد 
مشترک ارتش عراق، در آنکارا در نشستي سه جانبه ميهمان 
ژنرال خلوصي آکار ریيس ستاد مشترک ارتش ترکيه بودند. 
ای��ن چهار ژنرال در این نشس��ت درباره مس��ائل منطقه یي 
ازجمله وضعيت س��وریه و عراق و تدابي��ر لازم براي مبارزه 
با س��ازمان هاي تروریس��تي گفت وگو کردند. این مذاکرات 
سه جانبه پس از اعلام پيروزي بر داعش در عراق برگزار شد. 

 بازداشت 86 تروريست
در جمهوري آذربايجان 

سرویس امنيت دولتي جمهوري آذربایجان اعلام کرده 
در س��ال هاي اخير ۸۶ نفر از عناصر گروه هاي تروریس��تي 
فع��ال در خارج از قلم��روي جمهوري آذربایج��ان، در این 
کش��ور بازداش��ت و محاکمه ش��ده اند. به گزارش ایرنا، ۱۶ 
عنصر تروریس��تي نيز حين مقاومت مس��لحانه با ماموران 
امنيتي کشته ش��ده اند. همچنين براساس اسناد ارائه شده 
از سوي س��رویس امنيت دولتي جمهوري آذربایجان ۲5۸ 
نفر از ش��هروندان این کشور س��لب تابعيت شده اند. ریيس 
س��رویس امنيت دولتي جمه��وري آذربایجان مدتي پيش 
گفته بود بيش از ۹۰۰ شهروند آذربایجاني در کنار گروه هاي 
تروریستي و در درگيري هاي سوریه و عراق مشارکت داشتند 

که اکثریت آنها در درگيري هاي نظامي کشته شدند. 

رونمايي از بسته محرك 
اقتصادي سعودي 

سلمان بن عبدالعزیز آل س��عود پادشاد عربستان، 
بس��ته محرک اقتص��ادي را براي بخ��ش خصوصي، با 
تخصيص بودج��ه ۱۹.۲ ميلي��ارد دلاري امضا کرد. به 
گ��زارش ترید عربيا، این بس��ته مح��رک اقتصادي با 
 اختصاص ۷۲ميليارد ریال سعودي معادل ۱۹ ميليارد و 
۲۰۰ ميليون دلار به بخش خصوصي، در راستاي برنامه 
چش��م انداز ۲۰۳۰ ش��اهزاده محمد بن سلمان است. 
وام هاي مسکن یارانه دار، تهيه واحدهاي تهویه مطبوع 
کارآمد و طرح هاي صندوق حمایتي از پروژه ها ازجمله 

بندهاي این بسته محرک اقتصادي است. 

احتمال خروج جنبش »تغيير« 
از كابينه كردستان عراق

ش��وراي عمومي جنبش تغيير در کردستان عراق در 
پایان نشست عمومي خود خواهان خروج کامل این حزب 
از کابينه کردستان عراق به ریاست نيچروان بارزاني شد. 
در پي این درخواس��ت هفته آینده شوراي ميهني حزب 
تش��کيل جلسه داده و این درخواس��ت را بررسي خواهد 
ک��رد. به گزارش ایرنا، در پ��ي اختلافات حزب دموکرات 
کردس��تان عراق و جنبش تغيير در ۲۰۱5 درباره اصلاح 
قانون ریاس��ت تش��کيلات کردس��تان عراق که منجر به 
تعطيلي پارلمان اقليم شد اعضاي جنبش تغيير در کابينه 
کردستان عراق از این کابينه اخراج شدند، اما خود حزب 

هيچ تصميمي دال بر خروج از کابينه نگرفت. 

دريچه

كوتاه از منطقه

افزايش نرخ بهره امريكا، نوظهورها را تهديد مي كند

پایان عصر »پول آزاد«

اتحاديه اروپا با آغاز مذاكرات تجاري موافقت كرد

بيم و اميدهاي برگزيتي ترزا مي

گروه جهان   
اروپ��ا اتحادی��ه  عض��و  کش��ور   ۲۷  رهب��ران 

)جداي از بریتانيا( در نشس��ت جمعه در بروکس��ل 
به طور رس��مي ب��ا آغاز مرحل��ه جدی��د مذاکرات 
برگزیت، یعني  گفت وگوها درباره روابط تجاري آتي 
موافقت کردند. دونالد تاسك ریيس شوراي اروپایي 
این خب��ر را بعدازظهر جمعه اعلام ک��رد و به ترزا 
مي  نخس��ت وزیر بریتانيا، پيش��رفت در مذاکرات را 
تبریك گفت. تاس��ك در کنفرانس خبري مشترک 
با ژان کل��ود یونکر ریيس کميس��يون اروپا درباره 

چارچوب روابط آتي گفته باید دس��تورالعمل هایي 
اتخاذ ش��ود و مذاکرات سال آینده آغاز خواهد شد. 
این خبر خش��نودي حاميان خروج از اتحادیه اروپا 
در بریتانيا و رهبران تجارت ها را در پي داشت، چرا 
که تعویق بيش��تر در مذاکرات تجاري مي توانس��ت 
به روند س��رمایه گذاري و تج��ارت در بریتانيا ضربه 

سنگيني وارد کند. 
ترزا مي  هفته گذشته را به مذاکرات فشرده با طرف 
اروپای��ي گذراند تا با حصول توافق اوليه، مس��ير آغاز 
مذاکرات تجاري را هموار کند. با این حال آس��ودگي 

خاطر نخس��ت وزیر بریتانيا زمان زیادي دوام نياورد و 
شورشي هاي حزب محافظه کار در اقدام جدیدي عليه 
رهبر حزب، دولت را در لایحه برگزیت شکست دادند؛ 
اقدامي که به قانونگذاران ح��ق اظهارنظر معنادار در 
زمينه توافق برگزیت را مي دهد. طبق خبرهاي منتشر 
شده از ش��ام کاري پنج شنبه ش��ب مقامات اروپایي 
در بروکس��ل، راي گيري در مجلس عوام س��بب شده 
اتحادیه اروپا ماه مارس را براي شروع مذاکرات تجاري 
در نظر بگيرد و ترزا مي  نيز با این پيش��نهاد موافقت 

کرده است. 

 مشكل تراشي هاي مجلس عوام
پس از چندین ماه بن بس��ت در مذاکرات بر سر 
س��ه موضوع اوليه هزینه جدایي، حقوق مهاجران و 
مرز ایرلند، نخست وزیر بریتانيا هفته گذشته طرف 
اروپایي را به توافقي اوليه راضي کرد و همين مساله 
موقعيت سياسي وي را در بریتانيا بهبود بخشيد؛ اما 
مجلس عوام با راي به محدودس��ازي وزرا در زمينه 
برگزیت، بار دیگر قدرت نخس��ت وزیر را زیر سوال 
برد. مساله یي که سبب شد، رهبران اروپایي هشدار 
دهند در صورت رد توافق حاصله از س��وي مجلس 
عوام بریتانيا، این کشور فرصت دیگري براي مذاکره 
نخواهد داش��ت و مجبور مي ش��ود اتحادیه اروپا را 

بدون توافق ترک کند. 
به گ��زارش گاردی��ن، رهبران اروپایي در ش��ام 
کاري پنج شنبه در بروکسل از ترزا مي  تقدیر کردند 
و نخس��ت وزیر بریتانيا نيز از کم��ك طرف اروپایي 
در نتيجه گيري از مرحله اول گفت وگوها و پيشبرد 
مذاکرات به مرحله گفت وگ��و درباره روابط تجاري 
آتي تشکر کرد. اما عقب نشيني ترزا مي  در مجلس 
عوام بریتانيا شك و تردیدهایي را در بروکسل درباره 
توانایي مذاکراتي لندن به دنبال داشت. قانونگذاران 
بریتانيایي عصر چهارش��نبه با ۳۰۹ راي موافق در 
براب��ر ۳۰5 راي مخال��ف به محدودس��ازي قدرت 
وزراي کابينه در ایج��اد تغييرات در قانون پيش از 
تایي��د توافق برگزیت از س��وي پارلمان راي دادند. 

ترزا مي  روز پنج ش��نبه در ورود به بروکس��ل گفت: 
»از اصلاحي��ه لایحه نااميد ش��دم، ام��ا در حقيقت 
لایح��ه خروج از اتحادیه اروپا پيش��رفت هاي خوبي 
در مجلس عوام داش��ته است. « این در حالي است 
ک��ه انتظار مي رود دولت ترزا مي  روز ۲۰ دس��امبر 
نيز با ش��ورش مجدد مجلس عوام در زمينه لایحه 
اتحادیه اروپا مواجه ش��ود. دولت بریتانيا قصد دارد 
پای��ان م��ارس ۲۰۱۹ را به عنوان تاری��خ خروج از 
اتحادیه اروپا در قانون کش��ور به ثبت برس��اند، اما 
انتظار مي رود ای��ن الحاقيه به زمينه جدیدي براي 

ابراز وجود پارلمان در برابر دولت تبدیل شود. 

 آغاز مرحله جديد گفت وگوها
با وجود ش��ك و تردیدها درباره ش��رایط ترزا مي  
پ��س از راي گي��ري روز چهارش��نبه مجلس عوام، 
در نهای��ت رهب��ران اروپایي به نش��انه همکاري با 
نخست وزیر بریتانيا با آغاز مرحله جدید گفت وگوها 
موافق��ت کردند. ب��ه گ��زارش ایندیپندن��ت، خبر 
پيش��روي ب��ه مرحله جدی��د مذاک��رات بعدازظهر 
جمع��ه توس��ط دونالد تاس��ك و ژان کل��ود یونکر 
ریيس کميس��يون اروپا اعلام شد و بلافاصله مورد 
استقبال حاميان برگزیت در بریتانيا از جمله دیوید 
دیوی��س وزیر برگزیت قرار گرفت. ترزا مي  تحولات 
روز جمعه را »گامي مهم در مس��ير برگزیتي آرام و 

منظم« توصيف کرد. 
ب��ه  نظ��ر مي رس��د همچن��ان اختلاف نظرهایي 
درب��اره ماهي��ت مذاک��رات تج��اري وج��ود دارد. 
مذاکره کنندگان اتحادی��ه اروپا گفته اند که هرگونه 
تواف��ق درباره رواب��ط تجاري آتي، توافق سياس��ي 
خواه��د ب��ود و در دوره انتقالي خ��روج بریتانيا از 
اتحادی��ه اروپا بر س��ر جزئيات گفت وگو مي ش��ود؛ 
اما نخس��ت وزیر بریتانيا اص��رار دارد که تا پيش از 
مهلت برگزیت، توافق اساس��ي حاصل شود. بریتانيا 
همچنين اصرار داش��ت گفت وگوهاي اوليه تجاري 
از س��ال جدید ميلادي آغاز شوند، اما شورش هاي 
پارلمان بریتانيا نخس��ت وزیر این کش��ور را مجبور 

کرد ب��ا برنامه اتحادی��ه اروپا براي آغ��از مذاکرات 
تج��اري از ماه م��ارس موافقت کن��د. در حقيقت، 
رهبران اروپایي مهلتي سه ماهه براي وزراي کابينه 
ت��رزا مي  تعيين کرده اند تا چش��م انداز ش��فافي از 
روابط تجاري مدنظرشان ارائه کنند. نشست شوراي 
اروپایي روزهاي ۲۲ و ۲۳ مارس در بروکسل برگزار 
مي ش��ود و انتظ��ار مي رود که از ای��ن فرصت براي 

ارزیابي شرایط توافق تجاري استفاده شود. 

 استقبال تجارت ها
ای��ن توافق به معني آغ��از مذاکرات درباره دوره 
انتقال��ي برگزیت و روابط تج��اري در آینده خواهد 
بود. وزراي کابينه ترزا مي  ۱۹دسامبر درباره شرایط 
رواب��ط تجاري بلندم��دت با اتحادی��ه اروپا پس از 
خ��روج از این بلوک مذاکره مي کنن��د. با این حال 
گفت وگوها درباره روابط آتي اتحادیه اروپا و بریتانيا 
و مذاکرات بر سر توافقنامه احتمالي تجارت آزاد تا 

بهار آینده ادامه خواهد داشت. 
در پ��ي نش��انه هاي اولي��ه احتم��ال پيش��رفت 
مذاک��رات برگزی��ت ارزش پون��د در معاملات روز 
جمعه در برابر دلار افزایش یافت؛ اما اظهارنظرهاي 
یونکر درباره دش��واري هاي پيش رو سبب شد واحد 

ارز بریتانيا در برابر ارز مشترک یورو کاهش یابد. 
ب��ا این حال پنج گروه تج��اري در بریتانيا یعني 
اتاق بازرگاني بریتانيا، کنفدراسيون صنایع بریتانيا، 
فدراس��يون تجارت هاي کوچك، سازمان کارخانه ها 
و موسس��ه مدیران عامل در در بيانيه یي از موافقت 
اتحادیه اروپا با آغاز مرحله جدید مذاکرات استقبال 
کردن��د و توافق هر چه س��ریع تر در خصوص دوره 
انتقالي را خواستار شدند: »نظر جمعي ما این است 
که باید هرچه س��ریع تر بر س��ر دوره انتقالي توافق 
شود تا تجارت ها در همه مناطق فرصت آماده شدن 
براي روابط آتي را داش��ته باش��ند. تاخير بيشتر در 
مذاک��رات بر س��ر توافق تجاري بریتاني��ا و اتحادیه 
اروپ��ا مي تواند عواق��ب وخيمي براي کس��ب و کار، 

سرمایه گذاري و تجارت داشته باشد. «

گروه جهان  
چند س��اعت پ��س از تصميم بان��ك مرکزي 
امری��کا )ف��درال رزرو( ب��راي افزایش ن��رخ تورم 
۰.۲5درص��دي نرخ به��ره، بانك مرک��زي چين 
ني��ز نرخ به��ره خ��ود را به ۳.۲5درص��د افزایش 
داد. کره جنوب��ي هم سياس��ت هاي مالي اش را تا 
ح��دودي تغيير داد. با تصمي��م اخير فدرال رزرو 
نرخ به��ره امریکا از ۱.۲5درصد ب��ه ۱.5۰درصد 
رس��يد؛ این در حالي است که کارشناسان نسبت 
به تهدید افزایش نرخ بهره اقتصادهاي پيش��رفته 

براي نوظهورها هشدار داده اند. 
ب��ه گزارش رویت��رز، »ژانت یل��ن« ریيس بانك 
فدرال رزرو چهارش��نبه ش��ب در آخرین کنفرانس 
خبري خ��ود اعلام کرد ک��ه اقتص��اد امریکا کاملا 
 از ش��رایط پ��س از رک��ود ی��ك دهه گذش��ته در

۲۰۰۹-۲۰۰۷ خارج ش��ده اس��ت. دوره کاري  یلن 
فوریه به پایان مي رس��د و جروم��ي پاول از اعضاي 
ميانه رو حزب جمهوري خواه و اقتصاددان دانش��گاه 

استنفورد به طور رسمي جایگزین وي مي شود. 
به دنب��ال افزایش ۰.۲5درصدي ن��رخ بهره در 
امریکا، بانك مرکزي چين براي نخس��تين بار از ماه 
مارس سال جاري ميلادي اقدام به افزایش 5 نقطه 
واح��دي نرخ بهره وام هاي کوتاه مدت و تس��هيلات 
یك س��اله ميان مدت در این کشور کرد. بانك خلق 
چين این اقدام را به  عنوان »واکنش عادي بازار« به 
افزایش نرخ بهره توسط فدرال رزرو امریکا توصيف 
کرده اس��ت. همچنين افزایش نرخ بهره در چين از 
افزایش یکنواخت و ملای��م در هزینه هاي وام دهي 
این کشور حکایت دارد؛ البته چين تلاش مي کند تا 
بدون آسيب رساندن به رشد اقتصادي خود، خروج 

سرمایه از این کشور را محدود کند. 

 افت سهام اروپا، افزايش در آسيا 
رویت��رز نوش��ته، بازارهاي مالي اروپا از س��ردي 
تجارت امریکا و آس��يا تاثي��ر گرفتند، چرا که لحن 
بيانيه فدرال رزرو آن طور که انتظار مي رفت طرفدار 
سرعت بخشيدن به روند افزایش نرخ بهره نبود. در 

حالي که فدرال رزرو نرخ بهره را مطابق با انتظارها 
افزایش داد اما چش��م انداز افزایش نرخ بهره س��ال 
بعد را همان ۳ مرتبه باقي گذاش��ت خلاف انتظارها 
ک��ه آن را به ۴ مرتبه افزایش دهد. در مقابل س��بد 
ارزه��اي خارجي دلار پس از تصمي��م فدرال رزرو 

۰.۸درصد سقوط کرد. 
در این گزارش آمده: فدرال رزروي ها پيش بيني 
کردن��د ک��ه تورم در س��ال بع��د هم همچن��ان از 
ن��رخ ه��دف پایين تر باقي بماند که این باعث ش��د 
سياس��ت گذاران نتوانند به افزای��ش نرخ هاي خود 
آن ط��ور که انتظار مي رفت، س��رعت ببخش��ند. اما 
پس از تصميم فدرال رزروي ها، سهام آسيایي رشد 

کردند. 
شاخص جهاني ام اس سي آي که سهام ۴۷کشور 
جهان را دنبال مي کند ۰.۱درصد بالا آمد. شاخص 
گس��ترده سهام آس��يا- اقيانوس��يه نيز فراز و فرود 
داش��ت و در نهای��ت پنج ش��نبه را ب��ا ۰.۱5درصد 
رش��د به پایان رس��اند. نيکي ژاپن در عين حال که 
از تضعي��ف دلار پس از تصميم گي��ري فدرال رزرو 

آسيب دید، ۰.۳درصد رشد کرد. 
در ی��ك قضاوت اوليه در مورد تغيير کلي قانون 
ماليات، سياست گذاران فدرال رزرو این طور قضاوت 
کردند که این قانون در س��ال آین��ده باعث تقویت 
اقتصاد خواهد ش��د درحالي که نرخ رشد اقتصادي 
بلندم��دت را در هم��ان ۱.۸درص��د ثاب��ت باق��ي 
گذاش��تند. این درحالي اس��ت که کاخ سفيد بارها 
اعلام کرده برنامه مالياتي آنها باعث رشد اقتصادي 

سالانه ۳ تا ۴ درصدي خواهد شد. 

 آسيب پذيري نوظهورها
امریکا در ش��رایطي براي س��ومين بار نرخ بهره 
خ��ود را در س��ال ج��اري افزای��ش داده که برخي 
ناظ��ران معتقدند هرگونه افزایش ش��تاب یافته در 
بازارهاي نوظه��ور به دنبال افزایش نرخ بهره بانکي 
در اقتصادهاي پيش��رفته، آس��يب جدي را به آنها 
وارد مي کند. موسس��ه اعتبارس��نجي »اس اندپي« 
در تازه ترین گزارش خود اعلام کرده ترکيه، عمان، 

پاکستان و اتيوپي از جمله نوظهورهایي هستند که 
در صورت افزایش نرخ به��ره بانکي در اقتصادهاي 
توس��عه یافته بيشترین آس��يب را متحمل خواهند 
ش��د. »اس اندپي« هش��دار داده با توج��ه به اینکه 
بازارهاي نوظهور مدل توس��عه را ایجاد مي کنند که 
وابسته به شرایط تامين مالي خارجي است، افزایش 
نرخ بهره در کشورهاي توسعه یافته مي تواند خروج 
سرمایه از بازار اوراق بهادار و کاهش سرمایه گذاري 
مس��تقيم خارجي در اقتصادهاي نوظهور را در پي 
داشته باش��د. در گزارش این س��ازمان آمده است: 
»با تغيير نرخ بهره س��رمایه گذاران خارجي وسوسه 
مي ش��وند تا برخي س��رمایه گذاري هاي انجام شده 
در صندوق ه��اي س��رمایه یي را از بازارهاي نوظهور 

خارج کرده و به اوراق بهادار اقتصادهاي پيش��رفته 
بازگردانند که بازدهي واقعي بيش��تري را نسبت به 
آنچه در حال حاضر اس��ت، ب��راي آنها فراهم کند. 
در ای��ن ميان حتي تغيي��رات جزیي در بازار بورس 
اقتصادهاي پيش��رفته با توج��ه به حجم قابل توجه 
آنها مي تواند تاثير معناداري را در بازارهاي نوظهور 
ایجاد کند زیرا بازار سرمایه در اقتصادهاي پيشرفته 

بسيار بزرگ تر است. «
با  »نيك هي��ل والاوالکر« کارش��ناس اقتصادي 
اشاره به افزایش نرخ بهره در بزرگ ترین اقتصادهاي 
جهان این پرس��ش را مطرح مي کند که آیا هند نيز 
از این رویه تبعيت کرده و نرخ بهره خود را افزایش 

خواهد داد، یا خير. 

والاوالک��ر مي نویس��د: »افزایش ن��رخ بهره در 
امریکا و چين نش��ان مي دهد که عصر »پول آزاد« 
ی��ا رژیم نرخ بهره پایين به پایان رس��يده اس��ت. 
ای��ن در حالي اس��ت که هن��د به عن��وان یکي از 
بزرگ ترین هاي اقتصاد جهان هنوز نرخ بهره خود 
را پایين نگه داش��ته اس��ت. اما به نظر مي رسد که 
ای��ن روند چندان ادامه نخواه��د یافت، چرا که به  
لحاظ تئوریك پول ها به امریکا بازخواهند گش��ت. 
گرچ��ه برخي معتقدند که هند به واس��طه رش��د 
اقتصادي قابل توجه اش نباید چندان نگران خروج 
س��رمایه ها باشد ولي واقعيت این است که افزایش 
هزین��ه کالاها به ویژه قيم��ت نفت نگراني ها را در 

این باره ایجاد کرده است.«
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پرونده8
شاليكاران براي فروش برنج 

نگراني نداشته باشند
وزير جهاد كش��اورزي گفت: ش��اليكاران نگراني در 
مورد فروش برنج توليدي خود نداشته باشند؛ محصول 

آرام آرام جذب بازار شده و به فروش خواهد رسيد. 
محمود حجتي در حاشيه بازديد از طرح هاي تجهيز 
اراضي كشاورزي شهرستان لاهيجان در گفت وگو با ايرنا 
بيان كرد: كشاورزان نبايد از عدم فروش برنج كه مهرماه 
وارد كارخانه هاي شاليكوبي شده، نگراني داشته باشند 
زي��را هنوز وقت كافي براي ف��روش وجود دارد و حتما 

برنج آنها به فروش خواهد رفت. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: وزارت جهاد كش��اورزي در 
رابطه با نظام تعرفه، سياس��ت هايي را دنبال مي كند تا 
تع��ادل بين واردات، تقاضا و توليد برنج ايجاد و نگراني 

كشاورزان رفع شود. 
حجتي در توضيح سياست هاي حمايتي وزارت جهاد 
كش��اورزي در مورد فروش برنج افزود: حجم رقم هاي 
واردات��ي برن��ج در مقابل حجم مصرف برن��ج داخلي، 
قابل توجه نيس��ت و نزديك 70درصد برنج مصرفي، در 
داخل كشور توليد مي شود و بايد در سطح بازار، تقاضاي 
عمومي رصد شود ضمن آنكه سياست هاي دولت نگراني 

عرضه و تقاضاي كل را مديريت مي كند. 
وي به بازديد از چند طرح تجهيز اراضي كشاورزي 
لاهيجان اشاره و اضافه كرد: در سفر رييس جمهوري به 
گيلان مصوب شد كه سالانه، 10 هزار هكتار از اراضي 
اس��تان و در يك دوره 5 ساله، معادل 50هزار هكتار از 
اراضي ش��اليزاري گيلان، تجهيز و نوسازي شود كه در 

اين سال ها اين تعهد به خوبي انجام شده است. 
به گفت��ه حجتي، دولت نيز تعهدات��ش را در مورد 
طرح تجهيز و نوس��ازي اراضي شاليزاري شمال كشور 
انجام داده و امسال تجهيز حدود 7 هزار هكتار از اراضي 
درحال اجراس��ت. وي درباره فوايد و آثار تجهيز اراضي 
براي بهره برداران اظهار داشت: اين كار بيشترين تاثير را 
در رابطه با نظام آبياري، مديريت و مكانيزاسيون دارد؛ 
اراضي تجهيز شده اش��كال هندسي مي يابند، زه آب ها 
به خوبي به ويژه در آبياري تخليه شده و دسترسي به هر 
زميني آسان مي شود. وزير جهاد كشاورزي گفت: طرح 
تجهيز اراضي، مقدمات كشت دوم را نيز فراهم مي سازد 
و با تقوي��ت اين مهم، درآمد تكميل��ي در كنار درآمد 

تك محصولي برنج براي كشاورزان ايجاد خواهد شد. 
محمود حجتي وزير جهاد كشاورزي در جريان سفر 
به گيلان، از طرح تجهيز و نوس��ازي اراضي شاليزاري 
روستاي فتوپش��ته بخش رودبنه لاهيجان بازديد كرد. 
اي��ن طرح با ق��رارداد اوليه 10ميلي��ارد و 880ميليون 
ريال در حال اجراست. شهرستان لاهيجان با دو بخش 
مركزي و رودبنه، در 40كيلومتري ش��رق مركز استان 
گي��لان واقع ش��ده و از 23ه��زار و 800 هكتار اراضي 
ش��اليزاري آن، حدود 19هزار هكتار براي اجراي طرح 
تجهيز و نوسازي آماده است كه تاكنون 13 هزار هكتار 
آن انجام ش��ده اس��ت. بيش از 317 هزار بهره بردار در 
238 هزار هكتار اراضي شاليكاري گيلان فعاليت دارند 
و سالانه حدود يك ميليون و 160 تن شلتوك به دست 
مي آورند كه از اين ميزان، حدود 750 تن برنج سفيد با 

كيفيت به دست مي آيد. 

واردات گوشت به سقف رسيد
واردات گوش��ت قرمز در 8 ماهه امس��ال به حدود 
90هزار تن يعني سقف نياز كشور كه از سوي مسوولان 
وزارت جهاد كش��اورزي اعلام مي شود، رسيد. در حالي 
كه همچنان مذاكرات براي اضافه تر ش��دن كشورهاي 
صادركننده و ميزان صادرات گوشت به ايران ادامه دارد. 
بر اس��اس آمار رسمي منتشر شده از سوي وزارت 
جهاد كش��اورزي در 8 ماهه نخس��ت امسال بيش از 
87ه��زار و 780 تن گوش��ت قرمز به ارزش��ي بالغ بر 
390 ميليون و 720 هزار دلار از كش��ورهاي مختلف 
وارد شده است كه از نظر وزني 46.52درصد و از نظر 
ارزش��ي 55.36درصد رش��د را نس��بت به همين بازه 
زماني در س��ال گذشته نش��ان مي دهد. براساس اين 
آم��ار، هر كيلوگرم گوش��ت قرمز واردات��ي به صورت 
ميانگين 4.4دلار به كش��ور وارد مي شود كه با در نظر 
گرفتن قيمت ميانگين حدود 3500 توماني براي نرخ 
ارز مي ت��وان گف��ت كه هر كيلوگرم گوش��ت وارداتي 

حدود 15 هزار تومان قيمت دارد. 
اين مي��زان از واردات گوش��ت نش��ان مي دهد كه 
كس��ري نياز كشور تامين ش��ده است و ديگر نيازي به 
واردات آن نداري��م چراكه حس��ن ركني مع��اون وزير 
جهاد كشاورزي در اين باره به ايسنا گفت: براي تامين 
نياز مردم به گوش��ت قرمز به عنوان يكي از محصولات 
پروتئيني اساسي به حدود 900 هزار تن گوشت در سال 
نيازمنديم كه 820 هزار ت��ن آن معادل 90درصد نياز 
بازار در كش��ور توليد مي شود و مابقي نياز 10درصدي 
)حدود 100 هزار تن( را نيز مي توانيم از ديگر كشورها 
تامي��ن كنيم اما با توجه به اينكه 90درصد نياز داخلي 
از محل توليد تامين مي ش��ود، همه نگاه وزارت جهاد 
كشاورزي حمايت  از توليدكننده و نهايتا مصرف كننده 

در درجه اول است. 
اين در حالي است كه نه تنها وزارت جهاد كشاورزي 
اعلام كفايت براي واردات گوش��ت قرمز نمي كند، بلكه 
از توافق��ات جديد براي واردات از كش��ورهاي تازه وارد 
به بازار گوش��ت ايران براي صادرات اين محصول خبر 
مي رسد به گونه يي كه مديركل دفتر ساماندهي توسعه 
تجارت وزارت جهاد كش��اورزي گفته اس��ت براساس 
توافقات صورت گرفته در پي سفر وزير جهاد كشاورزي 
به روس��يه و آستاراخان مقرر ش��د طرف مقابل بتواند 
مانند ديگر كشورها محصولات مختلفي مانند گوشت 

به ايران صادر كند. 
به گفته جمال مدرس��ي، گوش��ت گوسفندي كه 
از روس��يه به ايران صادر مي ش��ود به صورت گرم و 
منجمد اس��ت به گونه يي كه با توجه به نزديك بودن 
مرزهاي دو كش��ور، پس از كشتار به وسيله هواپيما 
ي��ا ترانزيت زميني به ايران حمل مي ش��ود و گرچه 
هيچ محدوديتي براي تامين گوش��ت از روسيه مانند 
ديگر كشورها مشخص نش��ده است، اما در اين بازار 
رقابت��ي، قيمت حرف اول را مي زند. از س��وي ديگر 
ايران براس��اس نيازمندي  خود در سطح كلان نسبت 
به واردات گوش��ت قرمز اقدام مي كند كه قطعا بيش 

از نياز نخواهد بود. 
بر اين اس��اس به نظر مي رس��د ك��ه وزارت جهاد 
كش��اورزي ديگر نبايد نسبت به واردات گوشت قرمز 
اق��دام كند، چراكه به حد كفايت وارد ش��ده و حتي 
اگ��ر از ام��روز واردات آن را ممنوع كن��د يا براي آن 
محدوديت هايي ايجاد كند، ثبت سفارش هاي گذشته 
آن قدر هس��ت كه در ماه هاي پي��ش رو واردات را به 

بيش از 100 هزار تن برساند. 

كشاورزي

درآمدي بر انديشه »بيونگ چول هان«

فيلسوففيسبوك
او هايدگر را دوباره فراخوانده است تا اين بار به افسردگي و بي پناهي سوژه آنلاين بينديشد

مولف: آدريان ناتان وست  مترجم: علي برزگر 
لس آنجل�س ريويو آو بوكز   بيونگ چول هان را 
مي توان يكي از بهترين نامزدها براي فيلس��وف 
دوران كنوني در نظر گرفت. اگرچه 20 س��ال از 
زمان انتشار نخستين كتابش مي گذرد -نخستين 
كتاب او يك تك ن��گاري خواندني درباره مفهوم 
استيمونگ، يا ملال، در آثار هايدگر بود- آثار او 
فقط از س��ال 2009 به اين س��و به ديگر زبان ها 
بازگردانده شده اس��ت. حالت درون نگرانه كتاب 
نخس��تش ب��ر كتاب هاي بع��دي او ني��ز حاكم 
بوده اس��ت و چرخش��ي مش��خص به سوي امر 
سياس��ي، و به ويژه به س��وي مدل هاي تاريخي 
اجبار، تنها با انتش��ار كتاب قدرت چيس��ت؟ در 
س��ال 2005 نمايان شد. در س��ال 2010، هان 
كتاب ساختارشكن خود را منتشر كرد، كه با نام 
جامعه فرسوده3 به انگليسي ترجمه شده است، 
و كم كم در خارج از آلمان، كشور محل اقامتش، 
م��ورد توجه ق��رار گرفت. از آن پ��س، آثار او به 
بيش از ده،  بيست زبان بازگردانده شده و طي دو 
سال گذشته، امريكا و انگليس هم به اين جريان 
پيوسته اند: اكنون استنفورد و ام. اي.  تي هر كدام 
دو كتاب منتش��ر كرده اند، و سه كتاب ديگر هم 

در ماه هاي آتي منتشر خواهد شد. 
بي گم��ان پس زمينه نامعمول هان به جاذبه و 
گيرايي او كمك كرده اس��ت. او در سال 1959 
در سئول متولد ش��د و پس از اتمام دبيرستان، 
در رش��ته متالورژي به تحصيل پرداخت. نزديك 
بود در يك انفجار ش��يميايي در خانه پدري اش 
خ��ودش را به كش��تن دهد. در 26 س��الگي به 
آلمان رفت بدون آنكه زبان آلماني بداند. هان در 
دانشگاه كلاوس��تال تسلرفلت پذيرفته شده بود، 
جاي��ي كه والدينش تصور مي كردند به مطالعات 
فني خود ادام��ه خواهد داد؛ پس از مدتي كوتاه 
به مونيخ رفت و در رشته الهيات و ادبيات آلماني 
فارغ التحصيل شد، س��پس به فرايبورگ رفت و 
دكتراي خود در فلس��فه را در سال 1994 اخذ 
كرد. در مقايس��ه ب��ا ديگر متفك��ران مُد روز، از 
ژان لوك نانس��ي گرفته تا اس��لاوي ژيژك، آثار 
او به نحوي ش��گفت انگيز آسان فهم هستند و به 
پيچيدگي ديالكتيكي كه باعث ش��ده تا بسياري 
از خوانندگان تجربه گرا بي درنگ نظريه انتقادي 
را طرد كنند، گرايش چنداني ندارد. ش��ايد اين 
ناشي از آن باشد كه هان به زبان دوم مي نويسد؛ 
در جم��لات او آن بنده��اي وابس��ته پيچيده يي 
كه فلس��فه آلماني، درس��ت يا نادرست، به خاطر 
آنها ش��هرت دارد كم اس��ت و اگرچ��ه هنگامي 
ك��ه كتابش را مي خوانيد، س��بك تلگرام گونه او 
مي تواند ملال آور باش��د، صراحت او در حوزه يي 
سرش��ار از ياوه س��رايي هاي انباشته ش��ده بر هم 

نشاط بخش است. 
دغدغه اصل��ي هان به عنوان يك فيلس��وف 
عب��ارت اس��ت از روشن س��اختن دگرگوني ه��ا 
در تجرب��ه س��وبژكتيويته ط��ي گ��ذار از جامعه 
پس��اصنعتي به جامعه ديجيت��ال. كتاب در گله 
درآم��دي عالي بر تفكر اوس��ت، كه بس��ياري از 
ايده ه��اي حاضر در كتاب هاي پيش��ين او يعني 
جامعه فرس��وده و رنج اروس را در بر مي گيرد و 
درعين حال راه را براي نقد آش��كار سيستم هاي 
كنترل معاصر در كتاب روان سياست مي گشايد. 
روان سياس��ت در سال 2014 نگاشته شده است 
و انتش��ارات ورس��و آن را منتش��ر خواهد كرد. 
روان سياست، از آغاز، هان را در بهترين و بدترين 
حالت خود نشان مي دهد: نوشتار او روشن است، 
اما پرطمطراق نيز هست، با متانتي عاري از مزاح 
كه در تعارض اس��ت با بررس��ي مفاهيمي نظير 
»س��يل چرت وپرت«؛ او درب��اره ماهيت موذيانه 
فعاليت ه��اي ديجيتال نافذانه س��خن مي گويد، 
س��يلي كه عدم همرنگي با جماع��ت را با نوعي 
تصوي��ر بي ق��درت ام��ا )از نظر روان ش��ناختي( 
مس��حوركننده جايگزين مي س��ازد، لكن گاهي 
او ساده انديش��انه درباره تكنولوژي هايي قضاوت 
مي كند كه به نقدش��ان نشس��ته اس��ت و علاقه 
وافري دارد به گزاره هايي بدش��گون اما ناش��يانه 
بگويد، نظير: »الگوريتم هايي كه فيس بوك، بازار 
س��هام، و سازمان هاي جاسوس��ي از آن استفاده 

مي كنند اساسا يكي هستند«. 
كتاب در گله با ش��كوه از »وضعيت رقت انگيز 
فاصل��ه« آغاز مي ش��ود. فاصله بني��اد احترام را 
تش��كيل مي دهد. هان واژه آلماني روكس��يخت 
ك��ه به معناي توجه و درعين حال نگاه روبه عقب 
اس��ت، را ب��ا واژه لاتي��ن اس��پكتاره مقابل هم 
مي نهد. اس��پكتاره يعن��ي مبت��ذل و نظربازانه، 
زل زدن نامحترمان��ه. پذي��رش حريم خصوصي 
ديگري بنياد جامعه مدني است. از بارت نقل قول 
مي كند كه »زندگي خصوصي چيزي نيست مگر 
آن عرصه ي��ي از فضا و زم��ان كه من در آن يك 
تصوي��ر يا يك ش��يء نيس��تم«، هان اس��تدلال 
مي كند ك��ه زندگي خصوصي با مجازي س��ازي 
خويش��تن در حال فروپاشي اس��ت. از اينجا به 
بح��ث درباره »س��يل چرت وپ��رت« مي پردازد، 
كه به منزله »پدي��ده اصيل ارتباطات ديجيتال« 
متف��اوت اس��ت از ص��ور قديم��ي و غيرمعمول 
اعتراض، نظير عربده كش��يدن در گوشه خيابان 
يا نوشتن نامه به س��ردبير يك مجله يا نماينده 
كنگ��ره. عمل فردي بي حرمتي مجازي س��ازنده 
اظهارنظره��اي عيب جويانه  س��يل چرت وپرت، 
در تالاره��اي گفت وگ��و، توييت ه��اي زننده، يا 
بدگويي در پست هاي فيس بوكي، پيش درآمدي 
براي تعامل نيس��تند، بلكه در عوض موقعيتي اند 
ب��راي »تخلي��ه عاطف��ي آن��ي« در محيطي كه 
»از ارتباط��ات متق��ارن حماي��ت مي كند«. اين 
درحقيقت بدين معناس��ت كه اعت��راض آنلاين 
كم ت��ر به معيارهاي مكالمه يي اقناع حساس��يت 
نش��ان مي دهد تا ل��ذت قبيح ط��رح انتقادهاي 
غيرمنصفانه، كه در بسياري موارد تحت پوشش 

گمنامي ش��كل مي گيرد، بي توجه به اينكه فرد 
متعلق انتقاد غريبه است، يا نويسنده يي معروف، 

يا رييس جمهور ايالات متحده. 

اعت��راض از دي��دگاه هان، به نح��وي كارآمد 
توجه را جلب مي كند ام��ا فاقد پايداري و ثبات 
موردني��از براي مداخله موف��ق در حوزه عمومي 
اس��ت. توده هاي��ي كه ب��ا هدف افش��اگري هاي 
عمومي بسيج ش��ده اند، فاقد پايبندي به فرايند 
عمل مشترك هس��تند. اعتراض غايتي في نفسه 
اس��ت، و اهداف آن به ناگزير دانه يي و گسس��ته 
هستند، به نحوي كه مناسبات قدرتي كه ساختار 
اعتراض��ات منفرد را تش��كيل مي دهند، در ذات 
خود، در ميان س��يل چرت وپرت دس��ت نخورده 

باقي مي مانند. 
آدم ه��اي عص��ر ديجيتال ممكن اس��ت خود 
را س��اكن نوعي محيط دمكراتي��ك نوين بدانند 
ك��ه در آن در حال ارتب��اط جعلي با قدرتمندان 
و ثروتمن��دان و آدم ه��اي مش��هورند، ام��ا آنها 
درعين ح��ال تح��ت مش��اهده دايم هس��تند و 
ه��ر لحظه در مع��رض حمله از س��وي گله قرار 
دارن��د )خوانندگان��ي ك��ه مايل ان��د مثال هايي 
در اي��ن زمينه مطالعه كنند، ب��ه كتاب مفرح و 
پريشان كننده جان رانس��ون با عنوان پس شما 
به طور عمومي رس��وا ش��ده ايد مراجع��ه كنند(. 
بنابراين، »ضرورت ش��فافيت الزامي شديد براي 
همرنگي پديد مي آورد«. هر كس كه داراي يك 
حس��اب كاربري در رس��انه هاي اجتماعي است، 
محتملا با ديگ��ران موافق خواهد بود: يك مزاح 
زننده يا پذيرش ديدگاه هاي سياسي ناخوشايند 
مي توان��د به معناي طردش��دن، مسخره ش��دن، 
حتي ازدس��ت دادن شغل باش��د، و درحالي كه 
اوباش اينترنتي گمنام ب��ه ايجاد مزاحمت براي 
طعمه هاي خود ادامه مي دهند و حتي گاهي آنها 
را به مرگ تهديد مي كنند، بسياري از ما درگير 
برتري جويي هرچند پوشيده اما مداومي هستيم 
كه با اصطلاح انتقادي و دقيق »فرس��تادن پيام 
فضيلت« شناخته مي شود. در توئيتر خودم، من 
اخيرا ش��اهد انتقادي آتش��ين عليه نژادپرستي 
نهفته در اصطلاح »سخنگويان به زبان مادري« 
بوده ام، اين عقيده كه آنهايي كه با ايده سياست 
هويت��ي مش��كل دارند باي��د »گورش��ان را گم 
كنن��د«، و اي��ن انديش��ه دردناك ك��ه مي گفت 
كس��اني كه ب��ه ترامپ رأي داده ان��د دچار »فقر 
روحي«اند. هر آنچه بتوان درباره چشم اندازهاي 
زيربن��اي چني��ن اظهارات��ي گفت، ب��از به نظر 
مي رس��د چنين حرف هايي فاقد آن احترامي اند 
كه مشخصه جوامع واقعا كثرت گراست، جوامعي 
كه ديدگاه ه��اي كاملا متف��اوت را مي پذيرند و 
مي كوش��ند تا تعارض را از طريق گفت وگو حل 
كنن��د، نه آن جوامع��ي كه در آنه��ا آرمان هاي 
پذيرفته ش��ده تنوع و گش��ودگي گويي به وسيله 

احكام تحميل مي شوند. 
در فصل »از س��وژه به پ��روژه«، هان مفهوم 
»س��وژه در پي موفقي��ت« را معرف��ي مي كند، 
مفهومي كانون��ي در كتاب جامعه فرس��وده كه 
در س��ال 2010 منتشر شده است. هان، احتمالا 
با حس��رت خوردن به هر كس��ي كه روي زمين 
كار مي كن��د، ي��ادي از س��وبژكتيويته كش��اورز 
هايدگ��ري مي كند كه »خ��ود را به قانون زمين 

تس��ليم مي كند«، حال معناي اين حرف هرچه 
مي خواهد باشد. او مي نويسد: 

امروز، هستي شناس��ي اگزيستانسيال هايدگر 
بايد بازنويس��ي ش��ود، زيرا انس��ان ديگر خود را 
به منزله س��وژه تسليم ش��ونده باور ن��دارد، بلكه 
در ع��وض خ��ود را س��وژه يي خويشتن س��از و 
خودبهينه س��از مي ش��مارد. بي گمان، تكامل از 
س��وژه به پروژه قبل از ظهور رسانه ديجيتال در 
حال وقوع بوده اس��ت. باوجوداي��ن، اين فرمول 
برقرار اس��ت: صور هستي يا زندگي در هر زمان، 
در مراح��ل بحراني، خواس��تار فرم هايي از بيان 
هستند كه تنها در يك رسانه جديد به شكوفايي 
مي رس��ند. صورت هاي��ي ك��ه زندگي ب��ه خود 

مي گيرد، به رسانه هاي همه گير وابسته است. 
سوژه در پي موفقيت ديگر در معرض كنترل 
خارجي ق��رار ندارد بلكه، زير ب��ار نوعي آزادي، 
از خ��ود بهره ب��رداري مي كند. بهره ب��رداري اي 
ك��ه ب��ا خ��ودش ض��رورت ب��ازده مثب��ت را به 
هم��راه دارد. ازآنجاكه س��وژه خ��ود را به منزله 
يك پروژه مي شناس��د، ديگر بي��ن كار و فراغت 
تمايز نمي نه��د، و درگيري بي وقفه او در فرآيند 
توليد خويش��تن موجب ظهور شماري از امراض 
مي شود، از افسردگي گرفته تا فروپاشي عصبي. 
اگرچه مفهوم سوژه در پي موفقيت اغواكننده 
است، اما هان را به قلمروهايي تاريك مي كشاند. 
اول اينك��ه، ارتباط آن ب��ا بازتاب هاي ديجيتال 
خويش��تن هرگ��ز كاملا روش��ن نيس��ت. حتي 
اگ��ر »مديريت حض��ور« آنلاين بخش��ي از كار 
هويت سازي باشد، به س��ختي مي توان فرستادن 
توئيت يا نوشتن وبلاگ را به طور ويژه فرساينده 
در نظ��ر گرفت؛ براي بس��ياري، اين ج��ور كارها 
نوعي وقف��ه در س��اعات طولان��ي وقت گذراني 
جلوي صفحه كليد هس��تند. اين اظهارنظر او، كه 
»افس��ردگي نوعي مرض خودشيفتگي است« و 
مشخصه افرادي است كه به واسطه جست وجوي 
خودخواس��ته موفقي��ت از درون تهي ش��ده اند، 
مبن��اي اندك��ي در متون پزش��كي ي��ا گواهي 
مبتلاي��ان به افس��ردگي دارد. س��رانجام، طرح 
اين پرس��ش بجاست كه س��وژه در پي موفقيت 
ت��ا چه اندازه حقيقتا مش��خصه مدرنيته اس��ت. 
هان تصويري از جهان ترسيم مي كند كه در آن 
هم��ه بي وقفه به فضاي مجازي وصل هس��تند و 
يكريز صفحات لمسي را با انگشتان خود زير و رو 
مي كنند، جايي كه اس��كايپ ارتباطات رو در رو 
را تهديد مي كند و تبليغ خويش��تن شيوه غالب 

توليد است.
اگرچه تمام اين س��خنان به ش��يوه مجموعه 
تلويزيوني »آينه س��ياه« آگاهي بخش اس��ت، اما 
به منزله توصيف واقعيت زيسته ناقصي است. در 
سطح جهاني، تنها يك نفر از هر چهار بزرگسال 
تم��ام وق��ت كار مي كند، و كش��اورزي به مراتب 
بزرگ ترين حوزه اشتغال است. كم تر از نيمي از 
مردم جهان به اينترنت دسترسي دارند و اكثريت 
رشد ش��غلي، از زمان ركود بزرگ، بي ثبات و در 
حوزه هاي با مهارت پايين بوده است. متخصصان 
در حوزه خودكارس��ازي اظه��ار مي كنند كه كار 
دفت��ري قربان��ي بع��دي انقلاب خودكارس��ازي 
خواهد ب��ود؛ مجمع جهاني اقتصاد گفته اس��ت 
ك��ه بخش هاي خدمات حقوق��ي، اداري، و مالي 
محتملا در س��ال هاي آتي ب��ا اختلالاتي جدي 

روبرو خواهند شد. 
افول اش��تغال س��نتي بي گمان به درخواست 
براي انعطاف پذيري، آموزش مجدد، و »توس��عه 
توانايي ها« منجر ش��ده اس��ت و، از ديگر س��و، 
ناتواني در آماده شدن براي رويارويي با تغييرات 
ب��ازار به عن��وان نقصي ف��ردي در نظ��ر گرفته 
مي ش��ود نه نش��انه سيري ناپذيري س��رمايه، اما 
اينكه ش��اغلين تا چه اندازه به تصوير خودش��ان 
به مثابه »كارآفرينان خويشتن« باور دارند، امري 

مناقشه پذير است. 
در هر صورت، تهديد خودكارس��ازي و ديگر 
صور كارآمدس��ازي، كمت��ر به آينده يي اش��اره 
مي كنند كه ش��امل س��وژه هاي در پي موفقيتي 
اس��ت كه خود را در چرخه يي بي پايان فرسوده 
مي س��ازند و ن��ه آينده يي كه، در آن، فيلس��وف 
كامروني آش��يل مبمب��ه آن را اينگون��ه تصوير 
مي كن��د: »امروز ت��راژدي توده مردم آن اس��ت 
ك��ه اصلا نمي ت��وان از آنه��ا بهره كش��ي كرد«.  

دروني سازي رژيم هاي كنترل تكنوكاپيتاليستي، 
از موضوعات اصلي كتاب سنخ شناس��ي خشونت 
اس��ت كه بزودي منتش��ر مي ش��ود و به طرزي 
فاضلانه به قلم آماندا ديماركو ترجمه شده است. 
در اينجا نيز، هان نفرتي اغلب آزارنده نس��بت به 
مثال هاي جهان واقعي نش��ان مي دهد: برگزيدن 
پرخاشگري خودخواس��ته سوژه در پي موفقيت 
به مثابه تجلي بارز خش��ونت معاصر از س��وي او 
-گذشته از ديگر چيزها- كاربست قتل و شكنجه 
و بازنمايي آنها در رسانه هاي اجتماعي را ناديده 
مي گيرد، آن هم به عنوان ابزارهاي ارعاب توسط 
سازمان هاي جنايي و كنش��گران شبه دولتي در 
مكان هايي نظير گواتمالا و س��وريه، چه برسد به 
حدود 45 ميليون انساني كه از هند تا كامبوج و 

موريتاني در بردگي به سر مي برند. 
بااين ح��ال، در تحلي��ل ه��ان از »خش��ونت 
مثبت نگ��ري« حقيقت��ي ژرف نهفته اس��ت كه 
ب��ا ناتواني غ��رب در رويارويي با اي��ن مصاديق 
ابتدايي تر خش��ونت بي ارتباط نيست. اين نوعي 
بلاي زياده روي اس��ت، ثروت زي��ادي، اطلاعات 
زيادي، خودخواهي زيادي، كه نه تنها ارزش هاي 
انس��اني را نابود مي كند، بلكه فاصله فكورانه يي 
را از بي��ن مي ب��رد كه اين ارزش ه��ا را بر پا نگه 

مي دارد. 
نقد هان با اظهارات اخير ولفگانگ اش��تريك 
همخواني دارد كه، در كتاب چگونه سرمايه داري 
به پاي��ان خواهد رس��يد، مي نويس��د: »زندگي، 
تح��ت بي نظمي اجتماعي، خوش بين بودن را به 
جايگاه فضيلتي عمومي و مس��ووليت مدني ارتقا 
مي دهد. درواقع، مي توان گفت كه، حتي بيش از 
س��رمايه داري در دوران اوج خود، جامعه بي نظم 
پساسرمايه داري ازهم گسيخته، ساختارزدوده، و 
فاقد حكومت درست به توانايي اش در پيونددادن 
خود با اين خواس��ت طبيعي مردم وابسته است. 
مردم نبايد احساس نوميدي كنند، و بدبيني در 
ه��ر صورت يك كمبود فردي و از نظر اجتماعي 

زيان بار است.«

ه��ان از آراي كارل اش��ميت به��ره مي برد تا 
مفهوم »ديگري ايمني ش��ناختي« را تبيين كند. 
ي��ك نوع از »ديگ��ري« كه تف��اوت تقليل ناپذير 
آن، درحال��ي ك��ه بدگماني و حت��ي خصومت را 
ب��ر مي انگيزد، به ايجاد روابط��ي كاملا بينافردي 
نيز كمك مي كند، زيرا اجازه مي دهد تا »ديگري 
همان گون��ه باش��د كه هس��ت«. جهاني س��ازي، 
كه تفاوت را س��ركوب مي كن��د، به اصطلاح هان 

مستلزم »بي بندوباري« است.
اين سركوب تفاوت به شيوه هاي مختلفي بروز 
روتين كردن  س��ليقه،  دموكراتيزه كردن  مي كند: 
كاركردهاي حياتي كه به دليل زنجيره هاي عظيم 
عرضه و توزيع اجتناب ناپذير اس��ت، و جابه جايي 
حاملان سنت به حاشيه هاي شهري به دليل غلبه 
تك فرهنگ توريستي بر مراكز شهر. بي بندوباري 
س��ركوب واكنش هاي ايمني بخش��ي است كه به 
جامعه س��اختار مي دهد. »جهاني سازي، آستانه 

ايمني ش��ناختي را پايي��ن م��ي آورد زيرا واكنش 
ايمني ش��ناختي ش��ديد در برابر ديگري سد راه 
جهاني سازي مي شود. زيرا جهاني شدن فرايند -يا 

طغيان- بازداري زدايي و فروپاشي مرزهاست«. 
اين نگرشي ارتجاعي به نظر مي رسد، اما اتهام 
ارتجاع، از ديدگاه م��ن، دارد اعتبار خودش را از 

دست مي دهد. 
تحليل هاي پر تب و تاب از دستمزدهاي راكد، 
صنعت زدايي، و »مرگ به دليل نوميدي« در بين 
طبق��ه كارمند به دنبال رأي به ترامپ و برگزيت، 
درحالي كه به نوبه خود معتبرند، تا حدودي باعث 
شده اند تا وحش��ت ليبرال هايي تسكين يابد كه 
تمايلي به بررسي امري كاملا روشن ندارند: اينكه 
در ه��ر دو مورد، دغدغه هاي اصلي رأي دهندگان 

هويت محورانه بود. 
صرف نظ��ر از كمبري��ج آناليتي��كا، تبان��ي با 
روسيه، و حباب هاي فيلتر، اين يك واقعيت است 
كه بخش��ي عظيم��ي از جمعيت در بس��ياري از 
كشورهاي جهان غرب از جهاني سازي، في نفسه، 

ناراضي هستند. 
به نحوي حيرتاور، پاس��خ عمومي چپ گرايان 
يكي آن بوده كه جار و جنجال نوليبرال ها درباره 
رشد توليد ناخالص داخلي را ادامه دهند و ديگر 
اين ب��وده كه تحليل ه��اي هزين��ه- فايده يي را 
مطرح كنند و نگراني هايي كه درباره يكپارچگي 
فرهنگي مطرح است را به منزله »فاشيسم« كنار 

بگذارند. 
ه��ان در كتابي ديگ��ر با عنوان رن��ج اروس، 
ك��ه به تازگي ترجمه ش��ده اس��ت، به بررس��ي 
»زوال ديگري« مي پ��ردازد. از ميان تمام آثار او 
كه اكنون به زبان انگليس��ي در دس��ترس است، 
بي گمان اين كتاب بيش��تر از هم��ه عصباني تان 

خواهد كرد.
اگرچ��ه موضوع كتاب بهنگام اس��ت، و حتي 
ش��ايد ضروري اس��ت، اما پي��ام ه��ان در ميان 
حاشيه روي هاي واژه ش��ناختي و گزين گويه هايي 
نظي��ر »نزديك��ي، تا آنجا ك��ه دوري در بطن آن 
منقوش است، امري منفي است« ناپديد مي شود. 
ادعاي او مبني بر اينكه »سوژه بهره كشي از خود 
درس��ت به همان اندازه از آزادي بي بهره است كه 
سوژه بهره كش��ي از ديگري« بدون نوعي فلسفه 
ايجاب��ي درباره آزادي ادعايي تهي اس��ت، كاري 
كه او هرگز به جد در انجام آن نمي كوش��د و، در 
طول كت��اب، او از متفكران محبوب خود طوري 
نقل ق��ول مي كند كه گويي اي��ن كار برابر با ارائه 
شواهد است. بخش هايي از كتاب بي رودربايستي 
گيج كننده هستند، مثل آنجا كه مي گويد زشتي 
پورنوگرافي در »افراط در س��كس نيس��ت، بلكه 
در اين واقعيت اس��ت كه پورنوگرافي اساسا فاقد 

سكس است«. 
درحقيق��ت، ه��ان دارد در دفاع از وابس��تگي 
متقابل لوگوس )عقل( و اروس )عشق( استدلال 
مي كند. بدون عقل، عش��ق به ددمنش��ي حيات 
برهنه فروكاس��ته مي ش��ود؛ بدون عشق، عقل به 
»محاس��به داده محور« زوال مي يابد. رفعت عقل 
»اصلا ش��رطي اس��تعلايي براي وج��ود هرگونه 
غيريت است«. از ديدگاه هان، حيات برهنه، نقطه 
مقابل سرزندگي است، كه مستلزم سرمايه گذاري 

عاطفي براي دغدغه هاي فكورانه است. 
با وجود اين نقايص، هان در نقدش بر هم ارزي 
عقل محاسباتي و انساني به نكته يي رسيده است 
كه براي س��وبژكتيويته اهميت بس��يار دارد. او در 
پاي��ان رنج اروس مي گويد »تفكر داده محور وجود 
ن��دارد«. داده را مي توان ب��ا فكر وفق داد، اما تنها 
به مثابه صورتي از تس��ليم. تفكر مس��تلزم كندي، 
س��ردرگمي، و فاصله اس��ت. هان درباره كهنگي 
مدل هاي نظري در عصر داده هاي بزرگ از كريس 
اندرسون سردبير نشريه وايرد نقل قول مي كند: هر 
نظريه ي��ي درباره رفتار انس��ان را كنار بگذاريد، از 
زبان شناسي گرفته تا جامعه شناسي. طبقه بندي، 
هستي شناسي، و روان شناس��ي را فراموش كنيد. 
چه كسي مي داند مردم به چه دليل كارهاي خود 
را انج��ام مي دهند؟ نكته اين اس��ت ك��ه آنها آن 
كارها را انج��ام مي دهند، و ما مي توانيم آن كارها 

را با دقتي بي سابقه رديابي و اندازه گيري كنيم. 
بي ترديد، انفج��ار مجموعه هاي داده و قدرت 
پ��ردازش در دو دهه گذش��ته ان��واع جديدي از 
تحليل را در حوزه هايي گس��ترده از روان شناسي 
تا نقد ادب��ي كمّي و س��ابرمتريكس پديد آورده 
اس��ت، اما تقبيح نظريه مركزي��ت اصول راهنما 
در تجرب��ه تفكر و بنابراين در تجربه انس��انيت را 
ناديده مي انگارد. هان مي گويد، »داده هاي بزرگ 
هي��چ مفهوم و روح��ي ندارند«، با لح��اظ اينكه 
اين دو عنصر داراي وابس��تگي متقابل هس��تند. 
هنگامي كه عمل تفكر عميق، هر چقدر آش��فته، 
هر چقدر ناقص، با توسل به داده ها كنار گذاشته 
مي ش��ود، تجربه اهميت حياتي خود را از دست 
مي ده��د، و به ملالت ش��بكه گردي فروكاس��ته 
مي شود. در اينجا، مرز بين سوبژكتيويته و انقياد 
مبهم مي ش��ود. هان در دف��اع از روح، و در دفاع 
از خ��رد در برابر دانش، الگوي احمق را پيش��نهاد 
مي كند آن چنان كه بوتو اشتراوس تعريفش كرده 
است: كسي كه شفافيت و گشودگي را رد مي كند، 
احتياط را به »به اشتراك گذاري« ترجيح مي دهد 
و تفكر بي هدف را بيش��تر از محاس��به داده محور 
مي پسندد. اش��تراوس، با گلايه از ارزش هاي دهه 
70 ميلادي ك��ه راه را براي ظهور اينترنت و پس 
از آن براي افول چارچوب ذهني فكورانه گشودند، 
چنين مي نويس��د: »ما تنها كنجكاوي، گش��ودن 
حس��گرهاي خودمان، مصونيت در برابر يادآوري، 
و حرك��ت ج��اودان رو به جلو را مي ش��ناختيم«. 
كينه او، كه هان نيز شمه يي از آن را در دل دارد، 
پرخاش��گر و نابهنگام است؛ اما اين پرخاشگري و 

نابهنگامي به هيچ روي آن را بي وجه نمي كند.
منبع: ترجمان

 شبكه هاي اجتماعي افراطي ترين جلوه 
برابري دموكراسي هستند. امكاناتي 

كه دونالد ترامپ در توئيتر دارد، 
في نفسه، فرقي با كودكان پناهجوي 
سوري يا فقيرترين كارگران آسياي 

شرقي ندارد. شبكه هاي اجتماعي 
»فاصله« را كه بنياد ساختارها و 

سلسله مراتب هاي اجتماعي است، از 
ميان برداشته اند. بدين ترتيب سيلابي 

به راه افتاده است كه دوست و دشمن 
در آن غرق شده اند. بيونگ چول هان 

سوداي انديشيدن به اين سيلاب را 
دارد، انديشيدني كه به تعبير او مستلزم 

»كندي، سردرگمي و فاصله« است

                                                                                                      

زندگي خصوصي چيزي نيست مگر آن 
عرصه يي از فضا و زمان كه من در آن 
يك تصوير يا يك شيء نيستم«، هان 

استدلال مي كند كه زندگي خصوصي با 
مجازي سازي خويشتن در حال فروپاشي 

است. از اينجا به بحث درباره »سيل 
چرت وپرت« مي پردازد، كه به منزله »پديده 
اصيل ارتباطات ديجيتال« متفاوت است از 

صور قديمي و غيرمعمول اعتراض، نظير 
عربده كشيدن در گوشه خيابان يا نوشتن 

نامه به سردبير يك مجله يا نماينده كنگره. 
عمل فردي بي حرمتي مجازي سازنده سيل 

چرت وپرت، اظهارنظرهاي عيب جويانه 
در تالارهاي گفت وگو، توييت هاي 

زننده، يا بدگويي در پست هاي 
فيس بوكي، پيش درآمدي براي تعامل 

نيستند، بلكه در عوض موقعيتي اند براي 
»تخليه عاطفي آني« در محيطي كه »از 

ارتباطات متقارن حمايت مي كند
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آيا نابرابري بيشتر شده است؟

خاورميانه نابرابرترين بخش جهان

روسيه بازيگري تعيين كننده در معادلات منطقه اي
ترام��پ،  دونال��د  تصمي��م  ك��ه  ش��رايطي  در 
رييس جمهوري امريكا براي به  رس��ميت  ش��ناختن 
قدس به عنوان پايتخت رژيم صهونيستي مردم منطقه 
خاورميانه و جهان را به خش��م آورد، ولاديمير پوتين 
رييس جمهوري روس��يه در راس��تاي گسترش نفوذ 
روس��يه در منطقه از 3 كشور س��وريه، مصر و تركيه 
ديدار كرد. »ولاديمير پوتين« رييس جمهوري روسيه 
اواسط هفته گذشته به سوريه، مصر و تركيه سفر كرد. 
پوتين در س��فر به سوريه در ديدار با »بشار اسد« 
رييس جمهوري س��وريه در پاي��گاه هوايي حميميم، 
خروج بخش عمده يي از نيروهاي نظامي روسيه را از 
اين كشور اعلام كرد. در سفر به مصر در حضور پوتين 
و »عبدالفتاح السيس��ي« همتاي مص��ري او قرارداد 
احداث نيروگاه هسته يي امضا شد. پوتين پس از سفر 
به سوريه و مصر در آنكار هم با »رجب طيب اردوغان« 

رييس جمهوري تركيه ديدار و مذاكره كرد. 
مح��ور  مهم تري��ن  دربردارن��ده  گ��زارش  اي��ن 
تحليل هايي است كه در رسانه هاي عربي درباره سفر 
رييس جمهوري روسيه به سوريه، مصر و تركيه منتشر 

شده است. 

 نفوذ روز افزون روسيه در منطقه خاورميانه
روزنامه ه��اي »المصري الي��وم« و »صدي البلد« 
مصر، »العربي الجدي��د« و »راي اليوم« چاپ لندن و 
»الوطن« عمان و ش��بكه خبري »الجزيره« با پوشش 
اخبار س��فر رييس جمهوري روسيه به سوريه، مصر و 
تركيه، قدرت يابي روسيه در منطقه خاورميانه را مورد 

توجه قرار دادند. 
به نوشته روزنامه صدي البلد، سفر پوتين به سوريه، 
مصر و تركيه نامتعارف بود. او طي كمتر از 24ساعت 
به 3 كشور سفر كرد. با وجود اينكه نخستين هدف او 
از سفر كشورها تحكيم روابط بود اما بحران فلسطين 
- به دليل تصميم ترامپ- س��بب شد اين موضوع در 

گفت وگوهاي پوتين با رهبران 3 كشور مطرح شود. 
در اين سفر تصميم هاي مهمي گرفته شد. پوتين 
در س��وريه با اس��د ديدار كرد. پوتين در پايگاه هوايي 
حميميم از وزير دفاع و رييس ستاد مشترك روسيه 

خواس��ت بخشي از نيروهاي روسيه را به مركز حضور 
دايمي خود عقب نش��يني دهند. او همچنين در اين 
پايگاه از نظاميان روس��يه تش��كر ك��رد و گفت آنان 
درحالي كه پرچم پيروزي را بر افراش��ته اند به ميهن 

خود بازمي گردند. 
در مص��ر ب��ه عن��وان دومي��ن ايس��تگاه س��فر، 
رييس جمهوري روسيه با السيسي ديدار كرد. آنان در 
اين سفر توسعه روابط دوجانبه و تقويت همكاري ميان 
دو كشور را بررسي كردند. همچنين روسيه و مصر در 
اين ديدار توافق اجراي برنامه هس��ته يي مصر را امضا 
كردند. در تركيه هم به عنوان آخرين ايس��تگاه سفر 
پوتين اردوغان گفت، همكاري ميان روس��يه و تركيه 
هر روز تقويت مي ش��ود و اين دو كش��ور براي اجراي 

طرح هاي مشترك انرژي همكاري مي كنند. 
روزنام��ه العرب��ي الجديد در گزارش��ي ب��ا عنوان 
»خاورميانه جديد روسيه« نوشت: روس ها با هوشياري 
در منطقه بازي مي كنند. آنها توانس��تند از اختلاف ها 
درباره سوريه به سود خود استفاده كنند. آنها از جنگ 
عليه تروريس��م براي گس��ترش حض��ور نظامي خود 
استفاده كرده اند و به طور عملي از برگ برنده كردها 

هم استفاده كردند. 
پوتين ب��راي تش��كيل خاورميان��ه جديد تلاش 
مي كند. روس��يه منافع طرف هاي مختلف را مديريت 
مي كند. آنه��ا بر خلاف رفتاره��اي امريكا در منطقه 
عم��ل مي كنند. آنها تا زماني ك��ه كليد تنش ها را در 
اختيار دارند در برقراري روابط دوستانه با دشمنان هم 
هيچ مش��كلي ندارند. هيچ پرونده يي در منطقه پيدا 
نمي شود كه روسيه در آن نقش اساسي نداشته باشد. 
هيچ كنشگر منطقه يي در خاورميانه نمي تواند بدون 
موافقت و رضايت مس��كو رفتار كند. در فضاي كنوني 
نقش امريكا درحال كم رنگ شدن است. تنها هم و غم 
ترامپ رقابت با روسيه است او هنوز هم با سازوكارهاي 
قديمي پيش مي رود و با اين روش واشنگتن نمي تواند 
جاي پايي در منطقه داشته باشد. اين موضوع در سفر 

پوتين به منطقه آشكار بود. 
روزنامه راي  اليوم در گزارش��ي به قلم »عبدالباري 
عطوان« نوش��ت: س��فر دوره يي كوتاه مدت پوتين به 

منطقه خاورميانه كه 3 ايس��تگاه اصلي يعني سوريه، 
مصر و تركيه را ش��امل ش��د، بيانگر نفوذ روزافزون و 
گسترده روسيه است كه با شتاب سرسام آوري درحال 
گسترش است. طبيعي بود كه رييس جمهوري روسيه 
اين س��فر دوره يي خ��ود را با بازدي��د از پايگاه هوايي 
نظامي حميميم آغاز كند. اين پايگاه نقش بزرگي در 
تعيين سرنوشت بحران س��وريه به سود ارتش عربي 
س��وريه و شكس��ت همه طرح ها براي براندازي نظام 

سوريه بازي كرد. 
به نوش��ته روزنامه راي اليوم، پي��روزي پوتين در 
س��وريه دروازه هاي خاورميانه را به طور كامل به روي 
او باز كرد. او توانست از اين راه پيامي قوي به دولت ها 
و ملت هاي خاورميانه ارس��ال كند. محتواي پيام اين 
است كه جادوي سياس��ت روسيه بر پايه ديپلماسي 
با چاش��ني قدرت نظامي، نظري��ه جهاني جديدي را 
شكل مي دهد كه موفقيت، دستاوردها، همپيمانان و 

پيروزي ها را با هم به دست مي آورد. 
روزنامه الوطن عمان در گزارش��ي به قلم »زهير 
ماجد« نوش��ت: دوران روس��يه يكي از شاخص هاي 
كنوني در سياست بين الملل است. روسيه در سوريه 
همان اقدامي را انجام داد كه در داخل كش��ور انجام 
مي دهد. نقش روسيه در سوريه سبب شد، تروريسم 
ريش��ه كن شود. روس��يه تنها ش��عار نداد كه امنيت 
س��وريه امنيت روسيه اس��ت بلكه در عرصه عمل و 
در برابر ديگران هم اين موضوع را ثابت كرد. درست 
اس��ت كه پايگاه حميميم در س��وريه واقع شده اما 
اي��ن پايگاه آغوش گرمي براي روس��يه در سراس��ر 
سوريه است. روس��يه در شرايط كنوني تاريخ جديد 
را مش��خص مي كند. دوران امريكا كه در آن آشوب 
به پا مي ش��د و مردم دچار مصيبت و درد مي شدند 

به سر آمده است. 
به نوشته روزنامه المصري اليوم »جمال عبدالجواد« 
مدير مركز پژوهش هاي سياسي و راهبردي »الاهرام« 
گفت، س��فر يك روزه پوتين به 3 كشور سوريه، مصر 
و تركيه نشان مي دهد، مس��كو در منطقه خاورميانه 
حضور قدرتمندي دارد. به ويژه اين در شرايطي است 
كه به دليل تصميم ترامپ درباره قدس نارضايتي ها در 

منطقه از امريكا افزايش يافته است. 
به نوش��ته ش��بكه خبري الجزيره، سفر پوتين به 
خاورميان��ه رويكرد جديدي در روابط بين المللي اين 
كش��ور درباره پرونده هاي منطقه به وجود آورد. اين 
س��فر بار ديگر نشان داد، روس��يه در منطقه از نفوذ 
بالايي برخوردار است و از حضور خود در ميدان هاي 
نبرد س��وريه و مديريت سياسي و نظامي بحران هاي 
پيچيده اس��تفاده كرده است. سفر پوتين به سوريه، 
مصر و تركيه دس��تاوردي راهبردي براي روس��يه به 

شمار مي رود. 
به نوش��ته الجزيره به نقل از روزنامه »واش��نگتن 
پس��ت« اين سفر نشان داد، پوتين شريكي است كه 
مي تواند نقش مثبتي در منطقه بازي كند. پوتين در 
منطقه در مقايسه با ترامپ كه تصميم او براي انتقال 
سفارت امريكا از تل آويو به قدس خشم مردم منطقه 

را به دنبال داشت، دست برتر را دارد. 
شبكه الجزيره به نقل از روزنامه »تايمز« نوشت: 
پوتي��ن به يك اص��ل تكيه كرد كه ش��الوده آن اين 
ب��ود كه اجازه ندهد جنگ آش��وبگر بيهوده به پايان 
رس��د. او روي بحران سوريه سرمايه گذاري راهبردي 
ك��رد و با دخالت نظامي در س��وريه اين بحران را به 
سود اهداف مسكو مديريت كرد. روسيه با اين جنگ 
در درازمدت در منطقه حضور خواهد داش��ت و اين 
جنگ پلي بزرگ براي ورود روس��يه به آب هاي گرم 
دري��اي مديتران��ه بود و اين موضوع را براي مس��كو 
تضمين مي كند كه ديگر يگان هاي دريايي آن مانند 
بشكه هاي ش��ناور در دوران جنگ سرد نباشد. زيرا 
در آن دوران بنا به گفته نظاميان روسيه ناوگان هاي 
روس��يه جايي براي لنگر انداختن به ويژه در درياي 

مديترانه نداشتند. 
به نوش��ته اين روزنامه انگليسي، پوتين اكنون در 
س��وريه به پيروزي رسيده است و همه تلاش خود را 
براي برقراري صلح در سوريه تمركز كرد و خود را در 
سراسر خاورميانه به عنوان مردي معرفي مي كند كه 

در هر شرايطي از همپيمانان دفاع خواهد كرد.

 مرحله تازه اي از روابط ميان مسكو و قاهره 
روزنامه هاي راي الي��وم و »العرب« چاپ لندن در 
بخشي از گزارش هاي خود درباره سفر پوتين به قاهره، 
بازگش��ت مصر به محور روسيه را در كانون توجه قرار 

دادند. به نوش��ته روزنامه راي اليوم، پوتين از ايستگاه 
س��وريه به قاهره منتقل ش��د و در آن جا با السيسي، 
رييس جمهوري مصر ديدار كرد. ديدار پوتين از مصر 
آغاز گر مرحله جديدي در روابط روسيه و مصر است و 

مصر را بيشتر به محور روسيه نزديك مي كند. 
روزنامه العرب نوش��ت: پوتين از عصبانيت مردم از 
تصميم ترامپ براي انتقال س��فارت امريكا از تل آويو 
به قدس براي جذب كش��ورهاي خاورميانه به سوي 
روس��يه تلاش كرد. س��فر پوتين به پايگاه حميميم 
نش��ان دهنده آن اس��ت كه روسيه امور س��وريه را در 
كنت��رل خود دارد و اين كش��ور نفوذ قديمي خود در 

قاهره را هم باز مي يابد. 
ناظران تاكيد كرده اند، مس��كو از آشفتگي اوضاع 
امريكا در دوران »باراك اوباما« و ترامپ براي گسترش 
دامنه نفوذ خود در خاورميانه استفاده كرده است. سفر 
پوتين به قاهره فراتر از موضوع بررسي روابط كلاسيك 
ميان دو كش��ور است و مي تواند به برقراري همكاري 
نظام��ي، امنيتي، سياس��ي و اقتص��ادي ميان مصر و 

روسيه منجر شود. 
به نوشته روزنامه العرب، تحركات مسكو در صحنه 
ژئوپليتيك منطقه اقدامي ب��راي ادامه روابط با ايران 
و تركيه، حفظ پايگاه هاي دريايي در س��وريه، افزايش 
همكاري با روسيه و استقبال از پيشنهاد »عمر البشير« 
رييس جمهوري سودان براي برپايي پايگاه روسيه در 

ساحل درياي سرخ، تحليل و ارزيابي مي شود. 
مصر به حمايت روس��يه در نبرد عليه تروريس��م 
چش��م دوخته اس��ت. ش��وراي امور خارجي مصر در 
بيانيه يي كه منتشر كرد به اهميت سفر پوتين به مصر 
در ش��رايطي كه منطقه با چالش روبه رو است، اشاره 
كرد كه برجس��ته ترين اين چالش ه��ا تصميم دولت 
امريكا براي انتقال س��فارت امريكا از تل آويو به قدس 
و دخالت خارجي در منطقه، بازي با تروريسم در سينا 

و هدف قرار دادن امنيت ملي مصر است. 
ارودغان پيش از اين اشاره كرد كه تروريست ها از 
الرقه به سينا اعزام شده است. بنابراين روسيه با مصر 
در يك س��نگر قرار دارد تا از مناف��ع خود دفاع كند. 
روس��يه مي داند بيشتر تروريست هايي كه از سوريه و 
عراق به سينا و ليبي فرار كرده اند، اهل چچن هستند 

كه مي توانند امنيت ملي روسيه را تهديد كنند.
منبع: ايرنا

گروه جهان 
 فاصله طبقاتي در سراس��ر جهان ميان قش��رهاي 
مرف��ه و فقي��ر در س��ال هاي اخي��ر افزاي��ش يافته و 
خاورميان��ه بيش��ترين نابرابري را به خ��ود اختصاص 
 داده اس��ت، جاي��ي ك��ه 10درص��د از جمعي��ت آن
61  درص��د از تمام درآمده��ا را در اختيار دارند. هند، 
برزيل و جن��وب صحراي آفريق��ا در رتبه هاي بعدي 
نابرابري قرار دارند. چين با 41 درصد و اروپا با 37 درصد 

از تقسيم درآمدها برابرترين مناطق جهان هستند. 
به گزارش فايننش��ال  تايمز، از آنجايي كه مساله 
نابراب��ري در جه��ان رنگ و بوي سياس��ي گرفته و 
رفع آن )يا حداقل وع��ده مقابله با آن( وارد دنياي 
سياست شده، گروهي از محققان در پي پاسخ دادن 
به پرس��ش هاي كليدي درباره اين پديده هس��تند؛ 
به ويژه اينكه ثروتمندتر شدن ثروتمندان و فقيرتر 
ش��دن فقرا در كنار درخواس��ت هاي گسترده براي 
مقابله با بهش��ت هاي مالياتي و تش��ديد نارضايتي 
كساني كه از قافله جهاني شدن عقب مانده اند باعث 
ش��ده تا حمايت افكار عموم��ي از پديده هايي چون 
برگزي��ت يا پيروزي فردي چ��ون دونالد ترامپ در 

انتخابات رياست جمهوري امريكا رقم بخورد. 
تي��م تحقيقاتي توماس پيكتي تلاش كرده تا به 
اين پرس��ش ها پاس��خ دهد كه »نابرابري ها در كجا 
بيشتراس��ت؟«، »آيا جهان نابرابرتر ش��ده است؟«، 
»چرا تجربه هاي امري��كا و اروپا تا اين حد متفاوت 
است؟« و اينكه »آيا ما به نابرابري ثروت در يك قرن 
پيش بازگشته ايم؟« توماس پيكتي و همكارانش در 
گزارش��ي با عنوان »پايگاه اطلاعات ثروت و درآمد 

جهاني« به اين پرسش ها پاسخ داده اند. 
در اي��ن گ��زارش آم��ده: در يك دهه گذش��ته 
نابرابري درآمدي كاهش يافته يا روند پيشرفت آن 
متوقف شده بود اما گزارش ها نشان مي دهد كه حالا 
نابرابري بالاتر از س��طحي است كه در دهه 1970 
ميلادي وجود داش��ت. اين تحقي��ق كه مبنايش از 
جمله ارزيابي اطلاعات موجود در ارتباط با مدارك 
مالياتي در كشورهاي مختلف بوده، همچنين نشان 
مي دهد كه قشرهاي متوسط در اين فرايند به نوايي 

نرسيده و سودي نبرده اند. 
در گ��زارش گ��روه تحقيقاتي پيكت��ي آمده كه 
كم تري��ن فاصله طبقات��ي در اروپا ديده مي ش��ود. 

در اين كش��ورها در سال 2016 ميلادي 10 درصد 
ش��هروندان مرفه جامعه 37 درصد درآمد ملي را به 
خود اختص��اص داده بودند. آمار مربوط به اروپا در 
حالي است كه 10 درصد شهروندان مرفه جامعه در 
امريكا 47 درصد درآمد ملي را در دس��ت دارند. در 
س��ال 2014 ميلادي يك درصد از مرفه ترين قش��ر 
جامعه امريكا 39 درصد از دارايي اين كش��ور را در 
اختيار داش��تند كه از 22 درصد س��ال 1980 رقم 

بسيار بالاتري محسوب مي شد. 
در بريتانيا يك درصد قش��ر مرف��ه، 22 درصد از 
س��رمايه اين كشور را در اختيار دارد كه در مقايسه 
با 15 درصد س��ال 1984 افزايش داشته است. اين 
فاصله طبقاتي در خاورميانه به ش��دت بالاست و به 
61 درصد درآمد ملي مي رسد. نتايج اين تحقيق بر 
اين نكته تاكي��د دارد كه از س��ال 1980 نابرابري 

درآم��د در امريكا، چين، هند و روس��يه به ش��دت 
افزايش يافته و در اروپا اين نابرابري درآمد ش��رايط 

بهتري داشته است. 
گروه پيكتي در پاس��خ به اين پرس��ش كه چرا 
تجرب��ه امريكا و اروپ��ا در افزايش س��طح نابرابري 
متفاوت است، آورده است: »ايالات متحده و اروپاي 
غربي در 1980 سطح نابرابري يكساني داشتند. در 
اين زمان يك درصدي هاي اروپاي غربي 10 درصد 
از درآمده��ا را در اختيار داش��تند در حالي كه اين 
آمار در ايالات متح��ده 11 درصد بود. همچنين در 
حالي كه نيم��ي از فقيرترين جمعيت اروپاي غربي 
24 درصد از درآمدها را داش��تند اين رقم در امريكا 
21 درص��د ب��ود. از آن زمان تاكنون اي��ن آمارهاي 
مربوط به نابرابري تغيير اندكي در اروپا داش��ته اما 
در ايالات متحده سهم ثروتمندان )يك درصدي ها( 

از درآمده��ا تقريب��ا دو برابر ش��ده و ب��ه 20 درصد 
رس��يده در حالي كه سهم درآمد فقرا به 13 درصد 

كاهش يافته است.«

 دليل اصلي افزايش فاصله طبقاتي
بررس��ي  هاي اين گروه تحقيقاتي نشان دهنده 
آن اس��ت كه دليل اصلي افزاي��ش فاصله طبقاتي 
در كش��ورهاي جهان، تقسيم نابرابر سرمايه است. 
نويس��ندگان اين گزارش كه در دانش��كده اقتصاد 
پاريس ي��ا دانش��گاه بركل��ي كاليفرنيا مش��غول 
ب��ه كارن��د، معتقدن��د تفاوت ه��اي تحصيلاتي و 
سياست هاي مالياتي نيز از جمله عوامل مهم اين 
تقسيم نابرابري سرمايه است. در اين گزارش آمده: 
»مسير نابرابري درآمد در ايالات متحده عمدتا به 
دليل نابرابري هاي گسترده در بخش هاي آموزشي 

و البته نظام هاي مالياتي ناكارآمد است.«
انتقاد تي��م تحقيقاتي پيكت��ي از نظام ناكارآمد 
مالياتي در ش��رايطي كه همين هفته گذشته طرح 
مالياتي دونال��د ترامپ پس از جنجال هاي بس��يار 
در س��ناي امريكا تصويب ش��د، طرحي كه به گفته 
منتق��دان كاملا به نف��ع ثروتمندان ب��وده و طبقه 
متوسط و قشر آس��يب پذير ايالات متحده را تحت 

فشار بيشتري قرار خواهد داد. 
همچني��ن گفت��ه مي ش��ود كه از س��ال 1980 
س��رمايه دولت��ي عظيم��ي در سراس��ر جه��ان به 
بخش خصوصي واگذار ش��ده اس��ت. دانش��مندان 
محق��ق گروه توم��اس پيكتي بر اي��ن باورند كه با 
خصوصي س��ازي شركت هاي دولتي از سال 1980، 
امكانات دولتي براي متعادل سازي فاصله طبقاتي به 
تدريج محدودتر ش��ده است. دانشمندان محقق در 
پايان براي مبارزه با فاصله طبقاتي خواستار مبارزه 
شديد با پولش��ويي و فرار مالياتي و همچنين ثبت 
سرمايه هاي مالي هس��تند. آنها همچنين خواستار 
آن هس��تند ك��ه امكانات بيش��تر آموزش��ي براي 

فرزندان خانواده هاي فقير مهيا شود. 
دانشمندان محقق همچنين براي بهبود شرايط 
فق��راي جامع��ه راهكارهاي��ي چون بهبود ش��رايط 
ماليات��ي براي ش��هرونداني با درآمد ك��م، افزايش 
حداقل دستمزد و قبول نظر كاركنان در برنامه هاي 

تعيين شده شركت  ها را پيشنهاد مي كنند. 
نشريه فارن افرز چندي پيش با اشاره به افزايش 
نابراب��ري در جهان و بي توجهي نخبگان سياس��ي 
واقتص��ادي جهان به اين مس��اله نوش��ته بود: موج 
پوپوليس��تي هنوز تهديدي جدي براي ثروت اغنيا 
به شمار نمي رود اما اگر پيش بيني ها درباره وخيم تر 
شدن نابرابري در جهان محقق شود، ورق برخواهد 
گش��ت. در آن زمان نخبگان احتم��الا ائتلاف هاي 
سياس��ي را براي پيش��برد اصلاحات س��طح پايين 
تش��كيل مي دهند كه البته باورپذير به نظر نخواهد 
رس��يد. در زم��ان ثب��ات و آرامش، نخب��گان اغلب 
ائتلاف هايي را در جهت تامين منافع خود و افزايش 
ثروت شان تشكيل مي دهند بنابراين در شرايطي كه 
با احتمال از دست دادن اين ثروت روبه رو شوند نيز 
احتمالا همان الگوي س��ابق را ب��راي جلوگيري از 

توزيع مجدد ثروت به كار خواهند گرفت. 

اينترنت فعلي با وجود همه عظمت و گستردگي 
كه پيدا كرده اما دچار ضعف هايي جدي در مباحث 
امنيتي، پردازش��ي و حتي انتقال داده هاس��ت كه به 
لحاظ كاركردي محدوديت هايي را موجب مي ش��ود. 
ش��بكه فعلي اينترنت به لحاظ گستردگي و ضريب 
نف��وذ امروزه ش��ايد تنها فناوري باش��د كه در همه 
كشورهاي دنيا سواي از توسعه يافتگي يا نيافتگي آنها 
رشد كرده اس��ت. اينترنت امروزه يك حوزه به اكثر 
عرصه هاي علوم مختلف اضافه كرده است؛ در عرصه 
علوم نظامي حوزه جنگ سايبري، در علوم اجتماعي 
رس��انه الكترونيك، در حقوق جراي��م اينترنتي، در 
رياضيات كنترل از راه دور اشيا و همينطور در ديگر 
عرصه هاي مختلف حوزه يي جديد توس��ط اينترنت 
گش��وده شده است. با اين حال اما اين بستر مجازي 
دچار كاستي هايي اساسي هم هست كه ممكن است 

در آينده تدبيري براي آن انديشيده شود. 

 محدوديت در پردازش داده ها
مرك��ز ملي فض��اي مجازي ب��ه محدوديت ها و 

ضعف ه��اي بني��ادي اينترنت فعل��ي پرداخته و بر 
محدودي��ت در پردازش داده ها تاكيد كرده اس��ت. 
ع��دم توانايي در توصيف اشِ��كال، دلاي��ل ايجاد و 
چگونگي ح��ل آن به  هاس��ت ها، در ص��ورت بروز 
خرابي در اينترنت كنوني يكي از اين ضعف هاست. 
به علاوه اينكه فقدان روش هاي كلي براي تشخيص 
رفتارهاي آسيب زا و تسكين اثرات آنها كه مي تواند 
ب��راي روابط ميان كارب��ران و ارائه دهندگان مخرب 

باشد.
 همچنين نبود هويت داده ها و س��رويس ها كه 
باعث حركت چندين باره داده ها در زيرساخت هاي 
مخابراتي شده و به بهره وري سيستم هاي مخابراتي 
آسيب وارد مي كند. علاوه بر اين مي توان به فقدان 
روش هاي��ي براي پردازش قاب��ل اعتماد و اطمينان 
زيرس��اخت سيس��تم ها، شبكه ها و س��رويس هاي 
ضروري همچون بهداشت و حمل و نقل و همچنين 
نب��ود پ��ردازش بلادرن��گ )Real-time( ب��راي 
بس��ياري از اپليكيشن ها مانند شبكه سنسورها نيز 

اشاره كرد. 

 محدوديت در ذخيره داده ها
اينترنت فعلي دچار عدم مديريت ذخيره س��ازي 
آگاه از محتوا هم هست به اين معني كه تصميم گيري 
در مورد ذخيره سازي، مديريت، استخراج، نوشتن يا 
پاك كردن سريع براي انواع مختلف داده ها به لحاظ 
محتوا را پشتيباني نمي كند. همينطور به علت نبود 
مديريت ذخيره س��ازي آگاه از محت��وا وجود حريم 
شخصي مناس��بي براي كاربرها و داده هاي مختلف 

وجود ندارد. 
نبود يكپارچگي، قابليت اعتماد و اطمينان داده ها 
موجب كاهش امنيت و حفظ داده ها مي شوند. علاوه 
بر اي��ن فقدان سيس��تم كش ك��ردن و آينه كردن 
)caching & mirroring( موث��ر براي مقابله با 
پديده هايي همچون افزاي��ش ناگهاني ترافيك براي 
داده ه��اي خ��اص )flash crowding(؛ پ��ردازش 
بسته ها در لايه شبكه، اجازه پردازش اطلاعات درون 
بس��ته ها را نمي دهد و بازرسي درون بسته ها در بين 
مسير نيز مي تواند اشكالات بنيادي در مقياس پذيري، 

مقاومت و امنيت ايجاد كند. 
همچني��ن راه حل هاي ذخيره س��ازي يكپارچه و 
متحد براي دسترس��ي به داده ه��ا در منابع ذخيره 
توزيع ش��ده متحد، به خص��وص از ديد فعاليت هاي 

مشترك )collaborative activities( و تركيب 
سرويس هاي ad-hoc يا داده هاي جمع آوري شده 

از سنسورها هم در اين فضا وجود ندارد. 
در اين مقوله نبود سيس��تم انتقال ترافيك موثر 
بر پايه محتوا مطرح اس��ت كه CDN با استفاده از 
كش كردن توزيع شده اطلاعات تا حدودي بر مشكل 
انتقال اطلاعات چند رس��انه يي كه نس��بت به ديگر 
اطلاعات، داده هاي بيش��تري را توليد مي كنند، فائق 

آمده اما قابليت توسعه به كل اينترنت را ندارد. 
در انتق��ال داده ها نب��ود يكپارچگي در تجهيزات 
ب��ا منابع محدود به عن��وان ورودي هاي قابل آدرس 
 autonomous addressable( ده��ي مس��تقل
entities( ب��ه اينترن��ت در محيط هاي��ي همچون 
شبكه سنس��ورها و محيط هاي ماش��ين به ماشين 
)machine-to-machine( محدوديت هاي��ي در 
ظرفيت پردازش، ذخيره س��ازي و انتقال را به وجود 
مي آورن��د كه تنها برخي از پروتكل هاي مهم را براي 

ادغام با اينترنت بطور نسبي پياده سازي مي كنند. 
همچنين در فضاي فعلي اينترنت الزامات امنيتي 
در لينك هاي انتقالي بطور كامل وجود ندارد چرا كه 
در لينك هاي انتقال كافي نيس��ت كه فقط از داده ها 
محافظت ش��ود بلكه بايد از خود لينك ارتباطي نيز 

بس��ته به وابس��تگي و تعاملات آن با ديگر بخش ها 
محافظت شود. 

 محدوديت در كنترل پردازش و ذخيره سازي
كنت��رل انعطاف پذير و وفق پذير در اينترنت وجود 
ندارد به اين معني كه سيستم بايد در هنگام مواجهه با 
اتفاقات داخلي و خارجي، عكس العملي مناسب كه از 
لحاظ زماني و هزينه يي موثر است را از خود نشان دهد 
كه در حال حاضر اين قابليت در اينترنت وجود ندارد. 
 IP همچنين نبود معماري مرجع براي بخش كنترلي
از ديگر ضعف هاي اين فضاست؛ بخش داده IP نسبتا 
ساده اس��ت اما با اجزاء كنترلي زيادي ادغام شده كه 
گاه��ي با هم تلاقي دارن��د و منجر به تعاملات هرچه 

پيچيده تر آنها در طول زمان شده است. 

 فقدان كنترل ازدحام موثر
كنترل ازدحام ممكن اس��ت به اصل انتها به انتها 
صدمه وارد كند. به علاوه اينكه در مقوله پش��تيباني 
از تحرك مش��خصه مكان )Location( در پروتكل 
TCP ب��راي كارب��ر متحرك وجود ن��دارد. به علت 
تحرك در شبكه بي سيم، بسته ها مي توانند به علت 

تداخل گم شوند. 

نقاط كور اينترنت فعلي كدامند؟

 مديريت مجتمع نيشكر 
هفت تپه تغيير كرد

به دنبال تغيير مديريت مجتمع كشت و صنعت نيشكر 
هفت تپ��ه و تحقق مطالبات صنفي كارگ��ران اين واحد 
صنعتي، اعتراض هاي صنفي مربوط به مجتمع نيش��كر 
هفت تپه خاتمه يافت. منابع خبري ايلنا در مجتمع نيشكر 
هفت تپه از خاتمه اعتراض صنفي يك هفته يي كارگران 
اين واحد صنعتي و بازگشت به كار تمامي كارگران شاغل 
در واحد كشاورزي و صنعتي اين مجتمع خبر مي دهند. 
برپايه اين اظهارات به دنبال مذاكرات صنفي كه در جلسه 
ش��وراي تامين شهرستان شوش از نيمه شب چهارشنبه 
)بيست و دوم آذرماه( تا بامداد روز بعد ادامه داشته است، 
اعتراض صنفي كارگران نيشكر هفت تپه پس از گذشت 
نزديك به هفت روز خاتمه يافته و در حال حاضر كارگران 
بخش هاي مختلف به فعاليت حرفه يي خود مشغولند. اين 
كارگران از چهارشنبه هفته گذشته در اعتراض به محقق 
نش��دن مطالبات نيروهاي شاغل و بازنشسته بخش هاي 
مختلف كش��اورزي و صنعتي در اعتراض صنفي به س��ر 
مي بردند. تغيي��ر قائم مقام مديرعامل مجتمع نيش��كر 
هفت تپه در مقام مدير مجتمع به همراه ش��مار ديگري 
از مديران داخلي اين مجتمع، انعقاد قرارداد كار با 1500 
كارگر روزمزد و پرداخت ش��دن دو نوبت معوقات مزدي 
كارگران در چه��ارده روز آينده، تعيين تكليف مطالبات 
معوقه مربوط به سال 94، برطرف شدن مشكلات مربوط 
به بيمه تامين اجتماعي و بيمه درماني تكميلي از جمله 
مطالباتي است كه كارگران معترض در يك هفته گذشته 

خواستار شده اند. 

  ۲۰۴ هزار نفر در كشور
بيمه بيكاري مي گيرند

قائم مقام دبيركل خانه كارگر كش��ور گفت: 204 هزار 
نفر در كش��ور بيمه بيكاري مي گيرن��د كه با توجه به اين 
رقم سنگين بايد در حوزه تامين اجتماعي برخي از قوانين 
اصلاحاتي صورت پذيرد. به گزارش ايس��نا، حسن صادقي 
در همايش دبيران اجرايي خانه هاي كارگر سراس��ر كشور 
در سالن اجتماعات تامين اجتماعي قم عنوان كرد: امروز 
تامين اجتماعي با چالش هاي متعددي مواجه است كه بايد 
با اصلاحات حل شود. قائم مقام دبيركل خانه كارگر كشور 
افزود: بخشي از قوانين حمايتي است؛ تعهدات حاكميتي 
به سازمان تامين اجتماعي در قالب 37 ماده واحده تصويب 
شده در 16 سال گذشته منتج به بار مالي سنگيني شده 
بدون اينكه آورده يي داشته باشد. وي تصريح كرد: چالش 
بعدي مطالبات از دولت اس��ت، در اين راس��تا دولت 146 
هزار ميليارد در س��ال هاي پس از انقلاب اسلامي به دليل 
عدم تعهدات قانوني به تامين اجتماعي بدهكار است از اين 
رو سازمان تامين اجتماعي هر ساله 1200 ميليارد تومان 
با كسري مواجه ش��ود. وي خاطرنشان كرد: اصلاحات در 
حوزه بيمه شدگان بايد مورد توجه قرار گيرد و سازمان در 
اين مسير حركت كند و قوانين زودهنگام همانند قوانين 
كاهش دهنده س��ن بازنشس��تگي كه خود بحراني ش��ده 
اس��ت بازنگري گردد؛ مجلس و جامعه كارگري به عنوان 
شركاي تامين اجتماعي در جهت اصلاحات قوانين تامين 
اجتماعي و حوزه مطالبات گام بردارند. او ادامه داد: ازطرفي 
17 هزار ميليارد تومان پولي كه از كارگرها كسر كرده اند 
سهم كارگر و كارفرما به تامين اجتماعي پرداخت نكرده اند. 
قائم مقام دبيركل خانه كارگر كش��ور اظهار كرد: اگر واقعا 
مجل��س و دول��ت و نظام ب��ه اين موضوع اساس��ي توجه 
نكنند در آينده نگراني هايي خواهيم داش��ت و مشكلات 
عديده يي براي نظام اجرايي كش��ور از ناحيه بازنشستگان 
تامين اجتماعي و اعضا كه 75 درصد از جمعيت را تشكيل 
مي دهد ايجاد خواهد شد. وي افزود: در لايحه بودجه سال 
97، دولت هيچ مبلغي براي بدهي در سهم دولت در نظر 
نگرفته است و در حالي كه بودجه جاري تامين اجتماعي 
23 هزار ميليارد تومان اس��ت كه بايد به تامين اجتماعي 
پرداخت شود؛ در بودجه 120 ميليارد تومان در نظر گرفته 
شده كه محقق نشده است. صادقي بيان كرد: در سال 96 
نيز مبلغ 5000 ميليارد مطالبه داشته ايم كه آن نيز تحقق 
نيافته است هر ماه نيز 25 هزار نفر به بارنشستگان كشور 
اضافه مي شود و برخي از قوانين بازنشستگي نيز فلج كننده 
اس��ت. همچنين 37 صنف زيرنظر دولت است كه يا بايد 
حذف يا س��اماندهي گردد تا بتوان بخشي از مشكلات را 
رفع كرد. قائم مقام دبيركل خانه كارگر كشور عنوان كرد: 
وظيفه خانه كارگر اين اس��ت ك��ه درون را تقويت كند تا 
در بيرون اثرگذار باش��د اما در اين ميان تش��كيلات خانه 

كارگري نياز به پوست اندازي دارد. 

 افزايش دستمزد كارگران 
بيش از تورم

 مع��اون وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعي گفت: دولت 
در 4 سال گذشته سعي كرد بخشي از عقب  ماندگي  مزد 
كارگران را با افزايش بيش از تورم جبران كند و امس��ال 
هم افزايش دس��تمزد كارگر بيش از ت��ورم اعلامي بانك 
مركزي خواهد بود. احمد مشيريان معاون روابط كار وزير 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در گفت وگو با خبرنگار فارس، 
در ارتباط با جزئيات تعيين دستمزد بيش از 13 ميليون 
كارگر در نشس��ت هاي تخصصي شوراي عالي كار، اظهار 
داشت: موضوع تعيين دستمزد را در دو بخش دسته بندي 
كرديم كه ابتدا كارگروه هاي تخصصي و سپس نشست هاي 
رسمي ش��وراي عالي كار به بحث و بررسي بپردازند. وي 
افزود: نمايندگان س��ه گروه دولت، كارفرمايان و كارگران 
در كميته هاي فرعي ش��وراي عال��ي كار حضور دارند كه 
طرح ه��اي مرتبط با افزايش دس��تمزد مطرح مي ش��ود 
و س��پس در صورت توافق اوليه در ش��وراي عالي كار به 
تصويب مي رسد. معاون روابط كار وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي با اشاره به اينكه تاكنون سه جلسه درباره تعيين 
دس��تمزد برگزار شده اس��ت، گفت: هنوز راهكار اساسي 
براي طرح در نشست  شوراي عالي كار مطرح نشده است. 
مشيريان با اعلام اين خبر كه هفته آينده نشست شوراي 
عالي كار پيرامون تعيين دستمزد كارگران برگزار مي شود، 
گفت: كميته فرعي ش��وراي عالي كار به موضوعات مورد 
بررس��ي در جلسات خود را به نشس��ت شوراي عالي كار 
پيش��نهاد مي دهد. وي افزود: طبيعي است كه در قانون 
كار موضوع حداقل دستمزد با توجه به نرخ تورم اعلامي 
بانك مركزي تعيين مي شود و اما راهكارهاي قانون ديگر 
براي افزايش مزد مورد توجه خواهد بود. معاون روابط كار 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه روحيه تعامل 
در سه طرف مذاكره براي افزايش دستمزد كارگران وجود 
دارد، تصريح كرد: دولت در 4 س��ال گذش��ته سعي كرده 
است، تا بخشي از عقب ماندگي هاي دستمزد كارگران را با 
افزايش نرخ دستمزد بيش از تورم جبران كند و امسال هم 
قطعاً افزايش دستمزد بيش از تورم اعلامي بانك مركزي 

براي كارگران رقم خواهد خورد. 

روابط كار
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 انتش�ار صورت هاي مالي »كطبس«: ش��ركت 
زغال س��نگ نگين طب��س اطلاع��ات و صورت هاي مالي 
ميان دوره ي��ي 6 ماه��ه منتهي به 31ش��هريور ماه 96 را 
حسابرسي ش��ده و با س��رمايه معادل 150ميليارد ريال 
منتش��ر كرد. همچنين شركت با انتش��ار عملكرد نيمه 
نخست س��ال مالي 96 معادل 18ميليارد و 430ميليون 
ريال س��ود خالص كس��ب ك��رد و بر اين اس��اس مبلغ 
173ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختص��اص داد كه در 
مقايس��ه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 173درصد 
افزايش داشت. گفتني است به سود خالص دوره نيز سود 
انباشته ابتداي سال اضافه شد و در نهايت مبلغ 32ميليارد 
و 79ميليون ريال سود انباشته پايان دوره در حساب هاي 

اين شركت منظور شد. 
 تحق�ق س�ود 19ريال�ي »ف�روس«: ش��ركت 
فروس��يليس ايران با سرمايه ثبت ش��ده 874 ميليارد و 
491ميليون ريال اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
6 ماهه منتهي به پايان شهريور امسال را براي سال مالي 
منتهي به پايان اسفند اعلام كرد. همچنين »فروس« در 
6 ماهه امسال 26ريال از پيش بيني هايش را پوشش داد. 
در س��ويي ديگر شركت در 6 ماهه سال گذشته 19ريال 
از س��ود پيش بيني ش��ده را محقق كرده بود كه اين رقم 
را امس��ال 37درص��د افزايش داد. علاوه بر اين، ش��ركت 
فروسيليس ايران در 12ماهه منتهي به پايان اسفند سال 
گذشته 78ريال سود محقق كرد. اين در حالي است كه، 
شركت س��ود قابل تخصيص شركت را در 6 ماهه امسال 
55 ميليارد و 937ميليون ريال اعلام كرده كه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 11درصد افزايش داشته است. 
براس��اس اين گزارش، اين شركت دلايل تغييرات واقعي 
دوره منتهي به پايان ش��هريور امسال نسبت به اطلاعيه 
قبلي را اخذ ذخيره بابت هزينه هاي تحقق يافته پرداخت 
نشده و اصلاح حساب و تغيير طبقه بندي حساب ها اعلام 

كرد. 
 نخس�تين پيش بيني س�ال مالي 97 س�خت 
آزند: شركت سخت آژند نخستين پيش بيني درآمد هر 
سهم سال مالي منتهي به 31شهريور ماه 97 را حسابرسي 
نش��ده و با س��رمايه معادل 400ميليارد ريال اعلام كرد. 
همچنين شركت نخستين پيش بيني درآمد هر سهم سال 
مالي منتهي به 31ش��هريور ماه 97 را حسابرسي نشده، 
مبلغ 648 ريال اعلام كرده كه در مقايس��ه با دوره مشابه 
س��ال مالي قبل معادل 40درص��د افزايش يافت. گفتني 
است، شركت پيش بيني سال مالي 96 را مبلغ 462ريال 

اعلام كرده بود. 
 نگاهي بر عملكرد س�خت آژند: شركت سخت 
آژند اطلاعات و صورت هاي مالي مياندوره يي شش ماهه 
منتهي به 31ش��هريور ماه 96 را حسابرس��ي ش��ده و با 
سرمايه معادل 400ميليارد ريال منتشر كرد. همچنين، 
ش��ركت با انتش��ار عملكرد نيمه نخست س��ال مالي 96 
معادل 13ميليارد و 651 ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بر اين اس��اس مبلغ 34ريال سود به ازاي هر سهم 
اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل 
معادل 68 درصد كاهش داش��ت. گفتني اس��ت به سود 
خالص دوره نيز سود انباشته ابتداي سال اضافه شد و در 
نهايت مبلغ 154ميليارد و 258ميليون ريال سود انباشته 

پايان دوره در حسابهاي اين شركت منظور شد. 
 پوشش 44درصدي بودجه »خنصير«: شركت 
مهندس��ي نصير ماشين با سرمايه ثبت شده 87 ميليارد 
و 166ميليون ريال)سرمايه ثبت نشده 40ميليارد ريال( 
پيش بيني درآمد هر س��هم س��ال مالي منتهي به پايان 
اسفند 96 دوره 6 ماهه منتهي به پايان شهريور را منتشر 
كرد. همچنين ش��ركت پيش بيني درآمد هر سهم براي 
سال مالي منتهي به پايان اسفند امسال را مبلغ 186ريال 
به طور خالص پس از كسر ماليات اعلام كرد. افزون بر اين 
»خنصير« در دوره 6 ماهه منتهي به پايان شهريور امسال 
به ازاي هر س��هم 82 ريال سود محقق كرد. اين شركت 
44درصد پيش بيني ها را 6 ماهه پوشش داد. گفتني است 
مهندسي نصيرماشين در سال مالي منتهي به پايان اسفند 
95 به ازاي هر سهم 444ريال سود محقق كرد. همچنين 
اين ش��ركت در 6 ماهه س��ال مالي قبل 244ريال سود 
محقق كرده و 55 درصد پيش بيني ها را پوشش داده بود. 
بر اين اس��اس شركت سود عملياتي سال مالي منتهي به 
پايان اسفند 96 را به ازاي هر سهم 169ريال اعلام كرده 
است كه در 6 ماهه 74ريال معادل 44درصد آن را پوشش 
داده اس��ت. همچنين، اين شركت دلايل تغيير اطلاعات 
پيش بيني سال مالي منتهي به پايان اسفند 96 را نسبت 
به اطلاعات قبلي اينگونه اعلام كرده اس��ت: تغييرات در 
اطلاعات بر مبناي آخرين نرخ فروش است و اگر تغييرات 
ديگري صورت پذيرد حتما با گزارش پيش بيني درآمد هر 

سهم شش ماهه لحاظ و اعلام مي شود. 
 عملكرد 6 ماهه »بفجر«: ش��ركت پتروشيمي 
فجر پيش بيني درآمد هر سهم سال مالي منتهي به 29 
اسفند ماه 96 را با سرمايه معادل 6 هزار و 500 ميليارد 
ريال منتشر كرد. همچنين شركت پيش بيني درآمد هر 
س��هم براي س��ال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 96 را 
مبلغ يك ه��زار و پنج ميليون ريال اعلام كرد و طي 6 
ماه با اختصاص مبلغ 472ريال س��ود به ازاي هر سهم 
مع��ادل 47درصد از پيش بيني هايش را محقق كرد. كه 
در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 4درصد 
كاهش داشت. گفتني است اين شركت در دوره 6 ماهه 
مشابه س��ال مالي قبل مبلغ 492ريال سود به ازاي هر 
س��هم اختصاص داد و به 50 درصد از پيش بيني هايش 
رس��يد. افزون بر اين »بفجر« اعلام ك��رد دلايل تغيير 
اطلاع��ات پيش بيني س��ال 96 به صورت حسابرس��ي 
ش��ده نسبت به اطلاعيه قبلي ش��امل موارد ذيل است. 
كاه��ش س��ود)زيان( پيش بيني هر س��هم براي س��ال 
مالي 96 براس��اس عملكرد واقعي شش ماهه اول، زيان 
تس��عير ارز بدهي ها و تسهيلات ارزي)به مبلغ يك هزار 
و 20ميليارد و 671 ميلي��ون ريال( همچنين بازنگري 
مبالغ فروش و بهاي تمام ش��ده براساس عملكرد واقعي 
6 ماهه اول از موارد تغيير در اطلاعات اس��ت. همچنين 
تمامي تسهيلات و بدهي هاي ارزي در تاريخ 31شهريور 
ماه 96 براساس نرخ هر يور معادل 46هزار و 950ريال، 
دلار 38ه��زار و 960ري��ال و درهم ام��ارات 10هزار و 
280ريال نس��بت ب��ه نرخ هر دلار مع��ادل 450هزار و 
37، يورو معادل 41ه��زار و 190ريال، ، درهم 10هزار 
و 650 ريال در پايان اس��فند ماه 95 تس��عير شده اند. 
مانده بدهي ها و تسهيلات ارزي در تاريخ 31شهريور ماه 
96 ش��امل 171ميليون يورو و 89 ميليون درهم است. 
افزون بر اين با توجه به صدور گواهي استفاده از معافيت 
ماده 132قانون ماليات هاي مستقيم توسط سازمان امور 
مالياتي معادل 50 درصد از كل درآمد مشمول ماليات 
ناش��ي از فروش محص��ولات ناحيه 2 در س��ال 1396 
به عن��وان معافيت ماليات��ي در پيش بيني جديد لحاظ 
ش��ده است و به استناد گواهي معافيت ماده 132قانون 
ماليات هاي مستقيم، پتروشيمي فجر از سال 1395 الي 
سال 1402 به مدت 7سال و به ميزان 100درصد بابت 

درآمد حاصل از ناحيه 2 معاف است. 

رويخطشركتها

بررسي مزاياي راه اندازي سكوي معاملاتي مشترك بين ايران و هند

موقعيت استراتژيك بورس كالاي ايران در منطقه

مروري بر مهم ترين رويدادهاي بورس كالا

توس��عه روابط بي��ن بورس ه��اي كالايي يكي 
از روش ه��اي افزايش تعاملات بين كش��ورها در 
راس��تاي مبادلات فيزيك��ي كالا، معاملات اوراق 
به��ادار مبتني بر كالا و بازارهاي مش��تقه اس��ت 
و در اي��ن راس��تا، راه اندازي س��كوهاي معاملاتي 
مش��ترك يكي از اهدافي به ش��مار مي رود كه در 
ب��ورس كالاي ايران در اولويت قرار گرفته اس��ت. 
راهكاري كه با افزايش حجم و ارزش معاملات بين 
بورس هاي كالاي��ي مي تواند به افزايش صادرات و 
واردات كالاها بين دو كشور كمك كند تا اين امر 
در بستري شفاف، قانومند، تاثيرگذار بر قيمت هاي 
منطقه يي و هدفمند صورت گيرد. ضمن اينكه به 
موجب راه اندازي س��كوهاي معاملاتي مش��ترك، 
مي توان از تجارب موفق بين بازارها در حوزه هاي 
كالاي��ي بهره برد. امري ك��ه به موجب تحقق آن، 
ش��اهد راه ان��دازي نخس��تين س��كوي معاملاتي 
مش��ترك بين بورس كالاي اي��ران و بورس ملي 
كالايي و مش��تقه هند خواهي��م بود تا از اين پس 
معام��لات كالايي بي��ن دو كش��ور در بخش هاي 
مختلف از اين بس��تر صورت پذيرد. يك عضو اتاق 
بازرگاني ايران و هند درخصوص راه اندازي سكوي 
معاملاتي مش��ترك بين بورس كالاي ايران و هند 
به سنا گفت: در مورد راه اندازي سكوي معاملاتي 
مشترك بين بورس كالاي ايران و هند بايد به دو 
نكته توجه داشت؛ اول اينكه تجار هندي در زمان 
خريد حساس��يت زيادي نس��بت به قيمت دارند. 
بنابراي��ن خريد از طريق بورس ب��ه عنوان مرجع 
قابل اس��تناد براي خريداران هندي اس��ت، نكته 
دوم ارائه آن دسته از كالاهاي جديد صنعتي است 
كه تاكنون فرصت معرفي و حضور در بازار هند را 
نداش��ته اند. محمدمهدي طباطبايي افزود: معامله 
كالاه��اي صنعتي ب��ه علت داش��تن ويژگي هاي 
قاب��ل رصد مث��ل مش��خصات كالا از يك طرف و 
گاهي ارائه كالا به همراه انجام تش��ريفات گمركي 
ص��ادرات توس��ط توليد كننده از ط��رف ديگر در 
بورس امكان پذيرتر است. در مورد كالاهاي معدني 
ني��ز بعضا چنين امكاني وج��ود دارد، اين موضوع 
در مورد كالاهاي كش��اورزي ب��ه علت تفاوت هاي 
قاب��ل توجه كيفي ك��ه يك ن��وع كالا دارد كمي 
پيچيده تر اس��ت. به گفته طباطبايي، نكته يي بايد 
مورد توجه جدي قرار بگيرد موضوع روابط بانكي 
است كه ايجاد سكوي معاملاتي مشترك ميان دو 
 بورس كالاي ايران و هند وابس��ته به بهبود روابط 

بانكي است. 
اين عضو اتاق بازرگاني ايران و هند هدف اصلي 
راه اندازي سكوي معاملاتي مشترك در بورس ها را 
نزديك تر شدن فروش��نده ايراني و خريدار هندي 
دانس��ت و گف��ت: چنانچه از اين ابزار به درس��تي 
اس��تفاده شود مي توان در مس��ير توسعه صادرات 
كالاه��اي اي��ران در ب��ازار هند بهره ب��رد. در اين 

رابطه، گام بعدي معامله س��هام ش��ركت ها و پيدا 
كردن سرمايه گذار و شريك خارجي است. به گفته 
وي، اثرات راه اندازي سكوي معاملاتي مشترك بر 
اقتصاد كش��ور را مي ت��وان از دو جنبه مورد توجه 
قرار داد؛ در وهله اول توس��عه صادرات و در وهله 

دوم جذب سرمايه گذاري خارجي. 

 ارتباط با بورس هاي ديگر كشورها
در س��ويي ديگر، مديرعامل شركت كارگزاري 
باهن��ر نيز پيرام��ون راه اندازي س��كوي معاملاتي 
مش��ترك ب��ورس كالاي ايران و هن��د اظهار كرد: 
افزاي��ش حجم معاملات ب��ورس كالا، تاثيرگذاري 
در قيمت ه��اي منطقه ي��ي و حداكثر كردن منافع 
ملي با بورس هاي محلي مقدور نيس��ت و در واقع 
با اقتصاد بس��ته و جزيره يي ش��اهد رشد بورس ها 
نخواهيم بود به اين ترتيب براي رش��د اقتصادي و 
تاثيرگذاري بيشتر بازار سرمايه به خصوص بورس 
كالا در اقتصاد، ني��از به ارتباط با بورس هاي ديگر 
كش��ورها داريم؛ در اين صورت مي توان بس��ياري 
از كالاه��ا را ص��ادر و در محيطي امن و با تضمين 
قيمت و كيفيت كالا، اقدام به واردات كنيم. س��يد 
محمود حس��يني پور با اش��اره به اينكه كشور هند 
از نظ��ر ميزان مصرف و رش��د اقتصادي، كش��ور 
توس��عه يافته يي اس��ت، گفت: با توج��ه به ميزان 
توس��عه يافتگي اين كش��ور، زمينه ه��اي فعاليت 
و همكاري ها بس��يار زياد اس��ت كه در اين رابطه، 

مهم ترين صادرات كشور ما به هند مربوط به انجام 
معاملات قير اس��ت ك��ه در ب��ورس كالا به دليل 
تضمين اس��تاندارد و وجود ش��ركت هاي بورس��ي 
معتبر در اين زمينه، موج��ب اطمينان خريداران 
هن��دي و اطمين��ان از عدم بروز ه��ر گونه تقلب 
خواهد شد. وي افزود: ضمن اينكه به دليل شرايط 
خاص ايران، كش��ور ما مي تواند همانند پلي براي 
صادرات و واردات محصولات ساير كشورها به ويژه 
كشورهاي شمالي ايران مطرح شود. بطوري كه به 
عنوان مثال گندم كشورهاي شمالي را مي توان از 

طريق خليج فارس به هند صادر كرد. 
به گفته وي، در صورت تحقق اين امر، كش��ور 
ما مركز خوبي براي داد و س��تد خواهد بود و تجار 
منطق��ه مي توانند از اين طريق هم خريد و فروش 
خود را متمركز كرده و هم اقدامات حمل را فراهم 
مي آورند كه اين شرايط رونق اقتصادي براي كشور 
ما نيز به ارمغان خواهد آورد. حسيني پور به بحث 
حمل و نقل نيز اش��اره كرد و گفت: علاوه بر موارد 
فوق، افزايش ناوگان حمل و نقل در كشور رهاورد 
ديگ��ر راه اندازي س��كوهاي مش��ترك معاملاتي و 
توس��عه روابط بين بورس هاي كالايي خواهد بود؛ 
ضمن اينكه با اي��ن اقدام در مورد كالاهاي زيادي 
س��وآپ شكل مي گيرد. يعني براي تجار، اقتصادي 
خواه��د بود كه مثلا گندم قزاقس��تان را در تهران 
كه بازار مصرف بزرگي دارد، بفروش��ند و در عوض 
گندم جنوب ايران كه به مراتب ارزان تر است را از 

طري��ق خليج فارس صادر كنن��د؛ به عبارت ديگر 
از مح��ل حمل و نقل گندم نيز منتفع ش��وند. اين 
كارگزار بورس اظهار ك��رد: موانع مزيت هاي فوق، 
نوسانات دلار، عدم دسترسي به سيستم تبديل ارز 
رس��مي به قيمت بازار آزاد و تحريم هاي ظالمانه، 
موان��ع بروكراتيك و عدم حمايت از س��رمايه گذار 
خارجي در ش��روع فعاليت اقتص��ادي خواهد بود 
ك��ه در اي��ن رابطه بورس كالا مي توان��د با تعريف 
معاملات مشتقه جديد ازجمله راه اندازي معاملات 
مش��تقه براي محصول قير پوش��ش ريسك كافي 

براي خريداران پيش بيني كند. 

 لزوم توسعه نظام انبار داري
در س��ويي ديگر رضا نظري، توليدكننده پسته 
در كش��ور بر لزوم توسعه انبارهاي استاندارد براي 
نگهداري پس��ته تاكيد و اظهار كرد: درحال حاضر 
انباره��اي موج��ود ظرفيت به  مرات��ب پايين تري 
نس��بت به مي��زان محص��ول برداشت ش��ده دارد؛ 
بط��وري كه انباره��اي فعلي ظرفي��ت انبار حدود 
4هزار تن پس��ته را دارد؛ درحالي كه ممكن است 
ح��دود 40ه��زار تا 50 هزار تن پس��ته بدون انبار 
بماند؛ از اين رو لازم اس��ت تا نظ��ام انبارداري در 
بازار پس��ته توسعه يابد كه در اين زمينه به كمك 
ب��ورس كالا براي افزايش تع��داد و ظرفيت انبارها 
نيازمنديم. رضا نظري درخصوص وضعيت برداشت 
امس��ال و كيفيت محصول باغداران گفت: در سال 

جاري، پيش بيني هايي كه از ميزان برداشت پسته 
وجود داش��ت، بط��ور كامل محقق نش��د و ميزان 
پس��ته دهن بس��ت با افزايش مواجه شد؛ از اين رو 

انتظارات قدري به واقعيت نرسيد. 
وي در خصوص انتشار اخباري مبني بر كاهش 
صادرات پس��ته ايراني در بازاره��اي جهاني افزود: 
در برداش��ت امس��ال درختان پس��ته خوشه آوري 
مناس��بي نداش��تند و ب��ه همين دلي��ل باغداران 
با ب��رآورد اينكه در س��ال آينده با كمبود پس��ته 
مواجه هس��تند، عرضه خود را كاه��ش دادند كه 
در همين راس��تا ش��اهد كاهش 10تا 15درصدي 
ميزان صادرات پس��ته بوديم. به گزارش تس��نيم، 
اين فعال بازار پس��ته ادامه داد: كنار كمبود عرضه 
توسط كش��اورزان و نگهداري حجمي از محصول 
براي س��ال آينده، افزايش ن��رخ ارز نيز در كاهش 
ص��ادرات اثرگذار بوده؛ زيرا باغ��دار با انتظار براي 
افزايش��ي ب��ودن ن��رخ دلار در كش��ور از عرض��ه 
خودداري مي كند تا در ماه هاي آتي محصول خود 
را به قيم��ت بالاتري بفروش��د. وي راه اندازي بازار 
پس��ته در بورس كالا را يك اق��دام مثبت خواند و 
گفت: اين بازار موجب افزايش ش��فافيت قيمت ها 
و معاملات اي��ن محصول ارزآور ش��ده و مي تواند 
در كوتاه ش��دن دست واس��طه ها و دلالان از بازار 
پس��ته كمك كننده باشد. نظري به اهميت و لزوم 
فرهنگ س��ازي و آش��نايي باغداران و كشاورزان با 
مزاياي بورس پرداخت و گفت: متاسفانه كشاورزان 
هنوز به طور كامل با بس��تر ب��ورس كالا و مزاياي 
آن آش��نا نيس��تند ضمن اينكه در بازار پسته اكثر 
توليدكنندگان خرده مالكاني هس��تند كه محصول 
خود را به واسطه ها مي فروشند از اين رو لازم است 
تا اقداماتي جهت آش��نايي و اطلاع رس��اني لازم با 

بورس كالا صورت گيرد. 
وي با بيان اينكه كيفيت پسته ايراني به  مراتب 
بالاتر از محصول توليدي امريكاس��ت، اظهار كرد: 
ب��ا وجود كيفيت بالاتر پس��ته ايراني، حجم توليد 
در امري��كا بالات��ر از تولي��د ايران اس��ت از اين رو 
قيمت گذاري هم اكنون در اختيار امريكا اس��ت. در 
اين رابطه 3 عامل عرض��ه و تقاضا، قيمت جهاني 
و ن��رخ ارز در قيمت گذاري تاثيرگذار هس��تند كه 
در  خصوص عامل اول بورس كالا مي تواند بس��تر 

معاملاتي شفاف را براي آن فراهم كند. 
اي��ن توليدكننده پس��ته با اش��اره ب��ه حضور 
150هزار نف��ر خرده مالك در حوزه توليد پس��ته 
گفت: در بازار س��نتي پسته گروه ها و افراد خاصي 
فعال هستند كه محصول خرده مالكان را از روستاها 
جمع آوري كرده و به صادركننده مي فروش��ند؛ از 
اين رو اگر بورس كالا بتواند شرايطي را فراهم كند 
كه دست واسطه ها از بازار پسته كوتاه شود ضمن 
افزايش سود باغدار به شفافيت معاملات و واقعي تر 

شدن روند قيمت ها كمك زيادي مي كند. 

گروه بورس|
طي يك هفته گذشته رويداد ها و اظهارنظرهاي مهمي پيرامون 
بورس كالاي ايران صورت گرفت كه تنظيم عرضه و تقاضاي بازار 
با اجراي طرح قيمت تضميني گندم، امكان خريد و فروش س��كه 
در بستر آنلاين بورس كالا، برگزاري جلسه هم انديشي سنديكاي 
لوله و پروفيل براي بهبود بازار ورق گرم در بورس كالا، تنظيم بازار 
زعفران از طريق بورس كالا و پرداخت سريع مطالبات ذرت كاران 

با كمك بورس كالا از مهم ترين آنها بود. 

 تنظيم عرضه و تقاضا با اجراي قيمت تضميني 
حام��د س��لطاني نژاد مديرعام��ل ب��ورس كالاي اي��ران درباره 
جايگزيني ط��رح قيمت تضميني به جاي ط��رح خريد تضميني 
عنوان كرد: يكي از مشكلات اقتصاد كشور اين است كه طرح هاي 
حمايتي در حوزه كش��اورزي قالبي را به خود گرفته اند كه دولت 
تمام هزينه محصولات كشاورزي را با هر كيفيتي ضمانت كند كه 
ادامه اجراي اين قالب هم امكان پذير نيست. وي با بيان اينكه وقتي 
منابع دولتي ب��ه خريد محصولات كش��اورزي اختصاص مي يابد، 
هزينه ها در جهت منافع دولت برنامه ريزي نمي ش��ود، افزود: براي 
مثال در س��ال گذش��ته دولت 16هزار ميليارد تومان بابت خريد 
گندم هزينه كرد كه اين رقم معادل نيمي از بودجه عمراني كشور 
اس��ت. به نظر مي رس��د كه ادامه اين روش حمايت از محصولات 
كش��اورزان امكان پذير نيس��ت. بايد روش��ي پياده شود كه ضمن 
حمايت از توليد گندم در كشور، هزينه هاي دولت را كاهش دهيم. 
طرح پيش��نهاد شده اين است كه طرح قيمت تضميني جايگزين 
طرح خريد تضميني ش��ود. س��لطاني نژاد گفت: در اين طرح قرار 
است به جاي اينكه دولت محصولات كشاورزان را خريداري كند، 
اجازه بدهد كش��اورزان محصولات خ��ود را در يك بازار مبتني بر 
عرض��ه و تقاضا ارائه كنند و زمان��ي كه محصول مورد معامله قرار 
گرفت اگر كمتر از قيمت حمايتي به فروش رفت، مابه التفاوت آن 
را دول��ت بپردازد. اين طرح در م��ورد محصول جو و ذرت به اجرا 
رس��يده اس��ت و در مورد محصول جو صرفه جويي دولت از محل 
اج��راي طرح قيمت تضميني چيزي بي��ش از 700ميليارد تومان 
بوده اس��ت. وي ادامه داد: دولت در سازوكار انبار و گواهي سپرده 
مي تواند مس��ووليت خود را بهتر انجام دهد؛ بنابراين وقتي گندم 
وارد بازار س��رمايه ش��د نبايد نگران افزايش قيمت ها باشيم، چرا 
كه در اين ش��رايط دولت مي تواند به طور ش��فاف بررسي كند كه 
چ��ه عاملي در بازار قيمت ها را افزاي��ش يا كاهش مي دهد و براي 

جلوگيري از نوسانات غيرعادي، عرضه و تقاضا را تنظيم كند. 

 خريد و فروش سكه در بستر آنلاين 
مديرعامل بورس كالاي ايران با اش��اره به احتمال خطر امنيت 
و تقل��ب در معاملات س��كه به صورت فيزيكي ني��ز گفت: بورس 
كالا ظرفي��ت عرض��ه س��كه را دارد و اين تصميم من��وط به نظر 
بانك مركزي اس��ت. حامد س��لطاني نژاد افزود: شرايط اين عرضه 
در بورس كالا مهياس��ت زيرا ب��ورس و اوراق بهادار مدت مديدي 
اس��ت كه تجرب��ه عرضه و تقاضا س��هام و كالا را به صورت برخط 
و آنلاي��ن در قالب سيس��تم هاي oms و سيس��تم هاي كارگزاري 
مطمئن داراس��ت. وي افزود: ايجاد خريد و فروش طلا و س��كه در 
بستر آنلاين در بورس كالا تجربه خوبي براي معاملات اين كالاي 
ارزشمند خواهد بود به علاوه آنكه مي تواند اثرگذاري قابل توجهي 
در جهت افزايش امنيت و مبازره با ورود تقلب و پولشويي در اين 

بازار را به ارمغان بياورد. 

 پرداخت وجوه جوكاران 
در س��ويي ديگر رييس كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: با 
اج��راي طرح قيم��ت تضميني به ج��اي خريد تضمين��ي، ماه ها 
انتظار كش��اورزان براي دريافت مطالباتش��ان و ايجاد دلسردي و 
مشكلات عديده مالي، جاي خود را به پرداخت حدود 70درصدي 
پ��ول كش��اورزان در كوتاه ترين زمان ممك��ن مي دهد. محمدرضا 
پورابراهيم��ي گفت: عرضه محصولات كش��اورزي از جمله جو در 
بورس كالا اقدام مثبت و كارشناسي است؛ چرا كه از مزاياي اصلي 
عرضه جو براساس طرح قيمت تضميني، شفافيت قيمت و كيفيت 
محصول است، به طوري كه خريداران به واسطه عرضه اين محصول 
در بورس از لحاظ كمي و كيفي با خيال راحت تري به عرضه هايي 
ك��ه از طريق ب��ورس انجام مي ش��ود، روي مي آورن��د و اگردولت 
مي خواهد تضاميني به كشاورز در خصوص فروش محصولات خود 
با قيمت مناس��ب دهد، بهترين راهكار عرضه محصولات در بورس 
اس��ت. وي تصريح كرد: ورود هر ن��وع كالايي در بورس كالا باعث 
ايجاد شفافيت در تقاضا و افزايش اطلاعات مرتبط با عرضه كالاها 
مي شود، همچنين در بورس كالا ايجاد مكانيسم عرضه و تقاضادر 
يك فضايي كاملا تعريف ش��ده ش��كل خواهد گرفت. اين درحالي 
اس��ت كه براس��اس مبناي عمليات مرتبط با مبادلات هركالا در 
اقتصاد كش��ور با يك نحوه بهتر و برنامه ريزي دقيق تري از طريق 

بورس كالا عملياتي خواهد شد. 

 كاهش بار مالي دولت 
افزون بر اين رييس بنياد توانمندسازي گندم گفت: در سياست 
قيمت تضميني، بار مالي دولت در بحث گندم كاهش پيدا مي كند 
و دول��ت تنها بايد مابه التفاوت قيمت تضميني را بپردازد. علي قلي 
ايمان��ي در خصوص قيمت تضميني و عرضه گندم در بورس كالا 
اظه��ار داش��ت: بحث خريد تضمين��ي محصولات كش��اورزي در 
برنامه شش��م به دولت تكليف شد و قرار بود آرام آرام قاعده خريد 
تضميني از ميان برود و قاعده قيمت تضميني جايگزين آن شود. 
به اين معنا كه دولت بر اس��اس قانون و مطابق نرخ تورم س��الانه 
قيمت را اعلام كند س��پس كالا پ��س از ورود به بورس كالا با هر 
قيمت��ي كه فروش رف��ت، مابه التفاوت آن را با قيمت اعلام ش��ده 
دولت به حس��اب كش��اورزان واريز مي كند. وي افزود: حسن اول 
اين اتفاق اين اس��ت ك��ه گندمي كه وارد بورس مي ش��ود از نظر 
مش��خصات ظاهري، درجه خلوص، ميزان پروتئين، منطقه يي كه 
توليد شده و شرايط اقليمي داراي يك شناسنامه مي شود و سپس 
ظرف چند روز پول آن به حساب كشاورزان واريز مي شود. وي در 
رابطه با كاهش هزينه ه��اي دولت با اجراي طرح قيمت تضميني 
خاطرنش��ان كرد: حس��ن دوم آن اين اس��ت كه دولت اگر خريد 
تضميني انجام دهد حجم س��نگيني از نقدينگي را در يك فاصله 
زماني كوتاه بايد متحمل ش��ود لذا با اين طرح بار مالي دولت در 
بحث گندم كاهش پيدا مي كند و تنها مابه التفاوت قيمت تضميني 
را بايد بپردازد. دولت امسال 12هزار ميليارد براي خريد تضميني 
هزينه كرد در حال��ي كه با قيمت تضميني حدود 4 هزار ميليارد 

هزينه خواهد كرد. 

 حفظ اعتبار با ايجاد سكوي مشترك 
در سويي ديگر، رييس اتاق بازرگاني ايران و هند با بيان اينكه 
راه اندازي س��كوي معاملاتي ايران و هند بر اقتصاد كشور تاثيرات 
مثبتي خواهد داش��ت، گفت: با اجراي اين طرح مشتريان توانمند 
هند شناسايي ش��ده و با آنها به طور مستقيم معامله مي كنيم كه 

در اي��ن صورت واس��طه هاي غيرضروري حذف ش��ده و معاملات 
شفاف خواهد ش��د. ابراهيم جميلي گفت: همكاري بورس كالاي 
اي��ران و هند و راه اندازي س��كوي معاملاتي براي فروش��ندگان و 
توليد كنن��دگان و نيز براي خري��داران مزيت هاي زيادي به همراه 
داش��ته و محصولات را از واس��طه گري نجات مي دهد. وي افزود: 
ص��ادرات برخ��ي محصولات مانند پتروش��يمي و قير ب��ه هند از 
استانداردهاي لازم برخوردار نبوده و اعتبار كالاي صادراتي كشور 
را زير سوال مي برد و باعث كاهش شفافيت معاملات مي شود اين 
در حالي است كه با انجام معاملات در بورس كالا معاملات شفاف 

و استاندارد شده و اعتبار كالاي ايراني حفظ مي شود. 

 تنظيم بازار زعفران 
ع��لاوه بر اي��ن، يك نماين��ده مجلس با تاكيد ب��ر لزوم عرضه 
محصولات اس��تراتژيك مانند زعفران در بورس كالا گفت: معامله 
زعف��ران در اين ب��ورس مي توان��د در تنظيم بازار، شفاف س��ازي 
قيمت ه��ا، اطمين��ان خاط��ر كش��اورزان و ح��ذف دلالان نقش 
تعيين كننده يي داش��ته باش��د. محمد حس��ن نژاد با بيان اينكه با 
توج��ه ب��ه ظرفيت هايي كه در بورس كالا وج��ود دارد بايد از اين 
ظرفيت در راستاي تنظيم بازار زعفران استفاده كرد، افزود: بورس 
كالا در چند سال اخير با اقدام هاي موثري كه انجام داده توانسته 
اس��ت ارتباط بين بازار سرمايه و بخش كش��اورزي را بيشتر كند. 
در اين مي��ان براي عرضه زعفران و برخي كالاهاي اس��تراتژيك، 
بورس كالا بايد زير س��اخت هايي فراهم كند تا كش��اورز بتواند با 
اطمين��ان و امنيت خاطر زعف��ران خود را در اين بازار عرضه كند. 
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس با تاكيد بر اينكه عرضه زعفران 
در ب��ورس، اقدام منطقي و صحيحي اس��ت، گف��ت: بورس محلي 
براي كشف قيمت است و به طور يقين با معامله زعفران در بورس 
ش��اهد ش��فافيت قيمت اين محصول خواهيم بود ك��ه اين امر به 
نفع كش��اورزان اس��ت، چرا كه يكي از راهكارهاي كمك به بخش 
كش��اورزي، شفاف س��ازي و نظامند كردن بازار اس��ت كه در اين 

خصوص بايد از بورس كالا كمك گرفته شود. 

 مزيت هاي خريد توافقي 
همچنين سرپرست مديريت توسعه بازار فيزيكي بورس كالاي 
ايران گفت: سياست خريد توافقي زعفران از سياست هاي حمايتي 
دولت است كه دستورالعمل آن از سوي وزير جهاد كشاورزي ابلاغ 
ش��ده و توسط س��ازمان مركزي تعاون روستايي ايران در قالب دو 
سناريو اجرايي مي ش��ود. اكبر ميرزاپور سرپرست مديريت توسعه 
بازار فيزيكي بورس كالاي اي��ران به عرضه زعفران در بورس كالا 
اش��اره كرد و گفت: سياس��ت هاي حمايتي دول��ت از محصولات 
كشاورزي از سال 94 براي دو محصول جو و ذرت در قالب قيمت 
تضميني در بستر بورس كالا آغاز شد به طوري كه در سال 94 اين 
طرح به صورت پايلوت اجرايي ش��د. وي ادامه داد: سياست خريد 
توافق��ي زعفران نيز ن��وع ديگري از سياس��ت هاي حمايتي دولت 
است كه دستورالعمل آن از سوي وزير جهاد كشاورزي ابلاغ شده 
و خريد زعفران به قيمت توافقي توس��ط س��ازمان مركزي تعاون 

روستايي ايران در قالب دو سناريو صورت مي گيرد. 

 بازار مشتقه ارز؛ ضرورتي اجتناب ناپذير 
در سويي ديگر مديرعامل ش��ركت مشاور سرمايه گذاري آواي 
آگاه گف��ت: بانك مركزي تنها مرجعي اس��ت ك��ه مي تواند زمينه 
ايجاد بازار مش��تقه ارز در كش��ور را فراهم كند كه تحقق اين امر 

منجر به كنترل نوس��انات ارزي مي ش��ود. مهدي طحاني، درباره 
اهميت راه اندازي بازار مشتقه ارزي گفت: تجار مي توانند ارز مورد 
نياز خود را در بازار مش��تقه ارزي از قبل خريداري يا ارز به دست 
آم��ده از فروش محصولات صادراتي خود را در اين بازار به صورت 
ش��فاف به متقاضيان عرضه كنند. وي با اشاره به اينكه راه اندازي 
بازار مش��تقه ارزي همانند بازار مش��تقه س��كه خواهد بود، افزود: 
هنگام راه اندازي بازار مش��تقه بايد به بازار فيزيكي آن توجه جدي 
داش��ت چون وقتي از معامله مشتقه يك دارايي فيزيكي سخن به 
مي��ان مي آيد بايد به اين مهم توجه كرد ك��ه دارايي مورد نظر از 
كجا تامين خواهد ش��د. طحاني در ادامه اظهارداشت: بدون شك 
با راه اندازي بازار مش��تقه ارزي در ب��ورس كالا يك تابلوي فرعي 
ارائه مي شود و روندي مانند بازار سكه بهار آزادي در پيش گرفته 
مي ش��ود. بنابراين ايجاد يك بازار متشكل، س��ازمان يافته و خود 
انتظام كه بازار مش��تقه ارزي زير مجموعه اين بازار مي تواند باشد 

در كشور ما يك ضرورت انكارناپذير دارد. 

 افزايش كيفيت آرد با عرضه گندم وارداتي 
افزون بر اين مديرعامل كارخانه آرد خوش��ه عجب شير با ارائه 
اين پيشنهاد كه براي ارتقاي كيفيت آرد و نان در كشور بايد گندم 
واردات��ي هم در بورس كالا عرضه ش��ود، خاطرنش��ان كرد: دولت 
گندم وارداتي را هم در بورس كالا عرضه كند تا آردس��ازان كشور 
بتوانند با اختلاط گندم ها كيفيت آرد را ارتقا دهند. س��يد حجت 
موس��ي زاده بيان كرد: بزرگ ترين مشكل ما در حال حاضر كمبود 
گندم اس��ت كه براي رفع اين معضل به واسطه طرح عبور موقت 
براي صادرات، بخشي از گندم هاي خارجي را براي ارتقاي كيفيت 
در توليد آرد خبازي دولتي استفاده مي كنيم كه البته هزينه تمام 
شده آن براي كارخانه به صرفه نيست اما براي حفظ كيفيت ناچار 
به انجام اين كار هستيم. وي با ارائه اين پيشنهاد كه براي ارتقاي 
كيفيت آرد و نان در كشور گندم وارداتي هم در بورس كالا عرضه 
ش��ود، خاطرنش��ان كرد: دولت گندم وارداتي را هم در بورس كالا 
عرضه كند تا آردس��ازان كشور بتوانند با اختلاط گندم ها كيفيت 

آرد را ارتقا دهند. 

 پرداخت مطالبات ذرت كاران 
همچنين مديرعامل شركت پيشتيباني امور دام جنوب استان 
كرمان گف��ت: 80هزار تن ذرت منطقه جنوب كرمان در س��ال 
زراعي جاري در بورس كالا به فروش مي رس��د. شهرياري افزود: 
شركت پيشتيباني امور دام جنوب كرمان با حمايت دفتر مركزي 
اين شركت، سازمان جهاد كشاورزي جنوب كرمان و كارخانجات 
ذرت خش��ك كني در زمين��ه حماي��ت از كش��اورزان ذرت كار 
اي��ن منطقه از 20 آبان ماه تا 30 اس��فندماه س��ال جاري اقدام 
به دريافت ذرت از كش��اورزان مي كند. ش��هرياري با بيان اينكه 
ذرت هاي خريداري ش��ده از طري��ق بورس كالا به روش فيزيكي 
به فروش مي رس��ند، تصريح كرد: قيمت خريد تضميني هر كيلو 
محص��ول ذرت خالص 10 هزار و 650 ري��ال بوده كه اين مبلغ 
پس از فروش محصول ذرت و وصول بخش��ي از قيمت تضميني 
اي��ن محص��ول در بورس كالا و تامين تف��اوت قيمت آن تا مبلغ 
مصوب از بودجه دولت، حداكثر 10 روز پس از فروش به حساب 
كشاورزان واريز مي ش��ود. وي خاطرنشان كرد: سال گذشته 60 
هزار ت��ن محصول گندم منطقه جنوب كرم��ان از طريق بورس 
كالا به فروش رسيد و در 27 روز پس از فروش بطور 100درصد 

مطالبات كشاورزان پرداخت شد. 
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چهره هاي استاني

 برگزاري سمينار ۳ روزه درمان اعتياد
و اختلالات همراه

ساري| س��مينار ۳ روزه درمان اعتياد و اختلالات همراه 
به همت انجمن پزشكان درمانگر اعتياد استان و دانشگاه 
علوم پزش��كي مازندران در س��الن همايش دانشگاه علوم 
پزش��كي مازندران برگزار ش��د. در حاش��يه برگزاري اين 
س��مينار، انتخابات هيات مديره انجمن پزشكان درمانگر 
اعتياد اس��تان با شركت پرشور پزش��كان درمانگر اعتياد 
اس��تان برگزار شد كه پس از شمارش آرا، به ترتيب آقايان 
علي غلامي، امين زاده، حامد موس��وي، ش��هزاد مزداراني، 
عليرضا خاكس��اريان، رض��ا افتخاريان و خداي��ار تهراني 
به عنوان اعضاي اصلي انتخاب شدند تا به مدت ۳ سال در 
هيات مديره حضور داشته باشند. همچنين آقايان افشين 
معلم سواسري و ايرج رنجبر به عنوان بازرس صنف از طرف 
اعضا انتخاب شدند. گفتني است اين سمينار به طور منظم 
و فصلي يك بار به همت انجمن درمانگران اعتياد اس��تان 
برگزار مي گردد كه داراي امتياز بازآموزي براي اعضاست. 

 هم انديشي خيران سلامت در گچساران
ياسوج| نشست هم انديشي خيران سلامت با حضور عضو 
كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس شوراي اسلامي در 
گچساران برگزار شد. با حضور حسينعلي شهرياري عضو 
هم انديش��ي خيرين س��لامت در گچس��اران، كميسيون 
بهداش��ت و درمان مجلس و دبير مجمع خيرين سلامت 
كش��ور و غلامرضا تاجگ��ردون نماينده شهرس��تان هاي 
گچساران و باش��ت در مجلس و خيرين سلامت نشست 
هم انديش��ي خيرين سلامت شهرس��تان هاي گچساران و 
باشت برگزار ش��د. دبيركل مجمع خيرين سلامت كشور 
گفت: ۹۰هزار نفر نيكوكار عضو مجمع خيرين س��لامت 
كشور هس��تند كه در حوزه س��لامت در مناطق مختلف 
كشور فعاليت مي كنند. حسينعلي شهرياري با بيان اينكه 
گستره وسيعي از كش��ور زير پوشش فعاليت هاي مجمع 
خيرين سلامت است، افزود: دولت به  تنهايي قادر به رفع 
نياز هاي جامعه در حوزه بهداشت و درمان نبوده كه در اين 
راستا مجمع خيرين سلامت ۲۷۰ شعبه فعال در سراسر 
كشور راه اندازي كرده است. وي با اشاره به شكل گيري اين 
مجمع از س��ال ۸۵ اضافه كرد: خيري��ن تاكنون ۵۰ هزار 
ميليارد ريال به طرح هاي حوزه س��لامت سراس��ر كشور 
كم��ك كرده اند كه ۱۰ ه��زار ميليارد ريال آن از س��وي 
خيرين سلامت در سال گذشته بوده و اين اعتبار در زمينه 
س��اخت خانه بهداشت، بيمارستان، دانش��گاه، تجهيزات 

پزشكي و خوابگاه هزينه شده است. 

 احتمال سرمازدگي ميگوهاي پرورشي در هرمزگان
بندرعباس| معاون آبزي پروري شيلات هرمزگان باتوجه 
به كاهش دما در استان از پرورش دهندگان ميگو خواست 
جهت جلوگيري از س��رمازدگي ميگوي پرورشي خود را 
برداشت كنند. علي كريمي افزود: از ابتداي فصل برداشت 
ميگوي پرورش��ي تاكنون ۷ هزار ت��ن ميگو از مزرعه هاي 
اس��تان برداشت  شده اس��ت. وي پيش بيني كرد تا پايان 
فصل برداش��ت حدود ۱۲هزار تن ميگ��و از مزارع پرورش 
ميگوي استان برداشت شود. معاون آبزي پروري اداره كل 
شيلات هرمزگان با بيان اينكه برداشت ميگوي پرورشي از 
تيرماه آغاز ش��ده و تا پايان آذرماه ادامه دارد، خاطرنشان 
كرد: پارس��ال ۱۰هزار تن ميگ��و از مزارع پرورش ميگوي 

استان برداشت شد. 

 طرح هاي ملي نيمه  تمام بناب به زودي
به بهره برداري مي رسد

بناب| سرپرس��ت فرمانداري بناب پ��س از ديدار با رييس 
سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور گفت: طرح هاي ملي 
نيم��ه كاره مان��ده در بناب به زودي ب��ا پيگيري ها و همت 
چند برابر به بهره برداري مي رس��د. امين رفيعي اسكوئي با 
بيان اينكه در ادامه روند س��اخت پل ميدان معلم به دليل 
مش��كلات مالي و كمبود اعتبارات به كندي پيش مي رود، 
اظهار كرد: اين پل از س��ال ۹۰ كلنگ زني شده كه اكنون 
پس از گذش��ت ۷ س��ال فقط ۸۰درصد پيشرفت فيزيكي 
داش��ته است. وي گفت: جهت تس��ريع بخشيدن در روند 
اح��داث پل ميدان معلم نياز ب��ه تخصيص اعتبارات كافي 
داريم. رفيعي خاطرنشان كرد: باتوجه به اينكه نياز مبرم در 
اين راستا وجود داشت با پيگيري و تاكيدهاي نماينده مردم 
بناب و همچنين مس��اعدت هاي رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه كشور، جهت تسريع بخشيدن در تخصيص اعتبارات 

براي اين طرح هاي نيمه كاره تصميماتي گرفته شد. 

 برداشت 100 هزار تن محصول گوجه فرنگي
بوش�هر|  گوجه فرنگي كاران اس��تان بوشهر صد هزار تن 
محص��ول خارج از فصل برداش��ت كردند. مع��اون بهبود 
توليدات گياهي سازمان جهاد كشاورزي استان با اشاره به 
آغاز برداش��ت گوجه فرنگي خارج از فصل در استان گفت: 
كش��اورزان اين ميزان محصول را از س��طح ۲ هزار هكتار 
مزرعه برداشت كرده اند. خسرو عمراني افزود: بيش از ۱۲ 
هزار هكتار از اراضي استان به كشت گوجه فرنگي خارج از 
فصل اختصاص دارد و شهرستان هاي دشتستان، دشتي، 
دي��ر، جم و كنگان در تولي��د گوجه فرنگي خارج از فصل 
نقش مهمي دارند ولي بيش��ترين محصول در شهرستان 
دير و دشتي كشت و برداشت مي شود. وي گفت: برداشت 
گوجه فرنگي خارج از فصل در اس��تان از اواس��ط آبان در 
مناطقي كه آب و هواي ش��ان خنك تر اس��ت، آغاز ش��ده 
است. برداش��ت تا اوايل ارديبهشت سال آينده ادامه دارد 
و پيش بيني مي شود ۵6۰ هزار تن محصول برداشت شود. 

 كمك ۲۶۵ ميليون توماني زنجاني ها
به زلزله زدگان كرمانشاه

زنجان|  مديرعامل هلال احمر اس��تان زنجان با اشاره به 
اينكه م��ردم زنجان ۲6۵ ميليون تومان به مردم زلزله زده 
كرمانش��اه كمك كردن��د، گفت: ۳۲۰ امدادگ��ر نيز براي 
اجراي طرح زمستاني در پايگاه هاي بين راهي هلال احمر 
مس��تقر شدند. شهرام ميرزايي ديروز در نشست خبري با 
اصحاب رسانه اظهار داش��ت: بعد از وقوع زلزله در استان 
كرمانشاه در ۲۱ آبان ماه هلال احمر استان زنجان آمادگي 
خ��ود را به س��ازمان امداد و نجات كش��ور اعلام كرد. وي 
با ابراز خرسندي از عملكرد تيم هلال احمر استان زنجان 
گفت: هلال احمر استان زنجان در ۱6روز كاري در منطقه 
ب��ود و بعد از اتمام ماموريت، منطق��ه را به امداد و نجات 

كشور تحويل داد. 

اخبارشهرستانها

در هفتمين كنفرانس بين المللي توسعه پايدار و عمران شهري در اصفهان مطرح شد 

بازآفرينيشهريباتكيهبرنهادهايمردميوشهرداريها

براي نخستين بار و با همكاري پتروناس 

ايرانول موفق به توليد روغن كشتي در كشور شد

گروه بنگاه ها  
بر اس��اس بررس��ي هاي انجام ش��ده، واژه و مفهوم 
»بازسازي شهري« تا سال ۱۹۵۰ مرسوم بود. نوسازي 
شهري و باززنده س��ازي نيز از جمله واژگان، مفاهيم و 
رويكردهايي بود كه از س��ال ۱۹6۰ تا ۱۹۸۰ غالب بود 
و به كار مي رفت و بازآفريني شهري نيز مفهومي است 
كه از سال ۱۹۸۰ تاكنون مورد كاربرد جوامع دنياست. 
 )Urban Regeneration( اما بازآفريني شهري
از سال ۱۹۸۰ دچار تحول شد. بدين معنا كه اين واژه 
و مفهوم با نگاهي به گذش��ته بدون پاك سازي هويت 
تاريخ��ي به بهبود وضعيت نواحي محروم از جنبه هاي 
اقتصادي، كالبدي، اجتماعي و فرهنگي تمايل دارد. بر 
همين اس��اس نيز تغيير رويه كاربري زمين و ضرورت 

تمركز زدايي از اين دوره شكل و قوت گرفت. 
در اي��ران و از س��ال ۹۲ دول��ت يازدهم تلاش كرد 
مواضعي را كه تحت عنوان بافت تاريخي، س��كونتگاه 
غيررس��مي و باف��ت ناكارآمد ش��ناخته مي ش��ود به 
س��مت رويكرده��اي اجتماع��ي و توام��ان اقتصادي، 
زيس��ت محيطي، فرهنگ��ي و اجتماعي بب��رد. بر اين 
اس��اس هفتمين كنفرانس بين المللي توسعه پايدار و 
عمران ش��هري در اصفهان فرصتي شد تا كارشناسان 
و مس��وولان اجرايي و تقنيني در محيطي كارشناسي 
درباره اهميت بازآفريني شهري تبادل نظر و گفت وگو 
كنند. وزير راه و شهرس��ازي گفت: بازآفريني ش��هري 
بايد با تكيه بر نهادهاي مردمي و ش��هرداري ها باش��د؛ 
برنامه بازآفريني شهري يكي از موضوعات بودجه سال 
۹۷ اس��ت و نش��ان دهنده اهميت اين برنامه است. به 
گزارش »تعادل« و به نقل از اداره ارتباطات رس��انه يي 
ش��هرداري اصفه��ان، عب��اس آخون��دي در هفتمين 
كنفرانس بين المللي توس��عه پايدار و عمران ش��هري 
اظهار كرد: ايران داراي تمدن ديرپايي است كه تحول 
بزرگ و ورود اس��لام را تجربه كرده ولي با حفظ هويت 
خود از اين ورود استقبال كرده در حالي كه بسياري از 
زبان ها و تمدن ها بعد از ورود اسلام منقرض شد. وزير 
راه و شهرسازي اضافه كرد: پيوستگي تمدن در جريان 
اتفاقات تاريخي حفظ ش��ده ام��ا در رويارويي با دوران 
مدرن نتوانس��تيم ايران اسلامي مدرن را تعريف كنيم. 
وي گفت: تغييرات شهري در خيابان چهارباغ بالا، بنيان 
شهري اصفهان را زير و رو كرد و كارخانه ريسباف تنها 
اثر بازمانده از اصفهان قديم در خيابان چهارباغ بالاست. 
آخوندي يادآور ش��د: نمي ت��وان خوبي هاي مدرنيته را 
گرفت و بدي ها را كنار گذاشت، چرا كه هويت تمدني 
را تح��ت تاثير ق��رار مي دهد. وزير راه و شهرس��ازي با 
اش��اره به اينكه معناي جهاني شدن اين است كه همه 
بايد مثل هم رفتار كنند، گفت: مبناي دنياي مدرن از 
جاكندگي و انقطاع اس��ت، اما بزرگ ترين چالشي كه 
دنياي مدرن ب��راي همه فرهنگ هاي غير غربي ايجاد 

مي كند، گسستن از تاريخ است. 

 زندگي ۹ميليون نفر در بافت هاي فرسوده
وزي��ر راه و شهرس��ازي تصريح ك��رد: اثبات گرايي 
افراطي دنياي مدرن و بي توجهي آن به ايمان به غيب 
يكي ديگر از چالش ها براي كشورهاي غير غربي است 
كه بر اس��اس تفكر دنياي مدرن همه چي��ز بايد قابل 
اندازه گيري باش��د. وي اذعان كرد: هنوز نتوانس��ته ايم 
با مفهوم انقط��اع تاريخ��ي و اثبات گرايي مطلق كنار 
بياييم، از اين رو نتيجه آن در وضعيت توسعه شهرهاي 
ما ديده مي ش��ود. آخوندي ش��هرها را بيانگر خرد يك 
ملت دانست و تاكيد كرد: شهرهايي همچون اصفهان 
به شكل تصادفي به اين جايگاه نرسيده بلكه اين جايگاه 

بيانگر خرد مردم در طول تاريخ است. 

 نقش شرق اصفهان در توسعه ايران
وي با اش��اره ب��ه اينكه دانش��مندان اي��ران نقش 
برجس��ته يي در تمام علوم بعد از اسلام دارند، تصريح 
كرد: بعد از دنياي مدرن به جاي انس��جام ما دچار يك 
گسيختگي شديم كه براي حل اين مشكل بايد بتوانيم 
يك تفكر سيستمي داشته باشيم كه در غير اين صورت 
آينده خوبي نخواهيم داش��ت. وزير راه و شهرسازي با 
اش��اره به پديده بي توجهي به اقليم بيان داش��ت: طي 
س��ال هاي گذش��ته بارگذاري صنعتي چندي��ن برابر 
ظرفيت اقليم شهر اصفهان به اين شهر تحميل شد و 
اين امر اغواگري دنياي مدرن بود، چرا كه براي دنياي 

مدرن اقليم اهميتي نداشته است. 
آخوندي با ابراز تاسف از اينكه درياچه ها و رودهاي 
ايران يكي پس از ديگر در حال خشك شدن هستند، 

اظهار كرد: ش��رق اصفهان كه نقش بس��يار بزرگي در 
فرهنگ و انديش��ه اي��ران دارد و علماي بزرگي در اين 
منطقه رش��د يافته اند، در حال حاض��ر مرگ تمدن را 

تجربه مي كند. 

 پاسخ توسعه به مسائل اقليمي
وي ب��ا بيان اينكه در رويارويي ب��ا دنياي مدرن به 
ش��رايط اقليمي بي توجهي ش��ده و يكي از نتايج تلخ 
آن كاهش ۵۰ميلي متري بارش باران ظرف ۵۰س��ال 
گذشته است، گفت: ايران همواره قدرت تفاهم با اقليم 
داشته و مي توانسته در اقليم هاي بسيار سخت فرصت 
زندگي را فراهم كند. وزير راه و شهرسازي تاكيد كرد: 
بايد يك بار ديگر انديشه، فرهنگ و تمدن ايران شهري 
را م��ورد بازخوان��ي ق��رار دهيم؛ توس��عه پايدار ضمن 
پاسخگويي به مساله اقليمي بايد پاسخ »من كيستم« و 
»در كجا ايستاده ام« را بدهد، چرا كه نمي توانيم از »من 
تاريخي« عبور كنيم. وزير راه و شهرس��ازي با تاكيد بر 
خلق مجدد شهرها گفت: شهرها بايد مثل يك سازمان 
اجتماعي باشند كه كوچك ترين جزء آن محله هاست، 
بنابراين بازآفريني شهرها بايد محله محور و با مشاركت 
مردم باش��د و ما بايد به ج��اي پروژه محوري به دنبال 
برنامه محوري باش��يم. وزير راه و شهرسازي با تاكيد بر 
بازآفريني محله محور و تكيه بر حكمراني و اجتماعات 
محلي افزود: بازآفريني شهري بايد با تكيه بر نهادهاي 
مردمي و شهرداري ها باش��د؛ برنامه بازآفريني شهري 
يكي از موضوعات بودجه سال ۹۷ است و نشان دهنده 

اهميت اين برنامه است. 

 طراحي شهرها در قالب برنامه هاي بلندمدت 
اس��تاندار اصفهان نيز در اين همايش گفت: رش��د 
نامتوازن ش��هري و عدم پرداختن به اين قبيل مسائل 
مي تواند مش��كلات زندگي شهرها را فزون تر كند البته 
راه برون رفت از اين وضعيت طراحي ش��هرها در قالب 

برنامه هاي بلندمدت توسعه پايدار است. 
ب��ه گزارش »تع��ادل« و به نق��ل از اداره ارتباطات 
رس��انه يي شهرداري اصفهان، محس��ن مهرعليزاده در 
هفتمين كنفرانس بين المللي توس��عه پايدار و عمران 
ش��هري اظهار كرد: اميدواريم، بتوانيم با مفهوم بسيار 
دقيق از كلمه توس��عه و توسعه پايدار، بنايي اساسي و 

درستي براي عمران شهري در اصفهان تعريف كنيم. 
وي افزود: ش��هر و ش��هروندي در فرهنگ ايراني از 
ديرباز ب��ه صورت جدي مطرح بوده ب��ه نحوي كه در 
شاهنامه از شهري به عنوان سياوش گرد كه شهري امن 
براي مردم و براي زندگي پرعزت و كرامت آن اس��ت، 

ياد شده است. 

 نقش بازآفريني در توسعه شهرها
اس��تاندار اصفهان گفت: البته امروز زندگي روزمره 
به نحوي شده كه از عظمت و بزرگي شهر و شهروندي 
كه در طول تاريخ كش��ور ش��نيديم، خبري نيست كه 
متاس��فانه به دس��ت خود ما به فراموشي سپرده شده 
است. مهرعليزاده خاطرنشان كرد: در اين راستا برگزاري 
چنين نشست هايي در فرآيند برنامه بلندمدت توسعه 
پايدار كمك مي كند. وي عنوان كرد: برنامه هاي توسعه 
پايدار بايد به نحوي باش��د ك��ه مهاجرت هاي بي رويه 

به ش��هرها و نبود برنامه هاي اساس��ي ب��راي معماري 
و نگهداش��ت فرهن��گ و آداب ش��هرها نتواند تعاريف 
 و عظمت و بزرگي در خصوص ش��هر و ش��هروندي را

از بين ببرد. 

 طراحي شهرها در قالب برنامه هاي بلندمدت
استاندار اصفهان خاطرنشان كرد: به طور حتم رشد 
نامتوازن ش��هري و عدم پرداختن به اين قبيل مسائل 
مي تواند مش��كلات زندگي شهرها را فزون تر كند البته 
راه برون رفت از اين وضعيت طراحي ش��هرها در قالب 
برنامه هاي بلندمدت توسعه پايدار است. مهرعليزاده در 
ادامه برگزاري اين همايش در كارخانه ريسباف را نشان 
از روحيه و س��ليقه مردم و فرهنگ اصفهان دانست و 
گفت: برگ��زاري اين كنفرانس در اين مجموعه احياي 

چنين مجموعه هاي شهري را يادآوري مي كند. 

 اعتماد به بخش خصوصي
اس��تاندار اصفه��ان در خصوص كارخانه ريس��باف 
اظهار كرد: كارخانه ريس��باف با مش��اركت مردمي در 
س��ال ۱۳۱۳ يعني ۸۳ سال پيش ساخته شده است، 
در آن زمان اين ش��ركت به عنوان ش��ركت خصوصي 
با حمايت دولت س��اخته شده كه اين بيانگر اين است 
اعتماد به بخش خصوصي از ديرباز اهميت داشته است. 
وي افزود: اما امروزه مي دانيم كه سابقه كارخانه هايي از 
اين دس��ت همواره بوده و دولت به عنوان حامي بخش 
خصوصي اين مراكز را پشتيباني كرده است. مهرعليزاده 
درخص��وص ويژگ��ي دوم اي��ن مركز اعلام ك��رد: اين 
سازمان اهدافي بلندمدت براي صنعتي سازي اصفهان 
در ذهن سرمايه گذار مدنظر داشته است. وي با اشاره به 
اينكه صنعت نساجي يكي از صنايع اساسي و محوري 
اس��تان اصفهان و كش��ور ايران بوده است، عنوان كرد: 
ريس��باف اصفهان داراي ويژگي منحصر به فردي است 
كه به درستي و آرام در اقتصاد كشور ايران در سال هاي 
دور ج��اي خود را باز كرد به گونه يي كه موجب از بين 
رفتن صنعت گذش��ته نش��د. وي ادامه داد: چگونگي 
تجانس رش��د صنعتي با رشد اقتصاد و عمران شهري 
در اين س��ازمان به خوبي قابل مشاهده است. استاندار 
اصفهان به معماري زيباي اين مركز اشاره كرد و گفت: 
از آنجايي كه معمار اين ساختمان شخصي آلماني بوده 
و تم��ام آثار وي از بين رفت��ه، اين مركز تنها اثر به جا 
مانده از وي است كه دولت آلمان آمادگي بزرگداشتي 

براي اين معمار را اعلام كرده است. 
مهرعليزاده بيان كرد: تركيب بسياري بين معماري 
صنعتي و معماري ايراني در اين بنا قابل مشاهده است. 
وي تاكيد كرد: كارخانه ريس��باف همواره به نيروي 
انس��اني بهاي ويژه مبذول داش��ته و آث��اري از كارت 
بهداش��ت كارگران و فايل هاي آموزشي كارگران باقي 

مانده است. 

گروه بنگاه ها  
ش��ركت نفت ايرانول موفق به توليد روغن كشتي 
براي نخستين بار در كشور با همكاري شركت پتروناس 
ش��د. به گزارش روابط عمومي و تبليغات شركت نفت 
ايرانول، نخستين محصولات مشترك دريايي توليدي 
ش��ركت نفت ايرانول و ش��ركت پتروناس در حاش��يه 
نمايش��گاه صنايع دريايي و دريانوردي كيش با حضور 
مدي��ران ايرانول، مديران كنت��رل كيفيت و تحقيقات 
و مدي��ر منطقه ي��ي ش��ركت پتروناس رونمايي ش��د. 
محصول مش��ترك دريايي توس��ط ش��ركت پتروناس 
آزمايش و تاييد ش��ده و پتروناس اين محصولات را به 
لح��اظ كيفي معادل با محصولات خ��ود معرفي كرده 
كه داراي تاييديه از wartsila و MAN هس��تند. با 

دريافت تاييديه پتروناس روي محصولات مش��ترك از 
اين پس تمام كشتي هايي كه از اين محصولات استفاده 
كنند، مي توانند محصول مع��ادل پتروناس را در تمام 
بنادر در سراس��ر جهان سرريز كنند. ايرانول نخستين 
ش��ركت روانكار است كه با همكاري پتروناس توانست 
براي نخستين بار در كشور روغن دريايي با تاييديه هاي 
بين الملل��ي توليد كند. علي كاظمي مدي��ر بازاريابي، 
فروش و صادرات ش��ركت نفت ايرانول اظهار داش��ت: 
اين تفاهمنامه ش��كل  گرفته ميان ايرانول و پتروناس 
در راس��تاي سياست هاي كلان كشور در حوزه اقتصاد 
مقاومتي، اشتغال زايي و جلوگيري از خروج ارز منعقد 
ش��ده اس��ت و س��الانه از خروج ۴۰ميليون دلار ارز از 
كش��ور جلوگيري مي كند و توليد گريس و روغن هاي 

صنعتي و موتوري نيز با همكاري پتروناس جزو برنامه 
ماست. عظيمي پور مديرعامل شركت روانكاران احياي 
سپاهان نيز گفت: اين شركت زيرمجموعه شركت نفت 
ايرانول اس��ت كه در زمين��ه توليد روغن هاي صنعتي، 
موتورهاي بنزيني و ديزلي و همچنين گريس فعاليت 
مي كن��د. محل تولي��د محصولات مش��ترك ايرانول و 
پتروناس ش��ركت روانكاران احياي سپاهان تعيين شد 
و بعد از انعقاد تفاهمنامه، توان توليد روغن هاي دريايي 
در كشور را خواهيم داشت و يكي از بزرگ ترين محاسن 
اين اتفاق در اختيار داشتن تاييديه بين المللي است تا 
كش��تي هايي كه تردد برون مرزي دارند،  بتوانند از اين 
مزيت اس��تفاده كنند. گفتني است، شركت پتروناس 
از بزرگ ترين ش��ركت هاي توليد كننده انواع روانكار در 

جهان است كه سالانه نزديك به يك ميليارد ليتر انواع 
روانكارهاي موتوري، بنزيني، ديزلي، صنعتي، توربين، 
ترانس��فورماتور و گريس را توليد و به فروش مي رساند 
به طوري كه در اروپا بيش��ترين سهم بازار را در اختيار 

دارد و ان��واع محص��ولات با تاييدي��ه OEMs مانند 
مرسدس بنز، BMW، رنو، پژو را تامين مي كند و يكي 
 BMW از پرمصرف ترين روغن ها در خودروهاي بنز و

متعلق به اين شركت است. 

زنجان|  مديركل فني و حرفه اي استان 
زنجان از توس��عه آموزش هاي مهارتي در 
محيط هاي دانش��گاهي خبر داد و گفت: 
مراكز فني و حرفه اي در جوار كارخانه هاي 
بزرگ زنجان مستقر مي شود. به گزارش 
تس��نيم، محمدرض��ا انصاري دي��روز در 
جلسه ستاد اقتصاد مقاومتي استان زنجان 
اظهار كرد: توس��عه آموزش هاي مهارتي 
در دانش��گاه ها را س��رلوحه كار خود قرار داديم كه با استقبال خوبي 
از طرف دانش��گاه ها و موسسه ها روبه رو شده اس��ت. وي اجراي طرح 
كارورزي ب��ا همكاري اداره تع��اون ، كار و رفاه اجتماعي را از مهم ترين 
وظايف فني و حرفه اي در راس��تاي برنامه هاي ستاد اقتصاد مقاومتي 
عن��وان ك��رد و افزود: به دليل عدم اعلام مش��وق هاي اصلي قانوني از 
ط��رف تامين اجتماعي به كارفرمايان، رون��د اجراي طرح كارورزي به 
كندي پيش مي رود. مديركل فني و حرفه يي استان زنجان با اشاره به 
اينكه ۳هزار و ۷۰۰نفر در س��امانه طرح كارورزي ثبت نام كردند، ابراز 
كرد: ميزان جذب اين افراد به ۳۰۰نفر هم نمي رس��د درحالي كه بايد 
سياس��ت هاي ابلاغي كه با مش��كل روبه رو شدند، برطرف شود. وي با 
اش��اره به اينكه آموزش هاي در محيط واقعي كار بهترين فرصت براي 
توانمندسازي نيروي انساني است، بيان كرد: مجوز استقرار مراكز فني 
جوار كارخانه هايي همچون ايران ترانسفو و كالسمين صادر شده است. 

مراكز فني و حرفه اي در جوار كارخانه ها مستقر 
مي شود

مازندران| براي دريافت سطح تنديس 
بلوري��ن جاي��زه ملي تعالي س��ازماني، 
ش��ركت گاز مازندران با حضور ارزيابان 
اين حوزه م��ورد ارزيابي ق��رار گرفت. 
جعفر احمدپور، مديرعامل شركت گاز 
اس��تان در اين جلس��ه گفت: شركت 
گاز مازندران از برترين و پيش��روترين 
ش��ركت ها در ح��وزه تعالي س��ازماني 
و نظام ه��اي مديريتي در س��طح ش��ركت ملي گاز ايران اس��ت. 
مديرعامل شركت گاز اس��تان با ارائه آماري از وضعيت گازرساني 
اس��تان و تاريخچه ش��ركت گاز مازندران اف��زود: تاكنون بيش از 
۱۸هزاركيلومت��ر ش��بكه گذاري در مازن��دران انج��ام و 6۵۲ هزار 
انش��عاب روي شبكه گازدار نصب شده است. وي با اشاره به وجود 
يك ميليون و ۲۷۰هزار مش��ترك در مازندران ادامه داد: يك هزار 
و ۹۳۲روس��تا از مجموع ۲۹۰۷روس��تاي استان تحت پوشش گاز 
طبيعي هستند. احمدپور خاطرنشان كرد: ۸۲۵ واحد صنعتي، ۱۲۱ 
جايگاه CNG و نيروگاه بزرگ نكا نيز تحت پوش��ش گاز طبيعي 
قرار دارند. مديرعامل شركت گاز مازندران با بيان اينكه »در تلاش 
هستيم كيفيت ارتقاي خدمات خود به مردم را ارتقا دهيم« يادآور 
ش��د: براي تحقق اين مهم، تلاش هاي خوبي نيز در بخش استقرار 

استانداردهاي مختلف كيفيت در سازمان انجام شده است. 

شركت گاز مازندران مورد ارزيابي جايزه ملي 
تعالي سازماني قرار گرفت

اصفه�ان|  مديركل مي��راث فرهنگي، 
صناي��ع دس��تي و گردش��گري اس��تان 
اصفهان گفت: دريافت وروديه به منطقه 
مرنج��اب باي��د مطابق با خدم��ات ارائه 
شده باش��د همچنين زيرساخت ها بايد 
آماده بهره برداري براي گردشگران باشد 
تا شاهد رشد گردش��گر باشيم. فريدون 
اللهياري در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: 
مبلغ وروديه به منطقه مرنجاب بايد بازنگري ش��ود و با خدمات ارائه 
ش��ده، مطابقت داشته باشد و همزمان امكانات و زيرساخت ها بيشتر 
و با كيفيت تر شود تا رضايت عمومي را شاهد باشيم. وي به مديريت 
كوير مرنجاب اش��اره كرد و گفت: با همه مشكلات و پيچيدگي هاي 
اين منطقه با همكاري فرمانداري يك شركت به مديريت اين منطقه 
وسيع و بزرگ مشغول است كه بدون شك داراي كم و كاستي هايي 
نيز هس��ت و باي��د روز به روز خدمات را افزاي��ش دهد و با همكاري 
فرمانداري به ساماندهي كوير بپردازد. مديركل ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري استان اصفهان ادامه داد: حفاظت از اين كوير بكر 
همت بلندي مي طلبد و بايد بيشتر مورد توجه قرار گيرد و كساني كه 
بي توجهي مي كنند، مديون اين طبيعت و مردم هستند. اللهياري به 
نقش سمن ها اشاره كرد و افزود: بايد انجمن ها از ما بخواهند و مطالبه 

كنند تا حق و حقوق طبيعت و مردم را پايمال نكنيم.

 هزينه ورودي به منطقه مرنجاب
 بازنگري شود

 س�منان| مدي��ركل فن��ي و حرفه اي 
استان سمنان با اشاره به كاربردي بودن 
آموزش هاي اين س��ازمان و تناسب آنها 
با نيازهاي واقعي بازار كار اس��تان گفت: 
آخري��ن رص��د انجام ش��ده درخصوص 
كارجوي��ان آم��وزش  دي��ده در فن��ي و 
حرفه اي استان س��منان نشان مي دهد 
كه ۴۹درص��د كارجويان پس از دريافت 
آموزش ها وارد بازار كار ش��دند. ب��ه گزارش»تعادل« به نقل از روابط 
عمومي اس��تانداري، فاطمه منصوري در نشس��ت خبري با اصحاب 
رسانه اس��تان با ابراز خرسندي از رشد محسوس ورود كارجويان به 
بازار كار در استان اظهار كرد: اين شاخص نسبت به سال قبل از آن 
بيش از ۱۱درصد رشد داشته است. وي با اشاره به تنوع آموزش هاي 
ارائه شده در فني و حرفه اي اين استان تصريح كرد: بيشترين توفيق 
كارجويان ما در بخش مش��اغل خانگي بوده كه نشان از ظرفيت اين 
بخش دارد. مديركل فني و حرفه اي اس��تان س��منان اين اداره كل 
را هدايتگر و مجري آموزش هاي مهارتي در اس��تان دانست و افزود: 
آموزش نيروهاي كار و مهارت آموزي به نيروي انساني به عنوان يكي 
از مهم ترين سرمايه هاي كشور از اصلي ترين ماموريت ها و رسالت هاي 
فني و حرفه اي در س��طح ملي و استاني است. وي خاطرنشان كرد: 

آموزش هاي ما در دو بخش كوتاه مدت و بلندمدت انجام مي شود .

 جذب 4۹ درصد كارجويان فني و حرفه اي
به بازار كار
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اقتصاد اجتماعي12
افزايش حمايت  مالي از 

سمن هاي مبارزه با مواد مخدر 
مديركل دفتر توسعه مشاركت هاي مردمي و سازمان هاي 
مردم نهاد ستاد مبارزه با موادمخدر به افزايش سطح حمايت  
از سمن ها در سال 96 به دنبال دستور دبيركل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر اشاره و اعلام كرد: حمايت هاي اعتباري و مالي 
از برنامه ويژه سمن ها افزايش يافته و به اين ترتيب قرار است 
100 طرح ويژه پيش��گيرانه توس��ط 100 سمن سطح يك 

تخصصي به اجرا در بيايد. 
محم��د بيرجندي با بيان اينكه 2300 س��من فعال در 
حوزه اعتياد داريم كه از اين تعداد در حال حاضر 600 سمن 
سطح يك تخصصي اند به ايسنا گفت: بخشي از اين سمن ها 
در سطح ملي و بخش��ي ديگر در سطح بين المللي فعاليت 

مي كنند. 
وي افزود: برنامه س��تاد مبارزه با مواد مخدر در توس��عه 
مش��اركت هاي مردمي ارتقاي توانمندي براي حضور بيشتر 
در عرصه بين المللي و معرف��ي تجارب، الگوها و برنامه هاي 

موفق پيشگيري است. 
مديركل دفتر توسعه مشاركت هاي مردمي و سازمان هاي 
م��ردم نهاد س��تاد مبارزه ب��ا موادمخ��در با اش��اره به بعد 
فعاليت هاي ملي سمن هاي تخصصي سطح يك گفت: هسته 
ملي از سمن هاي سطح يك تشكيل شده است كه توانمندي 
سمن هاي نوپا و داراي دانش اوليه و متوسط را به عهده آنها 
گذاشته ايم.  بيرجندي به افزايش سطح حمايت  از سمن ها 
در س��ال 96 به دنبال دستور دبيركل س��تاد مبارزه با مواد 
مخدر اش��اره و اعلام كرد كه حمايت هاي اعتباري و مالي از 
برنامه ويژه سمن ها افزايش داديم و به اين ترتيب قرار است 
100 طرح ويژه پيش��گيرانه توس��ط 100 سمن سطح يك 

تخصصي به اجرا در بيايد. 
وي با بيان اينكه س��من ها، تش��كل هاي غير سياس��ي، 
هدفمند و داوطلب هس��تند كه با اس��تفاده از ظرفيت هاي 
مردمي و در چارچوب سياس��ت هاي تعيين ش��ده حركت 
مي كنن��د عنوان ك��رد: تلاش مي كنيم از اين تش��كل هاي 
تخصصي حمايت كنيم تا بتوانند به ماموريت هاي خود كه 
آگاهي دهي به مردم درب��اره خطرات اعتياد و مصرف مواد 

مخدر است به نحو احسن عمل كنند. 

طرح پليس فتا براي حضور 
كم خطر كودكان در فضاي مجازي

سرپرست مركز مبارزه با جرايم ملي سازمان يافته پليس 
فتا با تشريح جزئيات طرح »كوا« كه درباره حضور كودكان 
در فضاي مجازي است، گفت: والدين همانطور كه در فضاي 
واقعي مراقب فرزند خود هستند در فضاي مجازي هم بايد 
مراقب باشند و از نرم افزارهاي كنترل كودك استفاده كنند. 
به گزارش ايس��نا، نوروزي با اش��اره ب��ه اينكه طرح كوا 
)كودك و اينترنت( از شهريور سال 95 با همكاري آموزش و 
پرورش، پليس فتا و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات آغاز 
شده و قرار است 270هزار نفر از دانش آموزان تحت آموزش 
قرار گيرند گفت: در اين طرح تاكنون 500 كارگاه آموزشي 
براي دانش آموزان برگزار ش��ده است و تا پايان سال 96 قرار 

است تعداد كارگاه هاي آموزشي به 900 كارگاه برسد. 
سرپرست مركز مبارزه با جرايم ملي سازمان يافته پليس 
فتا گفت: فاز دوم طرح كوا از سال آينده آغاز مي شود كه در 

آن والدين و مربيان هم تحت آموزش قرار مي گيرند. 
نوروزي با اش��اره به اينكه پليس فتا در س��ال گذش��ته 
610هزار نفر-س��اعت كلاس همگاني ب��راي همه طيف ها 
برگ��زار كرد، افزود: از ابتداي س��ال 96 تاكن��ون 510هزار 
نفر-ساعت كلاس در خصوص شناخت مخاطرات و راه هاي 
پيشگيري از آن برگزار شده است.  وي از تدوين راهكارهايي 
براي حضور كم خطر و بي خطر كودكان و نوجوانان در فضاي 
وب خبر داد و گفت: والدين بايد نظارت همراهانه و دوستانه 

داشته باشند و در فضاي مجازي همراه فرزند خود باشند. 
سرپرست مركز مبارزه با جرايم ملي سازمان يافته پليس 
فتا با اش��اره به اينكه عمده مخاطرات فضاي مجازي سرقت 
اطلاعات اس��ت افزود: بيشتر اين سرقت از اطلاعاتي صورت 

مي گيرد كه فرد در اينترنت به اشتراك گذاشته است. 
نوروزي گف��ت: ضرورت دارد والدي��ن از فضاي مجازي 
شناخت داشته باشند و براي ايجاد اين شناخت، پليس فتا، 
آموزش و پرورش و رسانه ها بايد سواد رفتار در فضاي مجازي 
را افزايش دهند.  نوروزي بيشتر آسيب هاي مجازي را مربوط 
به وب گردي دانست و افزود: اين آسيب ها با مديريت زمان 
و اس��تفاده هدفمند از فضاي مجازي كاهش مي يابد.  وي با 
اش��اره به ضرورت استفاده از س��يم كارت كودك براي افراد 
زير 13 س��ال گفت: با استفاده از اين سيم كارت ها برخي از 
مش��كلات از بين مي رود چون سطح دسترسي هاي كودك 

محدود مي شود و اينترنت پاك به كودك ارائه مي كند. 
سرپرست مركز مبارزه با جرايم ملي سازمان يافته پليس 
فتا كه در يك برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد، ادامه داد: در 
اين نرم افزارها زمان ليس��ت علاقه مندي ها و سايت هايي كه 
كودك اجازه استفاده از آنها را دارد و محتواي مورد استفاده 
ك��ودك را مي ت��وان مديريت كرد و س��ايت ها و كانال هاي 

غيرمجاز را بست. 

29 درصد مدارس خوزستان 
خطرساز هستند 

مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس خوزستان، با 
اش��اره به 426 فضاي آموزش��ي در حال ساخت در استان، 
گفت: 29 درصد فضاهاي آموزش��ي خوزس��تان، خطرساز 
هستند.  رضا رضايي در آيين افتتاح رسمي پنج پروژه بزرگ 
آموزشي به همت خيرين مدرسه ساز دزفول اظهار كرد: امروز 
پنج فضاي آموزشي در قالب 24 كلاس درس با زيربناي سه 
هزار و 860 مترمربع با مشاركت خيران مدرسه ساز دزفول 
به بهره برداري رس��يد.  رضايي گفت: در خوزس��تان حدود 
5477 فضاي فيزيكي مدرسه داريم كه با وجود تلاش هايي 
كه ش��ده است، به دليل مش��كلاتي كه در خوزستان وجود 
دارد، برخي از كلاس ها شرايط مطلوبي ندارند و اگر زلزله يي 
بيايد، آثار جبران ناپذيري در بر خواهد داش��ت. لذا ضروري 
است با كمك وزير آموزش و پرورش و دولت، به صورت ملي 
مدارس خوزستان را دريابيم.  وي تصريح كرد: در خوزستان 
27 درصد كلاس ها و 29 درصد فضاهاي آموزشي، خطرساز 
هستند و اين شرايط خوبي نيست. كارهاي خوبي انجام شده 
و در دوران اس��تانداري دكتر شريعتي، تلاش هاي زيادي در 

زمينه سخت افزاري انجام شده است. 
وي ادامه داد: اعتبارات اداره كل نوسازي نسبت به سال 
گذشته، رش��د 100 درصدي داش��ته و 75 ميليارد تومان 
افزاي��ش پيدا كرده اس��ت. بيش از 423 فضاي آموزش��ي و 
1650 كلاس درس در خوزس��تان از منابع مختلف دولتي، 
نفت، بنياد بركت و... در خوزس��تان در حال س��اخت است. 
بنياد بركت 70 فضاي آموزش��ي را امسال آغاز كرده است. 
با توجه به وجود 29 درصد فضاهاي خطرس��از آموزشي در 

استان، نياز به توجه بيشتري وجود دارد. 

اخبار

وضعيت بودجه وزارت بهداشت زير ذره بين مجلسي ها

افزايشدوبرابريبودجهبيماريهايصعبالعلاج

بلاتكليفي قانوني كه قرار بود آلودگي هوا را كاهش دهد

دوده خودروهاي ديزلي بدون فيلتر باقي ماند
 يك س��ال از ابلاغ قانون نصب فيلتر دوده روي 
خودروه��اي ديزلي مي گ��ذرد اما هن��وز خبري از 
اجرايي شدن آن نيست. آلودگي هوا هر روز بيشتر 
و بيش��تر ش��ده و اوضاع با كمبود بارندگي وخيم تر 
مي ش��ود اما با اين وجود هنوز هم اجراي اين قانون 
كه قرار بود برخي مشكلات آلودگي هواي كشور را 
كم كند، ميان س��ازمان هاي مختلف مرتبط با حل 
اين معضل، دست به دست مي شود.  اگرچه در ابتدا 
قرار ب��ود قانون نصب فيلت��ر دوده از پاييز 1394، 
 اجرايي ش��ود اما يكس��ال زماني كه خودروس��ازان 
براي بررس��ي اين قانون درخواس��ت كردند، سبب 
ش��د تا امروز اي��ن قانون بلاتكلي��ف بماند. از طرف 
ديگر قرار بود بر اساس اعلام آمادگي پليس راهور، 
پلاك  گ��ذاري خودروهاي ديزلي فاقد فيلتر دوده از 
زمان مقرر متوقف ش��ود اما ظاهرا اين موضوع هم 
به حاش��يه رانده شده و خبري از اجراي اين قانون 
نيست.  بر اساس سياهه انتشار آلودگي هواي تهران 
بر مبناي س��ال 1392، ذرات معل��ق كمتر از 5/2 
ميكرون، مهم ترين آلاينده ش��هر تهران هستند كه 
كاميون ه��ا و اتوبوس هاي در حال ت��ردد در تهران 
س��هم 78درصدي در آن دارند كه ب��ا نصب فيلتر 
دوده اس��تاندارد، دود سياه، ذرات معلق بسيار ريز، 
اكسيدهاي فلزي خطرناك ناشي از سايش موتور و 
هيدروكربن ها كه از اگزوز خودروهاي ديزلي خارج 
مي ش��ود، حذف مي ش��ود. حال آنكه اطلاعات ارائه 
ش��ده از سوي سازمان بهداش��ت جهاني هم نشان 
مي دهد نس��بت فايده به هزينه نص��ب فيلتر دوده 
حداق��ل 11برابر اس��ت ام��ا اجرايي نش��دن قانون 
نصب فيلتر روي خودروهاي ديزل س��بب ش��ده تا 

اي��ن خودروها س��الانه ضرري هنگفت به س��لامت 
شهروندان وارد كند. اين ميان سازمان محيط زيست 
مسووليت اجراي اين قانون را به عهده شهرداري ها 
مي داند. مس��عود زن��دي،  معاون مرك��ز ملي هوا و 
تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست، معتقد 
اس��ت كه سازمان محيط زيس��ت نقش نظارتي در 
نصب فيلت��ر دوده در اتوبوس هاي ديزلي را برعهده 
ندارد. او مي گويد: »برخورد با دستگاه هاي متخلف 
در محدوده اختيارات سازمان محيط زيست نيست. 
اين س��ازمان تنها پيگير گزارش عملكرد دستگاه ها 
در خصوص اجرايي ش��دن قانون نصب فيلتر دوده 
روي خودروهاي غيرفرس��وده ديزلي است و مابقي 
س��ازمان ها بايد به اين نهاد گزارش ارائه دهند و در 
نهايت گزارش تهيه ش��ده از س��وي سازمان محيط 

زيست به هيات دولت ارجاع داده مي شود.«
زندي افزود: دس��تگاه هاي نظارتي كش��ور مثل 
س��ازمان بازرسي كل كش��ور بايد از وزارت كشور و 
شهرداري ها درباره اجرايي نشدن اين قانون توضيح 
بخواهند. ش��هرداري تهران طي دوس��ال گذش��ته 
موفق به نصب فيلتر دوده در 50 دس��تگاه اتوبوس 
ديزلي غيرفرس��وده ش��د اما پس از مدتي دست از 

تلاش در اين باره برداشت. 

 وزارت كشور مصوبه را ابلاغ نكرده است
اظهارات زندي در حالي است كه وحيد حسيني، 
 مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران معتقد 
اس��ت اين مصوبه هنوز از س��وي وزارت كشور ابلاغ 
نشده است. حس��يني مي گويد: »اين فيلترها نمونه 
داخلي ندارد و تماما وارداتي هستند. همين موضوع 

اجراي طرح اس��تفاده از آن به صورت گسترده را در 
شرايط فعلي با دشواري هايي مواجه كرده است. خريد 
اين فيلترها در درجه نخس��ت گران تمام مي شود و 
سپس وجود برخي ويژگي ها نظير نياز به شست وشو 
و نصب و پياده كردن و البته ناس��ازگاري با سوخت 
ديزلي كه در كش��ور ما مورد استفاده قرار مي گيرد، 
سبب شده تا خودروسازان تمايلي به استفاده از آنها 

در خودروهاي جديد نداشته باشند.  
مديرعام��ل ش��ركت كنت��رل كيفي��ت ه��واي 
تهران،  با اش��اره ب��ه اينكه نبايد محص��ولات ديزلي 
فاق��د فيلت��ر دوده به ايران وارد ش��وند، گفت: ما در 
ش��رايطي به سوي اجباري ش��دن نصب فيلتر دوده 
روي خودروه��اي ديزل��ي مي رويم ك��ه هنوز برخي 
خودروسازان داخلي و خارجي قصد مقابله با مصوبه 
الزام نصب فيلتر دوده را دارند كه بايد دس��تگاه هاي 
نظارتي فعاليت دقيق تري در اين زمينه داشته باشند. 
برآوردهاي ما نشان مي دهد 1500 دستگاه اتوبوس 
ب��ي آر تي و خودروهاي حم��ل زباله در تهران امكان 

اجراي اين مصوبه وجود دارد.«
اظهارات مسوولان در حالي است كه كارشناسان 
معتقدند مش��خص نبودن جزئي��ات اين طرح يكي 
از عوامل بلاتكليفي در اجرايي ش��دن است. مهدي 
دوزندگان،  فعال محيط زيس��ت به ايسنا مي گويد: 
»بعد از تصويب قانون فيلتر دوده، وظيفه س��ازمان 
حفاظ��ت محيط زيس��ت اين بود ك��ه جزئيات اين 
قانون را مش��خص و ابلاغ كند در همين راس��تا تا 
اواخر س��ال 94 جلساتي با حضور همه ذي نفعان از 
جمل��ه نمايندگان وزارت صنعت و معدن و معاونت 
محيط زيس��ت برگزار ش��د و در نهاي��ت خروجي 

كميته در قالب گزارش��ي كاملا كارشناس��ي ش��ده 
ب��ه نام »س��ند راهنم��اي تدوين جزئي��ات مصوبه 
اس��تاندارد آلايندگ��ي DPF +EURO4« ارائه و 
قرار ش��د كه س��ازمان محيط زيس��ت با كمك اين 
س��ند جزئيات اجرايي مصوبه قان��ون فيلتر دوده را 
كه قرار بود از فروردين ماه س��ال 96 اجرايي شود، 

مشخص و منتشر كند. 
او با بيان اينكه اين گزارش در بهمن ماه س��ال 
94 آماده و به س��ازمان محيط زيس��ت ارائه ش��د، 
گفت: متاس��فانه با وجود زمان مناس��ب از تحويل 
س��ند راهنما تا تاريخ اجرايي شدن قانون، سازمان 
محيط زيست اقدامي در اين خصوص صورت نداده 
كه اين امر س��بب بلاتكليفي در اجراي اين مصوبه 
ارزشمند ش��د. در اين مدت برخي از خودروسازان 
به دليل ش��فاف نب��ودن جزئيات قان��ون از اجراي 
آن س��ر باز زدند. چون خودروس��ازان معتقد بودند 
وقتي جزئيات قانون مش��خص نيست نمي دانند كه 

براس��اس چه اصولي بايد فيلتر نصب كنند و مدعي 
بودند ما نمي دانيم محيط زيس��ت چه توقعي از ما 
دارد و همين موارد كاف��ي بود تا قانون فيلتر دوده 
در همان ابتدا با چالش بسيار بزرگي مواجه شود. 

اي��ن فعال محيط زيس��ت ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
كلي��ات ابعاد و جزئي��ات مربوط به اجرايي ش��دن 
قان��ون فيلتر دوده مورد بررس��ي ق��رار گرفته و در 
س��ند ذكر ش��ده بود، گفت: در اين س��ند راهنما، 
محدوديت ه��اي آلايندگ��ي قانون جدي��د از جمله 
تعداد ذرات معلق خارج ش��ده از اگزوز و همچنين 
روند گرفتن گواهينامه هاي مدنظر س��ازمان محيط 
زيست مشخص شده بود و خودروسازان يك مسير 
مش��خص و واحد در اجراي اين قانون را پيش روي 
خود مي ديدن��د. تنها اقدام مورد نياز براي انتش��ار 
سند اجرايي، تكميل دو پيوست اشاره شده در سند 
راهنما و انتش��ار آن توسط س��ازمان محيط زيست 

بود كه متاسفانه اين اقدام مهم صورت نگرفت. 

لايحه بودجه سال 1397 درحالي از سوي دولت 
به مجلس تقديم ش��د كه در اين ميان سهم وزارت 
بهداشت 14هزارميليارد تومان در نظر گرفته شده 
اس��ت. حال نماين��دگان مردم در مجلس ش��وراي 
اس��لامي به تش��ريح جزئيات اين لايحه مش��غول 
هس��تند تا در نهايت پس از رف��ع نواقص احتمالي، 
 بودجه را به تصويب برسانند. آنچه مهم است، توجه 
به تغييراتي اس��ت كه در حوزه بهداش��ت  در لايحه 
بودجه س��ال آينده نس��بت به سال 1396  رخ داده 
است. اين ميان بيماري هاي صعب العلاج با افزايش 
دو برابري بودجه وضعيت بهتري نس��بت به س��ال 
گذش��ته دارند اما بيمه س��لامت همچنان در ركود 

باقي مانده است. 
احمد حمزه،  عضو كميس��يون بهداشت و درمان 
مجل��س، اعتب��ارات در نظر گرفته ش��ده در لايحه 
بودج��ه 97 ب��راي وزارت بهداش��ت را قاب��ل قبول 
دانسته اما معتقد است اما با توجه به حجم كاري و 
بدهي 15هزارميلياردي اين دس��تگاه اعتبارات بايد 
افزايش يابد و و لازم اس��ت دولت منابع جديدي را 

براي تزريق به وزارت بهداشت اتخاذ كند. 
او مي گويد:»در بودجه سال 97، 14هزارميليارد 
تومان پيش بيني ش��ده كه نس��بت به سال گذشته 
30درصد رشد داشته است اما وزارت بهداشت بايد 
با اتخاذ راهكارهاي مناس��ب ب��ه دنبال صرفه جويي 
در منابع حوزه درمان و طرح تحول سلامت باشد.«
اي��ن نماين��ده مجل��س ده��م ب��ا بي��ان اينكه 
حذف ياران��ه ثروتمندان راه��كار موثري براي رفع 
مش��كلات بودجه يي طرح تحول س��لامت اس��ت، 
گفت:»10درص��د هدفمندي يارانه ها بايد به وزارت 
بهداش��ت پرداخت و همچنين از هدررفت هزينه ها 
در حوزه سلامت جلوگيري شود زيرا درحال حاضر 
مديريت مناب��ع و جلوگي��ري از هدررفت هزينه ها 

مهم تر از تزريق اعتبارات است.«

 پزشك خانواده و بيمه سلامت در محاق
اگرچ��ه حمزه وضعيت بودجه وزارت بهداش��ت 
را براي س��ال آينده قابل قب��ول مي داند اما برخي 
حوزه هاي مرتبط با س��لامت ازجمله بيمه سلامت 
و ط��رح پزش��ك خانواده از نظر برخ��ي نمايندگان 
مجل��س وضعي��ت مناس��بي ن��دارد. آن ط��ور كه 
مديرعام��ل س��ازمان بيم��ه س��لامت مي گوي��د، 
بودج��ه اي��ن س��ازمان در لايحه بودجه س��ال 97 
كاهش 4درصدي داش��ته و براي افراد بيمه نش��ده 
بودجه يي در نظر گرفته نشده است. طاهر موهبتي 
افزود:»صن��دوق بيمه ايرانيان قب��ل از طرح تحول 
سلامت 4ميليون و 200هزار نفر بيمه شده داشت، 
اما به دليل راه اندازي طرح بيمه س��لامت همگاني 

افراد تحت پوش��ش از صندوق ايراني��ان مهاجرت 
كردند و امروز فقط 17هزار بيمه شده تحت پوشش 
داريم. بيمه س��لامت همگاني طبق آخرين آمار در 
ش��هريور 96 تعداد 10ميليون و 400هزار نفر بيمه 
شده داش��ته و در آبان ماه همين سال اين عدد به 

10ميليون و 930هزار نفر افزايش يافته است. 
ح��دود پنج تا پن��ج ميليون و 400ه��زار نفر از 
اين رق��م از صندوق هاي ديگر مهاج��رت كردند و 
هيچ س��رانه يي نيز براي اين افراد ديده نشده است. 
كسري جدي بودجه سازمان بيمه سلامت ايران از 

همين نقطه آغاز شد.«
مديرعامل س��ازمان بيمه س��لامت تصريح كرد: 
طبق آخرين آمار اعلام ش��ده از س��وي مركز آمار 
اي��ران 10.5درصد از جمعيت كش��ور، يعني حدود 
هش��ت ميلي��ون نفر هن��وز فاقد پوش��ش بيمه يي 
هستند كه هزينه هر يك ميليون نفر 528 ميليارد 
تومان اس��ت، اما ب��راي اين افراد هي��چ بودجه يي 

پيش بيني نشده است. 
وي با اش��اره به وظيفه اين س��ازمان براي بيمه 
 كردن اتباع خارج��ي ادامه داد: طبق قانون مجلس 
ش��وراي اسلامي سازمان بيمه سلامت ايران موظف 
ب��ه بيمه ك��ردن اين افراد ش��د كه تا ام��روز هيچ 
بودجه ي��ي بابت بيمه ك��ردن اتباع بيگان��ه به اين 

سازمان پرداخت نشده است. يكي از دلايل كاستي 
سازمان بيمه سلامت ايران اين است كه سرانه براي 
ما به صورت واقعي ديده نش��ده است. زيان انباشته 
ما در پايان س��ال 95، 4400 ميلي��ارد تومان بوده 
و 1000ميلي��ارد تومان نيز ع��دم وصولي داريم كه 
5400 ميليارد تومان مي ش��ود. با احتساب كسري 
تا پايان س��ال 96 به ح��دود 8500 ميليارد تومان 
مي رس��د. با وجود اينكه بودجه سال 96 نسبت به 
سال 95 افزايش خوبي داشته، اما نسبت به عملكرد 
س��ال 95 بيش��تر از دو درصد افزايش نيافته است. 
ضمن اينكه در س��ال 97 حتي نس��بت به گذشته 
اين رقم كمتر ديده ش��ده است؛ يعني ما در بودجه 
س��ال 97 نسبت به تخصيص سال 96، چهار درصد 

كاهش بودجه داريم. 
طرح پزشك خانواده هم يكي از طرح هايي است 
ك��ه نماين��دگان مجلس معتقدند در بودجه س��ال 
آينده جدي گرفته نش��ده است. ابوالفضل سروش، 
 عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس معتقد 
اس��ت، اختص��اص هزارميليارد تومان ب��راي طرح 
پزش��ك خانواده قاب��ل قبول نيس��ت و اين ميزان 
اعتبار تنها جوابگوي 10تا 15 استان كشور است. او 
مي گويد: »در ميان مس��وولان اراده يي براي اجراي 
پزش��ك خانواده وجود ندارد يعن��ي هنوز متوليان 

باور نكردند كه براي گذر از مش��كلات مالي موجود 
درطرح تحول س��لامت پزشك خانواده بايد اجرايي 
ش��ود؛ بنابراين اين باور تاكنون در مسوولان ايجاد 

نشده است.«
وي ب��ا بيان اينك��ه اجراي پزش��ك خانواده در 
نيمي از استان هاي كشور در سال جاري تا حدودي 
قابل قبول اس��ت، تصريح كرد: بهتراس��ت همانند 
طرح تحول سلامت، پزش��ك خانواده را به يك باره 
درتمامي استان ها اجرايي نكرد؛ متاسفانه مسوولان 
درحال حاضرب��ه اين نتيجه رس��يده اند كه اجراي 
ط��رح تح��ول به روش فعلي درس��ت نبوده اس��ت 
بنابراي��ن بايد با اجرا دربرخي اس��تان ها نواقص آن 

را استخراج كرد. 
عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس با 
تاكي��د براينكه وزارت بهداش��ت و درمان تاكنون 
پزش��ك خانواده را ب��ه معناي واقعي ب��اور نكرده 
اس��ت، گفت:»يعني هنوز به اين نتيجه نرس��يده 
است كه اجراي پزش��ك خانواده به عنوان تكليف 
قانون��ي دربرنامه پنجم و شش��م توس��عه در حل 
بخش��ي از مش��كلات اين وزارتخانه مفيد اس��ت؛ 
بنابراين تا زماني كه اين باور ايجاد نش��ود اجراي 
مصوبات قانوني به نتيجه قابل قبولي دس��ت پيدا 

نمي كند.«

  افزايش دو برابري بودجه بيماري هاي 
صعب  العلاج

اگرچه وضعيت بودجه در بيمه سلامت و پزشك 
خانواده اوضاع مناس��بي را براي س��ال آينده نشان 
نمي دهد،  اما شرايط براي بيماري هاي صعب العلاج 
بهتر از سال 1396 است. به گفته اكبر تركي،  عضو 
كميس��يون بهداش��ت و درمان مجل��س  اعتبارات 
درماني ب��راي اي��ن بيماري ها افزاي��ش دو برابري 
داشته است. او مي گويد:»اغلب اين بيماران از سطح 
درآمد پاييني برخوردار هس��تند به همين دليل در 
بخ��ش درمان واقع��ا با مش��كلات عديده يي مواجه 
هس��تند، بنابراي��ن اعتبارات مربوط ب��ه اين بخش 
در لايح��ه بودج��ه دو برابر افزايش يافته اس��ت اما 
افزايش دو برابري ميزان بودجه درمان بيماري هاي 
صعب العلاج هنوز هم كافي نيس��ت بنابراين بعد از 
بررس��ي هاي لازم تلاش مي كنيم، بودجه مربوط به 
مبتلايان بيماري هاي صعب العلاجي كه واقعا نياز به 
كم��ك دارند، با رعايت عدالت افزايش يابد تا بتوان 
با تامين حداقل نيازش��ان از خط��رات احتمالي كه 

زندگي آنها را تهديد مي كند، جلوگيري كرد.«
عض��و كميس��يون بهداش��ت و درم��ان مجلس 
ش��وراي اس��لامي، تاكيد كرد: هم اكنون تعدادي از 
بيماري ها همچون پروانه كه نوعي بيماري پوس��تي 
مزم��ن و صعب الع��لاج بوده كه زندگ��ي بيماران را 
مختل مي كند نيز بايد در ليس��ت اي��ن بيماري ها 
قرار بگيرد بنابراين بايد بودجه به گونه يي تخصيص 
ياب��د ك��ه در پي آن مش��كلات تم��ام مبتلايان به 

بيماري هاي صعب العلاج به حداقل برسد. 

 بيماري هاي خاص تحت پوشش قرار نگرفتند
ب��ا وج��ود اينك��ه بيماري ه��اي صعب العلاج با 
افزاي��ش بودجه رو به رو بودن��د اما بخت در لايحه 
بودجه س��ال آينده با بيماري هاي خ��اص يار نبود 
و بودجه در نظر گرفته ش��ده ب��راي اين بيماري ها 
نس��بت به سال گذشته تغييري نكرده است. رسول 
خضري، عضو كميسيون اجتماعي مجلس با انتقاد 
از تحت پوش��ش قرار ن��دادن بيماران س��رطاني و 
ديابتي همچنين مبتلاي��ان به  ام اس جزو بيماران 
خاص گفت: در تلاش هس��تيم ب��ا تامين اعتبارات 
كافي در بودجه س��ال 97 كل كش��ور اين افراد را 
ني��ز جزو بيماران خاص ق��رار داده تا از بار درماني 
آنها كاسته شود.  عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه هزينه هاي درماني 
 بيماران س��رطاني، ديابتي همچني��ن مبتلايان به  
ام اس در كش��ور بسيار بالاس��ت، افزود: دولت بايد 
چت��ر حمايتي خود را همانند بيماران خاص بر اين 

قشر از بيماري ها نيز بگستراند. 

نماينده تام الاختيار وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي در 
مناطق زلزله زده غرب كرمانشاه با بيان اينكه خدمات بهداشتي و 
درماني در مناطق زلزله زده به روال عادي بازگش��ته اس��ت، گفت: 
ساخت خانه هاي بهداشت در مناطق زلزله زده نيز از اين هفته آغاز 
مي شود.  طيب قديمي گفت: قرار بود 25هزار دوز واكسيناسيون 
آنفلوآن��زا در مناطق زلزله زده تزريق ش��ود كه اي��ن اقدام از چند 
روز قبل آغاز ش��ده و س��اير خدمات نظام مراقبتي بهداشتي نيز 
در جري��ان اس��ت.  وي در خصوص اقدامات در ح��وزه درمان در 
مناطق زلزله زده گفت: خدمات درماني در شهرستان سرپل ذهاب 
با حضور متخصصان مختلف از استان هاي ديگر تا روز چهارشنبه 
هفته گذشته در قالب بيمارستان هاي صحرايي انجام مي شد كه با 
راه اندازي بيمارس��تان جديد بانگر ب��ا 50 تخت، 6 بخش و 2 اتاق 
عمل، خدمات درماني به آنجا منتقل شد؛ البته قبل از حادثه يك 
بيمارس��تان 50 تخته در شهرستان س��رپل ذهاب به بيماران ارائه 
خدم��ات مي داد كه با راه اندازي بيمارس��تان جديد، ارائه خدمات 
ب��ه روال عادي باز مي گردد، زي��را تمام متخصصان حضور دارند و 
تجهيزات تشخيصي فعال هستند و 16 تخت موقت اورژانس نيز در 
آن راه انداري شده است و ديگر نيازي به استفاده از بيمارستان هاي 
صحرايي نيس��ت و چنانچه در تعداد نيروهاي متخصص و پزشك 

عمومي كمبودي وجودي داش��ته باش��د از سوي ساير دانشگاه ها 
تامين مي شود. 

وي ادامه داد: يك بيمارستان در اسلام آباد آسيب نديده بود كه 
خدمات درماني در آن از همان ساعات اوليه حادثه ادامه پيدا كرد، 
اما ساخت بيمارستاني كه آسيب ديده بود، در حال پيگيري است 

زيرا مجري آن سازمان ديگري است. 
قديمي درخص��وص اقدامات عمراني در ماط��ق زلزله زده نيز 
گفت: در بحث عمراني بخش عمده كار به بازسازي بيمارستان ها 
ارتباط دارد. پيمانكار قبلي بيمارس��تان س��رپل ذه��اب از هفته 
گذش��ته قسمت هاي تخريب ش��ده را جمع آوري مي كند تا طبق 
دس��تورالعمل معاونت منابع فيزيكي وزارت بهداش��ت و دانشگاه 
علوم پزشكي كرمانشاه بازسازي و مقاوم سازي آن انجام شود. يك 
قسمت از بيمارستان هم اسكلت بوده كه از قبل باقي مانده است، 

اين قسمت هم با كمك خيران ساخته مي شود. 
نماينده تام الاختيار وزير بهداش��ت در مناطق زلزله زده با بيان 
اينكه 62 خانه بهداش��ت و 22 مركز جامع س��لامت دچار آسيب 
و تخريب كامل شده است، با توجه به سقف زماني مشخص شده 
در برنامه، خانه هاي بهداشت كمتر از 6 ماه و مراكز جامع سلامت 

كمتر از يك سال ساخته مي شوند. 

آغاز ساخت خانه هاي بهداشت مناطق زلزله زده  از هفته آينده
 مع��اون برنامه ريزي و هماهنگي معاونت ام��ور زنان و خانواده 
از افزاي��ش 38 درصدي بودجه معاون��ت زنان و خانواده در بودجه 
پيشنهادي سال 97 نسبت به بودجه مصوب سال جاري خبر داد. 
اطهره نژادي درباره اين خبر به ايس��نا گفت: »بودجه معاونت 
زنان و خانواده از 15 ميليارد و 300 ميليون تومان در بودجه سال 
گذشته به 21 ميليارد تومان در بودجه پيشنهادي سال 97 افزايش 
يافت. يكي از مشكلات جدي حوزه زنان، فقدان آمار منسجم براي 
تسهيل سياست گذاري و برنامه ريزي است. برنامه تنظيم و اجراي 
طرح ه��اي آماري ب��ا فعاليت هاي تحليل داده هاي آم��اري و ارائه 
گزارش و گردآوري داده ها در بودجه س��ال 97 پيش بيني ش��ده 
اس��ت. بودجه اين برنامه 4 ميليارد تومان پيش بيني شده كه قرار 
است در جهت احصاي داده هاي مرتبط با اقلام آماري مورد نياز در 
برنامه ريزي ه��اي حوزه زنان و خانواده با هدف رصد تحقق عدالت 
جنسيتي كه تاكنون به صورت منسجم در اقلام آماري مركز آمار 

ايران ديده نشده، هزينه شود.«
اوبا اش��اره به ردي��ف بودجه جديد اين معاون��ت تصريح كرد: 
برنامه ارزيابي تحقق سياس��ت ها، برنامه ه��ا و طرح هاي مرتبط با 
وضعيت زنان و خانواده ش��امل پايش، نظ��ارت و ارزيابي عملكرد 
وزارتخانه ها، دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي فعال ، تدوين و سنجش 

ش��اخص هاي حوزه زنان و خانواده و ارائه گزارش هاي آن و انجام 
فعاليت هاي دبيرخانه يي ستاد ملي زن و خانواده را در برمي گيرد. 
براي اين برنامه 6 ميليارد و 400 ميليون تومان در لايحه بودجه بر 
مبناي ماده 101 قانون برنامه ششم توسعه پيش بيني شده است. 
وي در ادامه با اش��اره به برنام��ه راهبردي و حمايت از تحكيم 
خانواده توضيح داد: اين برنامه شامل فعاليت هاي حمايت و نظارت 
بر اجراي طرح هاي ارتقاي وضعيت بهداش��ت جس��مي و رواني و 
وضعيت اجتماعي و فرهنگي اعضاي خانواده، برگزاري نشست ها و 
نمايشگاه ها، مراسم روز ملي خانواده و همچنين فعاليت حمايت از 
برنامه هاي آموزش��ي و طرح هاي فرهنگي است. اعتبار پيش بيني 

شده براي اين بخش 4 ميليارد و 900 تومان است. 
وي با بيان اينكه برنامه ديگري كه در بودجه سال 97 معاونت 
امور زنان و خانواده منظور ش��ده اس��ت، مربوط به برنامه ارتقاي 
توانمندي ها و مشاركت اجتماعي زنان است، توضيح داد: اين برنامه 
شامل فعاليت هاي ارتقاي مهارت هاي شغلي زنان، برگزاري مراسم 
روز زن، تشويق زنان ايثارگر، هنرمند، محقق، نويسنده، كارآفرين 
و نخب��ه، حمايت از بانك هاي اطلاعاتي در ح��وزه زنان و خانواده 
و حمايت از تعاوني ها و تش��كل هاي بانوان است. براي اجراي اين 
برنامه نيز، 4ميليارد و 500 ميليون تومان پيش بيني شده است. 

بودجه معاونت زنان 38 درصد افزايش مي يابد
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در همايش »چشم انداز شهر تهران در افق برنامه پنج ساله سوم« مطرح شد

وداعشهرداريپايتختباتصديگري
گروه راه و شهرسازي 

 آن گونه كه ش��هردار تهران گفته اس��ت، اين نهاد 
بايد از تصدي گري به س��مت تس��هيل گري حركت 
كند. محمدعلي نجفي ابراز امي��دواري كرده كه اين 
موضوع در چارچوب مواد و قوانين برنامه سوم توسعه 
ش��هرداري به نحو واقعي متجلي ش��ود. از همين رو، 
روش��ن اس��ت بايد بازنگري اساس��ي درباره روندها و 
فرآيند هاي فعاليت شهرداري و همچنين بازنگري در 

ساختار و تشكيلات انجام دهيم. 
نجفي در همايش »چش��م انداز شهر تهران در افق 
برنامه پنج س��اله س��وم« در تش��ريح مهم ترين نكات 
در تنظيم برنامه س��وم توسعه ش��هر تهران گفت: ما 
درصدد نوش��تن برنامه توسعه شهر تهران هستيم نه 
برنامه شهرداري تهران، از اين رو برنامه يي كه موردنظر 
ماس��ت، وسيع تر و عميق تر از آن خواهد بود كه صرفا 
شهرداري تهران را تحت تاثير قرار دهد، بلكه اميدواريم 
برنامه يي براي توسعه پايدار، همه جانبه و متوازن براي 

شهر تهران تنظيم كنيم. 
وي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه »غرض از نوش��تن برنامه 
تنظيم يك مانيفست سياسي يا مجموعه يي از آرمان ها 
و ايده آل هاي غيرواقعي نيست«، اظهار كرد: برنامه از 
آن جهت مهم است كه بتواند به فعاليت هاي اجرايي و 
قابل تحقق تبديل شود، نگاه ما به برنامه نيز نگاه زميني 
است و نه آسماني؛ گرچه هدف ما رسيدن به افق هايي 

فراتر از آن چيزي است كه در آن قرار داريم. 
نجفي برنامه س��وم ش��هر ته��ران را ي��ك برنامه 
مش��اركتي خواند و گفت: در اين فرآيند از يك طرف 
مش��اركت همه كارشناس��ان و مديران و اس��تفاده از 
مجموعه تجربيات موجود در ش��هرداري و از س��وي 
ديگر اس��تفاده از همه كارشناس��ان و صاحب نظران 
دس��تگاه هاي مختلف، مراكز پژوهش��ي، مطالعاتي و 
بهره گيري از نظ��رات آنها براي تنظيم برنامه اهميت 

دارد. 

 برنامه منطقه اي و محلي 
نجفي ابراز اميدواري كرد كه براي نخستين بار در 
نظام برنامه ريزي شهر تهران در قبل و بعد از پيروزي 
انقلاب اس��لامي در تنظيم برنامه س��وم ش��هرداري 
تهران يك برنامه منطقه يي و در صورت امكان برنامه 
محله يي به عنوان پيوست برنامه اصلي نيز وجود داشته 
باش��د، چراكه اين موضوع مي تواند به واقعي تر شدن 
برنام��ه و در مش��اركت مردم براي اج��راي برنامه به 

شهرداري تهران كمك كند. 
ب��ه گزارش مهر، ش��هردار تهران ه��دف مديريت 
ش��هري را دسترس��ي به يك نظام يكپارچه مديريت 
شهري عنوان كرد و گفت: اين هدف ممكن است در 
طول يك برنامه محقق نشود، از اين رو، نقطه عظمت 
ما مديريت هماهنگ ش��هري خواهد بود، كما اينكه 
در اين مدت نيز س��عي كرديم ي��ك هماهنگي بين 
ش��هرداري و ارگان هاي ارائه دهنده اين خدمات ايجاد 

كنيم. 

 استفاده از ظرفيت هاي دانش بنيان 
نجفي در ادامه از توجه جدي تر به فناوري هاي نو 
و فعاليت هاي دانش بنيان در برنامه س��وم خبر داد و 
گفت: امروز يكي از اصلي ترين محور برنامه ريزي همه 

كلان ش��هرها، فعاليت هاي دانش بنيان است. در شهر 
تهران ني��ز در اين زمينه ظرفيت هاي بس��يار زيادي 
وج��ود دارد. ب��ه اين ترتيب اگر خ��وب برنامه ريزي و 
اجرا كني��م، مي توانيم تهران را به عنوان الگوي تحول 
و تحرك در فعاليت هاي دانش بنيان در سطح منطقه 

تبديل كنيم. 
ش��هردار تهران همچنين با اشاره به چالش نظام 
مالي��ه ش��هري اظهار ك��رد: در گذش��ته تكيه اصلي 
تامين منابع براي فعاليت هاي مديريت شهري تهران 
تراكم فروشي غيرموزون و به يك معني فروش آينده 
ش��هر بوده است، همين امروز نيز حداقل ۷۹درصد از 
درآمدهاي ش��هرداري غيرپايدار و حداكثر ۲۱درصد 
درآمدهاي شهرداري جزو درآمدهاي پايدار محسوب 

مي شود كه اين يك رقم نگران كننده است. 
وي اظهار كرد: تلاش مي كنيم درآمدهاي پايدار را 
افزايش دهيم و در اين راس��تا فعلا هدف ۲۵درصدي 
را ب��راي درآمدهاي پايدار در س��ال آينده پيش بيني 
كرده ايم، البته افزايش ۴درصدي درآمد طي يك سال 
كار ساده يي نيست اما تامين منابع از نظر فروش تراكم 
و تغيير كاربري ها به انتهاي خط رس��يده است. حتي 
اگر مي خواس��تيم اين سياس��ت را دنبال كنيم، ديگر 
اين روند غيرقابل انجام است و نمي شود براساس اين 

سياست، منابع تهران را مديريت كرد. 
وي يك��ي از مهم تري��ن چالش هاي برنامه س��وم 
شهرداري تهران را حل مساله منابع و در كنار آن ايجاد 
نظ��ام كنترل هزينه به صورت دقيق ت��ر و اقتصادي تر 
عن��وان كرد و گف��ت: وقتي يك ف��رد و مجموعه يي 
مي تواند راحت درآمد كس��ب كن��د، در هزينه كردن 
هم دقت كافي وجود نخواهد داش��ت و به اين ترتيب 

مشكلاتي ايجاد مي شود. 

 حركت به سمت تسهيل گري
نجفي با بيان اينكه ش��هرداري بايد از تصدي گري 
به سمت تس��هيل گري حركت كند، گفت: اميدواريم 
بتوانيم اين موضوع را در چارچوب مواد و قوانين برنامه 
سوم به نحو واقعي متجلي كنيم؛ در اين زمينه روشن 
است بايد بازنگري اساسي درباره روندها و فرآيند هاي 
فعاليت ش��هرداري و همچنين بازنگري در ساختار و 

تشكيلات انجام دهيم. 
ش��هردار تهران با تاكيد بر مس��اله ش��فافيت در 
فعاليت هاي شهرداري و مبارزه با فساد در همه وجوه، 
شكل ها و جهت ها، تاكيد كرد: عزم واقعي شوراي شهر 
و ش��هرداري اين است كه هم در جهت شفاف كردن 
فعاليت ها و هم در جهت مبارزه با فس��اد كه به نوعي 
با هم مرتبط هستند، اقدامات اساسي انجام شود. اين 
مس��اله نيز تنها درباره قراردادها، هزينه ها و درآمدها 
نيست بلكه حتي درباره صدور يا انتشار آزاد داده ها و 

اطلاعات شهرداري تهران نيز خواهد بود. 
وي ي��ادآور ش��د: ما در ش��رايطي ق��رار داريم كه 
بخشي از نهادها و دفاتر وابسته به شهرداري از گرفتن 
اطلاعات از بخش هاي ديگر اين دستگاه ناتوان هستند 
و اطلاعات به نوعي پوشيده مي شود و حتي مطالعات 
 و تحقيقاتي كه در ش��هرداري انجام مي شود نيز بعضا 
در دسترس بخش هاي ديگر شهرداري قرار نمي گيرد؛ 
اين موضوع ابهامات و پيچيدگي هايي ايجاد كرده كه 
به تصميم سازي و اجراي درست كارها لطمه زده است 

بنابراين بايد اين برنامه شفاف سازي را به صورت جدي 
شروع كنيم. 

 نجف��ي تاكيد كرد: ممكن اس��ت س��وال هايي كه 
پيش روي ما قرار دارد، سوال هاي قديمي باشد كه در 
گذش��ته هم مطرح بوده و حتي براي اين سوال ها در 
گذش��ته جواب هايي هم ارائه شده است. برخي از آن 
جواب ها درست بوده به كار گرفته شده است و نتايج 
مثبتي به دنبال داش��ته و برخي پاسخ ها نيز نادرست 
بوده كه فعاليت هاي را دچار انحراف، ضعف و نابساماني 

كرده است. 
ش��هردار تهران با بي��ان اينكه »ام��روز بايد براي 
حل مس��ائل شهرداري و شهر تهران و پاسخگويي به 
س��والات حتي قديمي، دنبال راه حل ها و جواب هاي 
جديدي باشيم«، اظهار كرد: بايد طرح نو در بيفكنيم 
و با نوآوري، خلاقيت و انديشه هاي تازه سراغ مسائل 
كهنه و مزمن شهرداري برويم تا راه حل هاي جديدي 
براي آنها پيدا كنيم؛ البته اين كار س��ختي اس��ت كه 
تلاش هاي زيادي را مي طلبد. در اين مسير اميدواريم 
بتوانيم دس��ت به دس��ت يكديگر دهيم و با مجموعه 
بسيار بزرگ تري در درون و بيرون شهرداري، اين كار 

بزرگ را به انجام برسانيم. 

 احصاي 40 مساله در برنامه سوم
همچنين محسن هاشمي رييس شوراي اسلامي 
ش��هر تهران نيز در اين همايش اظهار كرد: در تدوين 
برنامه سوم توسعه، شهرداري تهران حدود ۴0مساله 
در ش��هر تهران را به عن��وان اولويت احصا كرده كه از 
ميان آنها موضوعاتي همچون آلودگي  هوا، ترافيك تا 

مسائل فرهنگي با اولويت بيشتري ديده شده است. 
هاش��مي با اش��اره به لزوم تامين مناب��ع مالي از 
محل درآمدهاي پايدار براي ش��هرداري تهران گفت: 
با بررس��ي هاي انجام ش��ده اين اميد وج��ود دارد كه 
در تهران راهكارهاي زي��ادي براي تامين هزينه هاي 
ش��هرداري به صورت پايدار وجود داشته باشد، از اين 
رو در مورد اين موضوع نگراني براي شهروندان وجود 
ندارد. مي توان از طريق هماهنگي و تعامل ميان دولت 
و شهرداري به شكل هاي مختلف تامين منابع مالي از 

محل درآمدهاي پايدار را ايجاد كرد. 

 توجه به ضلع سوم
به گفته هاش��مي بسياري از مس��ائل شهر بايد از 
بع��د حاكميتي و دولت نيز مورد بررس��ي قرار گيرد. 
متاسفانه در برنامه هاي قبلي شهر تهران به ضلع سوم 
يعني دولت توجه نش��ده بود و فقط شهر و شهرداري 
را مدنظر قرار داده بود. بي ترديد ضلع سوم از مواردي 
اس��ت كه توسط حاكميت ايجاد مي شود و بايد علاوه 
ب��ر در نظر گرفتن آنها در تعامل با دولت آنها را مورد 

بررسي قرار داد. 
هاشمي با تاكيد بر اينكه بايد موضوعات شهر را در 
ابعاد مختلف مورد بررسي قرار داد، اظهار كرد: براساس 
گزارش هاي اعلام شده امروز صحبت از اين است كه 
۷00مدرسه در تهران با توفان شديد تخريب مي شوند، 
چه برسد زلزله كه جاي خود دارد. در مسير فرودگاه 
بين المللي امام خميني)ره( تا شهر تهران كه از منظر 
مردم مش��كلاتي همچون بوي نامطبوع وجود دارد و 
موجب نارضايتي ش��هروندان از مديريت شهري شده 

اس��ت، در حالي اتفاق مي افتد ك��ه مجموعه فرودگاه 
بين المللي امام خميني)ره( ي��ا آموزش و پرورش در 
اختيار مديريت شهري نيست، از اين رو، همين موارد 
لزوم توجه به ضلع سوم يعني حاكميت را به روشني 

نشان مي دهد. 
وي افزود: در موضوع وقوع بلاياي طبيعي همچون 
زلزل��ه و ايجاد بحران و برنامه ري��زي در اين خصوص 

86 ارگان در شهر تهران دخيل هستند. در مورد برق 
اضطراري، بهداش��ت و درمان، ايستايي بيمارستان ها 
در بحران ه��ا بايد اقدامات ج��دي صورت بگيرد، ولي 
آيا ش��هرداري تهران نسبت به اين پديده ها جز تذكر 
و نامه ن��گاري كار ديگري مي توان��د، انجام دهد؟ بايد 
در برنامه ۵س��اله سوم براي مس��ائل شهري در قالب 

هماهنگي دولت مشكلات تهران را حل كنيم. 

گزارش

 تامين مالي خريد هواپيما با اعتبار بانك هاي داخلي 
با تداوم بي ميلي بانك هاي خارجي به ورود به بازار ايران شركت ايران اير احتمالا ناگزير مي شود براي 
تامين مالي خريد هواپيماهاي جديد از ايرباس و بويينگ به بانك هاي داخلي رجوع كند. به گزارش تسنيم 
به نقل از پايگاه خبري فوربز، برخي شركت هاي هواپيمايي ايراني پيشتر براي تامين مالي خريد ۷۷فروند 
هواپيماي مس��افربري از ش��ركت هاي اروپايي و امريكايي قراردادهايي با شركت هاي ليزينگ بين المللي 
منعقد كرده بودند. در اين گزارش آمده است، هنوز مشخص نيست كه آيا اين تلاش ها موفقيت آميز بوده 
يا نه اما واضح است كه با توجه به عدم برقراري روابط بانكي بين ايران و ساير كشورهاي جهان در نتيجه 
تحريم هاي دولت امريكا، ايرلاين هاي ايراني ناگزيرند براي تامين مالي خريدهاي خود به دنبال گزينه هاي 
ديگر بروند. معصومه اصغرزاده، سخنگوي شركت ايران اير گفته است:»ترجيح بر استفاده از منابع مالي 
داخلي است اما هما همچنان گزينه تامين مالي خريدها توسط خود شركت هاي ايرباس و بويينگ را نيز 
دارد.« سخنگوي شركت بويينگ از اظهارنظر درخصوص احتمال تامين مالي خريدهاي شركت ايران اير 
خودداري كرده و گفته است، سياست شركت اين است كه درخصوص گزينه هاي تامين مالي به صورت 

علني اظهارنظري نمي كند. ايرباس هم به درخواست اظهارنظر در اين باره پاسخي نداده است.
 

 انتقاد از احداث ۲ برج ۲0 طبقه روي گسل ولنجك
اس��تاد پژوهشگاه زلزله شناس��ي با انتقاد نسبت به احداث س��اختمان و افزايش جمعيت در كنار 
گس��ل هاي بزرگ تهران و پرديس گفت: مساله اصلي، نبود پژوهش درباره زلزله نيست بلكه عملياتي 
نشدن پژوهش هاست. به گزارش پايگاه وزارت راه و شهرسازي، مهدي زارع با اشاره به اينكه مساله امروز 
ايران مقابله با بحران هاي طبيعي همچون زلزله و سيل است، اظهار كرد: يكي از مشكلاتي كه درحال 
حاضر در كش��ور وجود دارد، اين اس��ت عموما به تحقيقاتي كه پژوهشگران رشته هاي مختلف انجام 
مي دهند، بي توجهي مي شود. او افزود: درحال حاضر با وجود تذكرات متعدد صاحبنظران ۲ساختمان 
۲0طبقه دقيقا روي گس��ل فعال ولنجك احداث شده اس��ت. زارع يادآور شد: شهر جديد پرديس در 
نزديكي گسل مشا احداث شد و بايد اين نكته را مد نظر قرار دهيم كه شهر پرديس به  اندازه جمعيتي 
كه براي آن پيش بيني ش��ده اس��ت، آب ندارد و در تلاقي دو گسل بزرگ و فعال احداث شده است. او 
ادامه داد: با وجود مشكلاتي كه براي شهر جديد پرديس وجود دارد، متاسفانه در درازمدت براي اين شهر 

كه هم اكنون حدود 60 هزار نفر جمعيت دارد، استقرار جمعيت ۷00هزار نفري پيش بيني شده است.

 فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه خريد
                )دومرحله اي(

به شماره درخواست )00۲-۵3-۹۵۲۱3( شماره مناقصه )3۱/س م/۹6(
ش��ركت بهره برداري نفت و گاز گچس��اران در نظر دارد تع��داد ۱۴ عدد اكچويتور 
برق��ي مربوط ب��ه ش��يرهاي MOV موردنياز خ��ود را از طري��ق مناقصه عمومي 
 خريداري نمايد. لذا مناقصه گران مي توانند با رعايت نكات درج ش��ده در سايت هاي

sogpc.nisoc.ir )ش��ركت بهره ب��رداري نف��ت و گاز گچس��اران- بخش مزايده و 
مناقص��ه( و HTTP//IETS.MPORG.IR )پاي��گاه ملي مناقصات( نس��بت به 
دريافت و تكميل اس��ناد ارزيابي كيفي، مطابق برنامه زمانبندي ش��ده ذيل اقدام و 
مدارك مربوطه را به آدرس: گچس��اران- ش��ركت بهره براري نفت و گاز گچساران- 

دبيرخانه كميسيون مناقصات- اتاق ۲۴ ارسال نمايند.
آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي ۹6/۱0/۲0

تاريخ گشايش پاكات ارزيابي كيفي ۹6/۱0/۲۴
لازم به ذكر است برنامه زمان بندي و  تحويل اسناد مناقصه پس از ارزيابي كيفي براي 
شركت هايي كه حداقل نمره اعلام شده را كسب نمايند طي دعوت نامه اطلاع رساني 
خواهد شد. در ضمن ارائه تصوير برابر با اصل آخرين آگهي تغييرات صاحبان امضاء 
مجاز درج ش��ده در روزنامه رس��مي الزامي بوده و ارائ��ه ۲۵% پيش پرداخت مقدور 

نمي باشد.

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران

شماره مجوز: 1396-4۲51

نوبت دوم
شركت ملي نفت ايران

نفتخيز جنوب
شركت ملي مناطق 

شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران )سهامي خاص(

 ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان آذربايجان ش��رقي در نظر دارد عمليات مربوط به: اصلاح، توسعه شبكه اجراي منهول و نصب انش��عاب فاضلاب امور آب و فاضلاب منطقه 3 تبريز را از محل اعتبارات 
غيرعمراني و از طريق مناقصه )عمومي( به پيمانكار واجد شرايط و داراي رتبه آب واگذار نمايد. لذا از كليه واجدين صلاحيت دعوت مي گردد ظرف مدت يكهفته از تاريخ درج آگهي با در نظر گرفتن 
موارد ذيل، به آدرس تبريز – بلوار ۲۹ بهمن – جنب دانش��گاه تبريز – امور قراردادها – تلفن 3330۴0۹۱-0۴۱ مراجعه و ضمن واريز مبلغ 300000 ريال به حس��اب جام ش��ماره ۷۲۲۱۱۲۴۷33 
بانك ملت باجه آب و فاضلاب تبريز )كد ش��عبه ۱3۴۲/۵( و ارائه فيش آن به امور قراردادها، اس��ناد مربوطه را متعاقباً و پس از پايان مهلت فراخوان نوبت دوم دريافت و در تاريخ قيد ش��ده در اس��ناد 

مناقصه، پاكت خود را تحويل دبيرخانه شركت نمايند. بديهي است شركت در رد يا قبول هر يك از پيشنهادات مختار خواهد بود هزينه آگهي از برنده مناقصه اخذ خواهد شد. 
الف( به پيشنهادهاي فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل شود، مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.

ب( مبلغ برآورد اوليه معادل: ۲۴030000000 ريال
ج( مبلغ سپرده تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار معادل ۱۲0۱۵00000 ريال مي باشد.

د( ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.
ه�( پيش��نهاددهنده مكلف اس��ت معادل مبلغ س��پرده، تضمين هاي معتبر تسليم يا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واريز و حس��ب مورد ضمانت نامه يا رسيد واريز وجه را ضميمه پيشنهاد به 

شركت تسليم نمايد به پيشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از ميزان مقرر، چك و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
 www.abfa-azarbaijan.ir سايت

با توجه به اينكه اين شركت در نظر دارد كه فرآيند كليه مناقصات آتي خود را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس www.sctadiran.ir برگزار نمايد لذا از كليه مناقصه گران اعم 
از اش��خاص حقيقي و حقوقي درخواس��ت مي ش��ود كه نسبت به ثبت نام و دريافت گواهي امضاء الكترونيكي بس��ته به ماهيت خود )حقيقي / حقوقي( به آدرس الكترونيكي فوق الذكر مراجعه و جهت 

كسب اطلاعات بيشتر با شماره 8۵۱۹3۷36-0۲۱ و يا مركز تماش با شماره ۲۷3۱3۱3۱-0۲۱ تماس بگيرند.
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»كمبود آب جدي است، در مصرف آن صرفه جويي نمائيم«

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي

نوبت دوم

در همايش »چش��م انداز شهر تهران در افق برنامه 
پنج ساله سوم« حجت الله ميرزايي معاون برنامه ريزي، 
توس��عه ش��هري و امور ش��وراهاي ش��هرداري تهران 
رويكردها و محورهاي برنامه ۵ س��اله س��وم شهرداري 
تهران را تشريح كرد. معاون برنامه ريزي، توسعه شهري 
و امور شوراي شهرداري تهران با اشاره به اينكه برنامه 
سوم توسعه ش��هر تهران به چند بخش تقسيم شده 
اس��ت، اظهار كرد: اول آنكه برنامه س��وم توسعه براي 
دوره زمان��ي ۱3۹8 ت��ا ۱۴0۲ و با ه��دف بازخواني و 
تفحص در اسناد بالادستي ملي از جمله قانون اساسي، 
سياس��ت هاي كلي ابلاغي مقام معظم رهبري، برنامه 
شش��م توسعه، طرح هاي جامع و تفصيلي شهر تهران 
و سياس��ت هاي كلي ابلاغي ش��وراي اس��لامي شهر 
تهران تهيه شده اس��ت. دوره زماني تدوين و تصويب 
اين برنام��ه از ابتداي آذرماه ۹6 ت��ا پايان مهرماه ۹۷ 
معين ش��ده اس��ت. ميرزايي در بيان دوم ويژگي اين 
برنامه گف��ت: اين برنامه حداكث��ر پايبندي به اصول 
متعارف برنامه ريزي، يعني آينده نگري، نظام مندي، به 
هم پيوندي، هماهنگي هاي افقي و عمودي، مشاركت 
و پش��تيباني معرفت��ي، دانش��ي و س��ازماني، قابليت 
يادگيري، انعطاف پذيري و برخورداري از سازوكارهاي 
ت��داوم و اص��لاح و نيز ضمانت ه��اي لازم و اجرايي را 
خواهد داش��ت. وي خاطرنش��ان كرد: سومين ويژگي 
اين اس��ت كه برنامه س��وم به طور منطقي هم برنامه 
شهر تهران و هم برنامه اصلاحات ساختاري شهرداري 
تهران است. براي اجراي موثر برنامه و تحقق اهداف و 
راهبردها ناگزير بايد به اصلاحات لازم در تشكيلات و 
س��ازماندهي، ساختار منابع انساني، نظام تامين مالي، 
نظام مديريت و روش ها، فرآيندها و فناوري هاي انجام 
ماموريت هاي شهرداري تهران تن داد. معاون شهردار 
تهران در بيان چهارمين ويژگي برنامه س��وم توس��عه 
ش��هر تهران اف��زود: واقعيت طرح اين اس��ت كه هم 
نظام اقتصادي شهر تهران و هم نظام مديريت شهري 

به شدت توسعه نيافته و ناكارآمد باقي مانده است. ايجاد 
نظام نوآوري شهري، هوشمندسازي شهري، مديريت 
نهادي، توانمندسازي نظام توسعه، كاهش نابرابري ها، 
بهره مندي از فعاليت هاي نوين در كسب و كار و توليد 
ثروت و در مديريت و سياست گذاري به مثابه راهبردي 
براي توسعه و ابزار موثري براي ارتقاي كيفيت زندگي 
و كاهش فقر و نابرابري و نيز بهبود حكمراني ش��هري 
مغف��ول مانده اس��ت. بنابراين اتكاي بي��ش از حد به 
اقتصاد و ماليه ساخت و ساز به ناپايداري و ناپويايي فضا 
همراه با فس��اد و در نتيجه به نابرابري بزرگ در تهران 
منجر ش��ده است. وي در تشريح پنجمين ويژگي اين 
طرح گفت: اين برنامه از يكپارچگي ذي نفعان فضايي 
و موضوعي برخ��وردار خواهد بود؛ ب��ه اين معني كه 
برخورداري از پيوست هاي فضايي كلان شهر و محلات 
شهري و در سه سطح راهبردي براي مناطق ۲۲گانه و 
عملياتي جهت محلات شهر تهران تدوين خواهد شد. 
به گفته وي ششمين ويژگي برنامه سوم توسعه شهر 
تهران اين اس��ت كه براي تعيين اه��داف و راهبردها، 
س��از و كار هاي لازمي ايجاد ش��ده اس��ت كه هم در 
روندهاي فراملي و هم روندهاي ملي، مالي، اقتصادي 
و كالبدي و همچنين مزيت هاي ممكن با قابليت هاي 
گزينش مورد توجه قرار گرفته است. ميرزايي با اشاره 
ب��ه هفتمين ويژگ��ي اين برنامه تصري��ح كرد: تجربه 
نشان مي دهد، حد تفصيل و حد جامعيت برنامه هاي 
گذش��ته در سطح ملي و محلي بوده است. جامعيت و 
فراگيري موضوعي برنامه ها نه تنها با منطق برنامه ريزي 
منافات دارد، بلكه مانع اصلي اجراي برنامه ها نيز بوده 
اس��ت. ميرزايي در تش��ريح آخرين ويژگي اين برنامه 
خاطرنش��ان كرد: برنامه سوم توس��عه شهر تهران در 
سطوح الزام و دس��توري براي سطوح سازماني تحت 
كنترل )ش��ركت ها و س��ازمان هاي وابس��ته(، سطح 
تاثيرگذاري و تعامل براي س��اير س��ازمان هاي بخش 

عمومي و خصوصي است. 

8ويژگيبرنامهسومتوسعهتهران

 هدف كنگره؛ كنترل مقاصد 
پروازي هواپيماهاي برجامي 

گروه راه و شهرسازي  زهره علامي  
مجلس نمايندگان امريكا به تازگي لايحه يي را تصويب 
كردند كه براساس آن، هرگونه فروش هواپيماي تجاري به 
ايران تحت نظارت دقيق كنگره ايالات متحده امريكا قرار 
گيرد. اين تصميم درحالي صورت گرفت كه حدود س��ه 
ماه پيش هم مجلس نمايندگان امريكا در اصلاحيه  بسته 
هزينه هاي دفاعي ۲0۱8 دولت امريكا به ممنوعيت فروش 
هواپيماهاي تجاري به ايران راي مثبت دادند. براس��اس 
لايحه مجلس نمايندگان، وزارت خزانه داري بايد در مورد 
خري��داري هواپيماهاي امريكايي توس��ط اي��ران و نحوه 
تامين مالي فروش آنها، به كنگره گزارش دهد، ش��ركت 
كلي��دي كه هدف اصلي اين لايح��ه خواهد بود، بويينگ 
اس��ت. دراين ميان، اگرچه پيش بيني مي شود كه اجراي 
اين لايحه مش��كلاتي را براي اجراي قرارداد ايرلاين هاي 
ايراني با بويينگ ايجاد كند اما مسوولان صنعت هوانوردي 
در واكنش ب��ه لايحه مجلس نمايندگان براي ممنوعيت 
فروش هواپيماهاي تجاري اعلام كردند كه اين گونه لوايح 
تاثير چنداني بر اجراي قراردادهاي ايران با بويينگ ندارد، 
زيرا اي��ن قراردادها باتوجه به اج��راي برجام كه تعهدي 
بين المللي است، امضا شده است. در اين ميان و باتوجه به 
حمايت قاطع قانونگذاران ايالات متحده امريكا از اين لايحه 
)۲۵۲ راي مثبت در مقابل ۱6۷ راي( و واكنش هاي اخير 
دونالد ترامپ رييس جمهوري اين كش��ور در برابر برجام 
به نظر مي رس��د كه اين قانون از س��د صدور گواهي قوه 
مجريه هم عبور كند اما س��وال اين اس��ت كه اجراي اين 
قانون، چه موانعي را براي اجراي قراردادهاي ايرلاين هاي 
ايران��ي با بويينگ ايجاد مي كند. پيش از اين، مس��وولان 
صنع��ت هوانوردي اي��ران در واكنش به اقدامات مش��ابه 
كنگره امريكا،  در اظهارات مختلفي اعلام كردند كه اجراي 
چنين قوانيني تاثير چنداني بر خريد هواپيما از بويينگ 
ندارد. علي عابدزاده رييس س��ازمان هواپيمايي كشوري 
گفته بود: از آنجا كه قراردادهاي خريد هواپيماهاي جديد 
در س��طح بين المللي منعقد شده اس��ت، مصوبه كنگره 
امريكا درمورد ممنوعيت فروش هواپيما به ايران تاثيري 
بر اجراي اين قراردادها ندارد. عابدزاده در گفت وگو با ايرنا 
افزوده بود: تمام قراردادهاي منعقده با شركت هاي سازنده 
طبق برنامه اقدام مشترك يا برجام انجام شده و اين توافق 
اي��ران با جامعه جهاني به تاييد س��ازمان ملل متحد هم 
رس��يده است. اگر امريكايي ها بدعهدي مي كنند، صنعت 
هواپيمايي ايران همچنان س��رپا مانده و به توسعه و رشد 
خود ادامه مي دهد. مقصود اسعدي س��اماني  دبير انجمن 
شركت هاي هواپيمايي نيز در واكنش به اين تصميم گفته 
بود: باوجود مصوبه مجلس نمايندگان امريكا درباره ممنوع 
ش��دن فروش هواپيما به ايران، قراردادهاي چند شركت 
سازنده هواپيما با طرف هاي ايراني همچنان معتبر است. 
با وجود اينكه مسوولان صنعت هوايي معتقدند كه اجراي 
چنين مصوبه هاي��ي تاثيري بر روند اج��راي قراردادهاي 
ايرلاين هاي ايراني با بويينگ ندارد، اما برخي كارشناسان 
در گفت وگو با »تعادل« اظهار كردند كه تصميم مجلس 
نمايندگان امريكا و تاييد آن توسط كنگره، با هدف نظارت 
بيش��تر دولت امريكا بر مقاصد خاص پروازي و همچنين 
مس��افران هواپيماه��اي بويينگ فروخته ش��ده به ايران 
صورت گرفته و مي گيرد. به نظر مي رس��د ايالات متحده 
امريكا با اج��راي اين مصوبه مي خواهد بر مقاصد پروازي 
و همچنين هويت مس��افران پروازه��اي ايراني در آينده 
نظارت كند، اما هنوز مكانيس��م نظارت مشخص نيست 
و تعيين نشده اس��ت كه پرداخت هزينه نظارت برعهده 
ش��ركت بويينگ اس��ت يا دولت امريكا؟ درواقع با اجراي 
اين مصوبه خلل چنداني در فروش ۱60 فروند بويينگ به 
ايرلاين هاي ايراني ايجاد نمي شود اما موانعي امنيتي براي 
به كارگيري اين هواپيماها از سوي شركت هاي هواپيمايي 

ايراني ايجاد مي شود.

ايرانشهر
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صنعت، معدن و تجارت14
 بهره گيري از توان

بخش خصوصي در معدن 
ايرنا| رييس كميس��يون معادن و صناي��ع معدني اتاق 
ايران با اش��اره به نصف ش��دن بودجه سازمان هاي مرتبط با 
بخش معدن كشور، آن را به معناي عدم حمايت دولت تلقي 
نك��رد و گفت: بايد با تقويت س��ودآوري بخش معدن، آن را 
در نظر س��رمايه گذاران جذاب جلوه دهيم. بهرام شكوري با 
اش��اره به لايحه بودجه سال 97 افزود: مطابق آنچه از آمار و 
ارقام مشخص است، بودجه سازمان هايي همچون گسترش 
و نوس��ازي معادن و صنايع معدني)ايميدرو( و زمين شناسي 
به حدود نص��ف كاهش يافته، موضوعي كه تا حدودي قابل 
پيش بين��ي بود. به گفته اين عضو ات��اق ايران، بخش عمده 
بودج��ه دولت صرف هزينه هاي جاري آن مي ش��ود و بر اين 
اساس پول زيادي براي فعاليت هاي عمراني باقي نمي ماند. او 
تصميم دولت براي واگذاري طرح هاي نيمه تمام و طرح هاي 
به بهره برداري رس��يده به بخش خصوص��ي واقعي و بخش 
تعاوني و در نتيجه مشاركت دادن مردم را مثبت و نويدبخش 
توصيف كرد و ادامه داد: دولت در اين زمينه به ارائه تسهيلات 
مي پردازد. ش��كوري با اش��اره به عضويت ات��اق بازرگاني در 
كارگروه واگذاري طرح ها تصريح كرد: تلاش مي شود طرح ها 
و پروژه ها به اهل آن در بخش هاي خصوصي و تعاوني واگذار 
و از مشاركت مردم حداكثر استفاده شود؛ دولت نيز به جاي 
سرمايه گذاري مي تواند به وظيفه نظارتي خود بپردازد. او بيان 
كرد كه در لايحه بودجه ارائه ش��ده، دولت به دنبال افزايش 
درآمدها )ازجمله افزايش درآمدهاي مالياتي، حقوق دولتي، 
جريمه ها، عوارض خروج از كشور و...( است و در مقابل بودجه 
عمراني را كاهش داده است. اين عضو اتاق ايران تصريح كرد: 
نبايد به دولت تكيه كرد زيرا در اين صورت هيچ اتفاق مثبتي 
را نبايد انتظار داش��ت بلكه در اين راس��تا بايد از مش��اركت 
بخش هاي خصوصي واقعي و بخش تعاوني بهره جست. او با 
اشاره به 400ميليارد دلار نقدينگي سرگردان در دست مردم 
مطابق آمار بانك مركزي تاكيد كرد: انتظار مي رود دولت در 
تدوين قوانين، حمايت ها و سياست گذاري هاي خود دقت نظر 
داش��ته و راه اندازي همين نقدينگي هاي سرگردان در بخش 
معدن مي تواند اثربخش باشد. ش��كوري يادآوري كرد: براي 
دستيابي به رشد 8 درصدي در برنامه ششم توسعه نيازمند 
هزار و 100ميليارد دلار سرمايه گذاري هستيم و 400ميليارد 
دلار ياد ش��ده و مديريت و هدايت آن به سمت فعاليت هاي 
مولد قابل چشم پوش��ي نيست. او ادامه داد: بايد سعي كنيم، 
س��ودآوري فعاليت ه��اي معدني را افزاي��ش دهيم تا بخش 
خصوصي براي حضور در اين بخش انگيزه كافي داشته باشد. 

تعادل بين جمعيت و صادرات 
وجود ندارد

پايگاه خبري اتاق ايران| نايب رييس اتاق بازرگاني ايران 
گف��ت: توازن و تعادل بين جمعيت و ص��ادرات وجود ندارد. 
حسين س��لاح ورزي اظهار كرد: حدود يك درصد جمعيت 
دنيا را داريم ولي سهم ما از صادرات با احتساب فروش نفت 
0/۳4درصد و بدون احتساب بازار نفت 0/۲4درصد است كه 
ت��وازن و تعادل بين جمعيت و صادرات وجود ندارد. او افزود: 
در دولت يازدهم و دوازدهم قدم هاي خوبي در راستاي بهبود 
نسبي فضاي كسب  وكار برداشته  شده ولي كماكان تا رسيدن 

به نقطه قابل  قبول فاصله  داريم. 
س��لاح ورزي تاكيد كرد: اينكه مساله توسعه صادرات را 
فقط به گردن دولت بيندازيم خيلي منطقي نيست چرا كه 

اين موضوع فرابخشي است. 
نايب ريي��س ات��اق بازرگاني ايران اضافه ك��رد: اگر حتي 
در دولت مس��اله صادرات را صرفا به گردن توس��عه تجارت 
بيندازيم باز هم منطقي نيست و بحثي ملي بوده و مستلزم 
ايجاد عزم بين همه بخش هاست. وي يادآور شد: دولت عراق 
تعرفه واردات لبنيات را از ۵ درصد به ۲۵درصد افزايش داده 
و اين درحالي است كه 7۵درصد لبنيات ايران به عراق صادر 
مي شود كه اين امر تهديدي جدي براي صادرات لبنيات ايران 
است. سلاح ورزي ادامه داد: موضوع صادرات بايد به عزم ملي 
تبديل ش��ود؛ اگر صادرات بخواهد ب��ه عنوان موتور محرك 
كشور سبب تحرك بخش اقتصادي شود بايد تمام بخش هاي 

خصوصي و دولتي در اين زمينه تلاش كنند.

 افزايش مراودات
با منطقه قفقاز شمالي

ايسنا| حجم مبادلات تجاري بين ايران و قفقاز شمالي 
در 9ماهه امسال به بيش از 14ميليون دلار رسيد. 

»لف كوزنتسف« وزير امور قفقاز شمالي روسيه گفت: 
صادرات قفقاز شمالي به ايران حدود 9ميليون دلار است و 

بقيه اين رقم واردات ما از ايران است.
 او افزود: ما بايد برنامه هاي آموزشي و فرهنگي مشترك 
با ايران كه منجر به شكل گيري صنعت گردشگري در دو 

كشور شود را توسعه دهيم.
اين مق��ام روس عنوان كرد: ما در مورد ايجاد منطقه 
تجاري آزاد بين كش��ورهاي اتحاديه اقتصادي اوراس��يا 
و اي��ران گفت وگ��و كرده ايم كه اين اق��دام براي تحكيم 

مناسبات تجاري- اقتصادي دو كشور بسيار مهم است.

اخبار معدن

از سوي متوليان صنعتي كشور ترسيم شد

فاز جديد حضور چيني ها در ايران
شرط جديد براي حضور چيني ها در ايران

تحول صنعت با بازگشت واحدهاي نيمه فعال به چرخه توليد
گروه صنعت| 

رييس س��ازمان صنايع كوچك با بيان اينكه از كل واحدهاي صنعتي 
موجود در ش��هرك هاي صنعتي 40هزار واحد آن فعال و نيمه فعال است، 
گفت: طي بررس��ي هايي كه در مورد آخرين وضعيت صنايع انجام شده، 
9۲درصد صنايع كشور »صنايع كوچك و متوسط« هستند. صادق نجفي 
افزود: اگر بتوانيم در يك سال آتي ۲0هزار واحد فعال و نيمه فعال كشور را 

به ظرفيت كامل برسانيم، تحول بزرگي به وجود خواهد آمد. 
به گزارش ايسنا، معاون وزير صنعت در بيست و سومين همايش ملي 
توسعه صادرات غيرنفتي با تاكيد بر اينكه بايد راهي براي توسعه صادرات 
كشور پيدا كنيم، گفت: اگر راهي هم نبود بايد راه بسازيم؛ چرا كه نااميد 

شدن مشكلات را حل نمي كند. 
او گفت: مردم ايران س��خت كوش، خوش فكر و تلاشگر هستند، هنر 
اين است كه انسان در زمان سختي و در شرايط بحراني موفق عمل كند، 
اكنون در كشور ما نيز وضعيت سخت است، چرا كه از سويي با هجمه هاي 
اس��تكبار جهاني مواجه بوده و از س��وي ديگر نيز مشكلاتي طي سال ها 

ايجاد شده است. 
نجفي گفت: اگر بتوانيم در يك س��ال آتي از همين چند هزار صنايع 
فعال و نيمه فعال فقط ۲0هزار واحد را به ظرفيت كامل توليد رس��انده و 
بازار خارجي و داخلي برايشان پيدا كنيم، قدم بسيار مثبتي بوده و دولت 

خدمتگزار نيز به دنبال همين مسير است. 
او تصريح كرد كه براي رسيدن به اين امر بايد مقابل خود، استراتژي 
و هدف ترسيم كرده و سياست هاي خارجي، داخلي و حمايتي را در يك 

مس��ير قرار دهيم. به گفته او، تمام تلاش هاي دولت در اين راستا بوده تا 
بتوانيم از طريق كمك هاي مالي و اعتباري صنايع را فعال كنيم، يكي از 
مشكلات ما اين است كه مديران ما شجاع، نترس و ريسك پذير نيستند! 
فردي كه در اين برهه از زمان مسووليتي را بر عهده مي گيرد بايد شجاع 
و نترس باشد. نجفي ادامه داد: متاسفانه در برخي مواقع مديراني در راس 
امور قرار مي گيرند كه اين ش��رايط را ندارند، از اين رو بايد وادارشان كرد. 
اتاق بازرگاني ايران نيز عضو شوراي پول و اعتبار، عضو تنطيم بازار و... است 

و مي تواند دفاع كند و شجاعانه وارد ميدان شود. 
معاون وزير صنعت افزود: نه انتخاب محل شهرك هاي صنعتي مناسب 
بوده و نه ساختارش��ان؛ ش��هرك هاي صنعتي از لحاظ شرايط فيزيكي و 

محيطي در وضعيت مناسبي نيستند. 
او ب��ا بيان اينكه تمام توان خود را در جهت خدمت به كش��ور به كار 
خواهم گرفت، افزود: همان گونه در شهرداري تبريز با تمام وجود كار كردم، 
در اين مسووليت  هم تلاش مي كنم تا بتوانيم مشكلات كشور را حل كنيم. 
نجفي با اشاره به لزوم راه اندازي مراكز مبادله با كشورهاي موفق خاطرنشان 
كرد: اخيرا مركز مبادله صنايع كوچك كره و ايران را راه اندازي كرده ايم كه 

اميد است نتايج مثبتي در پي داشته باشد. 
نجفي با اش��اره به روند پيشرفت كشتي سازي هيونداي گفت: اكنون 
چن��د هزار نفر در اين ش��ركت فعاليت مي كنند و كش��تي هاي مختلف 
مي س��ازنند اما كشتي سازي هاي ما چندين س��ال طول مي كشد تا يك 
سفارش را تحويل دهند، نبايد نااميد شويم اما بايد تلاش كرده و شرايط 

مناسب را ايجاد كنيم. 

 توجه بيشتر به مشوق ها براي توسعه صادرات غيرنفتي
از سوي ديگر مشاور ارشد صنعتي وزير صنعت با تاكيد بر اهميت ارائه 
راهكار در حوزه صادرات خاطرنش��ان كرد: براي توسعه صادرات غيرنفتي 
بايد بيش��تر روي مش��وق ها توجه كنيم كه اين موض��وع نيز كم و بيش 
وج��ود ندارد، از اين رو بايد اقدام را از خودمان ش��روع كنيم و صنعتگران 
و كارفرمايان در اين مسير كمر همت ببندند، دولت هم كارهايي را انجام 

مي دهد اما امكانات محدودي دارد. 
محمدرضا نعمت زاده كه در بيس��ت و س��ومين همايش ملي توسعه 
صادرات غيرنفتي كشور نيز حضور يافته بود، گفت: كشور ما بعد از جنگ 
جهاني اول و به ويژه جنگ جهاني دوم، كشوري است كه همواره به واردات 
گرايش داش��ته و به سمت اتكا به درآمد نفتي سوق پيدا كرده و كمتر به 
صادرات توجه داشته است. او ادامه داد: البته آذربايجان شرقي با توجه به 
ش��رايط اقليمي خاص همواره در بحث صادرات سرآمد بوده اما با نگاهي 
به شرايط كل كشور مي بينيم كه در كل كشور ما »واردات محور« بوده و 
فرهنگ صادرات همواره مغفول مانده اس��ت، هرچند طي سال هاي اخير 

تلاش هايي شده اما فاصله با حد مطلوب بسيار زياد است. 
وي با تاكيد بر اهميت ارائه راهكار در حوزه صادرات خاطرنشان كرد: 
براي توسعه صادرات غيرنفتي بايد بيشتر روي مشوق ها توجه كنيم كه اين 
موضوع نيز كم و بيش وجود ندارد، از اين رو بايد اقدام را از خودمان شروع 
كنيم و صنعتگران و كارفرمايان در اين مسير كمر همت ببندند، دولت هم 

كارهايي را انجام مي دهد اما امكانات محدودي دارد. 
مش��اور ارش��د صنعتي وزير صنعت با بيان اينكه واحدي كه صادرات 

نداشته باشد تداوم نمي يابد، افزود: بايد خود سرمايه گذار وارد ميدان شود، 
در اين صورت ارزش كار را بيش��تر خواهد فهميد؛ زماني بود كه حتي در 
مطالعات اقتصادي خود، بازار جهاني را نمي ديديم اما آمديم و گفتيم بازار، 
بازار جهاني است. يكي از مشكلات ما اين است كه هر سرمايه گذاري  را بر 

مبناي نيازهاي داخلي مي بينيم. 
وي با بيان اينكه بايد به هنگام توليد، بازار جهاني را مدنظر قرار دهيم، 
افزود: در چنين شرايطي كيفيت و برند محصولات ارتقا خواهد يافت. برند 
موضوع مهمي است، چرا كه ارزش برند 100كشوري كه شهرت و ارزش 

بيشتري دارند از ارزش سهامشان بيشتر است. 
وي با تاكيد بر اينكه در تبريز نام و نش��ان هاي خوبي مطرح مي شود، 
خاطرنش��ان كرد: بحث برندسازي و نام و نشان محصول ميسر نمي شود 
مگر اعتمادس��ازي و محور قرار دادن س��لامتي مردم و صداقت در توليد؛ 
م��ا اگر در تبليغات مطلبي گفتيم همواره بايد منطبق با ويژگي محصول 

ارائه  شده باشد. 
نعمت زاده با اش��اره به اهميت برندسازي و نام و نشان محصول گفت: 
اگر بخواهيم صادرات را توسعه دهيم بايد نام و نشان كالا را در اولويت قرار 
دهيم، بايد نام و نش��ان محصول به گونه يي باشد كه مصرف كننده حين 
استفاده از محصول پي به كيفيت و اصالت محصول ببرد. بيست و سومين 
همايش ملي توس��عه صادرات غيرنفتي كشور با محوريت توانمندسازي 
بنگاه هاي اقتصادي صادرات محور و رفع موانع و چالش هاي اقتصادي كشور 
در تبريز برگزار شد و در پايان مراسم از صادركنندگان نمونه كشوري و برتر 

استاني تجليل به عمل آمد.

تعادل| 
»چين« كه همواره از آن به عنوان نخس��تين شريك 
تجاري ايران نام برده مي ش��ود؛ در تلاش اس��ت تا روابط 
تجاري خود را با ايران در فاز جديدي ترسيم كند، چراكه 
خبرها حاكي از اين اس��ت كه با كليد خوردن فاز جديد 
حضور چيني ها در اقتصاد ايران، اتاق بازرگاني چين تمايل 
دارد، حجم روابط با ايران را به 100ميليارد دلار برس��اند. 
از آن س��و با توجه به اينكه سياس��ت اصل��ي دولتمردان 
ايراني، حركت از سمت مبادلات صرف تجاري به سمت 
س��رمايه گذاري هاي مشترك است، بر اين موضوع تاكيد 
دارند كه چيني ها تنها به فكر صادرات به ايران نباش��ند. 
اين در شرايطي است كه در فضاي پسابرجام نيز فرصتي 
فراهم ش��د، تا بنگاه ه��اي اقتصادي خارجي به س��مت 
س��رمايه گذاري در ايران ترغيب ش��وند كه در اين ميان 
چين به نسبت ساير شركاي تجاري ايران، سرمايه گذاري 
رو به رش��دي در كشورمان داشته است. بر همين اساس 
ائتلاف سرمايه و دانش بين سرمايه گذاران چيني و ايراني 
مي تواند منجر به ارتقاي كيفيت محصولات توليدي براي 
توس��عه صادرات به دنيا به خصوص كشورهاي مستقر در 
جاده ابريشم ش��ود. حال متوليان صنعتي كشور يكي از 
ش��روط خود براي افزايش مبادلات اقتصادي و تجاري با 
چيني ها را سرمايه گذاري هاي مشترك عنوان مي كنند و 
خطاب به بنگاه هاي اقتصادي كشور چين مي گويند، آنها 
زماني مي توانند در روابط با ايران موفق باشند كه اقدام به 

سرمايه گذاري كنند. 

 هدف گذاري مبادلات اقتصادي با چين 
وزير صنعت، معدن و تج��ارت در ديدار اخير خود با 
ريي��س اتاق بازرگاني بخش خصوصي چين، اقتصادهاي 
دو كش��ور ايران و چين را مكمل يكديگر دانست و گفت: 
براي مبادلات اقتصادي دو كشور هدف گذاري ۶0ميليارد 

دلاري شده كه قابل دسترسي نيز است. 
محمد شريعتمداري با اشاره به اينكه ايراني ها همكاري 
چيني ه��ا را در دوران س��خت پيش از برج��ام فراموش 
نمي كنند، افزود: دولت و ملت چين در كنار دولت و ملت 
ايران در دوران تحريم ها ايستاد تا اين مسير را پشت سر 
گذاشتيم و اينك در پس��ابرجام علاقه مند هستيم براي 

توسعه همه جانبه روابط قدم هاي مستحكمي  برداريم. 
او تش��كيل ش��ركت هاي مش��ترك و بهره گي��ري از 
ظرفيت هاي تجاري، توليدي و اقتصادي ايران در منطقه 
را از سياس��ت هاي عمومي دولت دانست و تصريح كرد: 
براي تحقق اهداف زيرس��اخت هاي لازم از جمله تسهيل 

روابط بانكي ميان دو كشور بايد تامين شود. 
ب��راي  بك��ر  س��رزميني  را  اي��ران  ش��ريعتمداري 
س��رمايه گذاري هاي س��ودآور توصيف كرد و يادآور شد: 
حدود 14هزار كيلومتر خطوط ريلي در كشور وجود دارد 
ك��ه بايد اين رقم را در مدت كوتاهي به ۲۵هزار كيلومتر 
نيز افزايش دهيم. از سوي ديگر ظرفيت حمل و نقل بار 

معدني با اس��تفاده از خطوط ريلي ۲8 ميليون تن است 
كه اين رقم نيز بايد به 110ميليون تن در س��ال افزايش 

پيدا كند. 
او با اعلام اينكه براي رسيدن به رشد اقتصادي متوسط 
8درصد نيازمند 184ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي 
هس��تيم، گفت: چي��ن مي تواند نقش قاب��ل توجهي در 
تامين اين سرمايه خارجي ايفا كند. بيش از يك ميليون 
و ۵00هزار دستگاه ظرفيت توليد خودرو كشور است كه 
با استفاده از سرمايه گذاري هايي از اين دست مي تواند تا 

دوبرابر افزايش يابد. 
ش��ريعتمداري اف��زود: اتاق هاي بازرگاني دو كش��ور 
س��اختارهاي ارتباطي با ه��م دارند اما ش��ركت هاي دو 
كش��ور بايد به صورت مستقل براي تشكيل شركت هاي 
مش��ترك بيش از اين خود را نش��ان دهند كه در جهت 
شناخت پتانسيل ها و قابليت هاي دو كشور براي فعاليت 

شركت هاي مختلف بايد قدم هاي موثري برداشته شود. 
وي با بيان اينكه حجم مبادلات اقتصادي ايران و چين 
در مقاطعي كه قيمت نفت بالا بود به حدود ۵4 ميليارد 
دلار نيز رسيد، ادامه داد: براي مبادلات اقتصادي دو كشور 
هدف گذاري ۶0ميليارد دلاري شده كه قابل دسترسي نيز 
است. وزير صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر برنامه دولت 
جهت تكميل زنجي��ره ارزش افزوده مواد معدني تصريح 
كرد: توسعه اكتشافات و استخراج در حوزه معادن فلزي 
و غيرفلزي و ساخت ماشين آلات سنگين براي استخراج 
معادن پتانسيل هاي خوبي براي همكاري ميان دو كشور 
خواهند بود. ش��ريعتمداري در بخش ديگري از سخنان 
خود با اش��اره به افتتاح دو كارخانه پتروپالايش مس��جد 
س��ليمان و فولاد ش��ادگان با مش��اركت چيني ها گفت: 
ايميدرو حدود 4ميليارد دلار پروژه مش��ترك با چيني ها 
دارد و حج��م قراردادهاي مش��ترك ايدرو با چين حدود 
يك ميليارد دلار است. وي همچنين با استقبال از توسعه 
همكاري  بانك هاي خصوصي دو كش��ور و تش��كيل يك 
كارگروه مش��ترك براي پيگيري مذاكرات دوطرف افزود: 
اقتصادهاي دو كشور مكمل همديگر هستند و اميدواريم 
به عنوان دو كشور مهم جاده ابريشم شعار »يك كمربند- 

يك جاده« را با همديگر محقق كنيم. 
در مقابل رييس اتاق بازرگاني بخش خصوصي چين 
نيز در اين ديدار از تشكيل كارگروه مشترك براي تداوم 
و پيگيري مذاكرات و توافقات انجام شده استقبال كرد و 
گفت: رش��د اقتصادي چين به صورت بسيار سالم از ۶.۳ 
درصد به ۶.8 درصد رس��يده اس��ت و هدف گذاري رشد 
اقتص��ادي 7 درصد را در دس��تور كار داريم كه ايران در 

رسيدن به اين هدف مي تواند به ما كمك كند. 
»وانگ يانگو« با تش��ريح دستاوردهاي چين در حوزه 
زيرساخت ها گفت: در اين زمينه تكنولوژي هاي نويني را 
به دست آورديم ولي به لحاظ كمبود منابعي مانند نفت و 
مواد معدني نتوانستيم اين روند را افزايش دهيم و حوزه 
اس��تخراج و پالايش مواد معدني پتانس��يل خوبي براي 

گس��ترش همكاري ها خواهد بود. او با اشاره به تاكيدات 
مقام��ات ايراني در خص��وص حمايت از بخش خصوصي 
در ديدارهاي گذش��ته گفت: در اين سفر هياتي از بخش 
خصوصي را براي انجام مذاكرات به ايران آورديم. »يانگو« 
با بيان اينكه موضوع فاينان��س و تامين مالي پروژه هاي 
مش��ترك بايد با جديت دنبال شود، تصريح كرد: موضوع 
فاينان��س اگر از طري��ق بانك هاي دولتي تامين نش��ود، 
بانك هاي خصوصي، بيمه ها و شركت هاي تامين كننده 

فاينانس مي توانند ما را در اين زمينه ياري كنند. 

 روابط استراتژيك ايران و چين
رييس هيات عامل سازمان گسترش و نوسازي صنايع 
اي��ران نيز در جلس��ه امضاي موافقتنام��ه همكاري هاي 
صنعتي و اقتص��ادي، بين اين س��ازمان و اتاق بازرگاني 
چي��ن، روابط دو كش��ور را اس��تراتژيك خوان��د وگفت: 
زمينه ه��اي همكاري ف��راوان بين اي��ران و چين وجود 
دارد، اما افزايش همكاري بيش��تر نيازمند سرمايه گذاري 
مستقيم شركت هاي چيني در ايران است. منصور معظمي 
با تاكيد بر اينكه شركت هاي عضو اتاق بازرگاني چين را 
ش��ركت هاي كوچك، متوسط و بزرگ تشكيل مي دهند 
كه نحوه ارتباط با آنها متفاوت است، تصريح كرد: مي توان 
از طريق اتاق هاي بازرگاني هماهنگي براي همكاري بين 
بخ��ش خصوصي ايران و بخش خصوصي چين را به ثمر 
رس��اند. اين مق��ام دولتي به ش��ركت هاي چيني توصيه 
كرد كه در بازار ايران س��رمايه گذاري كنند، چراكه بنا به 
اظهارات او، ايران بازار نسبتا بزرگي دارد و مي تواند فرصت 
خوبي براي سرمايه گذاري شركت هاي چيني باشد، البته 
به شرط آنكه مسائل بانكي و بيمه يي في مابين حل شود 
كه اين موضوع در حال حل شدن است. معظمي در عين 
حال از رييس اتاق بازرگاني چين درخواس��ت كرد كه در 
راستاي رفع موانع سرمايه گذاري در ايران اقدام كند؛ زيرا 
در اين  صورت ش��ركت هاي چيني فرصت هاي بيشتري 

براي كار در ايران دارند. 
به گفته او، بعضي ش��ركت هاي ب��زرگ چيني كه در 
حال حاض��ر در ايران كار مي كنند، ب��ازار ايران را خوب 
مي شناسند، ولي شركت هايي كه تازه مي خواهند وارد بازار 
ايران شوند، حتما نياز است كه بيشتر خود را معرفي كنند. 
معظمي با بيان اينكه اقتصاد ايران تركيبي از اقتصاد 
دولتي و خصوصي است، يادآور شد: بعضي بخش ها مثل 
نفت، گاز كاملا در اختيار دولت است، اما بيش از 90درصد 

بخش صنعت، معدن دراختيار بخش خصوصي است. 
او با تاكيد بر اينكه سازمان ما نقش حمايت كننده از 
بخش خصوصي را دارد، گفت: از آنجا كه اكثر پروژه هاي 
بزرگ كشور را ايدرو ساخته است، ما در همه بخش ها از 

بخش خصوصي حمايت مي كنيم. 
ريي��س هي��ات عامل اي��درو، با طرح اين پيش��نهاد 
كه يك س��ري ش��ركت هاي چيني وجود دارند كه ايدرو 
مستقيم مي تواند با آنها قرارداد ببندد، گفت: به طور مثال، 

در صنعت لاستيك س��ازي، انرژي خورش��يدي، ساخت 
لكوموتي��و يا صنعت نفت و گاز كه اولويت هاي س��ازمان 
گسترش و نوسازي صنايع ايران است، اين آمادگي وجود 
دارد كه مستقيم قرارداد ببنديم. معظمي در بخش ديگري 
از صحبت ه��اي خود با تاكيد ب��ر اينكه بخش خصوصي 
نيازمند حمايت دولت اس��ت، تصريح كرد: هدفي كه ما 
دنبال مي كنيم اين است كه كمك كنيم بخش خصوصي 
در كش��ورمان بزرگ و توانمند ش��ود؛ به همين دليل در 
اموري كه بخش خصوصي مي تواند پيشرو باشد و جلوتر 
از دول��ت حركت كند، دولت از آنه��ا حمايت مي كند. او 
پيش��نهاد رييس ات��اق بازرگان��ي چين ب��راي افزايش 
همكاري هاي مشترك را مثبت ارزيابي كرد و گفت: اتاق 
بازرگاني چين تمايل دارد، حجم روابط با ايران را به 100 
ميليارد دلار برساند؛ ظرفيت ها وجود دارد و بنابراين تاكيد 

مي كنم كه تنها به فكر صادرات به ايران نباشيد. 

 تمايل چيني ها براي سرمايه گذاري در ايران 
از س��وي ديگر، معاون فني و خدم��ات بازرگاني اتاق 
بازرگاني ايران نيز در حاشيه بازديد از نخستين همايش 
محص��ولات چين در ايران كه در راس��تاي پروژه احياي 
جاده ابريشم برگزار شده بود، درخصوص سرمايه گذاري 
چيني ها در اي��ران گفت: در حوزه هاي��ي مثل نفت، گاز 
و پتروش��يمي و محصولات ش��يميايي و ل��وازم خانگي، 
پوشاك و منسوجات و آي تي طبيعتا زمينه هاي همكاري 
مناسبي براي سرمايه گذاري مشترك ميان ايران و چين 
وجود دارد، اين در حالي اس��ت كه هنر چين در طراحي، 
قالب س��ازي، تولي��د انبوه و ارزان اس��ت. مظفر عليخاني 
افزود: از س��وي ديگر، ايران مواد اوليه باكيفيت و فراوان 
در اختي��ار داش��ته و جوانان تحصيلكرده و مس��تعدي 
در كن��ار بازار 80ميليوني داخل��ي و 400 ميليون نفري 
منطق��ه دارد، بنابراين انرژي ارزان و محيط مس��اعد در 
 اقتصاد، مي تواند زمينه ساز سرمايه گذاري مشترك ميان

 دو كش��ور باشد. به گفته او، اگر سرمايه گذاران داخلي با 
توان طراحي چيني ها براي توليد ارزان، انبوه و باكيفيت 

جوينت ش��ده و سرمايه گذاري مش��ترك داشته باشند، 
مي توانن��د كالاهاي خوبي براي عرض��ه به داخل و خارج 

و حتي در كشور چين، توليد كنند. 
عليخاني اظهار كرد كه بس��ياري از س��رمايه گذاران 
و بازرگان��ان چيني، طراحي هاي ايراني را مي پس��ندد و 
حت��ي در اين زمينه حاضرند طرح هاي ايران را خريداري 
كنند. به اي��ن معنا كه علاقه مند به مذاك��ره با طراحان 
ايراني هس��تند. او ادامه داد: اي��ن كالاها هم بايد در بازار 
داخلي قابل رقابت باشد و هم اينكه از طريق صادرات به 
ساير كشورهاي دنيا سهم بازار بيشتري را كسب كرده و 

ارزآوري كشور را ارتقا دهيم. 
او اف��زود: اي��ن كالاها ب��ه صورت ته لنج��ي، ملواني، 
مرزنشيني و كوله بري و ساير روش هاي غيرتجارت رسمي 
وارد كش��ور مي شوند، ممكن است از استاندارد و كيفيت 
لازم برخوردار نباش��ند؛ بنابراين تم��ام كالاهاي وارداتي 
از كش��ور چين به ايران را نبايد بي كيفيت دانست، بلكه 
كالاهاي استاندارد و باكيفيت بالا مطابق با ضوابط وارداتي 

ايران، از مجاري رسمي وارد كشور مي شوند. 
به گفته عليخاني، حدود 8۵درصد واردات كشور، مواد 
اوليه و كالاهاي واسطه يي بوده و ماشين آلات سرمايه يي 
را تشكيل مي دهند؛ بنابراين هرقدر بتوان تجارت رسمي 
كش��ور را افزايش داد، اقتصاد ايران نفع بيشتري مي برد 
و ب��ه توليد و صادرات كش��ور هم كمك خواهد ش��د. 
او با بيان اينكه در س��ال 9۵، مع��ادل 18 ميليارد دلار 
تجارت دوجانبه با چين صورت گرفته اس��ت، ادامه داد: 
از رقم 18 ميليارد دلاري تجارت ايران و چين در س��ال 
 9۵، 10 ميلي��ارد دلار واردات كالاه��اي چيني به ايران 
و 8 ميليارد دلار نيز صادرات كالاهاي ايراني به اين كشور 
بوده اس��ت؛ بنابراين برگزاري نمايش��گاه ماشين آلات و 
محصولات خانگي چين در ايران، پلي براي برقراري بين 
توليدكنندگان و واردكنندگان و مصرف كنندگان است و 
از طريق ايجاد كالاي رقابتي، پلي ميان توليدكنندگان 
با صادركنن��دگان و مصرف كنندگان كالاهاي ايراني در 

خارج از كشور برقرار خواهد شد. 

آگهي ابلاغ
وقت دادرسي و دادخواست و ضمائم  

وقت رسيدگي روز دوشنبه: 9۶/10/۲۵ ساعت: 9:۳0 صبح 
خواهان: مهدي مرادي  خوانده: 1- علي مراد رضايي ۲- مهدي رضايي  

خواسته: مطالبه وجه ده ميليون و هشتصد هزار تومان و هزينه دادرسي-تأخير و تأديه
خواهان دادخواستي تسليم شوراي حل اختلاف نموده كه جهت رسيدگي به شعبه ششم ارجاع گرديده و وقت 
رسيدگي تعيين شده به علت مجهول المكان بودن خوانده و به درخواست خواهان و دستور دادگاه و به تجويز 
ماده 7۳ قانون آيين دادرس��ي مدني مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتش��ار آگهي ميش��ود تا خوانده 
از تاريخ نش��ر آخرين آگهي ظرف يك ماه به دفتر ش��وراي حل اختلاف مراجعه و ضمن اعلام نش��اني كامل 
خوانده خود نس��خه دوم دادخواست و ضمائم را دريافت نمايد و در وقت مقرر فوق جهت رسيدگي حضور بهم 

رساند چنانچه نياز به آگهي مجدد داشته باشد فقط يك نوبت منتشر و به مدت 10 روز مي باشد./ج 888۵
مدير دفتر شعبه ششم شوراي حل اختلاف رباط كريم – م الف/19۳8

آگهي ابلاغ
وقت دادرسي و دادخواست و ضمائم  

وقت رسيدگي روز دوشنبه: 9۶/10/۲۵ ساعت: 10 صبح 
خواس��ته:  خواهان: مهدي مرادي  خوانده: 1- مصطفي رضائي ۲- مهدي رضائي    

مطالبه وجه هشت ميليون و هفتصدو چهل و پنج هزار تومان و هزينه دادرسي- تأخير و تأديه
خواهان دادخواس��تي تس��ليم شوراي حل اختلاف نموده كه جهت رس��يدگي به شعبه ششم ارجاع گرديده 
و وقت رس��يدگي تعيين ش��ده به علت مجهول المكان بودن خوانده و به درخواست خواهان و دستور دادگاه 
و ب��ه تجوي��ز ماده 7۳ قانون آيين دادرس��ي مدني مراتب ي��ك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتش��ار آگهي 
ميش��ود تا خوانده از تاريخ نش��ر آخرين آگهي ظرف يك ماه به دفتر ش��وراي حل اختلاف مراجعه و ضمن 
اعلام نش��اني كامل خوانده خود نس��خه دوم دادخواست و ضمائم را دريافت نمايد و در وقت مقرر فوق جهت 
رس��يدگي حضور بهم رساند چنانچه نياز به آگهي مجدد داش��ته باشد فقط يك نوبت منتشر و به مدت 10 

روز مي باشد./ج 888۵
مدير دفتر شعبه ششم شوراي حل اختلاف رباط كريم – م الف/19۳8

آگهي ابلاغ
وقت رسيدگي و دادخواست و ضمائم به آقاي محمدعلي بايرامي

خواهان آقاي سعيد مهدي پورمسافر دادخواستي به طرفيت خوانده آقاي محمدعلي بايرامي به خواسته تنظيم 
س��ند مالكيت مطرح كه به اين ش��عبه ارجاع و به ش��ماره پرونده كلاس��ه: 9۶0998۲۲9010079۳ شعبه 1 
دادگاه عمومي حقوقي شهرس��تان رباط كريم ثبت وقت رس��يدگي مورخ 1۳9۶/11/۳ ساعت 9:00 تعيين كه 
حس��ب دستور دادگاه طبق موضوع ماده 7۳ قانون آيين دادرسي مدني به علت مجهول المكان بودن خوانده و 
درخواست خواهان مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي مي شود تا خوانده ظرف يك ماه پس 
از تاريخ انتش��ار اگهي به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نش��اني كامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم 

را دريافت نمايد و در وقت مقرر فوق جهت رسيدگي در دادگاه حضور بهم رساند.
مدير دفتر دادگاه حقوقي شعبه 1 دادگاه عمومي حقوقي شهرستان رباط كريم- مهتاب لقايي- م الف/19۳۶

گواهي حصر وراثت
آذر احمديان ابوذر داراي شناسنامه شماره ۵۲84 فرزند: محرم متولد: 1۳۵7/11/۲۵ صادره از: تهران به شرح 
دادخواس��ت به كلاس��ه ۶99/4/9۶ از اين شورا دادخواست گواهي حصر وراثت نموده و چنين توضيح داده شد 
كه ش��ادروان قزبس تجربه فرزند: نصير به شناس��نامه ۳۵0۳4 در تاريخ 9۶/7/1۲ اقامتگاه دائمي خود بدرود 
زندگ��ي گفته ان��د ورثه حين الفوت آن مرحوم منحصر اس��ت به: 1- آذر احمديان اب��وذر نام پدر: محرم ش.ش 
۵۲84 دختر متوفي ۲- غلامرضا احمديان ابوذر نام پدر: محرم ش.ش 70۲ پسر متوفي ۳- عباس ورمه چناري 
نام پدر: محب اله ش.ش: 7۶40 پسر متوفي 4- آرزو احمديان ابوذر نام پدر: محرم ش.ش: 47۲4 دختر متوفي 
۵- سودابه احمديان ابوذر نام پدر: محرم ش.ش: ۵819 دختر متوفي ۶- فاطمه ورمه چناري نام پدر: محب اله 

ش.ش ۲۲00 دختر متوفي  
اينك با انجام تش��ريفات مقدماتي درخواس��ت مزبور را در يك نوبت آگهي مينمايد تا هر كسي اعتراضي دارد 
و يا وصيت نامه از متوفي نزد آن باش��د از تاريخ نش��ر آگهي ظرف يكماه به ش��ورا تقديم دارد والا گواهي صادر 

خواهد شد. 
حوزه چهارم شوراي حل اختلاف مركزي رباط كريم-م الف/19۳۵

گواهي حصر وراثت
محمد ش��كري داراي شناسنامه شماره 00194۶0۶78 به شرح دادخواست به كلاسه 9۶/ن/۳18 از اين شورا 
دادخواس��ت گواهي حصر وراثت نموده و چنين توضيح داده ش��د كه ش��ادروان مرحوم انصافعلي ش��كري به 
شناس��نامه ۶ در تاري��خ 1۳9۶/۵/19 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ان��د ورثه حين الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1- زهرا شكري نام پدر: انصافعلي ت.ت 1۳71/۲/۶ ش.ش 104۵۵۶0۶0۵ دختر متوفي ۲- 
نورس��ته ناصري باغجقاز نام پدر: فرضي اله ت.ت 1۳۵0/4/۲0 ش.ش ۵01 همسر متوفي ۳- پريسا شكري نام 
پدر: انصافعلي ت.ت 1۳۶8/11/۲4 ش.ش: 001۵417804 دختر متوفي 4- محمد ش��كري نام پدر: انصافعلي 

ت.ت 1۳7۵/۵/۶ ش.ش: 00194۶0۶78 پسر متوفي 
اينك با انجام تش��ريفات مقدماتي درخواس��ت مزبور را در يك نوبت آگهي مينمايد تا هر كسي اعتراضي دارد 
و يا وصيت نامه از متوفي نزد آن باش��د از تاريخ نش��ر آگهي ظرف يك ماه به شورا تقديم دارد والا گواهي صادر 

خواهد شد. 
حوزه مركزي شوراي حل اختلاف شهر جديد پرند-حاتميان –م الف/19۳۳

اخطاريه ماده 101 مورد وثيقه
در خص��وص پرونده اجرائي كلاس��ه 9۲00۲۲۳ له ملت عليه محس��ن خان��زادي طبق گزارش مورخ 
9۶/۵/18 كارش��ناس رسمي دادگستري به شرح تصوير پيوست، پلاك ثبتي 1- فرعي: ۲17 از پلاك 
اصلي 14۶ در بخش: كاظم آباد ناحيه: رباط كريم واقع در: رباط كريم مورد وثيقه س��ند رهني شماره 
409۳ تنظيم��ي به مبلغ 4/8۵۳/7۳0/000 ري��ال ارزيابي گرديده. لذا چنانچه به مبلغ ارزيابي پلاك 
مذكور معترض مي باش��يد، اعتراض كتبي خود را ظرف م��دت پنج روز از تاريخ ابلاغ اين اخطاريه به 
ضميمه فيش بانكي دس��تمزد كارش��ناس تجديدنظر به مبلغ 10/000/000 ري��ال به دفتر اين اجرا 
تس��ليم نماييد. ضمناً به اعتراض خارج از موعد و يا فاقد فيش دستمزد كارشناس تجديد نظر ترتيب 

اثر داده نخواهد شد.
مسئول واحد اجراي اسناد رسمي رباط كريم – حسن نعمتي- م الف/19۳4

رييس اتاق مشترك ايران و افغانستان با تاكيد بر 
اينكه رقم فعلي مبادلات تجاري دو كش��ور مطلوب 
نيس��ت، گفت: مي توان ميزان مبادلات تجاري بين 
ايران و افغانس��تان را تا ۲ ميليارد دلار افزايش داد. 
ب��ه گزارش ف��ارس، ريي��س اتاق مش��ترك ايران و 
افغانس��تان درمورد وضعيت تجاري دو كشور گفت: 
در س��فر اخير وزير بازرگاني افغانس��تان به ايران و 
طي جلسه يي كه هيات رييس��ه اتاق بازرگاني ايران 
و افغانس��تان با وي داش��ت، مش��كلات تجاري بين 
دو كش��ور ايران و افغانس��تان مطرح ش��د و در اين 
ديدار وزير بازرگاني اين كشور قول مساعد براي رفع 

مشكلات تجاري را داد. 
علاء ميرمحمد صادق��ي با بيان اينكه زمينه هاي 
فراوان��ي براي تجارت بين دو كش��ور وج��ود دارد، 
تصري��ح كرد: باي��د طرفين تلاش كنند تا ش��رايط 
افزايش مبادلات تجاري بين دو كشور فراهم شود. 

ميرمحمد صادقي بيان داشت: از نظر حمل ونقل 
و همچنين تاخي��ر در ورود كالاهاي صادراتي ايران 
به افغانستان در گمركات اين كشور مشكلاتي وجود 
دارد كه وزير بازرگاني افغانس��تان قول مساعد براي 

حل آن را داده است. 
او با بيان اينكه حجم تجارت ايران و افغانس��تان 
باتوج��ه به وج��ود ظرفيت ها مطلوب نيس��ت، بيان 
داش��ت: مي توان تجارت با اين كشور را حداقل به ۲ 

ميليارد دلار افزايش داد. 
ريي��س اتاق مش��ترك ايران و افغانس��تان اظهار 

داش��ت: فعلا تعرف��ه تجارت ترجيحي با افغانس��تان 
نداريم، ولي بعد از اينكه طرف افغان آماده همكاري 
با ايران شود، مي توان تعرفه ترجيحي را با اين كشور 

عملي كرد. 
ميرمحمد صادقي بابيان اينك��ه تاكنون چند بار 
براي افتتاح اتاق افغانستان-ايران در كابل اقدام شده، 
اما نتيجه يي حاصل نش��ده اس��ت، گفت: در صورت 
تاس��يس اين اتاق و فعال ش��دن آن مي توان برخي 
مش��كلات تجاري را توس��ط اتاق هاي دو كش��ور و 

فعالان اقتصادي آن تذكر داد و پيگيري كرد. 
او ب��ا تاكيد بر اينك��ه مصنوعات صنعتي ايران در 
افغانس��تان بازار خوبي دارد، افزود: ب��ا وجود ذخاير 
معدن��ي در افغانس��تان، ايراني ه��ا مي توانن��د براي 
اس��تخراج و ص��ادرات اين ذخاير معدني در كش��ور 

افغانستان سرمايه گذاري كنند. 
ريي��س اتاق مش��ترك ايران و افغانس��تان افزود: 
همچنين ايراني ها مي توانند در طرح هاي راهس��ازي 
و كارهاي س��اختماني در افغانستان فعاليت كنند و 
كارهاي مهندس��ان ايراني در اين زمينه نس��بت به 
كش��ورهاي ديگر موردپس��ند اس��ت، اما بايد زمينه 
 آن توس��ط دولت و مس��وولان افغانس��تان بيش��تر 

فراهم شود. 
ميرمحمدصادق��ي اظه��ار داش��ت: تركيه هم در 
زمينه هاي مختلف تجاري در اين كشور حضور دارد، 
ول��ي زمينه براي حضور تجاري ايران در افغانس��تان 
به دليل مشتركات فرهنگي و مذهبي فراهم تر است. 

 انتقاد سازمان تجارت ايران و افغانستان مطلوب نيست
 حمايت از شيوه 

تعيين قيمت اينترنت
توليد كنندگان  حماي��ت  س��ازمان  ريي��س 
و مصرف كنن��دگان گف��ت: كميس��يون تنظيم 
مق��ررات و ارتباط��ات درحال��ي خ��ود قيمت 
بس��ته هاي اينترنتي را تعيي��ن مي كند كه بايد 
ابت��دا در كارگ��روه تنظيم بازار حض��ور يابد و 
درخواست خود را براي تعيين قيمت، ارائه دهد.
 به گزارش تسنيم، محمود نوابي با بيان اينكه 
برخي دس��تگاه هاي دولتي خود اقدام به تعيين 
قيم��ت كالا و خدم��ات مي كنند، اظه��ار كرد: 
باوجود اينكه اعلام مي ش��ود، س��ازمان حمايت 
مس��ووليت قيمت گ��ذاري كالا را دارد، بنده آن 
را قبول نمي كنم زيرا ما تنها كارشناسي قيمت 
داري��م، با وجود اين برخي س��ازمان ها نيز خود 

اقدام به تعيين قيمت كالا و خدمات مي كنند.
 وي افزود: بيش از ۳0 كميسيون، شورا، گروه 
و تشكيلات در كشور اقدام به قيمت گذاري كالا 
مي كنند. معاون وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
ادامه داد: كميسيون تنظيم مقررات و ارتباطات 
نيز درحالي خود قيمت بس��ته هاي اينترنتي را 
تعيي��ن مي كند كه بايد ابتدا در كارگروه تنظيم 
بازار حضور يابد و درخواست خود را براي تعيين 

قيمت ارائه دهد. 
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15 نفت و انرژي
 بررسي CNPC از خروج 
احتمالي توتال از آزادگان 

تعادل   رويترز ديروز در خبري »اختصاصي« نوشت 
كه شركت نفتي CNPC كه در كنار شركت پتروپارس 
ش��ريك توتال در قرارداد توس��عه فاز 11 پارس جنوبي 
به حس��اب مي آيند، در حال بررسي ساز و كار به دست 
گرفتن سهام اپراتوري توتال در اين پروژه در صورتي است 
كه با اعمال تحريم ه��اي امريكا، توتال از اين پروژه كنار 
رود. وزارت نفت ايران به اين خبر كه رويترز آن را از منابع 
صنعتي در پكن نقل كرده واكنشي نشان نداده است اما 
تقريبا پيشاپيش مشخص بوده است كه با خروج احتمالي 
توتال شركت CNPC كه در فاز نخست آزادگان جنوبي 
حضور داشته است، جدي ترين گزينه براي جايگزيني با 
توت��ال خواهد بود. رويترز در بخ��ش ديگري از اين خبر 
عن��وان كرده اس��ت ك��ه مقامات ش��ركت CNPC در 
چند هفته اخي��ر مذاكراتي بين المللي نيز در اين زمينه 
داشته اند. گفتني  است كه طبق مفاد قرارداد در صورتي 
كه توتال نتواند از عهده تعهدات خود برآيد، سهم 50.1 
درصدي اين شركت كه سهام مديريتي محسوب مي شود 

به شركت چيني CNPC منتقل خواهد شد. 

تك خبر

 تعادل: 
مديرعامل شركت ملي حفاري ايران از حفاري نخستين 
حلقه چاه امدادي با استفاده از دستگاه حفاري 93 فتح 

به عمق 2هزار متري خبر داد. 
 توانير: 

معاون مدي��ركل دفتر آمار و اطلاعات وزارت نيرو گفت: 
بايد در سال 96 و 97 سيستم يكپارچه مديريت در 
صنعت آب و برق در كشور ايجاد شود كه براي اين مهم 

بايد تامين اعتبار شود. 
 تعادل: 

فرانس��وي ش��ركت  و  نف��ت  صنع��ت   پژوهش��گاه 
Beicip-Franlab براي توسعه همكاري هاي دوجانبه 
در زمين��ه طرح مطالعه جام�ع ميدان هم�ا قرارداد 

همكاري امضا كردند. 

سرخط انرژي

 وعده برگزاري مناقصه 
آزادگان در تابستان 97 

شانا   وزير نفت گفت: مذاكره براي امضاي 10قرارداد 
نفتي با جديت پيگيري مي ش��ود، ام��ا عوامل داخلي و 
خارجي هم بر اي��ن جريان ها اثر مي گذارند كه خارج از 

اراده ماست. 
بيژن زنگن��ه عصر چهارش��نبه، 22 آذرماه در جمع 
خبرنگاران درباره حضور خود در مجلس شوراي اسلامي 
و ط��رح ايجاد ش��ركت هاي زنجيره يي توزيع س��وخت 
)ش��ركت هاي صاحب  نش��ان( اظهار ك��رد: توضيحات 
بيش��تري براي اين موضوع ارائه خواهد شد، اما اصل بر 
اين است كه اين طرح با هماهنگي و همدلي جلو برود. 

وي با بيان اينكه طرح ايجاد ش��ركت هاي زنجيره يي 
توزيع س��وخت در كميس��يون انرژي مجل��س در حال 
بررس��ي و قرار است گزارش��ي در اين زمينه ارائه شود، 
تصريح كرد: ما با كميس��يون انرژي به صورت تنگاتنگ 
در ارتباط هس��تيم، ان ش��اءالله كار به خوبي و در جهت 

مصلحت مردم پيش رود. 
وزير نفت درباره مناقصه طرح توس��عه ميدان نفتي 
آزادگان ني��ز اظهار كرد: مناقص��ه اين ميدان طبق روال 
پيش م��ي رود و تاخيري در اي��ن زمينه صورت نگرفته 
است. همان طور كه پيش تر هم گفتم، اگر روند مناقصه 
اي��ن ميدان به صورت عادي پيش رود تابس��تان 1397 

نتيجه آن مشخص خواهد شد. 
زنگنه با بيان اينكه مذاكرات امض��اي 10قرارداد در 
حال پيگيري اس��ت، درباره به نتيجه رسيدن آن گفت: 
يك طرف قرارداد ما هستيم و در مقابل ما هم شركت هاي 
مورد مذاكره قرار دارند. به گفته وي، هم اكنون مذاكرات 
ب��ا جديت پيش مي رود؛ اما عوامل داخلي و خارجي هم 

بر اين جريان ها اثر مي گذارند كه خارج از اراده ماست. 
وزير نفت درباره هدف گذاري توليد 5ميليون بش��كه 
نفت و ميعانات گازي نيز اظهار كرد: به هدف گذاري انجام 

شده در اين باره خواهيم رسيد. 
وي درباره تحقق درآمدهاي نفتي س��ال 1396 نيز 
اظهار كرد: طبق آنچه از همان ابتدا اعلام كرديم بيش از 
2.5 ميليون بشكه صادرات با قيمت 50دلاري نفت انجام 
شد و حتي بيشتر از درآمدي كه براي سال 1396 تعيين 

شده بود، تحقق خواهد يافت. 
زنگنه در پاس��خ به پرسش��ي درباره ق��رارداد فروش 
گاز طبيع��ي براي تولي��د گاز مايع ش��ده )ال ان جي( با 
ش��ركت نروژي اظهار كرد: درباره اين قرارداد بحث ها و 
ديدگاه هايي مطرح ش��ده كه آنها را ش��نيديم و بررسي 
كرديم؛ به بعضي از دوستان هم كه پرسش مطرح كرده 

بودند به طور رسمي جواب داديم. 
وي ادامه داد: ممكن است شكل اين قرارداد به دلايلي 
تغيير كند، يعني فروش گاز به طرف مقابل به اين شكل 
تغيي��ر كند ك��ه گاز متعلق به ما باش��د و طرف نروژي 
دستمزد تبديل گاز به ال ان جي را بگيرد و تحويل دهد. 

وزير نفت با بيان اينكه شركت ملي نفت ايران ممكن 
اس��ت به دلايلي اين كار را انج��ام دهد، درباره اينكه آيا 
طرف نروژي اي��ن موضوع را مي پذيرد، توضيح داد: فكر 
مي كنم ش��ركت نروژي قبول كند كه دستمزد اين كار 
را بگي��رد، ضمن اينكه براي عرضه ال ان جي در بازار بايد 

خودمان بازاريابي كنيم. 
زنگنه درباره اينكه تركمنستان خواهان ارجاع پرونده 
گازي ايران و تركمنس��تان به داوري اس��ت، اظهار كرد: 
تركمنستان براي ارجاع اين موضوع به داوري درخواستي 
نكرده است و آنها هميشه خواهان اين هستند كه موضوع 
ب��ه داوري نرود، ح��ال اگر مذاكرات نتيج��ه ندهد اين 
موض��وع به داوري خواهد رفت، اما ما راه را براي مذاكره 

هميشه باز گذاشته ايم. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه نظر شما درباره اضافه 
كردن بخ��ش برق به وزارت نفت چيس��ت، اظهار كرد: 

اميدوارم اين كار انجام نشود. 
ش��ركت مل��ي نفت اي��ران و گازپ��روم روس��يه روز 
چهارشنبه با حضور وزير نفت دو تفاهمنامه همكاري در 
زمينه نقشه راه همكاري دو طرف در بخش گاز و پروژه 

ايران ال ان جي امضا كردند. 

تريبون وزير

آخرين گزارش اوپك و IEA از وضعيت بازار نفت در سال جاري ميلادي منتشر شد

جهان هاي موازي ناظران نفتي در 2018
گروه انرژي  

واپس��ين گزارش هاي نهادهاي نظارتي بازار نفت كه 
پيش از آغاز س��ال جديد ميلادي منتش��ر مي شوند 
همواره ب��ا نكات جالب توجه��ي همراهند. هر چند 
بررس��ي وضعيت آخرين م��اه ميلادي هم��واره در 
اواس��ط ژانويه س��ال جديد منتشر مي ش��ود اما به 
صورت س��نتي، گزارش هاي منتشر شده در دسامبر 
از اهمي��ت ويژه يي برخوردار هس��تند. اي��ن  بار نيز 
در روزه��اي 13و 14دس��امبر، نماين��ده دو طي��ف 
توليد كنن��ده و مصرف كنن��ده در ب��ازار نف��ت خام، 
وضعي��ت فعلي توليد و مص��رف و پيش بيني خود از 
وضعيت بازار در س��ال 2018 را منتشر كردند. طبق 
گزارش سازمان كشورهاي صادركننده نفت خام كه 
روز چهارش��نبه منتشر شده اس��ت، توليد نفت خام 
اوپ��ك در ماه نوامبر روزانه 133هزار بش��كه كاهش 

يافته است.
 ايران نيز س��همي 2ه��زار و200بش��كه يي در اين 
كاهش را ب��ه خود اختصاص داده و طبق آمار منابع 
ثانويه در اين ماه، روزانه 3ميليون و 818 هزار بشكه 
توليد داش��ته است. مساله اساس��ي در گزارش اين 
م��اه اوپك و IEA اما آمار مرب��وط به توليد و حتي 
قيمت نيس��ت. نكته ي��ي كه در اي��ن گزارش ها نظر 
رسانه هاي مهم را به خود جلب كرده، تفاوت ديدگاه 
اين دو نهاد ناظر نس��بت ب��ه وضعيت بازار نفت خام 
در س��الي اس��ت كه حالا كمتر از 15روز به آغاز آن 
باقي مانده اس��ت. همانطور كه مي ش��ود حدس زد، 
اوپ��ك نگاهي خوش بينانه تر به ب��ازار نفت خام دارد 
و آژانس بين المللي انرژي كه منافع مصرف كنندگان 
نف��ت خ��ام را نمايندگي مي كند، س��عي در تعديل 
فض��ا در 2018 دارد. مي توان با ساده س��ازي اين دو 
گزارش را به »چانه زني« مش��تري و فروشنده براي 
رس��يدن به وضعيتي ميانه تعبير كرد. بلومبرگ در 
 IEA گزارش��ي به تضادهاي موجود در نگاه اوپك و
به 2018 پرداخته اس��ت. مشروح اين گزارش را در 

ادامه مي خوانيد. 
در روزه��اي پاياني هفته گذش��ته، دو گزارش از 
سوي دو نهاد مهم بين المللي نفتي منتشر شد كه هر 
كدام حاوي پيش بيني متفاوتي در رابطه با وضعيت 
بازار جهاني نفت در سال 2018 بود. گزارش نخست 
مربوط به سازمان كشورهاي صادركننده نفت)اوپك( 
و گ��زارش ديگر را آژانس بين المللي انرژي منتش��ر 

كرده است. 
گ��زارش اوپك حاوي اين خوش بيني اس��ت كه 
وضعيت مازاد عرضه س��رانجام به پايان رس��يده و از 
بين خواهد رفت اما چنين چش��م اندازي در گزارش 
آژانس  بين المللي انرژي ديده نمي شود. اوپكي ها در 
آخرين گزارش ماهانه خود در سال 2017 اين وعده 

را داده ان��د كه توافق كاهش توليد اعضاي اين كارتل 
و همراهان آنها ازجمله روسيه سرانجام مازاد ذخاير 
بازار را كه به مدت 3س��ال عامل افت قيمت ش��ده 
بود، محو خواهد كرد. اما آژانس بين المللي انرژي كه 
وابسته به كش��ورهاي OECD است و از زاويه ديد 
مصرف كنندگان به بازار مي نگرد، اعلام مي كند بعيد 
اس��ت كه مازاد عرضه در س��ال آينده تغيير خاصي 

كند. 
اما كداميك از اين پيش بيني ها درس��ت اس��ت؟ 
تحليل اوپك كه پيش بيني از بين رفتن كامل مازاد 
عرضه را ك��رده يا تحليل آژانس بين المللي انرژي از 

پيش بيني دست نخوردن ذخاير انرژي؟
ب��ه نظر مي آيد، پاس��خ صحيح هيچ كدام اس��ت. 
اوپكي ه��ا به عنوان اصلي ترين توليدكننده نفت خام 
در جهان دوس��ت دارند اين موضوع را القا كنند كه 
توافق كاهش توليدشان اثربخش بوده و مازاد عرضه 
از بين خواهد رف��ت تا بدين ترتيب قيمت ها در بازار 
افزايش يافته و درآمدهاي حاصل از فروش نفت آنها 
فزوني يابد اما آژانس بين المللي انرژي دقيقا در نقطه 

مقابل اوپك قرار دارد. 
اسلاث هانسن، تحليلگر ساكس��وبانك دانمارك 
در گفت وگ��و با بلومب��رگ در اين رابط��ه مي گويد: 
»هيچ ك��دام از اي��ن پيش بيني ها نمي تواند درس��ت 
باش��د. اين آونگ به هر سو كه حركت كند، اثر قابل 

توجهي بر بازار خواهد داشت«.
البت��ه اين دو نهاد بين الملل��ي در يك چيز اتفاق 
نظر دارن��د و  آن اينكه توافق كاه��ش توليد درحال 
ثمر دادن اس��ت. براساس گزارش IEA مازاد ذخاير 
نف��ت خام در كش��ورهاي پيش��رفته از 291ميليون 
بش��كه در ماه نوامبر 2016 به 111ميليون بش��كه 
در ماه اكتبر 2017 رس��يده است اما اختلاف آنها از 
جايي كه به آينده مربوط است، آغاز مي شود. كارتل 
توليدكنندگان نف��ت پيش بيني مي كند كه تا اواخر 
س��ال 2018 روند تعادل مجدد بازار تكميل خواهد 
ش��د و ذخاير نفت خام به ميزان 130ميليون بشكه 
كاه��ش پيدا خواهد ك��رد. در نقط��ه مقابل، آژانس 
بين المللي انرژي اعتقاد دارد رش��د عرضه در س��ال 

2018 از تقاضا تجاوز خواهد كرد. 
هر دو س��ازمان پيش بيني كرده اند كه در 6  ماهه 
نخس��ت س��ال آينده ميلادي، تقاضاي جهاني براي 
نفت خام اوپك حدود 32ميليون و 300هزار بش��كه 
در روز خواه��د بود. ام��ا راه آنه��ا در 6 ماهه دوم از 
يكديگر جدا مي ش��ود. اوپكي ه��ا معتقدند كه در 6 
 ماهه دوم تقاضا براي نف��ت توليدي آنها حدود يك 
ميليون و 700هزار بش��كه افزايش خواهد يافت و از 
اي��ن  رو آنها نيازمند اين هس��تند ك��ه توليد خود را 
به 34ميليون بش��كه در روز برسانند. اما پيش بيني 

آژان��س بين الملل��ي انرژي خيلي خيل��ي متفاوت از 
پيش بيني اوپك است. اين نهاد غربي انتظار رشدي 
400هزار بش��كه يي براي تقاضاي نفت خام اوپك در 
6  ماهه دوم را دارد كه س��طح آن را به 32ميليون و 

700هزار بشكه در روز خواهد رساند. 
به گزارش»تعادل« به نق��ل از بلومبرگ، اوليوير 
جاكوب كارشناس موسسه بين المللي پتروماتريكس 
 IEA در رابطه با اين اختلاف نظر مي گويد:»اوپك و
در 6  ماه��ه نخس��ت 2018 در يك جه��ان زندگي 
مي كنن��د اما دنياي آنها در 6  ماه��ه دوم از هم جدا 
خواهد ش��د. اوپك قائل به رشد ش��ديد در تقاضاي 
نفت اس��ت و آژانس بين المللي انرژي قائل به رش��د 

شديد در عرضه نفت غيراوپك.«
آژان��س و اوپك علاوه بر اخت��لاف در پيش بيني 
تقاض��ا، تفاوت نظري ج��دي در رابطه با پيش بيني 
وضعي��ت عرضه نفت توليدكنن��دگان غيراوپكي نيز 
دارن��د. درحالي كه كارتل نفتي انتظار دارد كه توليد 
رقبايش در س��ال آينده به ميزان يك ميليون بشكه 
در روز افزايش پيدا كند، آژانس بين المللي انرژي كه 
نهادي وابسته به رقباي اوپك است، پيش بيني رشد 

يك ميليون و 600 هزار بشكه يي را دارد. 
ريش��ه اختلاف نظر در نفت ش��يل امريكاس��ت. 
عاملي كه منجر به وضعيت مازاد عرضه در بازارهاي 
جهاني شد و اوپك اكنون مشغول مبارزه با آن است. 
هر چند اوپك پيش بيني خود از افزايش توليد امريكا 
را افزايش داده و قائل به رشد 720هزار بشكه يي در 
توليد اين نفت غيرمتعارف در سال 2018 شده است 
اما كماكان اين پيش بيني به ميزان 20درصد كمتر 

از پيش بيني آژانس بين المللي انرژي است.
 تام��اس وارگا، تحليلگر موسس��ه پ��ي وي ام در 
گفت وگو با بلومبرگ اظهار كرد:»بي اطميناني حول 
توليد نفت ش��يل در س��ال آينده منت��ج به تفاوت 
ديدگاه در رابطه تصوير بنيادين بازار در سال 2018 

شده است«. 
منابع آگاه به بلومب��رگ گزارش داده اند كه چند 
روز پي��ش از برگزاري نشس��ت 173 اوپك در تاريخ 
30نوامب��ر، اين س��ازمان گروهي از كارشناس��ان را 
دعوت كرد ت��ا خلاصه يي از چش��م انداز توليد نفت 
شيل امريكا را به آنها ارائه كند. اما اختلاف و واگرايي 
نظرات در رابطه با توليد نفت خام امريكا نگران كننده 
بود. اندي هال، يكي از مدعوين به آن نشست اوپك 
بود. وي به غيرقابل پيش بيني بودن توليد نفت شيل 
اس��تناد كرده و آن را يكي از دلايل تعطيلي شركت 
پرچمدار خود در زمينه پوش��ش ريسك در تابستان 

عنوان كرد. 
خال��د الفال��ح، وزير انرژي عربس��تان س��عودي 
در س��خنان خود در نشس��ت اخير اوپ��ك در وين، 

چشم انداز آژانس بين المللي انرژي براي سال 2018 
را »ش��ديدا« بدبينانه خواند. به گزارش »تعادل« به 
نق��ل از بلومبرگ، نش��انه هاي وجود دارد كه رش��د 
توليد نفت شيل امريكا درحال كاهش است. به نظر 
مي رسد كه حفاري  شركت هاي امريكايي با توجه به 
كاه��ش هزينه ها و افزايش به��ره وري با محدوديت 
مواجه ش��ده  اس��ت و س��رمايه گذاران درحال اصرار 
كردن براي توزيع سود به جاي سرمايه گذاري  جديد 
با هدف رش��د توليد هس��تند. با اين حال بانك ها و 
موسس��ات صاحب  نام جهاني همچون سيتي گروپ، 

گلدمن س��اك و كامرزبان��ك هش��دار مي دهن��د كه 
اوپكي ها كماكان اثر انقلاب شيل امريكا را دست كم 

مي گيرند. 
كارس��تن فريتس��چ، تحليلگر بانك آلماني كامرز 
اعتق��اد دارد:»ايالات متح��ده به تنهاي��ي مي تواند 
تقريبا تمامي آن رش��دي ك��ه اوپكي ها براي عرضه 
جهاني در س��ال 2018 پيش بيني كرده اند را محقق 
كند. بنابراين بدون هيچ پرسش��ي پيش بيني آژانس 
بين الملل��ي انرژي)نس��بت ب��ه پيش بين��ي اوپك( 

متقاعدكننده تر است«. 
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دلنوشته»صدرعاملي«برايقديميتريننقارهزنحرمرضوي
رس��ول صدرعاملي، كارگردان سینما كه تجربه ساخت فیلم هاي »هر شب تنهايي« و »شب« را در مشهد مقدس داشته در پي 

درگذشت حاج احمد اقوام شكوهي، نقاره زن حرم مطهر امام رضا)ع( نوشتاري را منتشر كرد. 
به گزارش ايسنا، در متن نوشته رسول صدرعاملي با عنوان »آقا و سلطان گلدنتايم« آمده است: حاج احمد اقوام شكوهي در صحن 
امام رضا بیش از ۷۰س��ال بدون حتي يك روز غیبت، س��لطان بي چون و چراي دقايق طلايي شبانه روز بود. همان دقايق سرشار از 
انرژي و معنويتي كه ۹ روز است و ۹ شب، دقايقي قبل از اذان هاي صبح و مغرب، مردي ۹۰ساله كه ۷۰سال بیش از يك صد پله را 
در صحن حرم بالا مي رفت تا خود را به جايگاه مقصودش برساند و بنوازد و شادابي و شادماني را قبل از عبادت براي زائران به ارمغان 
بیاورد. يك جور شادماني كه ذهن خیلي ها و من در كودكي و نوجواني و جواني تا حالا را مالامال كرده و هیچ قطعه موسیقي اينگونه 
ماندگار در ذهنم نمانده كه نقاره هاي حاج احمد در سفرهاي من به مشهد. بعد از پايان فیلمبرداري و تدوين »هر شب تنهايي« از 
محمدرضا علي قلي خواستم، موسیقي فیلم را براساس همین نقاره نوازي بسازد كه ساخت و خیلي هم خوب ساخت. حالا دو روزي 

مي شود كه حاج احمد اقوام شكوهي از دنیا رفته و ترديد ندارم صداي با شكوه نقاره نوازي هايش خاطره ماندگار ذهن خیلي هاست.«

چهرهروز

معرفيكشورهاييكهبيشترينزبالههايالكترونيكيراتوليدميكنند

زبالههايهوشمند
گروهگوناگون|

اي��ن روزها فناوري نق��ش قابل توجهي 
در زندگي روزمره ايفا مي كند. بس��یاري از 
مردم در تلاش هستند كه آخرين ابزارهاي 
ديجیتال را در اختیار داشته باشند. بر اين اساس با روي 
كارآمدن نس��ل جديد فناوري، ابزاره��اي الكترونیكي و 
ديجیتال پیشین از رده خارج شده و معضل بزرگي به  نام 

زباله هاي الكترونیكي ايجاد كرده اند. 
تازه ترين گ��زارش جهان��ي نظارت ب��ر زباله هاي 
الكترونیكي كه از سوي سازمان ملل منتشر شده، در 
سال 2۰16 حدود 44.۷میلیون تن زباله الكترونیكي 
تولید شده اس��ت. طبق آمار سرانه تولید اين زباله ها 
براي هر فرد حدود 6.1 كیلوگرم برآورد ش��ده است. 
همچنین طبق بس��یاري از گزارش ها تنها 2۰درصد 
از زباله هاي الكترونیكي در س��ال 2۰16 با روش هاي 

صحیح بازيافت شده اند. 
بر اس��اس تازه ترين آمار منتشر شده، بیشترين حجم 
زباله هاي الكترونیكي در چین تولید مي ش��ود. طبق آمار 
س��ازمان نظارت بر زباله هاي الكترونیكي در سال 2۰16 
۷.2میلیون تن از زباله هاي الكترونیكي در جهان به چین 
اختصاص داش��ته است. اين رقم نشان مي دهد كه سرانه 

اين زباله ها براي هر فرد حدود 5.2 كیلوگرم است. 
البته قابل ذكر است كه هرچند در اين كشور مجموع 
تولید س��الانه زباله الكترونیكي، رتب��ه اول جهاني را به 
چی��ن اختصاص داده، اما با توجه به نرخ بالاي جمعیت 
در اين كشور سرانه تولید زباله الكترونیكي در اين كشور 
كمتر از متوس��ط جهاني است. در بسیاري از گزارش ها 
نی��ز گفته ش��ده ك��ه چین ع��لاوه بر حج��م زباله هاي 
الكترونیك��ي ك��ه تولید مي كن��د، يك��ي از بزرگ ترين 
واردكنندگان اين زباله ها نیز شناخته مي شود. طبق آمار 
منتشر شده هم اكنون حدود ۷۰ درصد از كامپیوترها و 

موبايل ها در چین بازيافت مي شود. 
همان طور كه گفته شد، مجموع زباله هاي الكترونیكي 
در چین، اين كش��ور را در رتبه اول قرار داده اما با توجه 
به سرانه تولید زباله هاي ديجیتال، امريكا، سردمدار بحران 
ضايعات الكترونیكي در جهان اس��ت. طبق آمار منتش��ر 
ش��ده در اين كشور در سال 2۰16 حدود 6.3میلیون تن 
زباله ديجیتال و ضايعات الكترونیكي تولید شده كه سرانه 
اي��ن ضايعات حدود 1۹.4كیلوگرم ب��راي هر فرد برآورد 
شده است. علاوه بر مشكلات زيست محیطي اين زباله ها، 
هزينه هاي بس��یاري را در بلندمدت به كشورها تحمیل 
مي كنند؛ چرا كه حجم بالايي از زباله هاي تولید شده در 

امريكا به كش��ورهاي در حال توس��عه ارسال مي شود كه 
ضعف سیس��تم بازيافتي در مقصد موجب آزاد شن مواد 
سمي و تلفات جاني و خسارات مالي فراوان خواهد شد. 

ژاپن نیز از ديگر كش��ورهايي است كه از بزرگ ترين 
تولیدكنندگان زباله الكترونیكي در جهان به شمار مي رود. 
هرچند ژاپن تنها يك دهم از جمعیت چین را داراس��ت، 
ام��ا بر اس��اس آمارهاي س��ازمان مل��ل در زمینه پايش 
زباله هاي الكترونیكي، اين كشور در زمینه تولید ضايعات 
ديجیتال بعد از چین رتبه دوم در آسیا و همچنین رتبه 
س��وم در جهان را به خود اختصاص داده است. بر اساس 
آمار منتش��ر شده در سال 2۰16، حدود 2.1 میلیون تن 
زباله الكترونیكي در ژاپن تولید و سرانه تولید اين ضايعات 

حدود 16.۹كیلوگرم براي هر فرد اعلام شده است. 
طبق گزارش هاي منتشر ش��ده، در حالي كه با رشد 
استفاده از محصولات الكترونیك، میزان تولید زباله هاي 
ديجیتال به میزان قابل توجهي در حال افزايش اس��ت، 
ژاپني ها قصد دارند براي كمك ب��ه بازيافت اين زباله ها، 
مدال هاي اهدايي به ورزشكاران در المپیك 2۰2۰ توكیو 

را از زباله هاي الكترونیك بسازند. 
آن طور كه در اين گزارش گفته شده، هند در میان 
كشورهايي كه بیشترين زباله هاي الكترونیكي را تولید 
مي كنند، رتبه چهارم را به خود اختصاص داده اس��ت. 
البته بايد در نظر داش��ت كه با توجه به جمعیت بالاي 
اين كشور سرانه تولید ضايعات ديجیتال در هند، بسیار 
كمتر از متوس��ط جهاني اس��ت. طبق آمارهاي منتشر 
ش��ده در س��ال 2۰16 در هن��د ح��دود 2میلیون تن 

زباله الكترونیكي تولید و س��رانه اين زباله ها حدود 1.5 
كیلوگرم براي هر فرد محاسبه شد. 

در صورت��ي كه اي��ن گزارش ب��ر پايه س��رانه تولید 
زباله هاي الكترونیك در كش��ورها تنظیم شده بود، آلمان 
رتبه اول را به خود اختصاص مي داد. در اين كشور حدود 
22.8كیلوگرم ضايعات ديجیتال ب��ه ازاي هر فرد تولید 
مي ش��ود. مجموع تولی��د زباله هاي الكترونیك در س��ال 
2۰16 نیز در اين كش��ور ح��دود 1.۹ میلیون تن اعلام 
شده اس��ت. برزيل و روسیه نیز به ترتیب با تولید 1.5 و 
1.4 میلیون تن زباله الكترونیكي در سال 2۰16 رتبه هاي 
شش��م و هفتم را در میان كش��ورهاي تولیدكننده زباله 

ديجیتال به خود اختصاص داده اند. 
فرانس��ه نیز از ديگر كش��ورهايي است كه با توجه به 
سرانه تولید زباله هاي الكترونیك پس از آلمان رتبه دوم 
را در جهان به خود اختصاص داده اس��ت. در اين كش��ور 
در س��ال 2۰16 حدود 1.4میلی��ون تن زباله الكترونیك 
تولید ش��ده كه سرانه تولید اين ضايعات ديجیتال حدود 
21.3كیلوگرم براي هر نفر اعلام شده است. بر اساس اين 
گزارش اندونزي و ايتالیا نیز با توجه به میزان تولید سالانه 
زباله ه��اي الكترونیكي رتبه هاي ۹ و 1۰ را در اين جدول 
به خود اختصاص داده اند. با پر شدن گورستان هاي دفن 
زباله در جهان توسط ضايعات الكترونیكي، بي شك بحراني 
زيست محیطي در انتظار كره زمین خواهد بود. بر اساس 
پیش بیني ها میزان زباله هاي الكترونیكي در كل جهان تا 
سال 2۰18 به 4۹.8میلیون تن خواهد رسید و نرخ رشد 

جهاني 4 تا 5 درصد خواهد بود. 

آمارنامه

بازارهنر

»نفس«بهاسكارنرسيد
آكادمي عل��وم و هنرهاي س��ینمايي 
اس��كار فهرس��ت ۹ فیلم منتخب را براي 
رقابت در ش��اخه بهترين فیل��م خارجي 

جوايز سینمايي اسكار معرفي كرد. 
به گزارش ايس��نا، از می��ان ركورد ۹2 
فیلمي كه امس��ال براي حضور در شاخه 
بهترين فیلم خارجي جوايز سیمايي اسكار 
به آكادمي معرفي شدند، ۹ فیلم توانستند 

به دور بعدي راي گیري راه يابند. 
س��اخته  ش��گفت انگیز«  زن  »ي��ك 

سباستین للیو از شیلي، »خالي از عشق« به كارگرداني 
ان��دري زوياگینتس��ف از روس��یه، »محوش��دگي« به 
كارگردان��ي فاتح آكین از آلمان، »از جس��م و روح« به 
كارگرداني ايلديكو انیادي به نمايندگي از مجارس��تان، 
»خوشبختي« س��اخته الن گومه از سنگال، »میدان« 

ساخته روبن اوستلوند از سوئد، »توهین« 
س��اخته زياد دوئیري از لبن��ان، »فاكس 
ت��رات« ب��ه كارگرداني س��اموئل مائوز از 
رژيم صهیونیس��تي و »زخم« ساخته جان 
ترنگوو ب��ه نمايندگ��ي از آفريقاي جنوبي 
۹ فیلم��ي هس��تند كه در رقابت ش��اخه 
بهترين فیلم غیرانگلیس��ي اسكار 2۰18 
باقي ماندند. سینماي ايران امسال با فیلم 
»نفس« ب��ه كارگرداني نرگ��س آبیار در 
اين رويداد س��ینمايي حضور داشت كه از 
راهیابي به جمع ۹ فیلم مرحله دوم اين شاخه بازماند. 
 نامزده��اي نودمین دوره جوايز س��ینمايي اس��كار روز
 23 ژانويه 2۰18 )س��وم بهمن( اعلام خواهند ش��د و 
مراسم اعطاي جوايز اين رويداد مهم سینمايي نیز روز 

چهارم مارس )13 اسفند( برگزار خواهد شد. 

»ثبتباسندبرابراست«2ميليارديشد

»دوبارهزندگي«اثريانسانياست

از روز چهارش��نبه دو فیل��م با موضوع 
اجتماعي »آپانديس« و »حريم شخصي« 
اكران ش��د اما همچنان فیلم كمدي مورد 

اقبال مخاطبان سینماهاست. 
به گزارش ف��ارس، فیلم هاي كمدي با 
اقبال بهتري نسبت به آثار اجتماعي روبه رو 
شده و در رتبه هاي اول جدول فروش قرار 
گرفته ان��د. به عنوان نمونه، فروش »ثبت با 
سند برابر است« از 2 میلیارد گذشته است. 
احم��د مختاري مدير پخ��ش هدايت 

فیلم درباره فروش »ثبت با س��ند برابر اس��ت« گفت: 
فیلم باتوجه به مضمون كمدي توانسته نظر مخاطب را 
 جل��ب كند. اين فیلم در تهران به فروش يك میلیارد و 
 346 میلی��ون توم��ان و در شهرس��تان ب��ه ف��روش 
۷1۰ میلیون تومان مواجه ش��د. در كل فروش فیلم به 

مبلغ 2 میلیارد و 56 میلیون تومان رسید. 
حبیب اسماعیلي مدير دفتر پخش رسانه فیلمسازان 
مول��ود درباره ف��روش فیلم هاي اين دفت��ر گفت: فیلم 
»وقت��ي برگش��تیم« وارد هفته دوم نمايش ش��د و به 

ف��روش 22۰ میلیون تومان رس��ید. فیلم 
»غیرمج��از« هم به ف��روش 33۰ میلیون 

تومان رسید. 
علي س��رتیپي مديرعامل دفتر پخش 
فیلمیران درباره فروش فیلم »قاتل اهلي« 
گفت: اين فیلم با دارا بودن 4۷ س��الن در 
تهران و شهرستان به فروش يك میلیارد و 

82۰ میلیون تومان رسید. 
هماي��ون امكانی��ان مديرعام��ل دفتر 
پخ��ش نی��كان فیل��م درب��اره ف��روش 
فیلم ه��اي اين دفت��ر گفت: فیلم س��ینمايي »آذر« به 
فروش 55۰ میلیون تومان رس��ید و فیلم »ش��كلاتي« 
ب��ه فروش 32۰میلیون تومان دس��ت يافت. براس��اس 
 سیس��تم مكانی��زه ف��روش فیل��م »آپاندي��س« ب��ه 
6 میلیون و 118 هزار تومان، فیلم »حريم شخصي« به 
فروش 3۰ میلیون و ۹58 هزار تومان، »صفر تا س��كو« 
255میلیون و 561هزار تومان، »انزوا« 1۰1 میلیون و 
61۹ هزار تومان و »فهرس��ت مق��دس« 1۹ میلیون و 

883 هزار تومان رسید. 

فیلم  بازيگر  محمد شمس لنگرودي 
»دوباره زندگي« با اشاره به ويژگي هاي 
اين اثر سینمايي درباره تجربه همكاري 
ب��ا رضا فهیمي كارگردان فیلم س��خن 

گفت. 
محم��د  مه��ر،  گ��زارش  ب��ه 
شمس  لنگرودي ش��اعر و بازيگر سینما 
درب��اره حض��ورش در فیلم س��ینمايي 
»دوب��اره زندگي« ب��ه كارگرداني رضا 
فهیم��ي گفت: اي��ن فیل��م چهارمین 

فیلمي بود كه در آن حضور داشتم. معیار من براي 
بازي در يك فیلم 2 چیز اس��ت ك��ه مهم ترين آن 
فیلمنامه اس��ت پس اگر فیلمنامه يي كه مي خوانم 
مورد قبولم باش��د و با فكر و زندگي من س��نخیت 
داش��ته باش��د، قبول مي كنم تا بقی��ه صحبت ها را 

درباره فیلم انجام بدهیم. 
او اف��زود: وقت��ي فیلمنامه »دوب��اره زندگي« را 
خواندم و با كارگ��ردان آن صحبت كردم، فهمیدم 
كارگردان همانند نامش فهیم است و به اين ترتیب 
بود كه كارها براي حضور من در فیلم درست پیش 
رفت. ش��مس لنگرودي يادآور ش��د: من ت��ا امروز 
ب��ا فیلم اولي ه��ا كار كردم و هنوز ه��م علاقه دارم 
كه در فیلم ه��اي كارگردان هاي ج��وان بازي كنم 
البت��ه منظورم اين نیس��ت ك��ه علاقه يي به حضور 
در فیلم ه��اي كارگردان ه��اي كارآزم��وده ندارم اما 
احس��اس مي كنم جوان ترها نوآوري بیشتري دارند 

و قدرت ريسك آنها بالاتر است. 
او درب��اره رضاي��ت خ��ود از ب��ازي در »دوباره 
زندگ��ي« بیان كرد: تا حدود زي��ادي از نتیجه كار 
راضي هستم و البته فیلم وقتي از لحظه قوه به فعل 
در مي آيد ويرايش هايي لازم دارد تا به نسخه نهايي 
برسد كه خوش��بختانه اين نسخه نهايي نزديك به 

آنچه است كه من مي خواستم. 

ش��یوه  درب��اره  ش��مس لنگرودي 
كارگردان��ي رضا فهیم��ي توضیح داد: 
كارگردان فیلم بس��یار به كار خود آگاه 
اس��ت و ديگر اينكه خیل��ي پرحوصله 
است و انعطاف بالايي دارد كه اين موارد 
فاكتور ه��اي خوبي براي يك كارگردان 
جوان محس��وب مي شود. درباره مسلط 
بودن فهیمي ب��ه كارگرداني نیز همین 
بس كه فیلم كوتاه او با عنوان »كودكان 
ابري« به عنوان نماينده ايران به اس��كار 
ارائه شد و اين مساله نشان دهنده اين است كه اين 
فیلمساز دانش كارگرداني دارد البته نويسندگان هم 
در طول فیلم انعطاف خوبي داش��تند و كلا يكي از 
ويژگي ه��اي كار اين بود كه با آدم هاي دٌگم س��ر و 

كار نداشتیم. 
اين شاعر پیشكسوت درباره حضور فیلم »دوباره 
زندگي« در سي و ششمین جشنواره ملي فیلم فجر 
عن��وان كرد: نمي دانم در جش��نواره چه اتفاقي رخ 
خواهد داد اما عوامل فیلم سعي كردند تا همه كارها 
را به درس��تي انجام بدهند و فیل��م نیز داراي پیام 
انسان دوستانه يي اس��ت. يكي از ارزش هاي »دوباره 
زندگي« اين است كه به زندگي 2 آدم پیر پرداخته 
و س��عي كرده به مس��ائل انس��اني بپردازد بنابراين 
معتق��دم فیل��م حداق��ل از اين جنبه م��ورد توجه 

بسیاري قرار بگیرد. 
او در پايان يادآور شد: حالا كه فیلم تمام شده به 
همه دست اندركاران »دوباره زندگي« دست مريزاد 
مي گويم چراكه سختي هاي زيادي را تحمل كردند 

و با صبوري و حوصله كار را پیش بردند. 
فیلم س��ینمايي »دوباره زندگي« به كارگرداني 
رض��ا فهیمي در حال حاضر مراح��ل پاياني فني را 
مي گذراند و براي حضور در جشنواره ملي فیلم فجر 

آماده مي شود. 

پايانامپراتوريغول
رسانهايامريكا

فايننشالتايمز:
ديزن��ي بخش بزرگي از 
سهام كمپاني قرن بیست و 
يكم فاكس متعلق به روبرت 
اين  را مي خ��رد.  م��رداك 
روزنامه در صفحه اول خود 
با اعلام اين خبر به تشريح 
اين قرارداد پرداخته است. 
به گزارش فايننشال تايمز، 
ش��ركت ديزني اعلام كرده 

اس��ت براي خريد بخش بزرگي از كمپاني فاكس قرن 
بیست و يكم به مبلغ 52 میلیارد دلار با اين شركت به 
توافق رسیده است. باب ايگر مديرعامل ديزني در اين 
باره گفته كه ش��ركتش از اين اتفاق بسیار خوشحال 
است و اين فرصت را براي گسترش فیلم هاي پرفروشي 
مانن��د آواتار و جنگ س��تارگان ك��ه كمپاني فاكس 
س��اخته، غنیمت مي داند. به اي��ن ترتیب بیش از نیم 
قرن امپراتوري روبرت مرداك غول رس��انه يي 86ساله 

به پايان مي رسد. 
تغییر روي��ه آقاي م��رداك و ف��روش دارايي هاي 
خود به جاي افزايش دارايي  موجب تعجب بس��یاري 
ش��ده اس��ت كه گمان مي كردند او تجارت خود را به 
پسرانش، جیمز و لاخلان واگذار خواهد كرد. كمپاني 
قرن بیست ويكم فاكس اعلام كرده مي خواهد باقیمانده 
دارايي هاي خود را تحت قالب شركتي جديد با عنوان 

نیوفاكس اداره كند. 

واشنگتنپست:
اي��ن روزنامه در صفحه 
از  گزارش��ي  خ��ود  اول 
پوتین  ولاديمیر  اظه��ارات 
خب��ري  كنفران��س  در 
سالانه منتش��ر كرده است. 
واش��نگتن  گ��زارش  ب��ه 
پوتین  ولاديمی��ر  پس��ت، 
در  روسیه  ريیس جمهوري 
كنفران��س خبري س��الانه 

خ��ود به بررس��ي عملك��رد و وضعیت دونال��د ترامپ 
ريیس جمهوري امريكا پرداخت. پوتین در اين كنفرانس 
در مورد اتهام دخالت روسیه در انتخابات 2۰16 امريكا 
گفت: »اين حرف ها را مخالفان ريیس جمهوري امريكا 
به دروغ گفته اند و هدفش��ان آن است كه فعالیت هاي 
ترامپ را نامشروع جلوه دهند. « به نظر مي رسد كه با 
دفاع پوتین از عملكرد ترامپ، منتقدان و مخالفان ترامپ 
بیش از گذشته درباره حمايت روس ها از روي  كار آمدن 
ترامپ تاكید كنند. دونالد ترامپ ريیس جمهوري امريكا 
نیز بارها ارتباط ستادش با روسیه را رد كرده است اما در 
حال حاضر سه نهاد مختلف در امريكا درباره اين ارتباط 

احتمالي در حال تحقیق هستند. 

والاستريتژورنال:
در صفحه اول اين روزنامه 
گزارش��ي از تلاش بعضي از 
س��ناتورها براي تغییر لايحه 
مالیاتي منتشر ش��ده است. 
وال  اس��تريت  گ��زارش  ب��ه 
ژورنال اظهارنظر ماركو روبیو 
از سناتورهاي جمهوري خواه 
امري��كا مبني ب��ر راي منفي 
وي به لايحه اصلاح مالیاتي 

دول��ت ترامپ اين طرح را در وضعیتي بلاتكلیف قرار داده 
است. در هفته هاي گذشته دونالد ترامپ موفق به متقاعد 
كردن جمهوري خواهان براي تصويب لايحه اصلاح مالیاتي 
بزرگ در امريكا شد؛ او تصويب لايحه اصلاح مالیاتي توسط 
جمهوري خواهان مجلس س��نا را ي��ك حركت رو به جلو 
براي ايجاد تغییرات اساسي در نظام مالیاتي ايالات متحده 
عنوان كرد. اين لايحه 3 هفته پس از بررس��ي »قانون كار 
و كاهش مالیات« مجلس سنا به تصويب رسید و با وجود 
برخي فشارها از سوي اعضاي حزب جمهوري خواه امريكا 
براي ايجاد تغییرات، رهبران جمهوري خواه توانستند اين 
لايحه را در مجلس س��نا به تصويب برسانند. با اين  حال 
ديروز رسانه هاي امريكايي خبر از تلاش بعضي از سناتورها 

براي تغییر اين لايحه دادند.

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

معرفيبرندهجايزه»گلدنگلوب«
»اوپ��را وينف��ري« مج��ري، بازيگ��ر و 
تهیه كننده امريكايي به عنوان دريافت كننده 
»سس��یل  س��ینمايي  دس��تاورد  جاي��زه 
بي.دمیل« از جوايز س��ینمايي گلدن گلوب 

انتخاب شد. 
به گ��زارش هالی��وود ريپورت��ر، انجمن 

مطبوعات خارجي هالیوود اعلام كرد روز ۷ ژانويه از »اوپرا وينفري«، چهره مطرح 
رسانه يي و سینمايي امريكا با اعطاي جايزه دستاورد سینمايي »سسیل بي.دمیل« 

تقدير خواهد كرد. 
اين مجري و بازيگر پركار اخیرا در سريال »زندگي ابدي هنريتا لاكس« محصول 
شبكه »HBO« بازي كرده است و در پروژه بعدي خود در سريال اقتباسي از رمان 

»چروكي در زمان« به كارگرداني »آوا دو ورناي« مقابل دوربین خواهد رفت. 
او پی��ش از اين براي بازي در فیلم »به رنگ ارغواني« به كارگرداني »اس��تیون 
اس��پیلبرگ« نامزد جايزه نقش مكمل گلدن گلوب و اسكار شده بود و در دو فیلم 

سینمايي »باتلر« و »سلما« ساخته »لي دنیلز« نیز بازي كرده است. 
»وينفري« 25 سال است اجراي شوي تلويزيوني »اوپرا وينفري« را برعهده دارد. 

او ريیس و مديرعامل شبكه تلويزيوني نیز هست. 
به گزارش ايس��نا، جايزه سالانه »سس��یل بي.دمیل« كه به چهره هايي با نقش 
قابل ملاحظه در صنعت سرگرمي اعطا مي شود، پیش از اين برگزيدگان سرشناسي 
چون »رابرت دنیرو«، »مارتین اسكورسیزي«، »مورگان فريمن«، »دنزل واشنگتن«، 

»جورج كلوني«، »وودي آلن«، »جودي فاستر« و »مريل استريپ« داشته است. 
مراس��م اعطاي جوايز هفتادوپنجمین دوره جوايز سینمايي گلدن گلوب روز ۷ 
ژانويه 2۰18 )يك ش��نبه 1۷ دي( با اجراي »س��ت مايرز« برگزار مي ش��ود و فیلم 

»شكل آب« ساخته »گیلرمو دل تورو« با نامزدي در ۷ شاخه پیشتاز است. 

گوران،موزهلنجسازيميشود
1۰۰س��ال اس��ت ك��ه ص��داي چكش 
لنج س��ازها،  روس��تاي گ��وران را در آغوش 
گرفته است. لنج سازي كه هنر آبا و اجدادي 
گوراني هاس��ت، قرار است روس��تا را به يك 
موزه تبديل كند. روس��تايي در غرب قش��م 
كه زحمت چند ساله لنج سازهايش به دوبي 

مي رود تا در ساحل امارات آرام بگیرد اما كسي نمي داند لنج ساز چه مرارتي مي كشد 
تا هر لنج س��اخته ش��ده و به ثمر برسد. اين روزها بازار كار لنج سازهاي قشم رو به 
كس��ادي مي رود و خبري از رونق سال هاي قبل نیست. حالا ديگر تاجران، بارشان 
را سوار بر كانتینرها مي كنند و به دريا مي سپارند. روزگاري آرزوي لنج سازهاي اين 
روس��تا اين بود كه اين حرفه را به موزه تبديل كنند، استادكاران گوراني معتقدند، 
 لنج س��ازي هنر است، كار دست اس��ت و با وجود تمام مسائل اقتصادي نمي توان 
آن را تعطیل كرد. لنج س��ازهاي گوران،  آخرين نسل لنج سازان در ايران هستند و 
بعد از آنها كسي نیست كه بتواند نقشه لنج ها را بكشد، چون نقشه ها همه ذهني 
و تجربي كش��یده مي شوند اما حالا آرزوي اس��تادكاران لنج ساز اين روستا درحال 
محقق شدن است. نماينده جايكاي ژاپن در ايران،  خبر از طرحي داده كه قرار است 
به صورت پايلوت در گوران اجرا شود. يوكي هارو كوباياشي، نماينده ارشد سازمان 
همكاري ه��اي بین المللي ژاپن)جايكا( در ايران  درب��اره اين طرح مي گويد:»كارگاه 
لنج سازي در روستاي گوران يكي از مواردي است كه روي آن براي جذب گردشگر 
و تسهیل توريست مطالعه شد. يكي از مهارت هاي مردم اين روستا لنج سازي است. 
جايكا كمك مي كند كه در اين روستا موزه لنج سازي به عنوان موزه روباز ايجاد و 
توريست ها با فرآيند لنج سازي آشنا شوند. اما اين پروژه ها همه پايلوت است اينكه 
چطور ادامه پیدا كنند بستگي به همت مديران منطقه آزاد قشم دارد. ما طرح ها را 

پیاده و اجرا مي كنیم، ادامه دادن آن بستگي به مردم و مسوولان دارد«.

تاريخنگاري

اعلام اجراي يك نظام نوين آموزش و پرورش در ايران
25 آذرم��اه 134۷ وزارت آموزش و پرورش اعلام كرد 
كه اجراي نظام نوين آموزش و پرورش كشور قطعي شده 
و با اجراي اين نظام تحصیلات عمومي كه ش��امل 2 دوره 
6 ساله است به 3 دوره تبديل خواهد شد: ابتدايي 5 سال، 
راهنمايي تحصیلي 3 س��ال و متوسطه 4سال. قبلا و در 
س��ال 1345 هدف و برنامه هاي اي��ن نظام به صورت يك 
كتابچه براي اصحاب نظر ارس��ال شده بود تا نظر خود را 
به كمیس��یون مربوط بفرستند. هادي هدايتي و منوچهر 
تسلیمي )وزير مربوط و معاون او( مبتكر نظام تازه آموزش 
و پرورش كش��ور بودند. هدف از دوره راهنمايي تحصیلي 
كشف اس��تعداد نوجوان و ش��كوفا كردن آن و هدايتش 
به دوره متوس��طه مربوط بود كه قرار بود چندين رش��ته 
داشته باشد. در دي ماه 134۷ اعلام شد كه براي تدريس 
در دوره راهنمايي، يك دانشس��راي 2 ساله )فوق ديپلم( 
تشكیل خواهد ش��د و... نگارنده اين سايت در همین ماه 
)دي ماه 134۷( تمام صفحه پنج��م روزنامه اطلاعات را 
اختص��اص به بحث درباره نظام تازه آموزش و پرورش داد 
و بعدا در مقالات متعدد نوشت كه يك فوق ديپلم نخواهد 
توانست هدف هاي دوره راهنمايي تحصیلي را تامین كند. 
پیش از اين تاريخ، در سال 13۰۰، شوراي عالي معارف به 
وجود آمد و امور فني آموزش��گاه ها از آن پس به تصويب 
آن شورا رسید. در سال 13۰6 وزارت معارف براي مدارس 
خارج��ي حدودي تعیین كرد و در س��ال 131۹ مدارس 

امريكايي و انگلیس��ي برچیده شد، ولي مدارس فرانسوي 
تا س��وم شهريور 132۰ باقي ماند. از اول فروردين 1312 
تمام دبس��تان هاي دولتي كه تا آن زمان ماهیانه كمي از 
دانش آموزان مي گرفتند، رايگان اعلام شدند و براي پرورش 
آموزگار در اسفند 1312 قانون تربیت معلم وضع شد. در 
سال 131۷ در سازمان و برنامه دبیرستان ها تغییراتي داده 
شد كه سبب سنگیني دستور تحصیلات و رعايت نكردن 

ذوق شاگرد شد و مواد درسي منظور گرديد كه در زندگي 
موردنیاز نبود. دوره آموزش متوسطه كه تا آن زمان 2 دوره 
3 ساله بود و دوره دوم داراي چند رشته بود و دانش آموز 

در انتخاب آنها آزادي داشت به 3 دوره تبديل شد: 
1. دوره اول 3 ساله 2. دوره دوم 2 ساله كه دنباله دوره 
اول و اجباري بود 3. دوره آخر يك س��اله كه به 3 رش��ته 

ادبي، رياضي و طبیعي تقسیم مي شد. 
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